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V počastitev slovenskega in madžarskega kulturnega praznika bosta v 
Lendavi in Domanjševcih literarni srečanji. Prvo bo v Lendavi drevi (v četrtek, 14. 
marca) ob 19. uri v čitalnici knjižnice, kjer se bodo predstavili gostje iz Budim
pešte.

V Domanjševcih pa bo prav tako ob 19. uri v soboto literarni večer, na 
katerem bodo sodelovali Žužana Bšti-Konc, Lajoš Bence, Jožef Varga, Sandor 
Szunyogh, Franc Laišček-Feri in Milan Vincetič. Zapel bo tudi Prekmurski oktet 

bb
NASLOV

Pomurski komunisti o lastnem delu
V preteklem letu je bilo veliko 

nalog in akcij, ,v katere se je 
uspešno vključil tudi Medobčinski 
svet ZKS za Pomurje — kot 
usklajevalec oblik in metod dela.

Pretežni del aktivnosti je bil 
namenjen gospodarskim nalogam 
pri uresničevanju ekonomske poli
tike in planskih nalog v Pomurju. 
Medobčinski svet ZKS je na osnovi 
ocene gibanj sprejel usmeritve in 
naloge komunistov za izboljšanje 
gospodarskih dosežkov. Tako je 
bilo ugotovljeno, da se v Pomurju 
v zadnjih dveh treh letih povečuje 
zaostajanje v gospodarski rasti za 
slovenskim poprečjem in da se raz
korak med našo manj razvito regi
jo in razvitejšimi območji v 
Sloveniji na vseh področjih 
povečuje. Potemtakem je sedanja 
politika skladnejšega regionalnega 
razvoja v okviru Socialistične 
republike Slovenije neučinkovita, 
oziroma ne daje željenih uspehov. 
To se najbolj odraža pri zmanjše
vanju gospodarskih naložb in 
pomanjkanju novih proizvodnih 
programov, kar na drugi strani 
zmanjšuje zaposlitvene možnosti 
in povečuje Število iskalcev 
zaposlitve. Na skupnostih za 
zaposlovanje v Pomurju jih je zdaj 
prijavljenih že skoraj 2 tisoč 400.

Sprejete naloge in obveznosti na 
področju gospodarjenja pa niso 
bile povsod zadovoljivo uresniče
ne. Le ponekod smo dosegli, da je 
s pomočjo zveze komunistov prišlo 
v organizacijah združenega dela do 
notranje diferenciacije in soočanja 
s problemi slabših gospodarskih 
rezultatov, nizkih osebnih doho
dkov ter slabih samoupravnih in 
medsebojnih odnosov.

Pohvaliti se ne moremo niti z 
nadaljnjo tesnejšo samoupravno 
organizacijsko in dohodkovno 
povezanostjo pomurskega 
združenega dela, saj praktično ne 
poznamo primera združevanja 
sredstev za skupne naložbe.

Vloga zveze komunistov v 
Pomurju ni prišla dovolj db izraza 
niti pri usklajevanju in iskanju 
boljših rešitev na področju mreže 
srednjega usmerjenega izobraževa
nja, kajti večinoma so obveljali 
lokalni interesi.

Medobčinski svet ZKS za 
Pomurje pa se je dokaj uspešno 
vključeval v aktivnosti za pripravo 
srednjeročnih in dolgoročnih 
planov razvoja v pokrajini ob Mu
ri. Tako so pomurski komunisti 
skupaj obravnavali in se opredelili 
do razvojnih možnosti agroživilst- 
va v regiji, pri čemer so izhajali iz 
načrtovanj sozda ABC Pomurka. 
Medobčinski svet je posebej spod
bujal tudi raziskovalno dejavnost s 
skupno ugotovitvijo, da se bomo 
lahko uspešno razvijali le z lastnim 
znanjem in usposobljenimi kadri. 
Zato je stekla tudi akcija za 
uveljavljanje inovacijske dejavno
sti. Zaobiti ne kaže vključevanja 
sekretariata in komisije za prouče
vanje zgodovine ZKS v proučeva
nje zgodovine partijske organizaci
je in naprednih gibanj v Pomurju 
ter v aktivnosti za ohranjanje in 
razvijanje revolucionarnih tradicij 
NOB, kakor tudi ne uspešno izve

denih nalog na področju splošnega 
ljudskega odpora, družbene 
samozaščite in obrambnih priprav. 
Nadpoprečno družbenopolitično 
razgibanost pa so ustvarile akti
vnosti po 13. seji CK ZKJ.

Povzeli smo nekaj ugotovitev o

Te dni so Zvončki skorajda pobelili gozdove. Pomlad je torej tu, čeprav nas je ponedeljkovo sneženje 
spominjalo na pravo zimo. Vreme je pač rado muhasto.

Tekst in foto: J. Graj

Se drugi ukrep družbenega varstva
Skupščina občine je na seji zbo

ra združenega dela in krajevnih 
skupnosti 26. decembra lani spre
jela sklep o uvedbi začasnega 
ukrepa družbenega varstva v DO 
Tehnostroj Ljutomer. Razlogi so 
znani. Čeprav je bil uveden le delni 
ukrep, pa so odgovorni bili mne
nja, da bodo z njim dosegli uredi
tev razmer in seveda zmanjšanje 
izgube v tozdu Proizvodnja. Na 
žalost pa se pričakovanja niso 
uresničila. Izguba se je ob koncu 
leta povečala na 307 miiMonov 
dinarjev in tudi za prva dva mese
ca kaže, da narašča. Kljub spreje
temu predsanacijskemu programu 
pa se tudi ostale razmere niso 
izboljšale. Tudi letos se nadaljuje 
slaba organizacija dela, izkorišče
nost zmogljivosti in delovnega ča
sa. Delovna disciplina je tudi sla
ba in še vedno je veliko odpada v 
proizvodnji- Tudi ukrepi organov 
upravljanja se nedosledno izva
jajo, nekateri pa se izmikajo 
svojim obveznostim. Žal so bili 
disciplinski ukrepi zelo blagi 
opomin, javni opomin... Vse 
to, zlasti pa nakup surovin in ma
terialov po višjih cenah, kot so 
načrtovali, nedoseganje prodaje, 
nadpovprečna rast obresti ... pa 

delu MS ZKS za Pomurje v 
preteklem letu. Poročilo je na za
dnji seji podal sekretar Franc 
Kolarič. V razpravi so med drugim 
poudarili, da so na sejah 
medobčinskega sveta zares 
obravnavali precej aktualnih vpra

so razlogi za nedoseganje 
dohodka.

Tudi odnosi med individualnim 
organom in ostalimi vodilnimi 
delavci niso bili v redu, tako da je 
takšno stanje vplivalo tudi na 
samoupravne odnose, zakonitosti 
dela in izvrševanje funkcije 
upravljanja in vodeuja temeljne 
organizacije Proizvodnja prikolic 
in kmetijske mehanizacije.

Zaradi tega je izvršni svet SO 
Ljutomer na četrtkovi seji sprejel 
sklep, da bo zboru krajevnih skup
nosti in združenega dela predlagal 
sklep o začasnem ukrepu druž
benega varstva v Tebnostrojevem 
tozdu Proizvodnja vozil in kme
tijske mehanizacije. Po tem pred
logu naj bi se odstavil sedanji in
dividualni poslovodni organ, raz
pusti se delavski svet, komisija za 
delovna razmerja in disciplinska 

ABC Pomurka prejela 
dodatna sredstva

Izvršilni odbor Samoupravnega sklada za intervencije v kme
tijstvu in porabo hrane v SR Sloveniji je sklenil dodatno spodbuditi 
proizvodnjo hrane. I

' Za pridelano pšenico v letu 1984 so kmetijskim organizacijam 
namenili 114,300 milijonov dinarjev. Iz te vsote bodo 4 dinaije za 
kilogram oddane pšenice ali rži deležni vsi družbeni kmetijski obrati. 
Na ta način šo izenačili pogoje za pridelavo pšenice v zasebnem in 
družbenem sektorju, ki ni bil deležen zamenjave koruze za pšenico. 
Štiri dinarje za kilogram bodo dobili- tudi pridelovalci semenske 
pšenice. Pridelovalci pšenice na'družbenih posestih ABC Pomurke 
boto tako za 12.580 ton oddane pšenice v letu 1984 dobili 50.320 
milijonov in za 1.750 ton semenske pšenice 7 milijonov dinarjev.

Pomurkina Tovarna sladkorja iz Ormoža je za nadomestila, 
prcmiiranje in pospeševalno službo za pridelavo sladkorne pese na 
Madžarskem dobila dodatnih 39.418 milijonov dinarjev.

Boris Hegeduš

šanj, ni pa temu vselej sledila učin
kovitost, ker nalog niso dovolj od
govorno prevzemali in jih izvajali 
občinski komiteji ZK, torej vsi 
komunisti v Pomurju.

JOŽE GRAJ N

komisija temeljne organizacije. 
Vse pravice in obveznosti ter 
odgovornosti teh organov pa se 
prenesejo na začasni organ. Za 
začasni individualni organ se 
imenuje Stanko Štencl, ki bo med 
ukrepom družbenega varstva izvr
ševal vse pravice, obveznosti in 
odgovornosti individualnega 
poslovodnega organa, delavskega 
sveta, komisije za delovna raz
merja in disciplinske komisije, ki 
jih imajo po ustavi, zakonih in 
samoupravnih splošnih aktih tozda 
Proizvodnja. Prav tako pa bo 
zadolžen, da najtesneje sodeluje s 
predsednikom začasnega 
kolegijskega, organa DO Tehno
stroj.

Začasen ukrep naj bi trajal eno 
leto. Začel pa naj bi se že prvega 
aprila. O sklepu bodo razpravljali 
na seji zborov skupščine, ki bo 
predvidoma 25. marca.

Dušan Loparnik

Ob madžarskem 
kulturnem 
prazniku

ialpra magyar,/ hi v a haza, iti az ido,/ most vagy soha, / rabok 
legyiink,/ vagy szabadok,/ ez a kčrdčs, vallasszatok...

Na noge Madžar,/ domovina te kliče, tu je zdaj čas,/ zdaj ali 
nikoli,/ ali bomo dalje sužnji ali svobodni,/ to je vprašanje,/ odločite 
se. ..

To je začetek pesmi, s katero je 14. marca leta 1848. v Budi 
ogovoril množico madžarski pesnik Sindor Petfifl. In kaj kmalu je 
sledila revolucija (»pomlad narodov«) proti takratnim habsburškim 
dinastom, ki so trdo izkoriščali ljudske množice in teptali vse na
rodnostne pravice. Petdfi je postal idejni vodja revolucije, se tudi sam 
boril in neznano kje padel. Ostale pa so njegove pesniške umetnine, ki 
ga uvrščajo med največje pesnike v Evropi.

V spomin na 14. marec in na pesniškega velikana Petbfija 
praznuje madžarski narod svoj kulturni praznik. Proslavljajo ga tudi 
pripadniki madžarske narodnosti v Pomurju. Osrednjo proslavo 
bodo pripravili 15. marca zvečer v Lendavi. N a svečani akademiji bo 
imel slavnostni govor sekretar republiške konference SZDL Slove
nije Geza Bačič. Med prireditvami treba omeniti tudi nastop treh 
uglednih gostov iz LR Madžarske — Gaborja Garaia, pesnika, 
Judite Merenyf, gledališke in filmske igralke, in Zoltana Kenyeresa,’ 
literarnega zgodovinarja — ki se bodo v četrtek predstavili obisko
valcem v lendavski matični knjižnici, obiskali pa bodo tudi eno izmed 
dvojezičnih osnovnih šol.

Hkrati bomo te dni v Pomurju proslavili 10-letnico delovanja 
samoupravnih interesnih skupnosti za prosveto in kulturo pripad
nikov madžarske narodnosti v občinah Lendava in Murska Sobota. 
Kot je zapisano v 251. členu Ustave SR Slovenije, »za razvijanje svoje 
nacionalne kulture, vzgoje in izobraževanja v lastnem jeziku, na
rodnostnega tiska in-drugih sredstev javnega obveščanja ter založ
ništva in za razvijanje stikov z matičnim narodom zaradi kulturnega 
in jezikovnega razvoja lahko pripadniki italijanske oziroma ma
džarske narodnosti ustanovijo v občinah, kjer ti narodnosti živita, 
samoupravne interesne skupnosti za prosveto in kulturo. Ustano
vitev teh skupnosti torej izhaja iz ustavne opredelitve in naloge.

10-letno delovanje obeh SIS madžarske narodnosti v Pomutju je 
vsekakor prineslo pozitivne dosežke. Največ pozornosti sta posvečali 
vprašanju vzgoje in izobraževanja, še posebej pa narodnostnemu 
pouku v srednjih šolah, ki jih obiskujejo učenci madžarske narod
nosti, in na pedagoški akademiji v Mariboru, kjer se usposabljajo 
bodoči učitelji za dvojezične šole. Ker so ta vprašanja skupnega 
pomena za pripadnike narodnosti ne glede na to, v kateri občini 
živijo, sta jih samoupravni interesni skupnosti obravnavali na 
skupnih sejah. Prizadevanja niso bila zaman, in tako so v šolskem letu 
1981782 uvedli na srednješolskem centru v Lendavi nekatere dvo
jezične programe srednjega usmerjenega izobraževanja, madžarski 
jezik na ostalih srednjih šolah v Pomurju pa je dobil enakovreden 
status, če se za pouk odloči vsaj 5 učencev. Izkušnje sicer kažejo, da 
tu ni vsepovsod tako, kot bi želeli. Zadovoljivo pa je rešeno 
usposabljanje narodnostnih učiteljev, saj so na mariborski pedagoški 
akademiji ustanovili katedro za madžarski jezik in književnost. Vse 
kaže, da se bo to izobraževanje povzpelo celo na visokošolsko raven. 
Madžarščino uvajajo tudi na ostalih mariborskih univerzah, in sicer 
kot fakultativni predmet, če je zanjo dovolj zanimanja.

Samoupravna interesna skupnost za prosveto in kulturo pri
padnikov madžarske narodnosti je tako kot ostale interesne skupnosti 
dobila enakovreden status v našem delegatskem skupščinskem si
stemu. Praksa je pokazala, da se ta opredelitev zadovoljivo uresničuje, 
saj je bilo več skupnih zasedanj in obravnavz ostalimi sisi in tudi z zbori 
občinskih skupščin v Lendavi in Murski Soboti. Potrebna pa bodo 
nadaljnja prizadevanja na obeh straneh, da bi delegati madžarske 
narodnosti lahko v večji meri uporabljali v razpravah svoj materin 
jezik.

JOŽE GRAJ

Več za obresti kot za akumulacijo
Ugotovitev, da se je celotni 

prihodek pomurskega gospodar
stva v letu 1984 povečal v primer
javi z letom prej za 60 odstotkov, 
bi na prvi pogled bila sicer 
spodbudna, vendar če istočasno 
vemo, da so za prav toliko narasla 
tudi porabljena sredstva in da je 
dohodek celo za 2 odstotka manjši 
kot celotni prihodek, je Slika o 
poslovanju organizacij združenega 
dela v lanskem letu precej manj 
optimistična. Na rast celotnega 
prihodka so tako v pretežni meri 
vplivale cene, nikakor pa ne pove- 
čana proizvodnja, saj je na mno
gih področjih le-ta manjša kot v 
letu 1983. Padec proizvodnje je 
opazen zlasti v tistih organizacijah 
združenega dela, kjer med letom 
niso imeli dovolj reprodukcijskega 
materiala, tako da je bila proiz
vodnja često motena, zmogljivosti 
pa neizkoriščene. Seveda pa to ne 
velja za vsa področja, saj so, deni
mo v kmetijstvu, v lanskem letu 
izredno- povečali proizvodnjo, je 
pa finančni rezultat kljub temu 
izredno neugoden. Vzroke za to je 
potrebno iskati predvsem v cenov
nih nesorazmerjih, saj so cene 
reprodukcijskega materiala rasle 
znatno hitreje kot cene kmetijskih 
proizvodov, rezultat takšnega 
položaja pa je seveda nižji doho
dek.

Druga značilnost pomurskega 
združenega dela je izredno velika 
zadolženost in z njo povezan težak, 
likvidnostni položaj organizacij 
združenega dela. Zaloge, tako 
surovin kot gotovih izdelkov, so v 
lanskem letu izredno narasle, zara
di pomanjkanja obratnih sredstev 
so organizacije združenega dela 

morale najemati, druge kredite, kaj 
to ob sedanji ceni kapitala pomeni, 
pa ni potrebno posebej razlagati.

Tako je moralo pomursko gospo
darstvo v letu 1984 dati za obresti 
kar 6 milijard 246 milijonov dinar
jev ali 77 odstotkov več kot leto 
poprej. Obresti torej vse bolj 
bremenijo dohodek organizacij 
združenega dela, saj so morali za
nje nameniti kar dvakrat več sred
stev, kot so jih po zaključnih raču
nih razporedili v poslovni sklad, 
pa tudi več, kot je znašala 
akumulacija. Podatek, da je 
pomursko gospodarstvo za poslov
ni sklad namenilo le 3 milijarde 
686 milijonov dinarjev ali le 53 
odstotkov več kot leto prej in da je 
znašala akumulacija 5 milijard 170 
milijonov dinarjev ali 52 odstotkov 
več od leta pred tem in da ta rast 
ne sledi inflaciji, dovolj zgovorno 
pove, da akumulativna in 
reproduktivna sposobnost 
gospodarstva pada.

In še na kratko o gibanju oseb
nih dohodkov v pomurskem zdru
ženem delu. Ti so v lanskem letu 
znašali povprečno 23.964 dinarjev 
in so za 49 odstotkov višji kot leta 
1983. V primerjavi s tem letom so 
lani najbolj porasli v občini Mur
ska Sobota, in sicer za 52 odstot
kov, sledita radgonska občina z 
49-odstotnim in ’. davska občina s 
47-odstotnim porastom, najmanj
šo rast pa beležijo v ljutomerski 
občini, kjer so v primerjavi z letom 
1983 višji le za 44 odstotkov.

Ludvik Kovač



aktualno doma in po svetu

V nedeljo zvečer je v kremeljski bolnišnici umri generalni sekretar sovjetske partije in predsednik 
prezidija vrhovnega sovjeta ZSSR Konstantin Cemenko, ki ie bil ha vrhu nartiie in države le 13 
mesecev. Na sliki: delegacija kujbiševskega rajona v Moskvi sporoča Černenku, da so ga izvolili za 
poslanca vrhovnega sovjeta (pred štirinajstimi dnevi). Cernenka so pokopali na Rdečem trgu včeraj 

■ popoldne

Mihail Sergejevič Gorbačov
Novi generalni sekretar sovjetske partije, iz

voljen na izrednem zasedanju CK, takoj po smrti 
prejšnjega generalnega sekretarja Čemenka. je 
bil rojen 2. marca 1931 in je po narodnosti Rus.

Najprej je bil v letih 1946—50 pomočnik voznika 
kombajna. Na moskovski ijhiverzi Lomonosovje 
končal pravo, kasneje pa je kot izredni študent 
končal še visoko kmetijsko šolo v Stavropolu. Bil 
je Funkcionar komsomola, partijski inštruktor, 
nato partijski sekretar' v mestu in nato okrožju 
Stavropol. Leta 1971 je Gorbačov postal polno
praven člap CK. Vodil je kmetijsko upravo v 
Centralnem komiteju. Leta 1980 je postal pol
nopravni in najmlajši član politbiroja. Kot tak je 
velikokrat obiskal tujino: Belgijo, Francijo, ZR 
Nemčijo. Portugalsko. Kanado, Veliko Brita
nijo. Politična biografija Gorbačova kaže, da ima 
veliko izkušenj pri vodenju kmetijske politike.

Od časov Leonida Brežnjevajegeneralni sekretar 
partije hkrati tudi državni poglavar, se pravi 
predsednik prezidija vrhovnega sovjeta ZSSR, za 
kar pa mora biti Gorbačov šele izvoljen.

Mihail Sergejevič Gorbačov z ženo Raiso med nedavnim 
obiskom v Londonu

PRITISKI NA
MANJŠINO ■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■

K Bolgariji že od davna negujejo mit o trinajststoletni veliki 
bolgarski državi, v kateri so živeli samo Bolgari. Danes, in že davno 
prej, ni več tako, saj že od časov turškega imperija živi v Bolgariji 
precejšnje število Turkov. Po uradnih ankarskih ocenah je Turkov v 
Bolgariji okoli milijon, v Sofiji pa trdijo, da gre v tem primeru za okoli 
pol milijona »Bolgarov turškega porekla.« Po popisu prebivalstva iz 
leta 1946 so narodnostne in etnične manjšine predstavljale 15 odst, 
vsega prebivalstva v Bolgariji. .Po štetju prebivalstva leta 1975 v Bol
gariji ne poznajo več rubrike »narodnost«. Idejna osnova za takšno 
stališče je bila sprejeta na 10. kongresu bolgarske KP leta 1971, ko so 
sklenili, da je potrebno težiti k ustvarjanju »enotnega bolgarskega 
socialističnega naroda.«

Poleg Turkov živijo v Bolgariji še Pomaki (Bolgari, ki so stopili v 
islamsko vero). Teh naj bi bilo 100 do 200 tisoč, potem so tu še A rmenci, 
Grki. Romi in Židje.

V petdesetih letih so si bolgarske oblasti prizadevale predvsem 
»prekrstiti« Turke. Ukinili so turške šole, iz knjižnic izločili turške 
knjige in zaprli 1320 džamij. V letih 1950/51 so Bolgari izgnali v 
Turčijo okoli 160 tisoč Turkov, potem paje Turčija zaprla mejo. Leta 
1968 sta obe državi sklenili posebno pogodbo, po kateri so iz Bolgarije 
izselili v Turčijo še nadaljnjih 110 tisoč Turkov. Turška stran tega 
izseljevanja ni imela za rešitev vprašanja. Prihod tolikih beguncev je za 
Turčijo pomenil veliko gospodarsko breme, poleg tega pa so bili v 
Ankari mnenja, da ima turška manjšina vso pravico do Človeka vred
nega življenja v državi, iz katere sicer prihaja, to je v Bolgariji.

K

Že leta 1971 so predstavniki turške manjšine opozarjali na zarodke 
bolgarske politike, katere cilj je bila asimilacija turškega prebivalstva. 
Nastale so težave pri šolanju, tiskanju časopisov za turško manjšino. 
Odnosi med Bolgarijo in .Turčijo so bili dobri in to je najbrž bilo 
odločilno, da ukrepi bolgarskih oblasti proti Turkom niso bili preveč 
hudi.

namesto beograjskega pisma

Novembra lani pa so se razmere poslabšale. »Bolgarizacija« tur
škega življa seje zaostrila, predvsem še najugu države. Policijske enote 
so obkoljevale turške vasi, ljudi zgnale skupaj in jih prisiljevale, da so 
podpisovali posebne formularje, po katerih so se odpovedovali turškim 
imenom in. priimkom. Iz Hasanov so tako postali Aseni in podobno.

globus

Ugodnejši 
pogoji

Konec februarja so se končala poga
janja med delegacijama zveznega izvr
šnega sveta in Mednarodnega denarne
ga sklada (IMF). Rezultat pogajanj bo 
najbrž nov enoletni sporazum, ki naj bi 
ga uresničili'do maja letos do maja pri
hodnje leto.

Jugoslavija naj bi dobila 300 milijo
nov dolarjev ugodnega posojila,- kar je 
približno toliko, kolikor znašajo naše 
obveznosti do IMF. Sporazum bo 
ugodnejši od prejšnjih, predvsem zato^ 
ker se je za polovico zmanjšalo število 
pogojev, ki jih mora naša država izpol
niti. da bi lahko dobila la denar.

Jugoslavija je ena od dveh držav do- 
Ižnic. ki sta lani v celoti poravnati svoje 
obveznosti do IMF. Ta mesec se nada
ljujejo tudi pogajanja z drugimi tujimi 
upniki, bankami in vladami o refitlhn- 
ciranju dela našega dolga.

AKCIJSKI PROGRAM
Centralni komite CK ZKJ je na 

16. seji sprejel sklepe o uresničeva
nju vodilne vloge in krepitvi idejne 
in akcijske enotnosti ZKJ, ki so 
rezultat kritičnih ocen, stališč, 
mnenj, predlogov iz razprave o 
predlogu sklepov. Sklepi v treh 
poglavjih in 32 točkah zajemajo 
vsa bistvena vprašanja družbeno
ekonomskih odnosov, političnega 
sistema socialističnega samouprav
ljanja in uresničevanja vodilne 
vloge zveze komunistov v družbi.

CK ZKJ je ugotovil, da je bilo v 
odprti >n kritični razpravi o pred
logu sklepov 13. seje CK ZKJ — 
na sedežu CK ZKJ pa je komisija 
za izdelavo sklepov dobila 146 
amandmajev in sugestij — potrje
no prepričanje komunistov in 
delovnih ljudi, da je nujno na
predek naše družbe zagotavljati z 
doslednim"razvojem socialističnega

samoupravljanja, s krepitvijo 
oblasti delavskega razreda, s 
povezovanjem delavcev v združe
nem delu v socialistični skupnosti 
enakopravnih narodov in 
narodnosti in s krepitvijo bratstva 
in enotnosti in z nadaljnjo ust
varjalno vodilno vlogo ZKJ. Vse- 
partjjska razprava in sklepi, spre
jeti na 16. seji CK ZKJ, so tudi 
podlaga za priprave na 13. kongres 
ZKJ, kongrese ZK republik in 
konferenci ZK pokrajin.

Po podatkih iz turških virov, so bolgarske oblasti prepovedale 
turške narodne praznike in uporabo turškega jezika na javnih mestih. 
V Jedrenu so ugotovili, da skoraj ni več poštnega prometa iz Bolgarije 
v Turčijo. Ogroženi Turki so začeli bežati v gozdove in se tam braniti 
pred policisti. Po nekaterih vesteh naj bi bilo doslej ubitih več kakor 40 
Turkov. Višek nasilja so doživeli lani 20. decembra Turki v Momčil- 
gradu. kamor je policiji morala priti na pomoč tudi bolgarska vojska.

Ob tej napetosti v odnosih med Bolgarijo in Turčijo je menda celo 
iz Moskve prišel signal nezadovoljstva s postopki bolgarskih oblasti. 
Sovjetska zveza si namreč prizadeva vzpostaviti kar najboljše odnose z 
Turčijo-, ki je skrajno jugovzhodno krilo pakta NA TO.

Ob takšnih postopkih bolgarskih oblasti smo lahko prav posebej 
zaskrbljeni še Slovenci in Hrvati, ki smo na lastni koži v preteklosti 
doživljali italijanizacijo in madžarizacijo priimkov.

v žarišču dogodkov

VELIKO ZMAGOVALCEV
PO ŠTIRIH DESETLETJIH

NIHČE NOČE DRAGIH 
KREDITOV

Evropa bo konec najbolj krvavega obdobja v svoji zgodovini slavila 
razdeljena na dva bloka, Zmaga ne bo za vse enaka, ker tako narekujejo 
blokovski interesi. Zavezništvo po štiridesetih letih je močnejše od 
zgodovinske resnice.

Beograjska Politika je pred dnevi 
zapisala:

Pomladanska setev se vse bolj 
bliža, vendar ž njo tudi skrbi, da 
ne bo šlo vse po načrtu. Najve- 
čkrat se v zvezi s tem govori o ce
nah reprodukcijskih materialov, ki 
jih potrebuje kmetijska proizvod
nja. Prav te cene pa so v času med 
zadnjima dvema setvama zrasle za 
več kot desetkrat.

PGitedalo 
‘edna

Predsednik skupščine splošnega 
združenja kmetijstva in prehram
bene industrije Salahudin Beširevič 
je izjavil, da je plan spomladanske 
setve nerealen. Napravili so ga na 
osnovi lepih želja in ne v skladu z 
možnostmi združenega dela .s 
področja kmetijske proizvodnje in 
tudi kmetov. Po vsem videzu sodeč 
bodo razmere za letošnjo setev 
najslabše v zadnjih petih letih in 
prav zato bi se lahko resno vpra
šali, kaj se bo v resnici dogajalo na 
okoli pet milijonih hektarov njiv, 
ki smo jih predvideli za setev.

Opozorila, ki prihajajo s terena, 
pravi Beširevič, i prazne zgodbe 
in jih moramo prav zato jemati ze
lo resno. Najbolj zbuja skrb 
zmanjšana uporaba umetnih gnojil 
in to zaradi previsokih cen. Vse 
skupaj bo seveda imelo velik vpliv 
na donose pšenice.

Kmetije preprosto ne bodo mog- ‘

lj plačati gnojil po prejšnji ceni in 
še manj po tej, ki jo zdaj zahteva 
kemična industrija, ki naj bi bila 
za 57,2 odstotka višja od lanske, 
Regres za umetna gnojila pa ostaja 
tak kot lani, se pravi 17,5 odstot
ka. K

O številnih neznankah pred setvi
jo je govoril tudi namestnik pred
sednika poslovodnega odbora 
beograjskega kmetijskega kom
binata Nikola Milutinovič. Po 
njegovem tlenju bodo le-te prišle 
najbolj do izraza pri zasebnih 
proizvajalcih, ki bodo, kar je do
cela razumljivo, reagirali na svoj 
način. Predvsem ne bodo spošto
vali dogovorov o setveni strukturi 
in so prav zaradi tega tudi 
proizvodni rezultati zelo vprašlji
vi. Donosi bodo v vsakem primeru 
prav gotovo manjši, kot bi si jih 
želeli. Vsekakor je treba upoštevati 
dejstvo, da je vse manj kmetov, ki 
bi bili pripravljeni najemati drage 
kredite. Na svoj način je to tudi 
dobro, ker pomeni, da vlagajo 
svoj denar v kmetovanje.

V splošnem združenju kmetijstva 
Jugoslavije menijo, da ta čas ni 
jasno, kaj se -bo zgodilo s 
pomladansko setvijo in da je treba 
hitro urediti ključna vprašanja. 
Predvsem gre za obresti na kredite 
in reprodukcijske materiale za 
kmetijstvo. V nasprotnem primeru 
bo kmetijstvo spet krenilo po 
ekstenzivni poti, kar je vsekakor v 
nasprotju s splošnimi prizadevanji 
za razvoj domačega gospodarstva, 
je zapisal S. Andric.

Za zgodovinarje se je druga 
svetovna vojna končala s pod
pisom brezpogojne kapitulacije 
Nemčije 8. maja v Berlinu, če
prav so boji potekali — tudi pri 
nas —• še nekoliko dlje. Kar je za 
zgodovinarje jasno, ni tudi za 
politike: nekdanji zavezniki so se 
razpolovili med ZDA in ZSSR in 
tukaj se pričenjajo težave. Sre
čanje treh velikih na Jalti, naj bi 
bil diplomatski vrhunec druge 
svetovne vojne, kapitulacija 
Nemčije njen konec, toda kje je 
bil vrhunec vojnih dogajanj? Za 
zahodne zaveznike je bilo to- 
izkrcanje leta 1944 v Norman
diji. Lani j unija so v spomin na ta 
dogodek slavili štiridesetletnico.

»Tukaj je bilo odločeno o usodi 
vojne. Evrope in vsega sveta«, je 
bilo rečeno ob tej proslavi. Za 
zahodne zaveznike seveda. Bili 
so na tej proslavi voditelji ZDA, 
Kanade. Vel. Britanije in Fran
cije; zahodnonemškega kan- 
clerjtF Kohla niso povabili. In 
tukaj se vse skupaj še bolj za
plete. Britanski infrancoski vojni 
veterani so zahtevali, da se 8. maj 
smatra kot dan zmage nad na
cistično Nemčijo, neki zahod- 
nonetpški demokrščanski fun
kcionar pa trdi, da pomeni 8. maj 
1945 »delitev Nemčije in smrt 
okoli, dva milijona beguncev iz

nekdanjih vzhodnonemških 
provinc, česar pač ne moremo 
proslavljati.«

Po dolgotrajnem dogovarja
nju so še zahodni zavezniki do-

STRAN 2

SANTIAGO - Ob hudem 
potresu v Čilu je bilo 135 
mrtvih in 1983 ranjenih. Po
drlo je 4900 hiš. 20 tisoč zg
radb je potres poškodoval. 
Brez strehe je ostalo 150 tisoč 
ljudi.

DUNAJ — Avstrijska so
cialistična stranka je v parla
mentu sprožila pobudo za 
razpis novega referenduma o 
pričetku obratovanja jedrske 
elektrarne Zwentendorf. Pred 
leti so se Avstrijci na referen
dumu izrekli proti tej elek
trarni.

BRUSELJ - V Belgiji je 
bilo okoli 2000 fantov, ki niso 
hoteli služiti vojaščine.

VVASHINGTON - Okoli 
150 tisoč ljudi vsako leto za
pusti ZDA.. Trenutno živi v, 
tujini 1,8 milijona Američa
nov. Odleta 1910 do danes je 
ZDA zapustilo okoli 10 mili
jonov priseljencev.

BONN — Fred sodišče so 
postavili nekega lastnika bi
roja za inženiring iz Freibur- 
ga. ki je ilegalno prodal Pa
kistanu nekatere naprave, 
potrebne za izdelavo atomske 
bombe.

OTTAWA — Kanadski 
zunanji minister Joe Clarck je 
zanikal, da bi ZDA izvajale 
pritisk na Kanado, da bi 
sprejela na svoja tla jedrsko 
orožje. -

BERLIN - Vlada Nemške 
demokratične republike je 
sporočila, da bo svojim ne
kdanjim državljanom, ki so 
emigrirali in sedaj živijo v 
ZR. Nemčiji, dovolila, da se 
vrnejo. Gre za okoli 20 dsoč 
ljudi.

MOSKVA — Za oskrbo 
vzhodnoevropskih socialis
tičnih držav z zemeljskim pli
nom bo ZSSR do leta 1986 
postavila 4.600 km dolg pli
novod od Jamburga v Sibiriji 
do svoje zahodne meje v Ev
ropi.

KAIRO — Blizu turistič
nega naselja Matruh v Egiptu 
je policija odkrila okrog 300 
min. Največ so jih našli na 
dvorišču šole. Mine so bile 
položene med drugo svetovno 
vojno.

1945
1985

govorili: proslava ob 40-letnici predsedniku, antifašistu, heroju 
zmage bo letos maja v Strass
bourgu. Toda, kdo bo govoril 
na proslavi? Prve dni maja bo y
ZR Nemčiji na uradnem obisku 
ameriški predsednik Reagan.
Evropski parlament mu je zato 
ponudil govorniški pult na pro
slavi ob obletnici zmage (za 
Nemčijo poraza), ki so ga pred 
tem ponudili že italijanskemu

odpora, Pertiniju. Spet zapleti: 
Reagan predstavlja najmočnej
šo zahodno državo, ki je dobila 
to vojno; Italija je bila med pre
maganci. Končno seje vce ure
dilo tako, da bo slavnostni go
vornik v Strassbourgu vendarle 
Pertini.

Na vzhodu je nekoliko dru
gače; državeAhodnega bloka 
pripisujejo osmemu maju izre
den pomen, seveda tako, kot to 
ustreza scenariju v Moskvi. V 
vseh vzhodnoevropskih glavnih 
mestihrirdijo, daje bila zmaga v 
drugi svetovni vojni odločena 
na vzhodni fronti. To je nekak
šen odgovor tistim na Zahodu, ki 
trdijo, da sovjetska zveza »ne bi 
preživela« brez pomoči zahod
nih zaveznikov: 400 tisoč različ
nih vozil. 15 tisoč letal.

V sovjetski propagandni stra
tegiji so napravili nekakšno les
tvico deležev posameznih držav 
k zmagi.

Tudi tistih, ki so bile do po
letja ali jeseni Hitlerjeve zavez
nice (Romunija. “Bolgarija. 
Madžarska). Kaj pomeni ne-
spoštovanje zgodovinskih dej
stev. kaže posebej primer Bol
garije. ki se trudi, kako bi do
kazala, da v drugi .svetovni vojni 
sploh ni sodelovala s Hitlerjevo 
Nemčijo.

Za Jugoslovane je znano, da 
so si zgodovino tega obdobja 
pisali sami, največ z lastnimi 
močmi in na lastnih tleh. Svo
bode nam ni nihče podaril.
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od tedna Rešitev je v novi kakovost i dela
LJUTOMER — V četrtek se je sestalo predsedstvo OK ZSMS 
Ljutomer, da bi se seznanilo s kadrovskimi težavami v občinski 
počitniški zvezi. Bivši predsednik občinske počitniške zveze je na
mreč naredil hud prekršek in svojo funkcijo izrabil, za kar bo tudi 
kazensko odgovoren. Predsedstvo je opozorilo, da bi bilo pri kad
rovanju potrebno dosledno uveljavljati vsa načela in uporabiti 
pravilne postopke od evidentiranja pa do izvolitve. Na omenjeni seji 
so se člani predsedstva seznanili tudi s prihodom štafete mladosti v 
Slovenijo. Prišla bo 16. aprila in bo potovala po naši republiki do 22. 
aprila. Dogovorili so se tudi, da mora še v tem mesecu iziti bilten 
občinske konference, s katerim bi seznanili ljutomersko mladino z 
najnovejšimi dogajanji.

* * *
MURSKA SOBOTA — Kot je pokazala tudi obširna razprava na seji 
predsedstva OK ZKS, so bile aktivnosti ob evidentiranju možnih 
kandidatov za člane občinskega komitej a in kandidatov za sekretarja 
predsedstva OK ZKS v osnovnih organizacijah ZK soboške občine 
zadovoljive. Kritično pa so se opredelili do nekaterih OO ZK, ki te 
pomembne naloge niso pravočasno opravile in so k evidentiranju 
možnih kandidatov za odgovorite družbenopolitične funkcije v 
občini pristopile premalo zavzeto. Na seji so sprejeli tudi sklep o 
sklicu konference občinske organizacije ZK, ki bo 17, aprila; za njo 
pa bo vsaka od 143 OK ZK v občini izvolila po 1 delegata.

* * *
MURSKA SOBOTA — Kljub pomanjkanju sredstev in manjšemu 
dotoku denarja za enostavno reprodukcijo so bile regionalne in 
lokalne kategorizirane ceste zadovoljivo vzdrževane v letu 1984. To 
so ugotovili na skupščini občinskega sisa za ceste, na kateri so delegati 
sprejeli poročilo o opravljenem delu in finančni načrt. Za letošnje leto 
pa bo treba združiti okrog 100 milijonov dinarjev. Sklenili so, daje v 
zahtevkih do republiške cestne skupnosti nujen enoten nastop vseh 
odgovornih dejavnikov v občini. Na seji pa so delegati sprejeli tudi 
sklep o višini povračil za uporabo cest za kmetijske traktorje.

* * *
MURSKA SOBOTA — Bilanca sredstev SIS družbenih dejavnosti 
za leto 1985 ter informacija o sanaciji v delovni organizaciji Panonija 
sta bili osrednji točki dnevnega reda na seji občinskega izvršnega 
sveta minuli teden. Sklenili so, da je potrebno poslej izvršni svet sproti 
seznanjati z dogajanji v Panoniji, ta pa se mora tudi aktivno vklju
čevati v razreševanje težav v tem delovnem kolektivu.

* * *
MURSKA SOBOTA — O izvozu pomurskega kmetijstva ter o 
težavah v živinorejski proizvodnji so spregovorili sredi minulega 
tedna na seji koordinacijskega odbora primarne kmetijske proiz
vodnje, predelave in zadružništva v SOZD ABC Pomurka. Posledice 
težav v živinorejski proizvodnji so vse hujše, zaradi nenehnega 
naraščanja stroškov pitanja pa niti ni pričakovati skorajšnjega iz
boljšanja. Tudi višje odkupne cene živine težav ne bodo razrešile, saj 
se zdaj že pojavlja problem prodaje mesa.

* * *
MURSKA SOBOTA — Leto 1985 je zadnje leto v tem srednjeroč
nem obdobju, zato so že stekle aktivnosti za sprejemanje planskih 
dokumentov za novo srednjeročno obdobje 1986—1990. O teh so 
spregovorili tudi na seji zadružnega sveta Kmetijske zadruge Pa- 
nonka v začetku tega tedna. Na tej seji so potrdili tudi zaključni račun 
za leto 1984 in poslušali informacijo o dosedanjem poteku vključe
vanja kmetov v novi sistem pokojninskega in invalidskega zavaro
vanja.

. * * *
MURSKA SOBOTA — V domu učencev Štefan Kovač je občinska 
konferenca zveze socialistične mladine pripravila enodnevni semi
nar za vodstva osnovnih organizacij ZSMS iz soboške občine. V 
okviru programa idejnopolitičnega izobraževanja so se predsedniki 
in sekretarji OO ZSMS seznanili z metodami in oblikami idejno
političnega dela, aktualno družbenoekonomsko in političnosituacijo 
v občini, nato pa je sledilo delo.po skupinah. Mladi iz soboške občine 
so v štirih skupinah obravnavali teme s področij osnovnih šol, 
usmerjenega izobraževanja, združenega dela in krajevnih skupnosti. 
Seminar so zaključili z razpravo o aktualnih nalogah ZSMS.

* * *
MURSKA SOBOTA — V veliko solidarnostno akcijo za pomoč 
prebivalstvu Afrike, ki ga pestita suša ip. pomanjkanje hrane, so se 
vključili tudi mladi iz soboške občine. V polnem teku je akcija 
prodaje namenskih bonov oziroma zahvalnih lističev v skupni 
vrednosti sto tisoč, dinatjev: Ker je letošnje leto proglašeno za rned- 
narodno leto mladine, namenja temu posebno pozornost tudi rdeči 
križ pod geslom »Mladina RK — sodelovanje, razvoj, mir«. V 
mladinski organizaciji se zavzemajo tudi za organiziranje drugih 
oblik prostovoljnega zbiranja sredstev za Afriko.

Gospodarsko leto 1984 je bilo 
polno pretresov — takšnih in 
drugačnih — tako da tudi 
organizacije združenega dela v 
občini Ljutomer niso moglemimo 
njih. Posledice so hude. Prvi 
rezultati gospodarjenja so znani. 
Kakšni so in kaj pomenijo za 
občino, nam je povedal predsed
nik IS SO Ljutomer Anton Kosi:

»Moram ugotoviti, da je bilo 
minulo leto zelo kritično za naše 
gospodarstvo. Dosegli smo zelo 
skromen rezultat, in to ima tudi 
svoje negativne vplive v celotnem 
gospodarstvu občine Ljutomer in 
pokrivanju družbenih dejavnosti. 
Za primerjavo bi podal samo ne
kaj podatkov: celotni prihodek se 
je v primerjavi z letom 1983 po
večal za 50 odstotkov, porabljena 
sredstva za 55, dohodek pa se je 
povečal le za 34 odstotkov. Me
nim, da je to dohodek med naj
nižjimi v Pomurju in SR Sloveniji. 
Del čistega dohodka za osebne 
dohodke je porasel za 49 odstot
kov, naložbena vlaganja pa sp 
večja za 60 odstotkov — kljub vi
sokemu odstotku moram reči, da 
je nominalna vrednost zelo nizka: 
531 milijonov dinarjev.' Prihodki 
na tujem trgu so se povečali za 59 
odstotkov, kar je zelo ugodno, 
čeprav so nominalne vrednosti še 
vedno zelo majhne. Kritična pa je 
izguba v gospodarstvu. V letu 
1983 je ta znašala 50 milijonov, v 
letu 1984 pa znaša 409 milijonov 
dinaijev. Ob tem moram tudi 
povedati, da sta ekonomičnost in 
rentabilnost padla.«

Z izgubo je leto 1984 zaključilo 
pet organizacij združenega dela in 
tri samoupravne interesne skup
nosti družbenih dejavnosti. Kako 
bi komentirali izgube?

»Največjo izgubo v ljutomer
skem gospodarstvu je imela Teh- 
nostrojeva temeljna organizacija 
Proizvodnja — 307 milijonov. Ta 
tozd je z izgubo praktično poslo
val že vse leto, vendar seje izguba 
iz obdobja v obdobje povečevala. 
Zaradi visoke izgube imamo v 
občini velike težave pri pokriva
nju izgube. Poudariti moram, da 
je ta izguba nepokrita. Drugi večji 
zgubar je Lesninin tozd Mizarstvo 
z 52 milijoni izgube. Ta izguba nas 
je vse skupaj malo presenetila. 
Pričakovali smo, da bo rezultat 
poslovanja celo pozitiven, žal pa 
smo proti koncu leta zabredli v 
izgubo. Razlogi pa so notranji in 
zunanji. Med notranjimi menim 
je najpomembnejši nedosledno 
izvajanje sanacijskega programa, 
ki so ga naredili med ukrepom 
družbenega varstva.

V okviru DO Ljutomerčan so 
poslovale z izgubo tri -temeljne 
organizacije: tozd živinoreja z 48 
milijoni’ — razlogov za izgubo ne 
bi niti našteval,- saj so problemi 
cenovnih nesorazmerij v živino
reji dobro znani, tozd Simentalka 
z 1,8 milijona izgube in Koope
racija z ■ minimalno izgubo 
71.000,00 dinarjev. Vse te izgube 
šo pokrite.

Z izgubo so poslovale tudi tri 
samoupravne interesne skupnos
ti: občinska zdravstvena skupnost 
— 9,5 milijona dinarjev, občinska 
skupnost otroškega varstva — 1,5 
milijona dinarjev in občinska 
skupnost za zaposlovanje — 
194.000,00 dinarjev. Vse te izgube 
bomo pokrili z načrti za letošnje 
leto.«

Kot ste že omenili, so te izgube 
za občino zelo boleče. Kaj pa to 
pomeni za občino Ljutomer? Kaj 
je skupnega vsem izgubam?

»Tipično za ljutomersko gos
podarstvo je to, daje to predvsem 
predelovalna industrija. Vhodne 
surovine so izredno drage, kako
vost surovin je vedno slabša in v 
teh razmerah je zelo težko proiz
vajati kakovostne proizvode, ki bi 
naj šli na svetovni trg. To pa so 
tudi glavni problemi izgubaijev. 
To velja predvsem za Tehnostroj 
in Mizarstvo, za kmetijsko po
dročje pa mislim, da so stvari to
liko znane in povsod podobne (v 
Pomurskem in Slovenskem pros
toru), zato menim, da jih ni po
trebno posebej komentirati. Bi pa 
dejal to, da ta splošna gospodar
ska kriza v občini vpliva na Stan
dard delovnih ljudi v naši občini 
in seveda temu primerni so nizki 
osebni dohodki. V povprečju 
zaostajajo skoraj 20 odstotkov za 
republiškim povprečjem. Seveda 
pa je ob tem tudi težko zagotav
ljati sredstva za družbeno nad
gradnjo. Zaradi tega smo seveda 
beležili izgube tudi v negospo
darski sferi, in posledica tega je, 
da bomo v planih za letošnje leto 
prisiljeni dvigovati prispevne 
stopnje, v nekaterih primerih celo 
nad resolucijske okvire.«

Pred dvema letoma smo v Ju
goslaviji zelo intenzivno spreje
mali tudi programe za dolgoročno 
ustalitev gospodarstva. Takrat je 
bilo tudi precej povedanega o 
preustroju gospodarstva — miš
ljen je bil prehod na proizvodnjo, v 
kateri bi bilo več znanja, manj su
rovin ... Kako daleč je z uveljav
ljanjem te kakovosti v ljutomer
skem združenem delu?

»Moram reči, daje prestruktu
riranje gospodarstva izredno tež-

—— KOMENTAR

do tedna

PRIMER BLISK
Ker se zaradi inflacije vrednost zavarovanih objektov (ker 

jih pač ne revalorizirajo) vsako leto zniža za več kot 50odstotkov, 
je temu primerno nizka tudi odškodnina, ki jo zavarovanci dobe 
od zavarovalne skupnosti. Vrednost zavarovanja bi torej kazalo 
povečati. Nekaj več pa bi oškodovanci lahko »iztržili« tudi, če bi 
pravočasno predložili zavarovalni skupnosti dokumentacijo o 
uničenih ali poškodovanih predmetih. Na zavarovalni skup
nosti so kot »svetel primer« navedli soboški Blisk, od katerega ze 
leto dni čakajo na neko dokumentacijo. Ker te ni in ni, seveda ne 
morejo izplačati škode. Seveda se ve, v čigavo škodo. 1 akiti je 
več! Po drugi strani pa lahko za zgled damo kmetijski kombinat 
Radgona, kije resnično vse storil za pravčasno ocenitev škode po 
požaru na farmi v Lutvercih in je bila tako odškodnina izplačana 
že sedmi dan po nesreči.
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ka in zahtevna naloga v sedanjem 
času. Razmišljamo, kako spre
meniti proizvodni program v 
Tehnostroju.ker ugotavljamo, da 
izdelovanje prikolic ne bo dalo 
željenega kruha delavcem in bo 
potrebno spremeniti proizvodnjo, 
najti neke nove programe. Žal pa 
ugotavljamo, da v organizacijah 
združenega dela nimajo razvojnih 
programov, nimajo dovolj spo
sobnih kadrov, ki bi smelo na
črtovali, opremljenost in tehno

logija proizvodnje teh naših oz
dov pa je takšna, da se v krajšem 
roku ne da nič spremeniti. Ugo
tovili smojudi, da od zunaj — iz 
razvitejših delov Slovenije — ne 
moremo dobiti kakšnih zahtev
nejših programov, kljub našim 
prizadevanjem. Bile so sicer ne
katere naložbe, vendar pa so bile 
namenjene v glavnem posodab
ljanju. ne pa širjenju proizvod
nje.«

Dušan Lopamik

rMHS ■■■ ■■■ HUB M

POZIV MEDVOJNIM 
I IZGNANCEM V SRBIJO |
| Manifestacija bratstva in enotnosti ■

Manifestacija pod nazivom Vlak bratstva in enotnosti po- " 
I teka že od leta 1961 injeodrazstalnih prijateljskih in bratskih vezi H 

med bivšimi izgnanci iz Slovenije, ki jih je okupator leta 1941 I 
izgnal iz njihovih domov, in njihovimi gostitelji v SR Srbiji, kjer ( 
so izgnanci našli svoj drugi dom. Velika večina je dobila toplo in 

I prijateljsko zatočišče pri srbskih bratih in sestrah, ki so skupaj z » 
njimi preživljali težave vojne vihre ter prenašali nadčloveške ■ 
napore in trpljenja.

Značilno za manifestacijo je, daje vlak tradicionalni simbol 
I ohranjanja, razvijanja in utijevanja revolucionarnih izročil NOB ■ 

ter pomemben prispevek k nadaljnjemu razvoju in krepitvi ■ 
bratstva in enotnosti jugoslovanskih narodov in narodnosti. Vlak I 
je postal največja manifestacija povezovanja med slovenskimi 

I izgnanci in njihovimi gostitelji, postal je porok, da velike revo- — 
lucionarne izkušnje ne bodo nikoli zamrle. S to manifestacijo se I 
revolucionarna izročila NOB prenašajo tudi na mlajše rodove.

Koordinacijska odbora za organizacijo Vlaka bratstva in 
I enotnosti v SR Srbiji in SR Sloveniji sta v soglasju z vsemi _ 

sodelujočimi občinami sklenila, da bo v letošnjem letu Vlak iz SR I 
Slovenije popeljal bivše izgnance in njihove najožje družinske ■ 
člane k njihovim gostiteljem v SR Srbijo.

Vlak bo odpeljal iz Maribora oziroma Jesenic 11. oktobra, ■ 
vračal pa se bo iz Kraljeva oziroma Titovega Užica 15. oktobra.

I
 Občinske konference SZDL vseh sodelujočih občin v SR Slo- ■ 
veniji, Mestna konferenca SZDL Maribor in Medobčinski svet H 
SZDL Ljubljana pozivajo vse slovenske medvojne izgnance in | 
njihove najožje člane, da se čim prej povežejo s svojimi bivšimi

I
 gostitelji v SR Srbiji ter se nato na osnovi njihovega povabila, — 
najkasneje pa do 15. maja 1985, zglasijo na sedežih svojih I 
občinskih konferenc SZDL, Mestne konference SZDL Maribor I 
in Medobčinskega sveta SZDL Ljubljana, zaradi prijave svoje " 
udeležbe na letošnjem Vlaku bratstva in enotnosti. Vse ude- 

■ ležence obveščamo, da bodo morali ob prijavi plačati svoj delež B 
I za kritje stroškov prevoza. V znesku so zajeti stroški vozovnice na B 
B osnovi cene vozovnice po tarifi JŽ in komplet značk. Vse ostale ■ 

informacije v zvezi s potovanjem dobijo zainteresirani na sedežih

■
 svojih občinskih konferenc SZDL, Mestni konferenci SZDL ■ 

Maribor in Medobčinskem svetu SZDL Ljubljana.

KOORDINACIJSKI ODBOR VLAKA 
BRATSTVA IN ENOTNOSTI V 

SR SLOVENIJI

KADROVSKA POLITIKA NA PREPIHU
Kljub vsem prizadevanjem 

kadrovska politika ni taka, kakr
šna bi morala biti, ker marsikje ni 
načrtov in pregleda nad kadri (od 
poteka mandata do razpisa), ker je 
pomanjkljivo evidentiranje, ker ni 
zanimanja za odgovorne funkcije 
itd. Te ugotovitve smo lahko zad
aje čase večkrat slišali na raznih 
sestankih, na katerih ni manjkalo 
tudi precej samokritičnih ocen. 
Razpravljala so v glavnem 
opozorili na že znane številne 
probleme, ki ovirajo uveljavljanje 
dogovorjene kadrovske politike: 
Ponekod še niso sprejeli dogovo
rov, drugje se zadovoljujejo le z 
ugotavljanjem slabosti, za vod
stvene? in vodilne kadre mnogokje 
nimajo programov, hkrati pa se 
tudi kadrovske službe v pomur
skem združenem delu ubadajo z 
vprašanjem neustrezne zasedeno
sti. Značilno je, da se za poslovod
ne funkcjje odloča bolj malo ljudi, 
saj niso redki pojavi, ko na razpise 
ni odziva.

Slej ali prej je kadrovska politi
ka izredno zahtevno in občutljivo 
področje, ki ga ni mogoče ob
vladati kar čez noč. Pa najsi gre za 
kadrovsko politiko v delovnih 
organizacijah, družbenopolitičnih 
organizacijah ali v delegacijah. Če 
strokovne službe ne delajo dobro, 
potem je utvara, da bi imeli dobro 
kadrovsko evidenco, ki je gotovo 
bistvenega pomena za dolgoročno 
načrtovanje kadrov za 
najodgovornejše funkcije v vseh 
samoupravnih okoljih. Zato se 
neredko pojavljajo mnenja, da o 
kadrih odločajo v ozkih krogih, pa 
še to največkrat šele takrat, ko je 
treba zapolniti kadrovsko vrzel in 
podobno. Tudi koordinacijski 
odbori za kadrovsko politiko še 
vedno niso dovolj aktivni. Zato 
smo v praksi še precej oddaljeni od 
tega, da bi pri kadrovanju upo
števali javnost dela in načelo 
demokratičnosti, da bi uveljavili 
celovitost strokovnih in osebnih 
vrednot.

S takimi in podobnimi 
pomanjkljivostmi se soočajo tudi v

zvezi komunistov, kjer ugotavlja
jo, da se je v večini osnovnih 
organizacij ZK še v premajhni me
ri uveljavil postopek evidentiranja 
možnih kandidatov za vrsto 
najodgovornejših družbeno
političnih funkcij. Ta postopek je 
namreč v praksi še vedno v pre
majhni meri zaživel, zato se na ka
ndidatnih listah pojavlja premalo 
novih kadrov, še posebno mlajših 
ljudi. Zato bo treba, kar velja tudi 
za ostale družbenopolitične 
organizacije, v prihodnje znatno 
več , pozornosti nameniti 
demokratizaciji celotnega kadrov
skega postopka, v katerega mora 
biti zajet kar najširši krog ljudi.

Razprave v zvezi komunistov so 
opozorile tudi na nekatere 
neustrezne kadrovske rešitve, 
hkrati pa na določeno nepriprav
ljenost sprejemati odgovorne 
družbenopolitične funkcije. Ta 
pasivnost se je marsikje pokazala 
že med evidentiranjem možnih 
kandidatov. Takšne pomanjkljivo
sti, zlasti pa izogibanje odgovor
nosti za prevzemanje najbolj iz
postavljenih funkcij v zdajšnjih 
zaostrenih gospodarskih razmerah, 
morajo najprej sami pri sebi 
razčistiti komunisti. Sele takrat se 
lahko tudi od ostalih struktur pri
čakuje, da bodo zadeve na 
področju kadrovske politike hitre

je kakovostno spreminjali. Nič 
manjšega pomena pa ni zahteva 
po drugačnem vrednotenju 
družbenopolitičnih funkcij, ker se 
nanje marsikdaj gleda kot nekak
šen privesek, da je možno za tako 
funkcijo izvoliti marsikoga. Seve
da se je treba takšnemu razmišlja
nju odločno zoperstaviti, saj se v 
Zvezi komunistov ne morejo 
sprijazniti s tem dejstvom. Se 
posebno v zdajšnjih zaostrenih 
gospodarskih razmerah, ko mora
jo na najodgovornejše druž
benopolitične funkcije priti zares 
najsposobnejši ljudje.

Milan Jerše

Z izvozom do zmanjšanja
Če bi hoteli realizirati uvoz 

potrebnega reprodukcijskega 
materiala, bi moralo pomursko 
kmetijstvo v letu 1985 izvoziti 
blago v vrednosti 18 milijonov 
dolarjev. Čeprav je plan izvoza v 
sozdu ABC Pomurka zastavljen 
zelo smelo, pa ni izgledov, da bi 
izvoz presegel vrednost 14 mili
jonov dolarjev. Uresničitev ci
ljev bo še tolikd težavnejša, ker 
pomemben delež v izvozu po
murskega kmetijstva predstav
ljajo meso in mesni izdelki, raz
mere za izvoz teh pa na tujih 
tržiščih niso najbolj ugodne. 
Cena mesa na teh tržiščih na
mreč še naprej pada, pa tudi 
možnosti za prodajo niso naj
boljše. Svinjskega mesa takore- 
koč ni možno izvažati, zato je 
sveže meso namenjeno v glav
nem domačemu tržišču in za 
predelavo.'Položaj s svinjskim 
mesom postaja tako zaskrblju
joč, saj tudi doma povpraševanje 
po njem pada in zaloge se kopi-

zalog 
čijo. Razmere so povsem dru
gačne kot pred kakšnim letom, 
ko je bila izbira slaba, zdaj pa so 
mesnice bogato založene in iz
bira je več kot odlična. Razmere 
pa se še zaostrujejo; saj ponudba 
pitanih prašičev še naprej pri
tiska. ta pa je trenutno večja, kot 
so zmogljivosti pomurskih 
klavnic.

Predstavniki mesne industrije 
so pred kratkim obiskali vse 
večje kupce v J ugoslaviji, vendar 
nobenden ni pripravljen letos 
prevzemati večjih količin mesa, 
ponekod pa je povpraševanje 
manjše tudi za 30 odstotkov. 
Poleg tega pa kupci zahtevajo še 
ugodnejše pogoje, večje rabate 
in ugodnejše plačilne roke. Ti 
naj bi se s sedanjih 15 podaljšali 
na 30 in 90 dni. seveda brez 
obresti, po preteku tega časa pa 
kupci zagotavljajo plačilo z me
nicami. Konzerve pa mora 
mesna industrija dajati celo v 
konsignacijsko prodajo, ob tak

šni prodaji pa morajo na plačilo 
čakati včasih tudi po 240 dni.

Nekoliko ugodnejša je pro
daja junčjega mesa, saj je ne- 
.koliko več možnosti tudi za nje
gov izvoz. Tako je že dogovor o 
izvozu 8.500 ton milanskega 
reza v Jordanijo, nekaj možnosti 
je za izvoz v Libanon, 12 tisoč ton 
govejega mesa naj bi izvozili v 
Iran, 'kot dokaj stalen kupec pa 
se pojavlja še Italija, kamor so 
tudi možnosti za izvoz živega 
goveda.

Iskanju možnosti za čim večji 
izvoz pa bo v ABC Pomurki še 
naprej posvečeno naj večja po
zornost. Pa ne le zaradi nujno 
potrebnih deviz, kijih pomursko 
kmetijstvo mora zagotavljati za 
uvoz reprodukcijskega materia
la. pač pa tudi zaradi same pro
daje. Doma namreč razpoložlji
vih količin mesa ne bo možno 
prodati, pa tudi ne predelati, 
zato je rešitev treba iskati z iz
vozom. ' L. Kovač
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Še o položaju v DO Panonija TOZD 

Kmetijska mehanizacija

Le z delom do 
socialne varnosti

O težavah-in zapletih, do katerih je prišlo v Panoniji temeljni 
organizaciji Kmetijska mehanizacija, smo pred (asom že poročali, 
zato se zdaj nekoliko pomudimo pri trenutnem položaju v tem de
lovnem kolektivu in ob nalogah, ki jih čakajo pri odpravi težavnega 
položaja. Seveda tudi tokrat ne moremo mimo ugotovitve, da težave v 
tem skoraj 800-članskem kolektivu niso od včeraj, pač pa so se začele 
zaostrovati že po letu 1981, ko seje začel zmanjševati delež akumu
lacije v celotnem prihodku, vrhunec pa so dosegle v letu 1984, ko po 
zaključnem računu v poslovni sklad niso namenili niti dinarja.

Čeprav so težave v Panoniji 
bile ves ta čas in so zanje vedeli, 
pa kaže, da tega nihče ni jemal 
povsem resno vse do lanskega 
decembra, ko je med delavci 
prekipelo. Poslovati brez izgube 
in takorekoč životariti na račun 
nizkih osebnjh dohodkov za
poslenih ni bila najboljša 
odločitev in odgovorni v delovni 
organizaciji in občini so se 
streznili šele, ko sodelavcizadva 
dni prekinili delo. Se pa na
vkljub vsemu zastavlja vpraša
nje. če so se tudi takrat reševanja 
težav lotili na pravem koncu.

Dvig osebnih dohodkov za 30 
odstotkov je sicer pomiril (?!) 
delavce, ni pa odpravil proble
mov. Resje sicer, daje večina teh 
takšnih, vzemimo za primer le 
cene, da nanje nimajo posebne
ga vpliva, veliko pa je tudi sub
jektivnih, notranjih, slabosti.

Podatek, da seje v lanskem letu 
ob skoraj 6-odstotnem poveča
nju števila zaposlenih obseg 
proizvodnje zmanjšal za 4 in pol 
odstotka, dovolj zgovorno priča, 
da se s produktivnostjo ne mo
rejo pohvaliti. In prav na to bi 
morali misliti tudi takrat, ko so 
dvigovali osebne dohodke.

Sklicevati se zgolj na dejstvo, da 
je treba slehernemu delavcu za- 
gotojviti minimalni, (zajamčeni) 
osebni dohodek, ob tem pa po
zabljati. da morajo za zagotav
ljanje svoje socialne varnosti 
tudi delavci prispevati svoj de
lež. predvsem v obliki dela, je 
namreč premalo in po najkrajši 
poti vodi do uravnilovke. Da je 
bila storilnost pri'marsikaterem 
delavcu v Panoniji na-minimu
mu. dovolj zgovorno pričajo že 
pre j omenjeni rezultati, da pa je 
bil tudi sam odnos do dela često 
neustrezen, pa potrjujejo še dis
ciplinski postopki, ki jih vodijo 
proti nekaterim delavcem. Ni 
sicer naš namen, da bi pogrevali 
stare slabosti, vendar pa bi se 
nad njimi v Panoniji vseeno 
morali zamisliti. Pa ne le vodilni 
d^avci temeljne in delovne 
organizacije, pač pa vsi zapos
leni, saj brez pripravljenosti in 
prizadevanja slehernega posa
meznika težav ne bo moč razre
ševati. In težave, če jih ne bodo 
odpravljali, bodo iz dneva v dan 
večje.

Po zaključnem računu za leto 
1984 temeljna ■ organizacija 
Kmetijska mehanizacija navz
ven sicer ne prikazuje izgube, 
vendar pa bo potrebno vložiti 
velike napore, da se položaj ne 
bo poslabšal. Iz analize stanja je 
razvidno, da ta temeljna 
organizacija ni zadolžena s kre
diti za osnovna sredstva, saj se le 
11 odstotkov teh financira iz 
dolgoročnih kreditov, veliko 
težje breme pa predstavljajo 
kratkoročni krediti za obratna 
sredstva. V zalogah in ostalih 
obratnih sredstvih so imeli ko
nec lanskega leta kar 760 mili
jonov dinarjev, po zaključnem 
računu za leto 1984 pa je tej te
meljni organizaciji primanjko
valo 237 milijonov dinarjev za 
o.bratna sredstva. Da je prav 
pomanjkanje obratnih sredstev 
eden od osnovnih razlogov za 
nastale težave, priča tudi poda
tek. da so morali lani za obresti 
nameniti več kot 200 milijonov 
dinarjev ali več kot tretjino 
ustvarjenega dohodka. S tem 
problemom se bodo morali 
spoprijeti tudi letos, zato je 
osnovna naloga kar najbolj 
zmanjšali zaloge gotovih izdel
kov. surovin in nedokončanih 
proizvodov.

Na področju zmanjševanja 
zalog' reprodukcijskega mate

riala so že bili narejeni nekateri 
premiki, vendar pa so prav tu 
često nemočni. Ker potrebnih 
surovin ni vedno na tržišču, je te 
potrebno nabavljati tudi po več 
mesecev naprej, če želijo zago
toviti nemoteno proizvodnjo in 
čim boljšo izrabo delovnega 
časa. Z zasedenostjo zmoglji- 
vpsti v zadnjem času ni večjih 
težav, saj so v celem lanskem letu 
zabeležili le izpad 8.200 delov
nih ur, kar pa predstavlja le en 
odstotek v skupnem številu vseh 
opravljenih delovnih ur. V ja- 
nuatju je sicer spet prišlo do iz
pada delovnih ur zaradi po
manjkanja surovin, vendar pa 
bodo te že v kratkem nadomes
tili. Tudi za prvo polletje so 
proizvodne zmogljivosti v tozdu 
Kmetijska mehanizacija v celoti 
pokrite, na nekaterih strojih pa 
že zdaj delajo v treh izmenah.

Večja prodornost bo letos 
potrebna tudi pri prodaji, poleg 
prodaje izdelkov preko vele
prodajne mreže pa bodo več 
pozornosti namenjali tudi di
rektnim kupcem, ki so jih v času 
konjunkture njihovih proizvo
dov nekoliko zanemarili. Ob 
večji prodornosti na področju 
propagande pa je treba vpeljati 
tudi prodajo rezervnih delov, ki 
bo prav tako prispevala k pove
čanju celotnega prihodka. Ena 
od osno vih nalog pa bo vsekakor 
stalno spremljanje razmer na 
tržišču, kateremu se bo moral 
prilagajati tudi proizvodni pro
gram. Ta bo v glavnem še naprej 
temeljil na kmetijskem progra
mu. 30 odstotkov pa bo dodat
nega programa, ki naj bi pred
vsem blažil nihanja na tržišču. 
Ob vsem tem seveda ne bodo 
zanemarjali posodabljanja pro
izvodnje, saj, kot smo že zapisali, 
ta temeljna organizacija ni za
dolžena s krediti za osnovna 
sredstva, zato bo sredstva a- 
mortizacije lahko namenila za 
razširjeno reprodukcijo.

V planu za letošnje leto so 
zapisali, da bodo celotni priho
dek v primerjavi z lani povečali 
kar za 93 odstotkov. Takšno 
načrtovanje je sicer precej 
optimistično, njegova uresniči
tev pa bo v naj večji meri odvisna 
predvsem od razmer na tržišču. 
Podatki o prodaji v letošnjih 
prvih dveh mesecih sicer niso 
preveč spodbudni, vendar po
znavalci pravijo, da se sezona še 
ni začela in da je že v drugem 
četrtletju pričakovati bistveno 
izboljšanje prodaje. Več skrbi pa 
bodo namenili tudi izvozu, saj bi 
naj le-ta letos že dosegel vred
nost blizu 250 milijonov dinar
jev.

Ob vseh nalogah, ki so si jih za 
leto 1985 zastavili v tej Panoni- 
jini temeljni organizaciji, pa je 
najbolj spodbudno to, da spozna
vajo, da je težave moč odpravljati 
le z doseganjem dobrih rezulta
tov dela. Tako ob 5-odstotnem 
zmanjšanju števila zaposlenih 
načrtujejo za 6 odstotkov večjo 
proizvodnjo, ki naj bi jih letos 
tako vrnila k normalni produk
tivnosti. Kot smo zapisali že 
uvodoma, pa bo končni rezultat 
odvisen predvsem od prizadev
nosti in pripravljenosti sleher
nega delavca, k temu pa naj bi 
delavce spodbujal tudi ustrez
nejši način nagrajevanja. Za le
tos v tozdu Kmetijska meha
nizacija načrtujejo, da se bodo 
osebni dohodki na zaposlenega v 
povprečju povečali za blizu 70 
odstotkov.'takšno povečanje'pa 
bo seveda možno le ob doseganju 
ustreznih rezultatov dela.

Ludvik Kovač

Pogovor s Tonetom Partljičem

O »zagozdah« med kulturniki in politiki, »vseslovenskem duhovnem 
parlamentu«, klanih, oporečnikih, sopotnikih in disidentih v kulturniški) 
srenji, kulturokraciji, policentrizmu m eminentnem razkošju v marmor
ju z gala predstavami, »naščuvanosti« ljubiteljev zoper poklicne kultur
nike (umetnike) in narobe, donosnem Atu, socialističnem kulaku in 
sramotno nizkih honorarjih »svobodnjakov« — govori pisatelj, drama
turg in predsednik Društva slovenskih pisateljev. Tone Partljič. Pogo
varjali smo se v Slovenskem narodnem gledališču v Mariboru pod 
vtisom januarske javne tribune Slovenski narod in slovenska kultura v 
Cankarjevem domu in v pričakovanju bližnjega slovenskega partijskega 

plenuma na podobno temo.

— »Ukvarjanje s prepovedanimi 
temami ni donosen posel, kakor 
bi radi demogoško očitali sovraž
niki svobode in tudi nekateri1 
politiki,nam je zagotovil Tone 
Partljič. (Fotodokumentacija Ve
čera)

Nekakšen šum, nejevera, če ne kaj hujšega, seje zagozdilo med 
kulturnike in politike. »Politika je prevzela vlogo usode. Vsilila se je 
življenju,« j’e presodil nedolgo tega eden vidnejših kulturno-politič- 
nih mož. Vi pa ste se na javni tribuni Društva slovenskih pisateljev 
vpraševali: »Ali bi se moji organizaciji SZDL in ZK ne morali 
zamisliti, da nas pisatelje na vseh literarnih pogovorih pred odraslim 
občinstvom poslušalci sprašujejo o Kocbeku, Dachauu, Rogu?«

Vprašanje je tako globoko, da bi se morali z njim znanstveno 
ukvarjati in lahko odgovorim nanj s trenutnim vtisom in mnenjem. 
Po svoje gre za staro stvar in osebno sodim, da smo danes v srečnem 
trenutku, ko ni tako velikega prepada, niti suma, niti nejevere, s 
čimer pa vprašanja ne demantiram. To govorim zato, ker je na tej 
relaciji prišlo do dialoga, javnega, ostrega, kritičnega, kakršen pred 
leti ni bil mogoč in v nekaterih drugih republikah še zdaj ni. Tako na 
primer Mitja Ribičič odgovarja v dolgih pismih Tarasu Kermauner
ju, Matevžu Krivicu in drugim. Včasih se je to uredilo s kakšnim 
telefonskim pozivom. Tudi nedavna tribuna je mišljena kot dialog. 
Dokler pa traja odprt dialog sodim, da se prepad manjša, ne veča. 
Mislim, da je majski plenum o kulturi, ki ga pripravlja slovenski CK 
ZKS, izrednega pomena in upam, da bomo lahko na njem sodelovali 
vsi, ki bi želeli... Pisatelji smo vedno nastopali kot integralni del 
socialistične zveze, ki ima svojo tradicijo — kot vemo — v Osvobo
dilni fronti in je zadolžena za svobodo vseh državljanov, za možnost 
spraševanja .. . Zatrjujem vam, da ne poznam niti enega pisatelja, ki 
bi hotel rušiti socializem ali blatiti revolucijo, kakor se nam rado 
reče. Spraševanje po tabu temah ni blatenje revolucije. S tem jo 
cenimo in mislimo, da je toliko močna, da prenese svoje samospraše- 
vanje. Nekateri naši pisatelji — Matjaž Kmecl, Miloš Mikeln, 
Vladimir Kavčič, Ciril Zlobec in tudi sam — opravljajo ugledne 

• kulturno-politične funkcije, si služijo kruh s tem, da odločajo o 
kulturni politiki ali kot uredniki založb.. Vse bolj posegamo v 
politiko .. Zavzemam se, naj bo naše Društvo pomemben kulturno
političen subjekt znotraj socialistične zveze.

List Družina je ob »vseslovenskem duhovnem parlamentu,« ob 
omenjeni tribuni, pomenljivo zapisala: »Rekli smo si s Cankarjem: 
Narod si bo pisal sodbo sam; na frak mu je ne bo in ne talar! — 
Danes si ponavljamo: ko bi le bil kak karizmatičen frak ali talar, ki bi 
narodu kazal pravo pot!« Kam pa naj umestimo tisto »kultura in 
prosveta, to naša bo osveta«?

Zelo me zanima dogajanje v slovenski cerkvi in zelo simpatizi
ram z Mariborčanom gospodom Grmičem, žal pa Družine redno ne 
berem. Ko se slovenska cerkev sklicuje na Cankarja, moram poveda
ti, da je bila v Cankarjevem času njegov velik nasprotnik in je ta 
njegov stavek iz Hlapcev izredno skritizirala. Zato v tem, da ga zdaj 
citira, vidim napredek ... Ne vem, komu naj se osvetimo. Lahko 
rečem, da se družba s svojim obnašanjem do kulture in prosvete 
dostikrat v resnici osveti, čeprav mislim, da je kultura lahko ponos 
našega naroda. Kultura je po svoje identična z narodom in tudi 
današnjo politiko. Odnos do kulture je bistveno politično vprašanje.

Vprašujemo vas neposredno: ali imamo morda (tudi) v kulturi 
opravka s klanovstvom, »šolami«, oporečniki, sopotniki? Kdo so 
nosilci kulturnega kapitala? Nekateri tokovi namreč peljejo v smeri 
radikalne politizacije, spet drugi »blodijo« kot razumnik v Moskva- 
Petuški Venedikta Jerofejeva ...

. Perfektno, ne! Naj gredo eni na pot radikalne politizacije, drugi 
naj blodijo na vlakih; ki nikoli ne pripeljejo na cilj. Groza bi bila, če 
bi imeli literaturo in kulturo na enem skupnem imenovalcu. Zelo 
sem nejevoljen, ko slišim v pisateljskem društvu govoriti, ali med 
kulturnimi politiki, ko pravijo: nismo se dovolj pripravili, premalo 
izražamo naša stališča, oni pa so se tudi za to srečanje v Cankarje
vem domu pripravili, oni imajo svoje revije, oni stalno napadajo. Kot 
predsednik slovenskih pisateljev odločno izjavljam, da v Društvu ni 
»mi« in »oni«. Vsi smo »mj«. To pa, če se nekateri pisatelji iz 
generacijskih, idejnih, svetovnonazorskih, estetskih vzrokov, zdru
žujejo v skupine, seveda ni ne klanovstvo ne oporečništvo in ne kaj 
podobno negativnega. V tem primeru moramo reči, da so bili Murn, 
Kette, Cankar, Župančič v enem izrazitem klanu. V resnici pa so se 
medsebojno oplajali in si pomagali. Podobno velja za mladoslovence 
— Stritarja, Jurčiča, Levstika, Kersnika. Ali je bil to klan? Hvala 
bogu, če je bil! Z oznakami klanovstva bi bil zelo previden. Danes se 
to najraje prilepi skupini okoli Nove revije. Meni se velikokrat očita, 
da.sem prišel nekritično pod njen vpliv. Mislim pa, da ne gre za 
kompaktno skupino in da so Andrej Inkret, Drago Jančar, Dimitrij 
Rupel, Niko Grafenauer, Taras Kermauner, Marjan Rožanc tako 
različni med seboj, da jih po njihovem delu težko spravimo pod eno 
kapo. Druži pa jih velika aktivnost, hrabrost pri izražanju stališč, 
nonkonformizem, neoportunizem in te lastnosti so mi ljube ... Kdo 
danes kuje kulturni kapital? Naj kar povem, da ti, ki sem jih pravkar 
imel v mislih, ne zelo veliko. Mogoče je veliko drugih tovarišev, ki 
imajo take ali drugačne zasluge še iz časov revolucije, iz časov po 
revoluciji, ki so zasedali ugledna mesta in imajo kar dober »kapital«, 
moralni kapital. Morda so bili na neki točki razočarani in so sedaj 
nekoliko bolj ob strani, ampak s kulturo, dragi moji, si malokdo kuje 
kakršenkoli kapital. Če pa si kdo pribori kakšno nagrado ali potova
nje v tujino, je pravzaprav malenkost.'

V modi je še vedno etiketa disident. Sanii radi ironizirate: 
Jančarjevega Disidenta Arnoža imamo, kaj pa drugi? Pri nas pač 
znamenite »bele knjige« kot v hrvaškem partijskem Ce-kaju nima
mo ..:

Če bi naša politična struktura ali naše družbenopolitične 
organizacije začele iskati disidente med pisatelji, ki bi bila to velika 
nesreča in seveda odločna pomota. Zgodovina nas uči, da slovenski 
pisatelji niso in tudi ne morejo biti opozicija svojemu narodu. Nihče 
nas ne sme siliti v pozicijo opozicije, ker to nismo in tudi disidentov 
nimamo. Točno vemo kaj so disidenti — odpadniki, navadno poveza
ni z emigracijo. Na srečo nimamo »bele knjige« kot na Hrvaškem, ki 
jo sam, čeprav sem član ZK, izredno negativno ocenjujem, kot tudi 
omenjanje petiii ali koliko slovenskih nisateijev v njej, ker je to 
storjeno na ravni etiketiranja in ni bilo nobene javne razprave ali 
možnosti braniti se pred etiketiranjem.Nasprotno, zdi se mi, ko da je 
bi! tih dogovor znotraj partije, da »bela knjiga« ni bila najbolj 
posrečena in da je bolje, da se o njej molči, ko smo hoteli protestirati 
oziroma jo želeli dobiti na Vpogled. Zdaj slišim, da Dragoslav 
Markovič, Stipe Šuvar in drugi znova govorijo pozitivno o tem 
dejanju. Če je to res, moramo dati knjigo v javnost in jo pretresti z 
vseh 'strani... Velika napaka bi bila znova iskati sovražnike med 
pisatelji. Če ste vi citirali Cankarja, bi ga še jaz iz Kurenta, kjer je 
rekel: »Oprostite, ta burka je stara že tisoč let!«

Ali imamo kulturno politiko-ali je nimamo? Kulturokracija, kaj 
je to?

Kultura — „osveta” 
in ponos naroda

Mura iz Murske Sobote 
vsako leto vabi pisatelje in 
letos sem bil sam njen gost. 
Pokazali so mi knjižnico in 
številko, koliko knjig so 
recimo pred petimi leti kupi
li delavci. Neverjetna števil-' 
ka! Da ne govorim o folklor
ni skupini, pevskem zboru in 
tako dalje.

Prepričan sem, da imamo kulturno politiko, premalo pa jo sa
mi kreiramo in vzamemo v roke. Tu smo pri prepadu: bolje je biti 
na tem bregu in tarnati na onega, kako je grd z menoj, kakor se boriti 
za svojo kulturno politiko. Socialistična zveza nam'to možnost daje. 
Mislim, da kulturokracija ni ravno to, kar štejemo za strokovne 
službe na raznih sisih. Kulturokracija so tisti, ki lahko preko telefo
nov odločajo, ali bo knjiga izšla, vili bo ta pisatelj nagrajen, ali ta 
lahko nastopa na televiziji in tako dalje. Proti kulturokraciji se 
moramo boriti, medtem ko pravo kulturno birokracijo v izvirnem 
pomenu besede potrebujemo. O tem ni nobenega dvoma. Mislim, da 
ima kulturokracija veliko manjšo vlogo kot jo je imela včasih. Na 
srečo!

Baje je eden od elementov samoupravnega modela kulture pri 
nas policentričnost. Glede na tradicionalne zdrahe med Mariborom 
in Ljubljano, siceršnje »bele lise« (razumljivo, da gre za province!) 
in žalostno resnico, da gredo denarji z obrobja v nacionalno sredi
šče, si ne moremo kaj, da ne bi podvomili v ta model!

Mislim, da so tradicionalne zdrahe med Mariborom in Ljublja
no stvar nespameti in povsem nepotrebne. Tu je nekaj kompleksov 
manjvrednosti in nevoščljivosti, ko gledamo v Ljubljano misleč, da 
se tam vse stika. Tako se obnašamo naprej do Beograda in federaci
je, čeprav nima Beograd in Srbija od tega našega denarja kaj pri
da... Bil sem učitelj na podeželju in natanko vem, da je naše 
podeželje kulturno obubožano, da so domovi, kjer naj bi živela 
kultura na vasi, v katastrofalnih stanjih —- največkrat se rušijo — in 
nisem na to pozabil. Vem, da v Mariboru praktično nimamo dvora
ne, kamor bi se lahko iz gledališča izselili, čeprav že deset let tečejo 
prizadevanja za gradnjo novega gledališča. Na zadnji skupščini 
kulturne skupnosti je eden od delegatov, celo pisatelj, predlagal, da 
enkrat obrnimo slovensko kulturno politiko tako, da najprej obrob
ne občine in podeželje izrazi svoje potrebe in da se to, kar ostane, 
razdeljuje v Ljubljani. Torej narobe kot zdaj, ko se denar najprej 
razdeli v Ljubljani in šele nato misli na odročne kraje. Tako stališče 
je absurdno in nemogoče ... Če se nek narod odreče dogovoru kaj je 
enotna kulturna politika, to bi bila strašna nesreča ... Alergijo do 
Ljubljane moramo vendarle odpraviti in razumeti, da potrebujemo 
sredotežno, nacionalno kulturno politiko, sicer ne bomo več narod. 
Imeli bomo odlične kude, odlične folklorne skupine, odlične gasilske 
domove po vsej Sloveniji, ne bomo pa se mogli ustopiti iz oči v oči z 
drugimi narodi, ki še kako centralistično urejajo svojo kulturno 
politiko.

Imamo Cankarjev dbm, eminentno razkošje v marmorju z gala 
predstavami, ki sodijo v sam vrh kulturnih prireditev. Toda dom je v 
Ljubljani. Je vrhunska kultura deljiva in namenjena le nekatemi- 
kom, izbrancem? *

Ja, tako zelo spet ne moremo »šinfati« teh, ki slučajno živijo v 
Ljubljani. Moj oče, ki ima nekaj čez milijon starih dinarjev »penzi- 
je«, se tudi razburja, da ne dobi regresa za morje, oni ob morju pa ga 
imajo pred nosom. Ali se zdaj odločimo, pa naj Cankarjev dom 
napravimo tako, da bo »potoval« po vsej Sloveniji ali pa naj se 
Slovenci kdaj pa kdaj odločijo in poromajo v Ljubljano. Groza bi 
bila, če smo imeli prevelike apetite z domom, ki bi zdaj za svoje 
obratovanje in gostovanja požrl jedro sredstev za nacionalno kultu
ro ... Sicer pa nisem alergičen na Cankarjev dom in ugotavljam, da 
ne romamo samo iz podeželja vanj, ampak tudi sam prireja kulturne 
karavane...

Ne zamerite, če si drznemo skozi jabolko spora — to je kajpada 
denar! — spomniti na »naščuvanost« ljubiteljev zoper poklicne 
kulturnike in narobe. Kako je res s tem kulturni(ški)m dinarjem in 
kako z odnosi? - '

Je precej te slabe relacije, ki me nekoliko spominja na prejšnje 
vprašanje: lokalni faktorji — središčni faktorji, neka nevoščljivost. 
Zdi se, kakor da amaterji ostajajo brez vseh sredstev, poberejo jih 
velike nacionalne inštitucije, da lahko revno sploh funkcionirajo in 
obstajajo; na drugi strani pa družbenopolitično poudarjanje ljubi
teljstva, ki je seveda pozitivno, ki pa bi bilo vendarle enostransko in 
primitivno, če bi za tem razumeli Marsovo tezo, da smo lahko vsi 
kulturniki in kulturni ustvarjalci. Pravzaprav je to že leninistično 
stališče, kar je seveda delno možno. Ali pa da je amaterizem bolj 
človeški, bliže delovnemu človeku ... Mislim, da ni nič bliže delo
vnemu človeku kot Prešernova Zdravljica, ki še zdaleč ni amatersko 
dejanje. Truditi se moramo, da odpravimo to polarnost... Skratka, 
sem proti temu jezu in prepadu. Zagotovo pa so sredstva, ki jih 
dobiva amaterizem za svoje delovanje, prenizka. Prej mislim, da bi 
morali poskrbeti za dobre razmere, za opremljenost odrov. Veliko
krat pa se tudi s temi sredstvi ne ravna smotrno. Le ena tretjina 
sredstev za slovensko kulturo ^re preko mehanizma republiške 
kulturne skupnosti, drugo tretjino' dajejo slovenske občine, tretjo pa 
pridobivamo s svobodno menjavo dela preko pokroviteljstev, naroč
nin, predstav, vabljenjem v tovarniške prostore in tako dalje. Tudi 
revne občine se morajo vprašati, koliko dajejo za kulturo. Morajo se 
zavedati, da se bodo iz revščine izkopale ne samo z najemanjem 
kreditov, združevanjem tozdov, ampak z dvigom kulture, znanosti in 
prosvete v lastnih okoljih ... Mladi, pametni ljudje se premalo 
vključujejo in naše ljubiteljstvo je še marsikje ostalo precej »zaplan- 
kano«. Velika, napaka je v tem, ker premalo vlagamo v ljudi, v 
kadre ... Ni vsega kriv denar, ampak je marsikdaj kriva tudi nespa
met ali pa amaterski način razmišljanja.

Vi recimo kar solidno zaslužite in zanimivo — pa sploh ni nič ne 
namigujemo — največ vam je vrgel Moj ata, socialistični kulak. Po 
drugi strani pa zlasti tako imenovani »svobodnjaki« tožijo nad 
sramotno nizkimi honorarji!

Ne čutim, da bi šlo za kakršnokoli namigovanje, če povem, da sem 
lani imel okrog 140 starih milijonov* honorarjev, največ v resnici od 
mojega »Ateja, socialističnega kulaka«. Pravi vihar se je dvignil v 
Mariboru. Zgodilo se je, da nisem mogel napraviti niti 20 metrov, da 
bi me kdo ne ustavil in vprašal, če sem v resnici mariborski milijo
nar.

Kljub temu, da sem vse prijavil do zadnje pare, mi ni šlo v glavo, 
da je tako malo obrtnikov ali delavcev v gospodarstvu in zdravstvu, 
ki s svojimi honorarji ne bi dosegali takih višin, da bi bil jaz prav na 
»špici« ... »Svobodnjakov« je v Jugoslaviji zelo malo: od 6 tisoč 
pisateljev jih,je samo kakih 120 »svobodnjakov«, pa še od teh bi se 
jih rada večina zaposlila, a ne najdejo ustrezne zaposlitve, ker so to 
mladi fantje. Svoj eksistenčni minimum si zagotavljajo z dnevnica
mi. nastopi po šolah, delom v žirijah, pisanjem recenzij, kajti od 
pisanja leposlovja, kar je njihovo osnovno delo, nikakor ne morejo 
živeti. Že Cankar se je — kot veste — zelo boril, da bi bil poklic 
pisatelja priznan. Pri nas ni priznan in jaz se zanj ne morem odločiti, 
čeprav bi si želel in mislim, da je to stanje v resnici kritično, kljub 
izjemam kot sem bil letos sam, BRANKO ŽUNtC
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kulturna obzorja
PREJEL! SMO

Kjer se redi primitivizem, tam
so žrtve aktivisti kulture

Težko je molčati, ko te v tvoji 
bližini dogajajo moralna hudodel
stva. O njih pisati je neprijetno, a 
bodi izrečeno, saj je mera polna in 
tudi skrajni čas, da se primitivizmu 
porežejo peruti.

Cas, v katerem živimo, je skraj- 
■ no zapleten in težaven; S hudo 
gospodarsko krizo se občutno niža 
življenjski standard in seveda veča 
nezadovoljstvo prebivalstva. V ta
kem vzdušju prilezejo na dan in 
postajajo vse glasnejši tisti, ki so v 
razvoju stali ob strani, njihovi 
želj ni ki niso rodili plodnih idej in 
se zato v družbi niso zadosti 
uveljavili. Ženejo jih najnižji 
instinkti, posebej še nevoščljivost 
za uspehe in privoščljivost za neus
pehe. Postali so glasni in zgovorni 
že po prvih razpravah o stabiliza
ciji. Družbene usmeritve o var
čevanju, regresivna naložbena 
politika in vse, kar sodi zraven, 
jim neznansko oponirajo. Zlivajo 
se z mlačnostjo duha. Zdaj še tako 
skromna razvojna stremljenja z 
lahkoto izničijo in odpravijo z 
besedami: ..Saj se strinjam z 
razvojnimi željami . . . itd., toda, 
tovariši, pozabljamo na to, da 
živimo v času stabilizacije . . .’ ali 
pa: ,,Stabilizacijsko obnašanje, 
tovariši ...” itn.

Ko pa se ljudje kljub temu odlo
čijo zvišati svoj družbeni standard, 
ko se zavestno opredelijo za 
izgradnjo ali posodobitev kultur
nih prostorov ali česa podobnega, 
tedaj primitivci in oportunisti 
postanejo hudodelci. Prežijo in 
iščejo dokaze za upravičenost svo
je skepse, dvoma, nasprotovanja. 
Četudi nimajo zadostnih argumen
tov, v tem občutljivem ozračju ni 
težko zanetiti suma, razpihniti je
ze, podžgati nezaupanja. To se je 
pred leti zgodilo v Kamovcih pri 
prestavitvi lesenega vaškega zvoni
ka, čudovitega primerka panon
skega stavbarstva. Takratni akti

Radgonska kultura med 
potrebami in možnostmi

Konec preteklega meseca je bila 
v G. Radgoni letna konferenca ob
činske zveze kulturnih organizacij. 
Čeprav je mogoče iz skrbno sesta
vljenih poročil razbrati, da je bilo 
v preteklem letu opravljenega pre
cej dela — tudi takega, s katerim 
sega ta dejavnost čez občinske me
je — in da se udeležba ljudi v kul
turnem življenju nasploh ni 
zmanjšala, je vendarle osrednji del 
razprave izzvenel v znamenju ve
dno manjših možnosti normalnega 
kulturnega razvoja, da o dohiteva
nju razvitih predelov Slovenije ne 
govorimo. V občini je s šolskimi 
vred 18 kulturnih društev, 4 skupi
ne pa delujejo še pri drugih orga
nizacijah. Se najbolj razvita-je de
javnost na glasbenem področju. 
Tu je poleg devetih vokalnih sesta
vov (zbori, okteti) delovalo tudi 
nekaj instrumentalnih skupin. Gle
dališka dejavnost je, kaže, dobila z 
lanskim srečanjem gledaliških sku
pin severovzhodne Slovenije nove 
spodbude in kaže v letošnji zimi 
težnjo po oživitvi. Nepričakovano 
se je razmahnilo ljubiteljsko sno
vanje na likovnem področju, tako 
da je naletelo na odmev doma in v 
drugih občinah ter celo v sosednji 
Avstriji. Literarna dejavnost je 
tradicionalno osredotočena okoli 
znanega zbornika Oči in srce. Dru
ge dejavnosti (folklora, ples, 
kulturni klubi, mladinska alterna
tivna kultura . . .) so omejene na 
delo v šolah ali pa jih ni. Nad po
mursko povprečje sta se povzpeli 
kinematografija in filmska dejav
nost (4 kinematografi, Teden do
mačega filma).

Povezovanje ljubiteljske kulture 
med pomurskimi občinami daje 
zadovoljive rezultate: Zbornik Oči 
in srce, Veberičeva galerija Doma
čija, pevovodja iz M. Sobote v Ra
dencih, Pomurski gledališki stu
dio . . . tega bi lahko izkoristili 
bolj, kot smo ga; krivda je pred
vsem na naši strani. Dejavnost 
Obmejnega simfoničnega orkestra 
pa sega tudi v avstrijsko Obmurje. 
Žal je ta ansambel v kulturni zave
sti naše občine premalo navzoč. To 
se kaže v slabi udeležbi naših glas
benikov v njem, nič manj pa v sla
bem obisku njegovih koncertov, 
kadar so v G. Radgoni. Zastavlja 
se vprašanje, kako vzgajamo kon
certnega poslušalca. Toda s tem se 
dotikamo širše problematike kul
turnega življenja pri nas: kulturne

vist tov. Sinko seje zaradi reakcije 
po sicer uspelem delu odselil v 
Mursko Soboto. V Odrancih npr. 
je zaradi podobnega podtikanja 
prenehal organizirati obnovo va
škega doma tov. Bogdan Štefan. 
Od tedaj Odrančani niso bili v sta
nju opraviti najnujnejših vzdr
ževalnih del, kaj šele nadaljevati z 
delom. Kaj vse so morali prestati 
aktivisti pri novogradnji kulturne
ga doma v Dobrovniku vedo samo 
oni. Opore niso imeli niti pri lastni 
interesni skupnosti. V Turnišču so 
z velikimi napori obnovili kulturno 
dvorano, na podlagi ene same 
anonimne ovadbe pa jih sedaj 
zaslišujejo in preiskujejo organi 
UJV. V Genterovcih pa seje zavist 
oglasila kar javno z obtožbo enega 
najuglednejših ustvarjalcev in 
kulturnih delavcev madžarske 
narodnosti prof. Varge Jožefa.

Vse kaže, da se našim aktivistom 
v kulturi na potuhnjen ali pa na 

brezobziren, brutalen način sekajo 
peruti entuziazma, zagnanosti in 
poleta.

Da je zadeva zelo delikatna in 
daljnosežna ni treba posebej 
omenjati. Ne samo, da je težko 
izprati črn madež z nedolžnega 
človeka, ampak predvsem njego
vega razočaranja in ponižanosti ne 
more ublažiti še takšno javno ali 
osebno opravičilo pa tudi ne urad
ni dokazi o neupravičenosti suma. 
Za večno je strt in četudi bi v 
kulturi še naprej deloval, nikoli 
več ne bo zmogel prejšnjega žara 
in zagnanosti. Tako zatiramo tisto 
najboljše, kar imamo. Tako se 
koplje grob samoupravni sociali
stični družbi.

Naj bo ta zapis pobuda ljudem, 
da javno razkrinkajo grobarje naše 
družbe, ter primitivce, ki ne 
zmorejo razumeti veličine in 
vrednosti dela aktivistov v kulturi 
obsodijo in za vedno onemogoči
jo! Rajko Stupar 

ga centrizma oziroma policentriz- 
ma v slovenskem prostoru.

Problem je bil načet že na 
posvetovanju o kulturi v Pomurju, 
ki ga je sklical medobčinski svet 
SZDL decembra 1984 in kamor so 
z republiškega kulturnega ,,vrha” 
prišli (skoraj) vsi, ki ta trenutek 
vodijo slovensko kulturno politi
ko. Dejstvo je, da dajemo od do
ma zbranega denarja za kulturo 
več kot polovico v sklade Kulturne 
skupnosti Slovenije za pokrivanje 
skupnih reprezentančnih potreb 
slovenske kulture. Ko bi bilo samo 
to! Tudi radgonska konferenca je 
namreč načela problem, da s tem 
npr. podpiramo ves pisani kulturni 
vrvež v Cankarjevem domu — ko 
so nam obenem docela usahnile 
možnosti, da bi bili tega vrveža de
ležni tudi naši občani, zlasti mladi
na. Tako zvemo za večino priredi
tev v CD le preko televizije in ti
ska; doživljajsko, čustveno, izo
brazbeno, narodnoosveščevalno 
gredo te prireditve mimo nas, ka
kor da jih ne bi bilo. Ob tem pa se 
v radgonski občini ubadajo z vpra
šanjem, kako minimalno financi
rati kulturna društva. Lani jih 
neposredno sploh niso, ampak je 
šel ves denar za organiziranje de
javnosti in za pomoč pri opremi 
kulturnih skupin. Glede prostor
skih možnosti ima radgonska kul
tura tri resne ,, primanjkljaj e” — 
vsaj v primerjavi z občinami v so
seščini: nima tehnično primernega 
gledališkega odra, nima primerne
ga razstavišča, najbolj utesnjena 
pa je občinska matična knjižnica. 
Ta ravno zavoljo tega zaostaja za 
dejavnostjo drugih občinskih 
knjižnic. Z enim samim strokov
nim delavcem in v enem samem 
prostoru od nje kaj več tudi ni 
mogoče zahtevati. Žal v tem 
pogledu kulturni standard v Sornji 
Radgoni zaostaja za splošno 
družbenim in gospodarskim.

Konferenca je navrgla še marsi
kaj, kot osrednje pa zahtevo, da bi 
moralo imeti naše območje v slo
venskem kulturnem prostoru ven
darle posebno mesto: smo najbolj 
oddaljeni od narodne matice, živi
mo ob meji, v nenehnem stiku z 
drugimi jeziki, narodi, kulturami 
in vplivi. Z ustreznimi ukrepi bi 
nam morala kulturna matica orno- 
gočiti bistveno lažji dostop do cen
tralne slovenske kulture.

A. Posavec

Na platno kina Park v Murski Soboti prihaja napovedani in pričakovani film VESELO GOSTOVANJE, ki 
so ga ljubljanski filmarji snemali v pokrajini ob Muri. Po odzivni televizijski nadaljevanki o Stricih zdaj torej 
še filmski insert z mnogimi našimi naturščiki in znanimi pejsaži. Film, ki ga je po romanu Miška Kranjca 
STRICI SO MI POVEDALI režiral France Štiglic, bo na sporedu od 14. do 17. marca. Na fotografiji: 
Puckova banda z glavnimi interpreti filma Bertom Sotlarjem, Poldetom Bibičem, Danilom Benedičičem in 
Igorjem Samoborom kot mladim Miškecom. 51,

REŽISER VESELEGA GOSTUVANJA 
IN DRUGIH FILMOV

,,Biti ustvarjalec — to je neizmerna sreča . . . Mimo osebne, družinske sreče je to najvrednejše, kar lahko 
človek doživi: dajati iz sebe nekaj drugim ljudem, pritegniti jih s svojo predstavo sveta, jih pripraviti, da se 
jokajo ali smejejo.”

France Štiglic ima svoje mesto v 
jugoslovanski kinematografiji; je 
družbeni in politični delavec, 
stalen spremljevalec njene usode in 
aktivni udeleženec njene usode 
in za izboljšanje razmer in poseb
no položaja samostojnih filmskih 
delavcev. To prizadevanje ga je, 
kot pravi, večkrat odtegnilo od 
filmskega dela, a je bilo potrebno 
v težavnih razmerah, v katerih se 
je rojeval slovenski film. Mnogo- 
stranska dejavnost ga je pripeljala 
do najvišjih upravnih in političnih 
mest, bil pa je tudi redni profesor 
in dekan Akademije za gledališče, 
radio, film in televizijo ter prvi 
slovenski filmski delavec, ki je do
bil nagrado Avnoja.

x Slovenski poklicni film je nastal 
šele po drugi svetovni vojni. V nje
govi kratki zgodovini se srečujemo 
le' z nekaj režiserji, ki so začeli 
svojo pot v prvih letih ugodnih 
razmer kulturnega razvoja ter jo 
nadaljevali tudi pozneje v manj 
ugodnih okoliščinah. Mnogi so se 
upehali in si poiskali druge 
možnosti za delo — predvsem v 
gledališču in na televiziji — ter so 
se vračali k filmu le priložnostno, 
kadar se je pokazala možnost za 
novo režijo, nekateri pa so film 
tudi zapustili. Med tistimi, ki so se 
predali samo filmu in niso iskali 
drugih poti je France Štiglic. Med 
letom 1948, ko je debitiral s prvim 
povojnim igranim filmom Na svoji 
zemlji, pa do danes je ves čas akti
ven kot režiser celovečernih 
filrpov, posnel jih je šestnajst — 
največ med slovenskimi režiserji, 
poleg tega pa še pet televizijskih 
nadaljevank oziroma nanizank ter 
nekaj dokumentarnih filmov, med 
katerimi je Mladina gradi prvi 
jugoslovanski film, ki je dobil fe
stivalsko priznanje na tujem.

Na vprašanje, kako gleda na 
položaj v slovenski filmski 
proizvodnji in predvsem na filme, 
ki so bili predvajani na puljskem 
festivalu, odgovarja: ,

— Morda bi bila edina oznaka 
za jugoslovansko filmsko proizvo
dnjo ta,' da še zmeraj nismo 
normalna filmska produkcija, saj 
nimamo ustreznega položaja niti v 
sklopu kinematografije’ kot celote 
niti v sklopu posameznih družbe
nopolitičnih skupnosti, mislim 
predvsem na njen družbenoeko
nomski položaj. Zato se tudi vsako 
leto ena izmed republiških produk
cij dvigne, druga pade, zato si 
moramo bolj kot doslej prizadeva
ti za zagotovitev statusa produkci
je in vlaganje v najpomembnejše 
pri filmu — v obravnavo teme, 
scenarija ... To velja za celo 
Jugoslavijo; Slovenija se je, kot 
vemo, komaj izvila iz neke krize, 
ki je nastala zaradi v bistvu nespo
sobnih ljudi, ki so prišli k filmu. 
To se ni zgodilo prvič, temveč se 
ponavlja, in glede tega mislim, da 
je takrat, kadar filmski delavci 
sami — in predvsem avtorji — 
niso v vodstvu podjetja in celi 
strukturi podjetja na načine, kj so 
bili pri Vibi že pred leti dovolj do
bro Utečeni glede programiranja 
repertoarja, delitve dohodka in 
pravilnika o delu, treba poiskati 
stare, preizkušene recepte. Pri 

slovenskem filmu trenutno 
proizvodnja poteka trajno, vsak 
film sam pokaže, kje trenutno sto
ji, posebno, če ga primerjam z 
ostalimi kulturnimi dejavnostmi, 
pri čemer le ni mogoče stvari vre
dnotiti v enem letu, kajti to je 
repertoar, ki traja dve leti ali tri, 
da lahko o njem govorimo. Toliko 
težje je, če je manjša filmska 
proizvodnja, saj smo v Sloveniji 
pred leti posneli le dva, tri, zdaj pa 
naredimo že štiri filme, kar nam 
seveda omogoča, da veliko laže se
stavimo program in repertoar. 
Prihajajo novi, mladi avtorji, kar 
je seveda zanimivo, potrebno pa je 
presoditi, ali so prišli pravi čas, ali 
malo prezgodaj, ali prepozno.

— Dobršen del življenja ste, 
predvsem med snemanjem tv na
daljevanke in celovečerca po

FRANCE ŠTIGLIC: To 
svoje mesto v filmu sem si 
moral izboriti. Napisal nisem 
le enega scenarija, ki bi -ga 
ponujal naokrog, napisal sem 
jih pet. Tudi zgolj tega, kar bi si 
želel, nisem vedno delal. Sne
mal sem tudi kratke in rek
lamne filme. Dokler filmski 
program ni zagotovljen, se je 
treba boriti, boriš pa se lahko 
na različne načine. Eden izmed 
njih je ta, da ostaneš v poklicu, 
da si zraven. Ogromno časa 
sem preživel na sestankih, a 
morda bi res moral takrat po
četi kaj drugega. Toda moje 
družbeno udejstvovanje je bilo 
potrebno in je še, v teh druž- 
beno-kultumih razmerah tudi 
umetniki ne morejo biti izlo
čeni.

Kranjčevem romanu Strici so mi 
povedali, preživeli v Prekmurju. 
Kakšni so vaši vtisi in kako bi lah
ko primeriali v Stricih prikazane 
ljudi s sedanjimi Prekmurci?

— S Prekmurjem sem se, kot vsi 
pred vojno, spoznal kot dijak in 
študent prek literature, predvsem 
Kranjčevih del in esejev Juša 
Kozaka. S Kranjcem sem navezal 
stike, ko je prišel na osvobojeno 
ozemlje, tako da sva se že takrat 
začela intimneje pogovarjati o 
nekaterih stvareh. Septembra, po 
vojni, pa' sem prepotoval Prek
murje, da bi videl novi del 
Slovenije, ker se je Prekmurje 
resnično šele takrat dobesedno 
vključilo v jugoslovansko skupnost 
močneje kot po prvi svetovni voj
ni. Z Miškom sva se že leta 1954 
pogovarjala, da bi posnela Povest 
o dobrih ljudeh, ki smo jo posneli 
šele čez dvajset let. Tako sem 
prekmurske ljudi poznal zelo do

bro, z Miškom sva večkrat kolov
ratila po teh krajih, se s čolnom 
vozila po reki Muri in pogovarjala 
s kmeti in ljudmi, ki smo mi 
postajali vedno bližji. Tako imam 
zadnje snemanje v zelo dobrem 
spominu, prav tako, kot tudi ekipa 
filmskih delavcev, ki se je zelo 
dobro razumela z vaščani.

— Ste režiser in scenarist tv na
daljevanke Strici so mi povedali in 
celovečernega filma Veselo 
gostuvanje. Predvsem v Prek
murju in tudi drugod so ljudje 
polemizirali zaradi tako imenovane 
filmske prekmurščine . . .

— Glede jezika sva se veliko 
pogovarjala z Miškom, ki je bil, 
moram povedati, malce skeptičen, 
čeprav v Stricih uporablja več 
knjižnih kot prekmurskih besed. 
Zdelo se mi je, da taka ,,štorija,, 
ne more imeti knjižnega jezika, ker 
je tako živa in idejno zanimiva, da 
lahko Slovencem odpre nov svet in 
razloži, kaj je sploh Prekmurje s 
svojo zgodovino in jezikom. Po
polnoma jasno je bilo, da vsi ig
ralci ne bodo enako dobro govori
li v prekmurskem narečju, vseeno 
pa ta jezik ohranja svojo barvo in 
daje celi ,,štoriji” nadaljevanke 
svojo živost, med tem govorom, 
ki se pač nudi. Za jezik pa sta sicer 
skrbela predvsem lektor Jože 
Ftičar in scenarist Branko ŠOmen. 
Že, da so nastale določene težave, 
toda če bi še enkrat pripravljal 
enak projekt, bi ostal pri istem 
konceptu. . .

Bi lahko spregovorili še o 
stroških snemanja in delovnih 
razmerah med snemanjem v Prek-' 
murju?

— Stroški snemanja so bili 
predvideni za celo nadaljevanko, 
ki ima sedem delov po sedemdeset 
minut, in so znesli nekaj več kot 
osem milijard starih dinarjev. Delo 
smo opravili po določenem sne
malnem načrtu, pa tudi z raz
položljivim denarjem, tako da se 
je vse izteklo dovolj uspešno.

— Strice oziroma Veselo 
gostuvanje bi morali prikazati tudi 
v Veliki Polani, prav gotovo pa še 
kje?

— Strice čaka ista pot kot vse 
druge filme. Za nadaljevanko se 
očitno zanimajo tudi po svetu, 
kajti doslej so so jo že v treh drža
vah pripravljeni predvajati.

— Tovariš Štiglic, ste tudi član 
predsedstva Slovenije, kako vam 
uspeva združevati kulturno in 
politično delo?

—> Ne, jaz nisem politik, sem 
predvsem kulturni delavec in reži
ser, mislim pa, da sem družbeni 
delavec kot vsi delovni ljudje, ki so 
družbeni delavci, in po tej plati tu
di politiki oziroma samoupravljal- 
ci.

Nekaj tipkanih strani je prav 
gotovo premalo za predstavitev ta
ko velike in za slovenski film 
pomembne osebnosti, kot je Fran
ce Štiglic, ki še vedno neumorno 
ustvarja. Zaželimo mu lahko le 
nadaljne uspešno delo z upanjem, 
da bo’ tudi v prihodnje mozaik 
prekmurskega življa vgradil v pi
san in trajen testament jugo
slovanske kinematografije.

MILAN SKLEDAR

kulturni 
koledar

SOBOTA, 16. MARCA
MURSKA SOBOTA — Ker 

gre za izjemni predstavi, napove
dujemo film Veselo gostuvanje, po 
romanu Miška Kranjca STRICI 
SO MI POVEDALI, in v režiji 
Franceta Štiglica, ki bo na spore
du kina Park ob 17. in 19. uri. 
NEDELJA, 17. MARCA

ZENKOVC! - Ob 13. uri bo v 
kulturni dvorani nastopil Prek
murski oktet in zapel v počastitev, 
minulega dneva žena.

razstave
MURSKA SOBOTA — V Ga

leriji Kulturnega centra Miško 
Kranjec je na ogled spominska 
razstava del akademskega slikarja 
Ladislava Danča.

LADISLAV DANČ (1932 - 
1979)

LJUTOMER — V Galeriji 
Ante Trstenjak razstavlja svoja 
dela akademski slikar Zlatko 
Gnezda.

LENDAVA — V Galeriji Len
dava so poleg stalne zbirke na 
ogled miniature Andruška Karo
la iz Vojvodine.

RADENCI — V razstavnem 
salonu hotela Radin so razstav
ljena dela Maje Paič-Kveder iz 
Ljubljane.

KULTURNA NAGRAJENCA

Marjan Hilli 
in Matija 

Žižek

Med dobitniki nag’rad in 
občinskih priznanj ob kulturnem 
prazniku v Murski Soboti sta tudi 
avtorja publikacije Grad na Go
ričkem.

»Pričujoči zapis najpomem
bnejših naravnih zanimivosti in 
kulturnozgodovinskih znameni
tosti Grada je poskus vsaj delno 
osvetliti vlogo tega pomembnega 
srednjeveškega središča. Pri delu 
nas je vodila potreba po priroč
niku, ki bi ga ponudili obiskoval
cu, obenem pa ga dali na vpogled 
šolski mladini, da bi spoznala delo 
in življenje fevdalne gospode in 
tlačanov. To je poskus raziskave 
lokalne zgodovine v danih mož
nostih. ki naj ob sliki in besedi 
prikaže naravne zanimivosti, 
kulturnozgodovinske znameni
tosti in prirodne danosti, v kakr
šnih je živelo ljudstvo, kije skozi 
stoletja ohranilo svojo besedo in 
narodnostno mejo.« Tako je za
pisano v predgovoru, Matjan 
Hilli in Matija Žižek pa pridajata, 
da je bilo potrebno veliko dobre 
volje in sredstev, daje omenjena 
publikacija sploh izšla. Prvi je 
vodja krajevnega urada Grad in 
poznavalec kraja, kije poskrbel za 
potreben denar, drugi pa učitelj 
zgodovine in zemljepisa, ki rad 
brska po preteklosti in je zbral ter 
uredil gradivo. Obema pa je s 
publikacijo uspelo opozoriti na 
zanimivi Grad, bb
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Vsestransko 
o kulturni 
dejavni »st i
Predsedstvo OK SZDL v 

Murski Soboti precej pozor
nosti namenja pripravam na 
bližnjo problemsko konfe
renco o problematiki na
daljnjega razvoja kulturne 
dejavnosti v soboški občini.
V obširni razpravi so podpr
li gradivo, v katerem je 
temeljito predstavljeno sta
nje v kulturi in usmeritve za 
naslednje srednjeročno ob
dobje. Zato bo treba v 
razpravah na terenu vse
stransko oceniti kulturno 
življenje v njegovem najšir
šem smislu. V tej zvezi je. 
predsedstvo občinske fronte 
organizacije pozvalo vse 
KK. SZDL v občini, da 
predvsem v sekcijah stečejo 
razprave o problematiki 
kulture. To velja tudi za 
sindikalne skupine v ozdih, 
osnovnih mladinskih orga
nizacijah in ostalih družbe
nopolitičnih organizacijah.
Ob tem so omenili, daje bil 
kljub pomanjkanju gmotnih 
sredstev dosežen določen 
kakovostni premik tako v 
poklicnih kulturnih ustano
vah kot v ljubiteljski dejav
nosti. Seveda pa je še vrsta 
pomanjkljivosti, o katerih 
bodo delegati problemske 
konference kar se da celovi
to spregovorili, hkrati pa 
osvetlili problematiko, s ka
tero se srečuje kulturna 
dejavnost v soboški občini.

V nadaljevanju seje pa so 
spregovorili še o poročilu o 
uresničevanju programov 
sisov družbenih dejavnosti v 
letu 1984 in o predlogu 
bilance sredstev v letu 1985.
Osnovna ugotovitev je, da 
delež sredstev skupne pora
be družbenih dejavnosti v 
družbenem proizvodu obči
ne upada, s čimer pa se še 
nista bistveno zmanjšala 

■ obseg in standard storitev.
Izpad sredstev so namreč 
marsikje pokrivali s krče
njem dopolnilnega progra
ma, preložitvijo nekaterih 
naložb itd. V minulem ob
dobju jim je uspelo tudi 
nekoliko ublažiti zaostaja
nje osebnih dohodkov v 
primerjavi z gospodar
stvom. Izvirni prihodki, ki 
jih združujejo po prispevni 
stopnji, pa so se povečali za 
42 odstotkov. Ob tem je 
treba povedati, da»vsi prvot
no izračunani indeksi za 
letošnje leto prekoračujejo 
resolucijska določila. Zato 
so v samoupravnih interes
nih skupnostih družbenih 
dejavnosti morali pripraviti 
novo bilanco sredstev. Ti 
indeksi morajo poslej, razen 
pri občinski izobraževalni 
skupnosti, kjer je dovoljeno 
154 odstotkov, znašati 148,6 
odstotka. Ob povečanju 
stroškov za razne dejavnosti 
in novih predpisih pa tega 
cilja gotovo ne bo lahko 
doseči.

Milan Jerše

0 ZDOMCIH NIČ NOVEGA

Domovina, kdo bo tebe ljubil?
Domala vse se je vrtelo okrog 

carine, drobnega gospodarstva in 
socialnih zagat, začuda pa
izobraževanje in izobraževalni
programi za otroke naših delavcev, 
ki so na Začasnem delu v tujini, ni
so bili niti omenjeni. (Gre kajpak 
za izobraževalni proces v mate- " 
rinem jeziku!) O informativnih 
dnevih ob novoletnih praznikih se 
zgodba ponavlja, tokrat morda z 
nekoliko drugačnim pristopom: 
informativne pisarne so bile v 
Gornji Radgoni, Lendavi in Ljuto-
meru, 
Murski

informativni center pa v
Soboti prostorih

Ljubljanske banke. Na vse štiri 
,.točke” so zdomci bolj ,,kapljali” 
kot prihajali in spet je bilo več ti
stih, ki naj bi informacije dajali 
kot tistih, ki naj bi jih potrebovali. 
Dokaj odmevna pa je bila kon
taktna oddaja na drugem progra
mu radia Ljubljana (Val 202) iz

treh študijev: Ljubljane, Maribora 
in Murske Sobote, ki so si jo omi
slili v uredništvu Našega delavca in 
ljubljanskega radia, in kot kaže, 
bodo nekaj podobnega ponovili ob 
velikonočnih praznikih.

Koordinacijski odbor za zdomce 
pri pomurskem medobčinskem 
svetu SZDL v Murski Soboti seje 
opredelil za tesnejše stike, ki naj bi 
jih imeli naši rojaki z domačimi 
klubi in društvi na tujem, hkrati 
pa se zavzel za vnovično proučitev 
vzgojno-izobraževalnih programov 
v materinem jeziku za zdomsko 
mladež. V ta namen gredo ,,težki” 
devizni dinarji, a učinki so izredno 
skromni. Bolje bi bilo organizirati 
strnjene seminarje ali v večji meri 
izkoriščati kolonije in jelkovanja v 
domovini, pa tudi druge priložno
stne prireditve in srečanja. Pred
stavnik carine je menil, da ne vidi 
večje koristi od informativnih dni,

BOJ S PAPIRNATO VOJSKO

Veliko grmenja,
Ljubljansko Delo je pred krat

kim objavilo grozljive podatke o 
davku, ki ga plačujemo ,,papiro- 
maniji”. Zapisalo je, da imamo v 
državi 530 občin in praktično ra
vno toliko različnih davčnih 
politik. Imamo tudi kakih 7500 si- 
sov, in pravzaprav ravno toliko 
različnih politik plačevanja 
prispevkov. Ce pa ob tem pride do 
kakšne spremembe, mora SDK za 
vse občine pripraviti kakih 150 ti
soč primerkov gradiva na 28 stra
neh, kar je za 4,5 vagone papirja. 
Podatke za to gradivo prej pri
pravijo tudi občinske uprave pri
hodkov. Teh je v državi 530, in to 
je dodatnih 7 vagonov papirja. Tu 
je še 7500 sisov, ki morajo vsi do
biti gradivo, in tega je za 9 vago
nov. Postopek s tem še ni končan. 
Gradivo je treba poslati še vsem 
150 tisoč plačnikom prispevkov v 
vsej državi in tudi tega gradiva je 
za okrog 9 vagonov. Skupaj torej 
za 29,5 vagona papirja.

Ni kaj, res ,,imenitne” številke. 
Še imeniinejše postanejo, če jim 
dodamo gradiva, ki tačas nastajajo 
ob zaključnih računih. Ne vemo 
sicer, za koliko vagonov bi ga bilo, 
gotovo pa najmanj za eno solidno 
vlakovno kompozicijo. Ob dej
stvih, da smo denimo lani na vse 
pretege modrovali o razbremenje
vanju gospodarstva in že pred leti 
napovedovali neusmiljen boj preti
rani režiji in administraciji ter 

■ z njo neločljivo povezani 
„papiromaniji”, se nam kar milo 
stori, ko prebiramo gornje po
datke. Pa so se pri slovenski zvezi 
računovodskih in finančnih de
lavcev domislili in izdelali pobudo 
za poenostavitev in delno odpravo 
periodičnih obračunov uporabni
kov družbenih sredstev. Baje ne 
gre za nbvost, saj je že pred de: 
setletjem ali več odpadel periodični 
obračun za prvo četrtletje. Skratka 
— kot zagotavljajo — če bi se
stavljali periodične obračune le tri
krat letno, bi imeli dovolj po
datkov in precej prihranka: v Slo
veniji najmanj 130 milijonov, v 
Jugoslaviji pa 900 milijonov di-

Za večji odziv na 
solidarnostne akcije

Kot so ugotovili tudi člani koordinacijskega odbora za 
solidarnost ob elementarnih nesrečah pri OK SZDL v Murski Soboti, 
je osnovna akcija v sedanjem trenutku zbiranje dodatnih sredstev za 
gradnjo soboške kirurgije, Zalo so se zavzeli za širšo vključitev 
delovnih ljudi in občanov v to zelo pomembno solidarnostno akcijo. 
Sic-r pa so se na seji dogovorili o izvedbi ostalih solidarnostnih akcij, 
kot je pomoč prizadetim zaradi potresov na Kopaoniku in pomoč 
lačnim v Afriki. Prav o slednjem je bilo veliko govora, saj je v 34 
državah črne celine prizadetih že okrot; 200 milijonov ljudi. Naša
država je že doslej pokazala visok« stopnjo solidarnosti, v februarju 
pa bo potekala enotedenska vsejugoslovanska .solidarnostna akcija, v 
okviru katere bodo prodajali bone po vrednostih od 10 do 10(M) 
dinarjev. V soboški občini bi na ta način zbrali sto tisoč dinarjev. V 
akcijo naj bi se še posetmo vključile sindikalne organizacije, ker pa je 
lelos mednarodno leto mladih, pričakujejo večji odziv tndi v 
mladinski organizaciji, še posebno s pomočjo klubov OZN.

Odprt je tudi žiroračun s številko 50101-678-51579, kamor se 
bodo stekali prostovoljni prispevki občanov. Hkrati so dokaj ugodno 
ocenili delovanje sosedske pomoči v preteklem letu. Veliko je bilo 
narejenega v strokovnih službah in z angažiranostjo socialno-zdrav- 

vstvenih komisij, šolske mladine In drugih dejavnikov v krajevnih 
skupnostih, ki skrbjo za starejše in invalidne osebe. Kot je bito 
rečeno v razpravi, pa bč treba za poživitev sosedske pomoč: še več 
storiti v Murski Soboti.

saj se carinski predpisi izredno hit
ro menjavajo in bi bili smotrneje, 
ko bi se zdomci sproti posluževali 
informacij pri carinskih organih. 
Sploh bi morali biti prepričljivejši 
in rojakom ponuditi kaj več kot 
,,gole” podatke in številke. 
Nemara bi pogumenje ,,pritisnili” 
na slovensko (in j »mursko) 
združeno delo, pri ‘tem pa se — 
glede zaposlitvenih možnosti — 
korajžneje posluževali vsakovrst
nih sejemskih prikazov, recimo v 
Gornji Radgoni, Kranju, Celju in 
še kje. Naslovno vprašanje v takih 
primerih, ko bodo res ponujene 
stvarne možnosti, da se zdomci 
zaposlijo (ali odprejo obrtno 
delavnico) doma in (za)služijo 
hkrati zase in za skupnost, ne bo 
več zvenelo tako izzivalno, pa še 
odgovor bo samoumeven.

malo dežja
narjev. Kolikšen bi bil prihranek 
za štiri pomurske občine lahko !e 
ugibamo in vsaj približno izra
čunamo, če upoštevamo, da bi 
vsak uporabnik družbenih sredstev 
za sestavo periodičnega obračun^ 
za letošnje prvo trimesečje rabil: 
pet kompletov obrazcev v vredno
sti 279 dinarjev, drug papir in 
knjigovodsko dokumentacijo oce
njeno na 1500 dinarjev, 295 delo
vnih ur, potrebnih za sestavljanje 
periodičnega obračuna po 200 di
narjev neto, kar znese 5900 di
narjev, in drugo režijsko delo, 
prispevke in davke, ki bi po oceni 
znesli 5530 dinarjev ali skupaj 
13.209 dinarjev. Pri tem gre za 
neposredne stroške in cene iz leta 
1983, niso pa upoštevani drugi 
stroški, ki nastanejo zaradi števil
nih sestankov v samoupravnih or
ganih, obdelovanja podatkov pri 
upravnih organih, pri SDK in tako 
naprej.

Da bi bila pobuda zakonsko 
,,podprta”, bi morali spremenili 
prvi odstavek 149. člena zakona o

----- RADGONSKI SINDIKAT

(B. Ž.)

delu, za kar slovenski 
računovodski in finančni delavci 
predlagajo dve različici: po izteku 
polletja in po izteku tričetrtletja 
sestavi tozd svoj periodični obra
čun ali po izteku (vsakega štiri- 
mesečja sestavi tozd svoj perio
dični obračun. Tehtnica se očitno 
nagiba na drugo različico, čeprav 
sta prva in druga dovolj utemelje
ni. Izkušnje velevajo, da za prvo 
trimesečje ni močno dajati stvarne 
analize, saj je od zaključnega ra
čuna preteklo premalo časa, v tem 
času ne opravljajo inventur, 
fakturiran pa je le del proizvodnje 
in storitev, navsezadnje, pa so re
cimo po izteku štirimesečja na 
razpolago stvarnejši podatki za 
•primerjavo. Kakršno koli usodo 
bo že doživela pričujoča pobuda, 
poslana v presojo gospodarski 
zbornici, SDK, sindikatu, izvršne
mu svetu in sekretariatu za finan
ce, upajmo, da ne tako, kot že to
liko drugih, ko je' velikemu gr
menju sledilo malo dežja.

(B. Ž).

IN ZAŠČITA STANDARDA

pomanjkanje 
sredstev

Kljub nespornemu napred
ku — od lanskega novembra 
deluje v Murski Soboti delo
vna skupnost samoupravne 
stanovanjske skupnosti, ki 
opravlja strokovna in admini
strativna dela tudi za komu
nalno, cestno in zemljiško 
skupnost, se na teh področjih 
pojavlja vedno več proble
mov, ki izvirajo predvsem iz 
pomanjkanja sredstev. Očit
no bo treba zagotoviti trdnej
ši finančni vir za potrebe 
infrastrukture v soboški obči
ni., kjer so še najbolj potrebne 
posodobitve cest. Podatek, po 
katerem so vse štiri samou
pravne interesne skupnosti s 
področja materialne proiz
vodnje porabile v lanskem 
letu nekaj čez 704,9 milijona 
dinarjev, kar je približno 3,5 
odstotka družbenega proizvo
da občine, opozarja, da bq 
treba temu vprašanju pri 
pripravi srednjeročnih pla
nov nameniti znatno več 
pozornosti.

Vse to dokazuje, da se v 
praksi še vedno ne uveljavlja
jo samoupravni sporazumi o 
temeljih plana samoupravnih 
interesnih skupnosti gospo
darskih dejavnosti, s čimer je 
seveda tesno povezana aktiv
nost v združenem delu. V 
preteklem letu so omenjene 
interesne skupnosti porabile 
za okrog 12,4 milijona dinar
jev več od načrtovanih sred
stev. Problemi glede preliva
nja sredstev so se pojavili na 
komunalnem področju, kjer 
so 15 milijonov dinarjev vlo
žili v ureditev lendavskega 
stanovanjskega kompleksa v 
Murski Soboti. Racionalnejša 
poraba denarja pa jih je 
prisilila, da so se odločili za 
cenejšo inačico glede gradnje 
vodovodnega zajetja v Kro
gu. Podobno velja za ureditev 
mestne čistilne naprave, ki jo 
bodo razširili na sedanji loka
ciji.

Trenutno ni večjih proble- . 
mov pri plačevanju stanarin g 
in dajanja subvencij, zattjuje- I 
jo v soboški občini. . Večje | 
težave pa se pojavljajo glede 
energetskih virov za ogreva- । 
nje stanovanj, ki so zelo | 
dragi, pa tudi toplotna izola
cija ni najbolje urejena. Na- * 
pake iz preteklosti je gotovo 
težko naenkrat odpraviti, to- | 
da čim prej bo treba poiskati I 
najustreznejše rešitve. Dokler I

KOMENTAR

geotermalne vode in odpadne 
snovi ne bodo dale konkret
nih rezultatov, pravijo odgo
vorni dejavniki, se ne morejo 
odločiti zanje.

Precej kritično je tudi 
opremljanje stavbnih zem
ljišč saj so bili prisiljeni potre
ben denar prelivati celo iz 
zbranih komunalnih sredstev. 
Velike pritiske čutijo pri po
sodobitvi lokalnih in regio
nalnih cest, pri čemer so 
slednje celo v slabšem stanju. 
Prav na področju cestne de
javnosti pa v soboški občini 
že močno zaostajajo. Od 
sprva načrtovanih 70 kilome
trov cestnih odsekov, katerih 
število solatem skrčili na 34 
kilometrov, jim je uspelo 
modernizirati komajda tretji
no predvidenih cest. Tudi 
glede vzdrževanja prometnih 
povezav, kjer so pričakovali 
širšo pomoč republike, niso 
uspeli uresničiti predvidene
ga. Zato se zdi v program del 
v letošnjem letu precej opti
mističen, čeprav je nujno, da 
se cestni problematiki name
ni več pozornosti, saj je od nje 
v marsičem odvisen tudi 
gospodarski položaj soboške 
občine.

•------LENDAVA-

Milan Jerše

JALOVA PRIZADEVANJA
Povprečni osebni dohodek 

zaposlenih v radgonski občini 
lani — 23.195 dinarjev — po
meni od predlanskih 13 odstot
kov zaostajanje še za nadaljnji 
odstotek za republiškim po
vprečnim mesečnim zaslužkom. 
In kaj so storili, oziroma kakšni 
so rezultati prizadevanj sindi
kata za zaščito življenjskega 
standarda delavcev?

»Celotno spremljanje iz- 
plačevanjazajamčenega osebne
ga dohodka kaže, da so se naša 
prizadevanja močno izjalovila. 
V nekaterih ^elovnih organiza
cijah, še posebej v Elementu, 
Lini in Avtoradgoni, je imelo to 
negativne posledice in povzro
čilo uravnilovko. To je nespod
budno vplivalo na delavce in 
njihova prizadevanja. Sicer pa 
imamo v naši občini pravzaprav 
v vseh delovnih organizacijah 
delavce, ki prejemajo zajam
čeni osebni dohodek«, ugotavlja 
predsednik občinskega sveta 
ZSS Gornja Radgona Bruno 
Švagan. »V sindikatih pa pri
pravljamo predlog, kot je že 
dobro znano, da bi bil zajamčeni 
osebni dohodek 22 tisoč dinar
jev. To pa ne sme biti le merilo za 
najmanj nagrajevano delo, am
pak predvsem spodbuda za 
boljše delo.«

Kaj pa so pokazali zbori de-

•

Bruno Švagan: »Preveč teženj po 
uravnilovki.«

lavcev. na katerih so sprejemali 
zaključne račune, ali so v delov
nih okoljih, kjer gospodarijo 
slabše in prejemajo nižje osebne 
dohodke, pokazali pripravlje
nost za boljše gospodarske in 
poslovne dosežke in za delitev 
več sredstev za osebne dohodke?

Bruno Švagan: »Da, in nikjer, 
kjer smo bili prisotni, do zaple
tov ni prihajalo, razen v Žagi in 
zabojarni Marles Boračeva, kjer 
so sprejemali zaključni račun 
dvakrat. Prvega predloga stro
kovne službe DO, da bi ostanek 
čistega dohodka solidarnostno 
namenili ostalim temeljnim 
organizacijam za pokrivanje iz

gub. niso sprejeli, ampak so se 
odločili, da bodo ta denar na
menili za osebne dohodke. 
Mislim, da je to prav, saj tam, 
kjer dobro gospodarijo, naj bo 
temu primerno tudi nagrajeva
nje:«

Kaj pa ponovno vrtoglavo 
naraščanje cen, na kar v sindi
katih večkrat opozarjate?

»Pri odpravljanju vzrokov in 
posledic inflacije, nelikvidnosti 
in cenovne politike kljub vsem 
prizadevanjem v sindikatih ni
mamo dejanske možnosti vpli
va. in smo bili zato precej ne
uspešni. Tudi čudno že postaja, 
da se pravzaprav še edino sin
dikat ukvarja z blažitvijo posle
dic. V občini lahko vplivamo le 
na izjemno majhen odstotek 
oblikovanja cen: Vendarle pa 
pričakujemo, da bodo veliko 
storili letos, predvsem bi morali 
biti spodbuda za boljše delo 
delavcev v našem združenem 
delu panožni sporazumi, ki jih 
pripravljajo. Kar se tiče cenovne 
politike, je nujno, da porast 
uokvirimo v razumne meje, da 
se ne bi standard delavcev še 
naprej nižal. To še posebej 
občutijo upokojenci. Seveda pa 
pri tem pričakujemo odločnost 
predvsem v republiških in zvez
nih sindikatih,« je sklenil Bruno 
Švagan. V. Paveo

Več sredstev
in strokovne 

pomoči
Na konferenci Zveze kulturnih 

organizacij občine Lendava so 
ocenili delovanje zveze v minulem 
obdobju. Ugotovili so, da je 25 
kulturnim društvom, kolikor jih 
deluje v občini, potrebna večja de
narna in strokovna pomoč. V 
občini je predvsem razvita amater
ska gledališka dejavnost, imajo 
pevske zbore in recitatorske 
krožke. Gre torej za krepitev 
amaterske dejavnosti, saj ne more
jo pričakovati samo gostovanj 
poklicnih gledaliških hiš. V občini 
bi bilo potrebno ustvariti nekate
rim društvom možnosti, da bi bila 
sposobna nastopati tudi v drugih 
krajih, pa tudi v zamejstvu. Za vse 
to pa so potrebni mentorji oziroma 
strokovnjaki, ki bi lahko pomagali 
društvom, teh pa jim še vedno 
primanjkuje. V programu dela za 
letošnje leto so prav zaradi tega 
dali več poudarka izobraževanju 
mentorjev, ki bi vodili društva. V 
prihodnje pa bo potrebno zagoto
viti tudi več sredstev za delovanje 
amaterskih kulturnih društev v ob
čini.

Jani D.

BO OSNOVNA DEJAVNOST OSIROMAŠENA?
Spodbuden je bil na zadnji 

skupščini skupnosti otroškega var
stva v Murski Soboti podatek, da 
so bili v pripravo na- malo šolo 
vključeni vsi otroci, ki so letos pr
vošolčki. Denarne pomoči oziroma 
tako imenovane otroške dodatke je 
dobivalo 1748 družin in oziroma 
3630 otrok (kar je skoraj za tristo 
manj kot leto prej) 938 otrokom je 
bila dodeljena pomoč v funkcio
nalni obliki, to je za kritje stro
škov prehrane in varstva v šoli in 
vrtcu, 231 družin pa je dobivalo

enkratno pomoč za nakup zimske 
obutve in obleke.

V 84 oddelkih vzgojnpvarstvene 
organizacije Murska Sobota je bilo 
lani vključenih 1817 otrok, od tega 
246 malčkov od osmega meseca 
do treh let, letovanja pa je, bilo od 
470 deležnih 91 predšolskih otrok.

Na področju naložb je bila zače
ta gradnja dveh oddelkov'pri os
novni šoli Mačkovci, štirih oddel
kov v Beltincih (kjer gre za 
nadomestno gradnjo), dveh oddel

kov na Lendavski cesti v okviru 
blokovske gradnje, končana pa 
obnova oddelka pri osnovni šoli 
Melinci za potrebe daljših progra
mov. Tudi tokrat so bili ob po
slušanju poročil uporabniki med 
delegati molčeča večina, ki dviguje 
roke in se ne vključuje v razpravo. 
Nekoliko zgovornejši so izvajalci, 
posebno, kadar je v obravnavi ta
ko občutljiva tema kot je bila po
trditev nove (krepko okleščene) 
prispevne stopnje za osnovno de
javnost. Ta se zunižuje na 1,13 od

stotka, kar je kratkovidna (pred
vsem upajmo, da kratkoročna po
teza) kajti prelivanja sredstev iz 
naslova denarniji pomoči je le po
gojno in verjetno do nje niti ne bo 
prišlo, ker bodo sredstva potrebna 
za širitev kroga upravičencev in vi- 
šrue denarnih pomoči. Osnovna 
dejavnost otroškega varstva očitno 
pa bo osiromašena, čeprav bi se 
morali zavedati, da je vendarle 
primarna.

Brigita Bavčar
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kmetijsko ponoroma
IWH

POLOŽAJ V ŽIVINOREJI ŠE CENE ODŽIRAJO DOHODEK
VEDNO ZASKRBLJUJOČ

STROKOVNJAKI SVETUJEJO

Čeprav so se pomurski 
živinorejci v Sanskem letu zavest
no odločili, da kljub težavam, s 
katerimi so se srečevali, proiz
vodnje ne bodo zmanjševali, je 
zdaj že čutiti nekoliko drugačne 
težnje. Cenovna nesorazmerja se 
namreč še naprej slabšajo in 
živinorejci pravijo, da sami več 
niso sposobni niti pripravljeni 
nositi posledic. V primerjavi z le
tom 1983 so se lani stroški pita
nja pri govedu povečali za 51 od

Da bi zmanjšali razlike med 
rejskimi In prodajnimi cenami 
živine ter s tem tudi zavrti 
zmanjševanje osnovne plemenske 
črede in manjše zanimanje rejcev 
za pitanje, so se na seji koor
dinacijskega odbora primarne 
kmetijske proizvodnje, predelave 
in zadružništva v SOZD ABC 
Pomurka sredi prejšnjega tedna 
dogovorili za nove, višje cene ži
vine. Čeprav je dogovor, da 
morajo biti cene enake v celot
nem Pomurju, se v posameznih 
organizacijah tega (udi tokrat ne 
držijo, zato se zastavlja vpraša
nje, zakaj takšne dogovore sploh 
sprejemajo. In še to: ali sploh 
kdo za takšno početje odgovarja 
in komu?

Dogovorjene cene pa so tak
šne: Mlado pitano govedo ekstra 
kakovosti je poslej po 370 dinar
jev za kilogram tople polovice 
(kilogram žive teže je po 207,20 
dinarja), kilogram tople polovice 
mladega pitanega goveda L 
razreda je po 350 dinarjev (kilo
gram žive teže je 196,00 dinar
jev), 11. razreda po 340 dinarjev 
(190,40 dinarja kilogram žive te
že) in zunaj razreda po 320

Sodelovanje potrošnik središč pri pospeševanju
kmetijstva v Pomurju

V februarju so bili opravljeni 
razgovori s predstavniki skupščin 
občin in interventnih skladov za 
pospeševanje kmetijstva mest 
Ljubljana, Maribor in Celje. Iz 
vseh teh občin dobiva ABC 
Pomurka sredstva na podlagi 
družbenega dogovora o enotni 
politiki in ukrepih pri pospeševa
nju pridelave hrane. Poleg teh 
sredstev pa lahko občinski skladi iz 
ostanka sredstev financirajo še

IZOBRAŽEVANJE KMEČKIH ŽENSK
Kmečke žene in dekleta v Po

murju v zimskem času rade pri
hajajo na razne oblike izobraže
vanja, od tečajev do predavanj.

V letošnjem letu sta Srednja 
kmetijska šola Rakičan in 
območni Živinorejsko-veterinar- 
ski zavod ponudila kmečl^n 
ženskam poleg tradicionalnega 
zimskega izobraževanja Še to,-da 
bi enkrat mesečno prihajale v šolo 
v Rakičan, kjer je opremljena 
kuhinja. Na tak način bodo žen- 

Prekmurski krapci so pečeni. (foto Klar)

stotkov, cene goveda pa le zal5 
odstotkov, stroški pitanja pra
šičev pa So bili višji kar za 65 od
stotkov, odkupne cene prašičev 
.pa so se povečale za 37 odstot
kov. Prav na račun razlik v 
cenah so pomurski živinorejci 
imeli precej manj dohodka, 
nekateri pa po zaključnem 
računu izkazujejo celo izgubo.

Samo v Kmetijskem gospodar
stvu Rakičan so lani na račun 
živinoreje imeli za več kot 500

Vjšje cene 
živine

dinaijev (kilogram žive teže je 
179,20 dinarja). Še/ dražje je 
mlado pitano govedo za izvoz, 
saj so biki po 430 dinarjev in 
telice po 470 dinarjev, seveda 
kilogram tople polovice, medtem 
ko stane kilogram žive teže bika 
258,00 in telice 272,60 dinarja. K 
vsem tem cenam, razen pri gove
du zunaj kakovostnega razreda, 
je k ceni zn kilogram tople 
polovice treba prišteti še 21,82 
dinarja premije. Dražje so tudi 
krave, saj so tiste iz. 1. razreda po 
290 dinarjev za kilogram tople 
polovice oz. 156,60 dinatja za 
kilogram žive teže, krave druge
ga razreda so po 270 dinarjev 
(meso) oz. 151,20 dinarja (živa 
teža), medtem ko so tiste zunaj 
razreda po 260 dinarjev kilogram 
tople polovice ali 140,40 dinarja 
za kilogram žive teže.

Najdlje pa se na seji niso mog
li poenotiti za ceno telet in puj

ostale za njih pomembne pospeše
valne ukrepe, zato da si zago
tavljajo določeno količino mesa in 
mleka za potrebe potrošnikov v 
teh potrošniških središčih.

Doslej je ABC Pomurka za do
bavo hrane dobila od omenjenih 
mest sredstva v občinske sklade za 
pospeševanje kmetijstva:

— v letu 1983 od ljubljanskega 
sklada 9,222.350, od tega Murska 
Sobota 3,354 milijona^inarjev, 

ske imele priložnost spoznati pri
pravo jedi in razne oblike shra
njevanja živil, sadja, jagodičevja, 
zelenjave, v času, ko le to dozo
reva. V letu 1985 je na programu 
naslednje: priprava jedi iz kaše, 
zamrzovanje, razne vrste shra
njevanja sadja, uporaba zamrz
njene zelenjave za prikuhe, pri
prava kolin, peka kruha, jedi iz 
skute.

Delo v kuhinji poteka v demo
nstracijski obliki, ker je to ceneje 

milijonov dinarjev manjši doho
dek, v govedoreji in prašičereji 
pa so izkazali celo izgubo. Ta je 
znašala pri mladem pitanem go
vedu 29,5 milijona dinarjev in v 
prašičereji 45 milijonov dinarjev. 
Pretežni del izgube jim je uspelo 
pokriti, po zaključnem računu za 
leto 1984 pa je tozd Prašičereja 
Beltinci vseeno prikazal nekaj 
več kot 18, milijonov dinarjev 
izgube. Še bolj zaskrbljujoč je 
položaj v delovni organizaciji

skov za pitanje. Cene prvih so za 
tiste, ki se odločijo za ^njihovo 
privezovanje in pitanje, že do 
zdaj bik previsoke, zlasti še, če k 
tem cenam dodamo še visoke 
obresti, zato se neradi odločajo 
za pitanje in stojišča ostajajo 
prazna. Na drugi strani pa so v 
sosednjih podravskih občinah in 
na Hrvaškem cene telet že zdaj 
bistveno višje, zato la odhajajo 
iz Pomurja in stojišča tudi zato 
ostajajo prazna. V Pomurju so 
se dogovorili za vmesno rešitev, 
tako da bodo odkupovali bikce 
po 350 in teličke po 310 dinarjev 
za kilogram. Tudi pri cenah puj
skov za nadaljnje pitanje se niso 
mogli poenotiti in čeprav so se 
dogovorili za ceno 300 dinarjev 
za kilogram, v nekaterih zadru
gah takšne cene rejcem ne bodo 
izplačevali. Cena pitanih prašičev 
je ostala za zdaj nespremenjena, 
le tisti, ki pitajo prašiče v ta- 
koimenovani A kooperaciji, bo
do poslej prejeli 12 dinaijev za 
kilogram prirastka.

L. Kovač

Lendava 770,383 Ljutomer 2,871 
milijona in Gornja Radgona 2,226 
milijona dinarjev; .

— v letu 1984 za 9 mesecev od 
ljubljanskega sklada 6,206.000 
dinarjev, od tega M. Sobota 
1,941.600, Lendava 886.200, Lju
tomer 1,738.800 in Gornja Rad
gona 1,639.400 dinarjev;

— v letu 1985 proizvajalci hra
ne, združeni v ABC Pomurko, iz 
Pomurja pričakujejo 16,500.000 
dinarjev, če bodo v Ljubljani pro
dali vsaj toliko mesa, sira, 
mlečnega prahu in drugega kot v 
letu 1985.

V Mariboru, kamor-prodajajo 
40 odstotkov mesa in izdelkov, 
potrebnih za preskrbo Maribor, so 
bili deležni v 9. mesecih leta 1984 
za dodatno pospeševanje le 
559.800 dinarjev oziroma 0,60 
dinarja za kilogram prodanega 
govejega mesa.

V dogovoru s predstavniki Ma
ribora bodo zato v naslednjih dneh 
organizirali skupen sestanek za 
udeležbo Maribora pri pospeševa
nju proizvodnje za prodajo v Ma
riboru.

V Celju so količine, ki jih člani 
Pomurke prodajajo preko Merxa, 

in s tem dostopno vsaki kmečki 
ženi. Demonstracije vodi učitelji
ca gospodinjstva Cilka Sukič, ki 
zna ob tem opozoriti na napake, ki 
jih gospodinje največkrat delajo, 
in tudi na to. kako se v gospodin
jstvu vesti »stabilizacijsko« ob vi
sokih cenah živil.

Opozori jih tudi, kako v gos
podinjstvu uporabiti čim več tega, 
kar pridelajo na vrtu, na njivah-in 
kar zraste v sadovnjakih.

Dogovorjeno je bilo, da bodo 
demonstracije ob ponedeljkih, in 
sicer po določenem razporedu: 
Prvi ponedeljek v mesecu je 
rezerviran za žene iz okolice 
Gornje Radgone, drugi iz okolice 
Križevcev pri Ljutomeru, tretji iz 
Goričkega in četrti za žene z 
območja Temeljne združene 
organizacije Beltinci.

Doslej sta bili že dve skupini (iz 
okolice Gornje Radgone ter 
Križevcev pri Ljutomeru) po 25 
udeleženk. Po njihovih izjavah so 
bile zelo zadovoljne, saj so spoz
nale različne načine priprave jedi 
iz prosene kaše — od enolončnic 
do sladic.

Ljutomerčan, kjer je tozd 
Živinoreja in poljedelstvo ustva
ril'skoraj 48,6 milijona dinarjev 
izgube. Razen v DO Ljuto
merčan, kjer je temeljni orga
nizaciji Živinoreja in poljedel
stvo ostalo dobrih 32 milijonov 
dinarjev nepokrite izgube, je v 
vseh ostalih primerih družbeni 
sektor pokrival izgube znotraj 
delovne organizacije oz. v okviru 
reprodukcijske verige.

V nič boljšem položaju ni tudi 
zadružni sektor, ki ima v or
ganizirani prašičereji prav tako 
izgube. Ta je lani znašala v 
kmetijskih zadrugah Panonka 
41.760.000 dinarjev. Gornja 
Radgona 7.534.000 dinarjev, 
Lendava 3.700.000 dinarjev, 
Kmetijski zadrugi Liutomer- 
Križevci' pa je TZO Klas imel 
8.460.000 dinarjev izgube, TZO 
Kmetovalec pa 9.100.000 dinar
jev.

Kljub zaskrbljujočim 
finančnim rezultatom pa so bili 
lani v Pomurju doseženi dobri 
rejski rezultati. V tem letu so 
pomurski prašičerejci spitali 
skoraj 200.000 prašičev, od tega 
kmetje 70.000 in družbeni sektor 
129.000. Prav zaradi slabih 
finančnih rezultatov pa je že 
opaziti manjše zanimanje za to
vrstno rejo. Po nekaterih ocenah 
so v lanskem letu že opustili rejo 
okoli'tisoč plemenskih svinj, to 
pa se-bo gotovo poznalo tudi na 
številu spitanih prašičev. V 
Kmetijskem gospodarstvu Raki
čan za letos že načrtujejo zmanj
šanje pitanja prašičev, saj jih 
bodo namesto 80 tisoč spitali le 
75 tisoč, če se cenovna razmerja 
ne bodo spremenila (v korist 
rejcev), pa bodo število pitancev 
še bolj zmanjšali.

L. Kovač

majhne. Celjani so pripravljeni, da 
za dogovorjene povečane količine 
sofinancirajo okoli 10 dinarjev za 
kilogram žive teže govejega mesa. 
Prav tako so pripravljeni 
sofinancirati rejo prašičev za po
trebe Celja.

Boris Hegeduš

Izpad zaradi 
poginov

Pomurski prašičerejci ugotav
ljajo. da se v zadnjih letih povečme 
izpad dohodka zaradi poginov. Ce 
so še pred leti beležili 4-odstotni 
pogin, se je v lanskem letu ta delež 
v proizvodnji povečal že na 10 
odstotkov, kar je že zaskrbljujoče. 
Čeprav en del izpada dohodka za
radi pogina pokriva zavarovalnica, 
ostaja pri vsakem prašiču še vedno 
okrog 9 tisoč dinaijev nepokrite 
razlike. Kaj takšen izpad pomeni 
pri letni proizvodnji okrog 200 ti
soč pitanih prašičev, ni potrebno 
posebej razlagati. * -ik-

IN DEKLET
Žene in dekleta z območja 

Kmetijske zadruge Gornja Rad
gona so tudi sicer v okviru aktiva 
kmečkih žena in deklet aktivne 
celoleto. Videli smojih na sejmuv 
Gornji Radgoni, kjer so ponujale 
gibanice, domači kruh z zaseko, 
oliipce. pogače in druge jedi.

Vsako leto pripravijo tudi tek
movanje žanjic s prpgramom ter 
razstavo »Kmečka gostija nekoč 
in danes«. Te prireditve so zelo 
obiskane.

Obiskale so tudi kmetijski se
jem v Novem Sadu in si obenem 
ogledale Beograd.

Vsako leto organizirajo še 
enodnevno ekskurzijo, ki je vse
binsko povezana z izobraževa
njem.

Ob tem jim KZ Gornja Rad
gona nudi ne le materialno pod
poro. temveč tudi strokovno, kar 
je po besedah pospeševalke pri 
Živinorejsko-veterinarskem za
vodu za Pomurje, kije zadolžena 
za to dejavnost, osnovni pogoj za 
ponovno oživljanje aktivnosti 
kmečkih žena in deklet.

Ana Bugar

Spomladanska 
opravila pri posevkih 

ozimnih žit
Jesenska setev je kljub pričakovanju opravljena po načrtu, žita so se 

dobro razvila, dobro prenesla prvi (v januarju) in zgleda tudi drugi 
temperaturni minimum v mesecu februarju. Konec zime, otoplitev in 
začetek vegetacije pri žitih zahtevajo pripravo na spomladanske ukrepe 
pri žitih. Potrebni so naslednji ukrepi:

1. Dognojevanje z dušičnimi ali NPK gnojili
2. Zaščita posevka pred pleveli
3. Zaščita posevka pred boleznimi
4. Zaščita posevka pred poleganjem

DOGNOJEVANJE
opravimo na osnovi skupnih potreb pšeničnega posevka, ki je 

130—150 kg dušika, 80—100 kg fosforja (p2O5) in 100—120 kg kalija 
(K20). Takšne so potrebe po hranilih v celotni vegetacijski dobi. Ker bi 
morali glavni del hranil dodati jeseni, spomladi dodajamo samo razliko 
manjkajočih hranil, predvsem dušika. V kmečkih razmerah dognbjujemo 
po naslednjih pravilih:

200 kg KAN na Jta — ob razraščanju
+ 100 kg KAN na ha — ob kolenčenju (2 kolenci) ali
300 kg NPK 18—9—9 na ha — ob razraščanju 
+ 100 kg KAN na ha — ob kolenčenju ali 
400 kg NPK 13—10—12 na ha — ob razraščanju 
+ 100 kg KAN na ha — ob kolenčenju.
Dognojevanje zgodaj spomladi je izredno pomembno, saj odloča o 

številu klasov, klasičev in zrn v klasu, skratka, pomembno vpliva na 
višino pridelka. Količino gnojil oziroma hranil prilagajamo konkretnim 
razmeram: gnojenje z organskimi gnojili v prejšnjih letih, založenost tal s 
hranili, jesensko gnojenje, stanje posevka ipd. Pri prvem dognojevanju, 
ki mora biti takoj ob koncu zime, ne smemo zmanjšati količin dušika, niti 
zavlačevati z dognojevanjem. Količina dušika je seveda prilagojena 
načrtovanemu pridelku pšenice 5,5 — 6,0 t/ha. Količine dušika pri 
ozimnem ječmenu so nekoliko nižje, pri ozimni rži pa nižje za okrog 30 
odstotkov. Možno je tudi tretje dognojevanje pšenice (kakovost zrna), 
katero obvezno opravimo s kanom ali z ureo v 10 do 15 odstotni raz- 
stopini za škropljenje s 400 do 500 1 vode/ha. Posevki, ki niso bili jeseni 
gnojeni z zadostnimi količinami NPK gnojil, spomladi pozitivno reagirajo 
na dodatek NPK, priporočljivo pa je tudi sicer dodati v prvem obroku 
nekaj fosforja in kalija (NPK 18—9—9).

t
ZATIRANJE PLEVELA

je nujen ukrep (čeprav se tega še vsi ne zavedamo), če hočemo doseči 
primeren pridelek. Plevel odvzema žitu hrano, vodo, svetlobo, prenaša 
različne bolezni in tudi škodljivce. V žitih srečamo več vrst plevela, kot 
so: semenski širokolistni, semenski ozkolistni in koreninski pleveli 
Verjetno bomo razdelitev in zatiranje lažje razumeli, če bomo nat teli 
posamezne plevele in za njih učinkovita zaščita sredstva. V nadaljevanju 
tega sestavka bom navajal le zaščitna sredstva proti plevelom — her
bicide, ki jih prodajajo v Pomurju.

Najbolj razširjeno skupino širokolistnih plevelov (plešec, modri 
glavinec, bela metlika, osat, slak, mak, slakovec, njivna redkev, gorjušica 
ter kuštrava grašica) smo uspešno zatirali s hormonskimi pripravki deher- 
ban A, deherban M in deherban forte (kombinacija prvih dveh).

Ob enostranski uporabi teh herbicidov so se pojavili odporni pleveli, 
kot so smolenec, kurja črevca, mrtva kopriva in drugi. Z novejšimi 
pripravki na novih osnovah (aktivne snovi) in z različnimi kombinacijami 
zatiramo tudi te. Takšni so npr. dicofluid MP combi, deherban special in 
aniten D.

V zadnjih letih pa se je močno razširil travnati plevel srakoperec 
(pavlica, pahovka) ter delno divji oves in njivni lisičji rep.

Z ozirom na stanje na tržišču priporočamo nekaj primerov 
škropljenja na osnovi sredstev, ki bodo na razpolago:

dicofluid MP combi 3—4 1 + dicuran FW 500 3 1/ha
ali aniten DS 2—3 + dicuran FW 500 3 1/ha.

ČAS UPORABE
teh kombinacij mora biti v fazi od začetka do konca razraščanja (glej 

tabelo). Ob škropljenju naj bo temperatura okrog 10 stopinj Celzija. V 
večini primerov škropimo prepozno, čakamo množico plevelov, potem 
uporabimo blag in poceni herbicid ter dosežemo slab učinek. Do sedaj 
omenjene kombinacije pa ne smemo uporabljati pozneje, ker lahko na
stopijo določene poškodbe na posevkih oziroma herbicidi slabo delujejo. 
Izredno pomembno je. pravočasno škropljenje ob uporabi dicurana in 
stabilana.

Da preprečimo poleganje posevkov, posebno pri gostejših in z duši
kom primerno gnojenih posevkih, uporabimo sredstva proti poleganju — 
stabilan 1—2,5 1/ha skuppo s herbicidom.

BOLEZNI
v zadnjih letih povzročajo občutno škodo na pšeničnih posevkih. 

Najbolj razširjena je tako imenovana žitna pepelasta plesen. Včasih se 
pojavi že zgodaj spomladi, ko je dovolj vlage in se temperatura, dviga. 
Najprej se bele pege pojavijo na spodnjih listih, potem zajamejo zgornje 
liste, bilko in klas. Pri zgodnjem napadu bolezni negativno vpliva na raz
raščanje in zmanjšanje število rastlin s klasi.

V poskusih je bil na neškropljenih parcelah pridelek nižji za 10 do 20 
odstotkov, kar je denarno nekajkrat več kot stroški škropljenja. Poleg 
pepeiaste plesni obenem zatiramo še razne rje, kot so rumena, rjava in čr
na, ter pegavost listov ipd.

Proti vsem omenjenim boleznim škropimo s sistemačnim fungicidom, 
bavleton 25 WP — 0,50 kg/ha. Posebno uspešno se je pokazala upor: : > 
tega sredstva takoj po prvem napadu bolezni. Praviloma zadostuje - 
kratno škropljenje. Pri j^ednojmočnemin zgodnjem napadu je potre4. 
še<nkratno škropljenje.

Bayleton 25 WP se lahko meša z vsemi hebicidi, ki se uporablja: 
žitih, prav tako v kombinaciji s sredstvi za skrašanje sigme, toda L-.. : 
na obnašanje bolezni je običajno potrebno posebej in pozneje škropiti

OSTALA ŽITA
moramo seveda enakopravno obravnavati kot pšenico. Pri Ječmeuu 

ni posebnih omejitev. Uporaba herbicidov je lahko ista kot pri pšenici, 
prav tako je priporočljivo škropljenje z bayletonom.

V posevkih rži ne uporabljamo sredstva dicuran in sredstva na osnovi 
MCPP, kot so deherban fluid, dicofluid MP combi, deherban special. V 
tem primeru je bolj sigurno uporabljati enostavnejše pripravke kot so 
deherban forte ali deherban A.

Oves škropimo proti plevelom z enostavnejšimi herbicidi, kot je de
herban M ali deherban fone v običajnih dozah. Ne uporabljamo pa čistih 
herbicidov na osnovi 2,4 D, to je deherban A oziroma ga uporabljamo v 
večjih dozah.

Žita s pousevKom detelje škropimo s pripravkom deherb*an M2—2,5 
1/ha. Uporabljamo ga takrat, ko ima detelja razvite najmanj triperesne li
ste.

•V poznejši razvojni fazi je možen pojav raznih škodljivcev, kot- so 
žitni strgači, listne uši ipd., proti katerim je možno pri nas uporabiti razli
čna zaščitna sredstva — insekticide. Ker je njihov pojav občasen, bomo 
urepe svetovali ob pojavu. „ ,Geza DŽUBAN, kmet. inž.
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STATISTIČNIM PODATKOM OB ROB

Statistična publikacija ..Po
membnejši podatki za občino 
Murska Sobota” izhaja od leta 
1966. Doslej je občinska statistična 
služba, ki deluje v okviru komiteja 
za družbeno planiranje in družbe
noekonomski razvoj, izdala 16 za
jetnih številk. Omenjeno statisti
čno gradivo gotovo prispeva k 
boljši informiranosti o gospodar
skih in družbenih statističnih po
javih v soboški občini. Pravkar je 
izšla statistična publikacija za leto 
1984, v kateri so prikazani po
membnejši, statistični podatki s po
dročja gospodarstva, družbenih 
dejavnosti in prebivalstva občine 
za obdobje zadnjih petih let.

Zanimiv je podatek, po katerem 
se število prebivalstva v letih 
1979—1983 ni bistveno spremeni
lo. V soboški občini je namreč leta 
1979 živelo 65.247 prebivalcev, leta 
1983 pa 65.516. Tako se je gostota 
prebivalstva na kvadratni ki
lometer povzpela v tem času od

Pred 40 leti je vzhajala krvava zarja
Ivo Orešnik

STOPALA JE NAŠA ČETA
SVOBODI NASPROTI..

Proti koncu leta 1944 je tudi 
Prekmurje postajalo zaledje 
nemških enot pred prodirajočo 
sovjetsko Tolbuhinovo armado. 
Temu ustrezno je ukrepalo tudi 
vodstvo NOV Slovenije. Obve
ščevalni oficir glavnega štaba 
NOV Slovenije, kapetan Ivan 
Majnik-Džems, je jeseni’ 1944 od 
komandanta IV. operativne co
ne, Jožeta Borštnaija, dobil nalo
go. da prouči možnosti za organi
ziranje manjših borbenih enot v 
Slovenskih goricah in v Prekmur
ju. Organiziranih borbenih enot 
v tem času na tem območju ni 
bilo. Tako je Džems, takrat 
vojaški inštruktor v Lackovem 
odredu na Pohotju, 12. septem
bra 1944 sestavil četo partizanov 
— prostovoljcev iz Lackovega 
odreda. Dvajset hrabrih in dobro 
oboroženih partizanov je 20. 
septembra 1944 pričelo svoj po
hod od Sv. Duha na Kozjaku. 
Ker se je četa osamosvojila iz 
Lackovega odreda, imela pa je 
posebne naloge v Prekmurju, je 
sama sebe imenovala »samostoj
na prekmurska četa«, v Prekmur
ju pa jo poznamo pod imenom 
Džemsova četa. V vojaškem 
pogledu jo je vodil komandir 
Ivan Maglica-Danilo, v politič
nem pa komisar Jože Duh-Silve- 
ster. Med potjo se ji je priključilo 
še nekaj fantov, tako da je imela 
23 borcev. Četa je prešla Muro v 
Gibini in se v začetku oktobra 
1944 pojavila v Prekmurju. Od 
logarja v gozdu »Orlovšček« je 
manevrirala čez Veliko Polano. 
V začetku se je gibala kar podne
vi in navezovala stike z ljudmi. 
Toda že takoj prve dni so četo 
začeli zasledovati preplašeni od
delki madžarske vojske, ki so haj
ke organizirali iz Lendave. Četo 
so načrtovali obkoliti in uničiti. 
Eden od njenih borcev, Ivan 
Sčavničar iz Medžimuija, pravi, 
daje četa prišla do Kobilja in do 
Bukovnice. Četa je bila v 
Prekmurju en teden iti se je 
nenehno otepala madžarskih na
padov. Ob taktičnem umiku je 
prišla ob Strehovskem potoku na 
Goričko do Fokovec. Nanjo so 
organizirali kar manjšo ofenzivo, 
v kateri je sodelovalo celo letalo. 
Ko je prebila obroč madžarske 
vojske, se je brez izgub po 
skupinah umaknila čez Muro na 
'tajersko stran in nazaj na Koz
ja! Vest o Džemsovi četi se je 
hitro razširila po Prekmurju in 
celo v notranjost Madžarske.

M< >rda 
niste 

vedeli?
94,3 na 94,7. Po zadnjih podatkih 
je aktivnega prebivalstva 39.978, 
kmečkega prebivalstva 24.200, šte
vilo gospodinjstev pa 17.315. Za
skrbljuje podatek, da je naravni 
prirastek v upadanju, saj je leta 
1979 znašal 154, leta 1983 pa celo 
— 57 (več umrlih kot rojenih). Po
drobneje je opredeljena tudi staro
stna struktura prebivalstva v obči
ni, Pomurju in SRS, navedena pa 
so tudi vsa naselja v soboški občini 
iz popisa 1981.

V statistični publikaciji je natan
čno razmejeno tudi področje 
zaposlovanja po dejavnostih, po

Domačini, ki so četo videli, se 
srečevali z njenimi borci in 
pogovarjali, pa so dobili pravo 
predstavo o partizanski vojski. 
Skoda da med Džemsovo četo in 
med aktivisti Juža Kramarja in 
Staneta Červiča, ki sta takrat 
delovala na tem območju, in pa s 
terenskimi organizacijami OF ni 
prišlo do koristnega sodelovanja.. 
Soboški okupatorjev tednik pa je 
zastrašujoče pisal o Džemsovi 
četi kot o razpuščeni, podivjani 
in lačni vojski, ki krade živino in 
hrano. Toda ljudje so vedeli, da 
so s tem prikrivali svoj strah.

V letu 1944 so v Prekmurju 
delovale vse do 20. oktobra 
skupine Staneta Červiča-Bojana, 
Daneta Šumenjaka-Mirana in 
Jožeta Kramatja-Juša. O njiho
vem političnem delu, spopadih 
in težki borbi na Vaneči je lani v 
svojih spominih podrobno pisal 
Stane Cervič-Bojan. Toda mad
žarski okupatorje imel navidezni 
mir le dober mesec, kajti že 
decembra 1944 so bile v Pre
kmurju nove skupine političnih 
aktivistov in borcev, ki so v drugi 
polovici decembra politično de
lovale na ravninskem delu Prek- 
mutja. Po konferenci v Strehov- 
skih goricah je razgibala politič
no aktivnost zlasti Atena v Turni
šču in okoliških vaseh. S priho
dom aktivistov in borcev decem
bra 1944 se je v Prekmurju 
pričela zadnja etapa organizira
nja narodnoosvobodilnega giba
nja, ustanavljanja odborov OF in 
priprava terena na prevzem obla
sti po zlomu okupatorja. Skupi
ne, ki so prišle v Prekmurje, so v 
začetku delovale ločeno, kot so 
tudi ločeno prihajale v Prekmur
je. Skupina Atene-Slave se je 
usmerila proti Nedelici, Turnišču 
in Strehovcem in v teh ter okoli
ških vaseh pričela s političnim 
delom ter ustanavljanjem parti
zanskih postojank, iz katerih so 
se nato rekrutirali borci in aktivi
sti — domačini. Že 10. decembra 
je bil v Nedelici, rojstni vasi 
narodnega heroja Štefana Kova
ča — organizatorja vstaje v 
Prekmurju leta 1941, na sestanku 
aktivistov te vasi ustanovljen 
vaški odbor OF kot prvi odbor 
po prihodu aktivistov iz ljuto
merskega okrožja. Po nekaterih 
vaseh se je s pomočjo domačih 
aktivistov, pričelo že kar množič
no politično delo. Že 2. januarja 
1945 pa so se srečali v Turnišču 
Atena. Majcen in Godina, vodje 

vrstah šolske izobrazbe in delovnih 
mestih. V letu 1983 je bil povpre
čni osebni dohodek 17.557 di
narjev, narodni dohodek na 
prebivalca v letu 1982 pa 
126,543.000 dinarjev. Tu lahko 
preberete tudi podatke o vlaganjih 
o tem, da ima soboška občina 
69.168 hektarjev površin, po
drobneje o kmetijski proizvodnji, 
obrtni dejavnosti, številu zgrajenih 
zasebnih stanovanj po naseljih, 
registriranih motornih vozilih, 
traktorjih in kombajnih, cestah in 
podobnem. Prav tako ne manjka 
podatkov o trgovini, gostinstvu in 
turizmu, proračunu, varstvu ot
rok, šolstvu, učnih uspehih 
učencev, dijaških domovih, kulturi 
in pravosodju. Skratka — v stati
stični publikaciji ,,Pomembnejši 
podatki za občino Murska Sobota 
1984” si lahko marsikdo poišče 
zanimive podatke za svoje podro
čje.

Milan Jerše

novoprispelih skupin, ki so nato 
nadaljevali nekajdnevne razgo
vore v Nedelici na šoli v stanova
nju učiteljice Pupisove. Analizi
rali so politični položaj v Prek
murju ter se na osnovi sklepov 
konference aktivistov OF v Stre
hovskih goricah dogovorili o 
skupni organizaciji političnega 
dela. Vse skupine so odslej 
delovale kot enotno narodno
osvobodilno gibanje v Prekmur
ju, preko Atene v mejah možno
sti povezano z ljutomerskim 
okrožjem in preko Godine oz. 
njegovo radijsko postajo s CK in 
vodstvom NOG Slovenije. Dogo
vorili so se. da takoj začno 
organizirati vojaške enote, raču
nali so na velikost odreda. Prav 
tako so si razdelili teren organi- 
zacijsko-političnega dela. Fran
ček Majcen je prevzel organizira
nje vojaške enote. Atena politič
no delo na območju trikotnika 
T urnišče—Strehovci—Lendava, 
Godina enako delo v obmurskih 
vaseh. Bor in Talanyi sta odšla 
na politično delo v okolico M. 
Sobote. Tako je od sredine 
januarja 1945 nastajala prva 
prekmurska partizanska četa (pr
va zato, ker so računali, da jih bo 
več), ki bi naj postajala jedro 
večje vojaške enote, ki naj bi 
dosegla število do sto borcev in 
bi delovala po hribovitem in 
gozdnatem območju Prekmurja. 
V~(prvo) prekmursko partizan
sko četo so se najprej povezale 
nove skupine: Atene z aktivisti in 
borci Slavo Mihelič, Milanom 
Samcem-Črtom in Vinkom Pu- 
klavcem-Srečkom, Majcna z Fili
pom Korošcem-Borom in Jož
kom Talanyjem-Janezom ter 
skupina Ferda Godine-Marka, in 
sicer Ivan Žunič-Radbvan, Bog-

Ferdo Godina

— LENDAVA--------------------- - 

Komunalna 
skupnost 

letos
Temeljne naloge komunalne 

skupnosti bo skrb za komunalno 
ureditev, ureditev hudournika v 
Dolgi vasi in Lendavi, gradnja 
čistilne naprave v Veliki Polani, 
razširitev odlagališča odpadkov v 
Petišovcih, boljše vzdrževanje ko
munalnih objektov ter pridobiva
nje zemljišč za kolektivno in indi
vidualno ter komunalno oprem
ljanje zemljišč. Več pozornosti 
bodo namenili tudi izdelavi glavnih 
projektov za čistilno napravo v 
Lendavi. Komunalna skupnost jev 
lanskem letu uspešno opravila 
največjo nalogo — gradnjo vodo
voda od Čentibedo Benice. Na seji 
so sprejeli tudi predlog samo
upravnega sporazuma o komu
nalnih storitvah v Lendavi za le
tošnje leto. Jani D.

dan Hrovat-Miha, Ludvik Kreč- 
Roman. Franček Mirtič, Alojz 
Škrjahc-Mirko. Imre Rajnar- 
Vinci. Tone Krafogel-Bdro, in 
Franc Merčun-Savel. Od Prek
murcev — domačinov — so se v 
januarju in februarju 1945 vklju
čili v četo Jože Zadravec-Marjan 
iz Turnišča. Jože Čeh-Polde iz 
Nedelice. Štefan Raj-Janez iz 
Turnišča, Lojze Žalik-Dušan iz 
Polane. Mihael Skafar-Miško iz 
Bratonec. Nikolaj Leček-Piki s 
Kapce, Ferdo Šešek, Maks Šiško. 
Jože Varga-Jurček iz Strehovec, 
Štefan Bakan-Svoboda, Štefan 
Zelenko. Martin Kustec-Tiho
mir. Kolman Balažič in David 
Dvanajšček iz Bistrice, Naci 
Pergar-Zvonko iz Turnišča, Ivan 
Horvat iz Lipe, Štefan Sreš iz 
Bratonec. Jože Hanc-Joško iz 
Trnja. Štefan Tompa iz Polane, 
Jože Skledar, Jožko Slavič, 
Matija Osterc-Tašek. Anton Vuk 
iz Trnja, Ignac Kelenc. Okrog 20. 
februarja 1945 je prišla v Prek
murje še zadnja skupina iz ljuto
merskega okrožja in se takoj 
priključila prekmurski četi.i Sku
pino je vodil Jakob Molk-Mohor, 
z njim pa je prišla še Rozika 
Zorčič-Breda, oba sta bila člana 
ljutomerskega okrožja. Z njima 
je prišel še spremljevalec Mohor
ja Zvonko Pavšek in partizani 
Jože Rajšter-Marjan. Janko Ti
baut in partizan Dušan (domnev
no Cimperman).

Proti koncu januarja 1945 se 
četa kot celota tudi formira. 
Filipa Korošca-Bora so postavili 
za komandirja čete, Alojza 
Škrjanca-Mirka za njegovega 
namestnika, Jožko Zadravec- 
Marjan je bil predviden za komi
sarja čete, po njegovi smrti pa je

Filip Korošec-Bor

danica in še nekatere) in v okolici 
Turnišča. To so vedeli tudi 
madžarski oblastniki in so Turni
šče spremenili v močno vojaško 
postojanko. V šoli so namestili 
okrog 250 dobro oboroženih 
vojakov, v bivšem samostanu pa 
okrog 50 žandarjev. Vsi ti so 
skoraj vsak dan hajkali po okoli
ških vaseh in gozdovih za parti
zani. Pred partizani so imeli velik 
strah, ljudem so pravili, da bi bili 
raje na fronti kot pa tukaj. 
Okvirno pa je partizanska četa 
vezala preko 2000 madžarskih 
vojakov in žandarjev. Četa seje v 
svojih akcijah omejevala na za
straševanje notarjev in izdajal
cev, na rekvizicije in manjše 
vojaške akcije, zlasti napade na 
sovražne patrole. da bi dobili 
orožje. Čeprav vedno povezana, 
je svoje akcije izvajala v manjših 
skupinah, običajno 3 do 5 bor
cev. in v kratkih presledkih na 
raznih krajih. Tako je lažje 
izrabljala slab manevrski prostor 
in dajala videz, daje partizanske 
vojske več, kot pa je je bilo v 
resnici. Partizani so napadali 
tam. kjer sojih najmanj pričako
vali, pravočasno pa so umaknili, 
kjer je okupator načrtoval napad.

Takoj po formiranju je del čete 
izvedel zastraševalno akcijo v 
Gančanih pri malem rihtarju, 
zagrizenem madžaronu Jožku 
Maučecu. Odvzeli so mu plašč in 
gojzerje, ki jih je slekel mrtvemu 
heroju Štefanu Kovaču, ko je ta 
padel v Gančanih 1941., in pa 
lovsko puško. V Renkovcih so v 
gostilni Koren slekli madžarske
ga žandarja, 27. januatja so štirje 
partizani vodili borbo in preboj 
iz obkoljene hiše Sečija v Ganča
nih.

V nočeh med 5. in 9. februar
jem so sledile zastraševalne akci
je na vaške notaije v Polani, 
Fokovcih in Bogojini. Vaški 
notarji so bili tako imenovani 
»mali bogovi« madžarske obla
sti. Niso bili domačini, uvozih so 
jih z Madžarske, za naše ljudi pa 
so bili v večini pravi bič. Bili so 
izvajalci upravne policijske in 
vojaške oblasti. Od njih so bile v 
veliki meri odvisne represalije 
nad prebivalci, tudi aretacije. 15. 
februarja je skupina treh borcev 
nenadoma razorožila na nemški 
izvidniški postojanki tri nemške 
častnike, 18. februarja pa je 
skupina borcev v imenu ljudske 
oblasti obsodilo na smrt zagrize
nega vodjo njilašev iz Vučje 
gomile, Ambroža, ki je na veliko 
izdajal, tudi potem, ko je bil 
opozorjen, in njilaša Antaliča.

22. februarja so se za prekmur
sko NOG pričeli kritični dnevi. 
Zaradi izdaje pri Tomaževih v 
Brezovici pride do hude borbe 
med skupino partizanov (Atena, 
Zadravec, Žalik, Hanc, Kelenc) 
in kakimi 300 sovražnimi vojaki. 
V izpadu in preboju iz obroča je 
padel Joško Zadravec-Marjan, ki 
je kril umik skupini, težko ranje
na pa je bila Atena. Izdajalec, 
domači sin, je že čez 3 dni dobil 
zasluženo kazen. 28. februatja, 
ko se premikajo partizani z 
ranjeno Ateno proti Strehovskim 
goricam, pride v gozdu pri Nede
lici do spopada med 12 partizani 
in okrog 500 madžarskimi vojaki, 
Madžari so stiskali obroč v obliki 
podkove proti Ledavi, kamor so 
hoteli stisniti partizane in jih 
pobiti. Umik je vodil Ivan Žunič- 
Radovan, prek naraslega Črnca. 
Prvi je skočil v vodo Nikolaj 
Leček-Piki (edini Madžar v četi) 
in utonil. Nekateri so preplavali 
reko in krili umik, ostale so s 
povezanimi pasovi prevlekli čez 
reko. Isti dan, v noči od 28. 
februarja na 1. marec, je padel 
kot žrtev zasede v Doiaj pri 
Bukovnici Jožko Talanyi-Janez 

V noči od 2. na 3. marec se 
partizani z ranjeno Ateno ustavi
jo pri Farkaševih v Strehovskih 
goricah. Številna madžarska pa
trulja okrog 30 mož je izsledila 
partizane. V spopadu je padel 
Vinko Puklavec-Šrečko, ranjen 
pa je bil David Dvanajšček. Parti
zani se 3. marca v jutranjih urah 

umikajo v motvarjevski gozd v 
svojo bazo — lovsko kočo. V koči 
so že od sredine februarja imeli 
svojo postojanko in urejeno pra
vo kasarn iško življenje. Spali so 
sicer po klopeh in po tleh, redno 
so si kuhali, uvedli dežurstvo in 4 
do 5 stražarskih mest. Tu so imeli 
redne vojaške in politične ure. 
Tu se je zbralo za prekmurske 
razmere veliko število partiza
nov. Skrivnost koče je prek 
bukovniških kmetov, ki so opra
vljali v bližini koče drvarska 
dela, prišla na uho tudi madžar
skim oblastem. Tako so že dan 
po prihodu izmučene skupine iz 
Strehovskih goric, to je 4. marca, 
pripravili na kočo pravo ofenzivo, 
po izjavah prič je napadlo nad 
tisoč vojakov. Stražarji so opažih 
vojake okrog 14. ure, ko so 
formirali tri obroče z gozdne 
strani Bukovnica-Dobrovnik- 
Kobilje. Predno so zasedli vse 
ceste in poti do koče, se je okrog 
30 partizanov že prebijalo iz 
obroča. Umikali so se v smeri 
Selo-Fokovci do prosenjakovske- 
ga hriba. Tu so naredili načrt za 
nadaljnji pohod. Po prostovoljni 
odločitvi, se je 16 borcev javilo za 
nadaljnji pohod na Goričko, osta
li so se razdelili v^kupme ih se 
umikali nazaj v ravninske vasi. 
Pohod na Goričko in v Porabje so 
nadaljevali Mirtič, Korošec, Maj
cen, Škerjanc, Šamec, Horvat, 
Škafar, Sreš, Šiško, Šešek, Hro
vat, Slavič, Merčun, Osterc, Bre
da, in Hanc. Mohor, Zvonko in 
Dušan pa so sklenili, da se 
začasno vrnejo v Slovenske gori
ce. Po nesrečnem slučaju pa je 
Mdhor padel v borbi z Madžari 
na gumni Ane Lebar v Srednji 
Bistrici. Zvonka so pozneje ujeli 
Madžari, ko je ob poskusu priti 
čez Muro po vrvi broda omagal, 
ga zaprli na sodišču v M. Soboti 
in 31. marca ustrelili v Črnskih 
mejah. Domnevni Dušan Cimper
man pa je padel ob Muri. Na 
hribovitem gozdnem terenu med 
Pečarovci, Bodonci in Gradom 
pa so se partizani zadrževali 
okrog 10 dni. Prvi resen spopad z 
madžarskimi žandarji je bil v 
Bodoncih v gostilni Maršik, kjer 
je bil težko ranjen Bor, ki se je 
nato vse do osvoboditve zdravil v. 
Pečarovcih pri Ivanu Horvatu, 
Karlu Pankerju in župniku Beje- 
ku. Borci so nato nadaljevali 
pohod iz Kruplivnika v Radovce 
in Čepince, odkoder sta ranjene
ga Bora šla obiskat Mirtič in 
Sreš. Med vrnitvijo k četi pa ju je 
napadlo v Radovcih kakih 50 
madžarskih vojakov. V spopadu 
je bil ranjen Mirtič. Četa pa je 
nadaljevala pohod v Porabje pod 
komando Mirka. V Sakalovcih 
pa so bili izdani, v borbi s števil
no madžarsko vojsko je padel 
Alojz Šktjanc-Mirko. Ostali so se 
zaradi nevzdržnega položaja pre
bili nazaj na območje Strehov
skih goric v gozdove med Bogoji
no in Filovce. Manjši del je ostal 
v teh gozdovih, devet pa se jih je 
odločilo, da se skozi fronto 
prebijejo k Rdeči armadi (Maj
cen, Mirtič, Šamec, Hrovat, Sla
vič, Ivan Horvat, Škafar, Osterc 
in Breda Zorčič). Z Rdečo 
armado so se srečah L aprila na 
Hodošu.

Franček Mirtič je ocenil raz
mere v Prekmurju za partizansko 
bojevanje kot zelo težke. Sam 
teren ne daje možnosti za razvoj 
večjih partizanskih enot. Pre-

J^lko Talanji-Janez

postal komisar čete Franček 
Mirtič. Majcen pa je bil strateg 
čete.

Število borcev je v februarju 
doseglo višek, vendar načrtova
nih sto borcev ni dosegla. Četa ni 
nikdar štela čez 30 borcev, čerav
no je število sodelujočih v četi 
presegalo število štirideset. Četa 
je v svojem dvomesečnem delo
vanju v glavnem nastopala v 
skupinah, le redko v večjem 
številu _ali v celoti. Svojo bazo je 
imela v Voglerjevi (lovski) koči v 
motvarjevskem gozdu, sicer pa 
so se skupine največ zadrževale v 
Strehovskih goricah v raznih 
zidanicah, pri nekaterih zaved
nih družinah (Gerenčerjeva, Far- 
kaševa, Trajberjeva, Rajova zi- Jakob Molek - Mohor

kmurje lahko prehrani divizijo, 
skriti pa ne more niti čete. 
Ozemlje je brez zaledja, preboj 
čez Muro te lak. Ranjenci se 
nimajo možnosti kje zdraviti. 
Večina borcev, ki so prišli v 
Prekmurje, je ocenjevala razme
re partizanskega bojevanja kot 
najtežje.

V vseh spopadih je Četa zadala 
sovražniku neprimerno večje 
žrtve kot jih je utrpela sama, 
Čeprav je padlo precej žrtev.

Uspehi čete so dvigali moralo 
prebivalstva prekmurskih vasi. 
Kljub mnogim izdajstvom so 
ljudje četo, kjer se je gibala, 'meh 
za svojo; z njo je rasla narodna 
zavest in vera v skorajšnjo osvo
boditev.
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S samoprispevkom uredili
večino zadev

Sobočani ugotavljajo, da so v 
zadnjih nekaj letih mnogo 
komunalnih težav rešili pravzaprav 
z denarjem, ki so ga v obliki kra
jevnih samoprispevkov zbrali kra
jani sami, delno pa tudi s pomočjo 
samoupravne cestno-komunalne 
skupnosti. Asfaltiranje eest, cestna 
razsvetljava, gradnja manjših 
kanalizacij, širjenje telefonskega 
omrežja in še nekateri drugi in
frastrukturni komunalni objekti so 
tako v zadnjih letih zrastli pred
vsem z veliko požrtvovalnostjo, s 
prostovoljnim delom in s prispevki 
domačinov. To.je vsekakor dobro 
in koristno, toda zgrajene objekte 
je treba tudi vzdrževati, za kar pa 
denarja v mestnih krajevnih 
skupnostih ni nikoli na pretek.

Prej ali slej ostaja osnovna 
ugotovitev, da predstavlja samo
prispevek v Murski Soboti osnovni 
vir za financiranje programa po
sameznih krajevnih skupnosti, ki 
jih je v pomurskem središču skup
no šest. V tem srednjeročnem ob
dobju so zbrali načrtovana gmotna 
sredstva, zato bodo vse naloge, 
katerih neposredni nosilec je 
krajevna skupnost, ' v glavnem 
uresničene. Prihaja, pa tudi do 
nekaterih sprememb srednje
ročnega programa mestnih krajev
nih skupnosti, saj ' je zaradi 
pomanjkanja sredstev v sisu in 
nekaterih dilem p širitvi mesta 
odpadla gradnja južnega kanalske
ga zbiralnika in industrijskega 
zbiralnika. V tej zvezi je tudi opu-

■ USPESNO
GOSPODARJENJE

V tovarni Beltinka iz Beltinec, ki je tozd DO Rašica, so 
zadovoljni z lanskoletnim gospodarjenjem, saj so ustvarili večji do
hodek, Čisti dohodek in akumulacijo kot so načrtovali. To je po
membno, če upoštevamo, da se tudi v tem 393-članskem delovnem 
kolektivu — kot povsod drugod — srečujejo s težavami v zaostrenih 
gospodarskih razmerah in da spreminjajo proizvodni program. 
Ugoden poslovni rezultat v lanskem letu, k čemur so prispevale tudi 
boljše delovne razmere, je omogočil, da so lahko pri delitvi čistega 
dohodka več sredstev namenili za stanovanjsko gradnjo, jubilejne 
nagrade, regres ter prispevali del sredstev za dograditev kirurgije v 
Rakičanu in vrtca v Beltincih. Poleg tega pa so lahko 
povečali tudi osebne dohodke, ki znašajo v povprečju nad 26.000 
dinarjev, ter se tako izenačili z zaposlenimi v ostalih tozdih Rašice. 
Tovarna Beitiuka, ki tačas proizvaja 56 odstotkov otroškega pro
grama in44 odstotkov programa za odrasle, to razmerje pa se nenehno 
spreminja v korist programa za odrasle, okrog 33 odstotkov svojih 
proizvodov izvaža, in tp na zahtevna tržišča kot so Sovjetska zveza. 
Francija in ZR Nemčija.

'L lanskoletno dograditvijo proizvodnih prostorov so povečali 
število zaposlenih za 90 delavcev. Predvidevajo pa. da bodo v kratkem 
v pletiinici uredili krmiljenje s procesnim računalnikom, tako da bi v 
tozdu Beltinka in DO Rašica celoten informacijski sistem računal
niško povezali. To hkrati pomeni novosti, ki jih bodo morali vgraditi 
v planske dokumente in vključiti v drugo fazo dograditve tovarne 
Beltinke v Beltincih.

F. Maučec

stitev gradnje industrijskega 
kolektorja, poleg teka pa naj bi še
le začeli širiti čistilne naprave. 
Odpadla je tudi gradnja novega 
otroškega vrtca v Murski Soboti. 
Sestavni del srednjeročnega 
krajevnega referendumskega 
programa je tudi gradnja 
večnamenske dvorane pri osnovni 
šoli Prekmurske brigade, priprave 
na to so že stekle.

Obsežen je tudi letošnji program 
del v vseh šestih krajevnih skupno
stih mesta Murska Sobota. Tako 
bodo v KS Ali Kardoš uredili 
pločnike na vzhodni strani Titove 
ceste, za kar bojlo namenska sred
stva združile tudi organizacije 
združenega dela, in obnovili javno 
razsvetljavo na Grajski ulici. V KS 
Boris Kidrič bo na vrsti ureditev 
pločnika od Kocljeve, tilice Borisa 
Kidriča dp Cankarjeve ulice ter še 
nekaterih, za kar bodo porabili tu
di sredstva prispevka za uporabo 
mestnega zemljišča. V KS Lendav
ska bo v ospredju ureditev vodo
voda, komunalnih naprav in as
faltiranje Klavniške ulice in ulice 
Iva Lole Ribarja. Medtem pa bo 
v KS Park zlasti veliko dela pri 
dokončanju del v ulici Mladinskih 
delovnih brigad, naselju Ljuba 
Šercerja in pločnika v ulici Štefana 
Kovača. Predstavnike KS Partizan 
pa čakajo naloge pri ureditvi ulic 
Nikole Tesle, Kuharjeve in dela 
Mladinske ter vodovoda v Žitni 
ulici. V KS Turopolje pa gre za 
ureditev Kroške ulice ter pločnikov 
v Cankarjevi ulici in vodovoda.

Poleg tega bo iz sredstev za 
vzdrževanje pri sisu za cestno- 
komunalno dejavnost zagotovljeno 
obnavljenje vrtnic, zasaditev 
okrasnega drevja, obnovitev klopi, 
strojno kopanje asfalta na Cvetko
vi ulici in vzdrževanje mestnega 
kopališča. V sodelovanju z 
republiško skupnostjo za ceste naj 
bi uredili strojno krpanje asfalta 
na magistralni cesti,- ki poteka čez 
Tišinsko in Cankarjevo ulico. Sku
paj s telesno-kulturno skupnostjo 
pa bodo del sredstev namenili tudi 
za ureditev trimske steze v 
Fazaneriji.

Milan Jerše

M. J

Delavci tozda Gradbeniš
tvo Pomurje SGP Konstruk
tor so postavili nove kioske 
na tržnici v Murski Soboti. 
Skupno naj bi postavili se
dem novih kioskov, hkrati pa 
uredili tudi vodovod, kana
lizacijo in električno omrež
je. To bo stalo nekaj čez pet 
milijonov dinarjev, za kar so 
potrebna finančna sredstva 
prispevali zasebniki in 
organizacije združenega 
dela. Ti bodo na ta način 
lahko tudi v zimskem času 
prodajali razno sadje, zele
njavo, brezalkoholne pijače, 
hitro pripravljene jedi in 
slaščicevTako se uresničuje 
že dolgoletna pobuda, da bi 
v Murski Soboti končno 
vendarle uredili prodajo na 
tržnici tudi v hladnejših 
dnevih.
Foto: A. Abraham

Odprli delavnice za delo
v prilagojenih razmerah

Že lani je Društvo za pomoč 
duševno prizadetim dalo pobudo 
za ustanovitev delavnic za delo v 
prilagojenih razmerah, v katere bi 
vključili učence, ki so končali 
osnovno šolo Cvetko Golar. Ini
ciativni odbor je delo opravil 
dobro in že septembra so začeli z 
poskusnim delom. Ustanovitelj

delavnic je Občinska skupnost 
socialnega skrbstva. Minulo sredo 
so v okviru praznovanja dneva 
žena na OŠ Cvetko Golar pri
pravili tudi uradno otvoritev de
lavnic. V njih trenutno dela 9 de
lavcev. imajo pa dva programa: 
lastnega -in kooperantskega. V 
okviru lastnega programa dela

Nov specializiran prodajni center kmetijskih

strojev AGROS-ABC POMURKA 
NA SEJMIŠČU V GORNJI RADGONI

OTVORITEV 15. MARCA 1985 OB 11. URI

Celotna ponudba mehanizacije AGROS - OD SETVE DO -Jz Proizvod-
nega programa: CREINE, METALNE, SIPA, STROJNE, TEHNOSTROJA IN 
AGROMEHANIKE na enem mestu.

- Nudimo vam celoten prodajni servis, vključno z inštruktažami kupcev |praktičnimi 
in filmskimi prikazi delovanja strojev AGROS, zagotovljenim serviranjem in re
zervnimi deli.

— Zajamčene cene in rok dobave za naročila vnaprej I

MED VEČ KOT 100 KMETIJSKIMI STROJI AGROSA BOSTE ZAGO
TOVO NAŠLI TUDI KAJ ZASE!

PRIDITE, PRIČAKUJEMO VAS

. VESTNIK, 14. MARCA 1985

Devet mladih je zadovoljnih v svojih prostorih delavnice za delo v prila
gojenih razmerah. Foto: Gnezda

izdelujejo makrameje, gobeline in 
prtičke (v glavnem po naročilu — 
naročil pa imajo zelo dosti), v 
okviru kooperacije pa za nekatere 
ljutomerske in ormoške obrtnike 
izdelujejo manjše izdelke (ki de
lovno niso zahtevni).

Ustanovitev delavnic ima več 
pomenov. Učenci, ki so končali 
osnovno šolo Cvetko Golar, se 
namreč zelo težko zaposlijo in 
zato so nekateri po. osnovni šoli 
morali ostajati celo doma, v bre
me starcev, sedaj pa se bodo lahko 
mirno vključili v delo in postali 
družbi koristni. Za svoje delo 
prejemajo tudi minimalne na
grade, od 1500 dinatjev do 3.400 
dinarjev, kar je sicer malo, vendar 
pa so z nagradami zadovoljni. 
Vodja delavnic Irena Cvetko 
pravi, da si želijo in to tudi na
črtujejo — ohraniti sedanji obseg 
dela, oziroma ga celo razširiti. 
Seveda pa je kooperantske posle 
težko najti, saj je pri obrtnikih še 
vedno možno najti določen odpor 
do sprejemanja in sklepanja po
godb s temi delavnicami.

Dušan Loparnik

USPESNO DELOVANJE VETERI-
NARSK04IIGIENSKE SLUŽBE

Izvršni svet skupščine občine v 
Murski Soboti je sprejel predlog 
razdelitve proračunskih sredstev za 
financiranje potreb krajevnih 
skupnosti v letošnjem letu. Tako je 
v občinskem proračunu za leto 
1985 namenjenih za izvajanje 
delegatskega sistema v krajevnih 
skupnostih 12 milijonov 433 tisoč 
dinarjev, kar je v primerjavi z le
tom prej več za 35 odstotkov. 
Omenjena sredstva še bodo po
rabila tudi za stroške administrati
vnega in finančnega poslovanja ti
stih krajevnih skupnosti v soboški 
občini, kjer teh nalog ne opravlja
jo krajevni uradi, Slednje velja za 
KS Bakovci, Cernelavci, Krog, 
Rakičan in Murska Sobota. Preo
stala sredstva pa bodo razdelili po 
ključu, pri čemer bodo upoštevali 
število prebivalcev v posameznih 
krajevnih skupnostih, število va
ških odborov itd.

Sicer .pa so na seji soboškega 
izvršnega sveta več časa namenili 
veterinarsko-higienski službi. Tako 
so obravnavali poročilo o oprav
ljenem delu v letu 1984 in spre
jeli program dela za letošnje leto 
ter predračun stroškov. Samo v 
soboški občini (veterinarska služba 
je namreč organizirana za celotno 
Pomurje) so v minulem letu 
pripeljali v kafilerijo okrog 623 ti
soč kilogramov poginulih živali. 
Če računamo 40-odstotni izkori
stek, je ta surovina dala okrog 
2600 ton najboljše živalske krme. 
Ocenili so, da je bilo delovanje 
veterinarsko-higienske službe do
kaj uspešno, k čemur so prispevale 
tudi sodobne radijske zveze v treh 
posebnih vozilih, namenjenih za 
prevoz mrtvih živali. Največ stro
škov pa so imeli prav z gorivom za 
ta vodila, zato je potreba za še eno 
tako vozilo. Ker obnavljajo kafi
lerijo, sedaj mrtve živali odvažajo 
z dveh zbirnih mest, ki sta v Nem- 
ščaku.in na odlagališču smeti v 
Nemčavcih. Tu se je v zadnjem ča
su pojavil problem zavarovanja 
poginulih živali, ker jih po
samezniki nenadzorovano odna- ) 
šajo. Zato že razmišljajo o zapo
slitvi treh čuvajev.

Na seji soboškega izvršnega sve
ta so sklenili, da je treba proučiti 
in širše obrazlož-iti pogin živine, 
zlasti na farmi v Nemščaku, ker s 
tem nastaja ogromna gospodarska 
škoda. Primanjkljaj v lanskem fi
nančnem načrtu veterinarsko-hi
gienske službe, ki je znašal blizu 
milijon dinarjev, pa so pokrili iz 
sredstev za pridobitev dovoljenj za 
pridobivanje mleka. Ob tej

priložnosti so sprejeli tudi odredbo 
o pristojbinah za stroške po
slovanja, za preglede in dovolje
nja. V povprečju gre za 40-od- 
stotno povišanje cen. Po novem bi 
bile cene za pse 100 dinarjev (do
slej le-teh ni bilo), za čebelje panje 
8 dinarjev za kos, podražile pa so 
še tudi pristojbine za kamionske in 
vagonske pošiljke.

Milan Jerše

BOLNIKI POZOR!
HERMELIKA - NARAVNO ZDRAVILO 

spet v zalogi!
Spet se oglašam v VESTNIKU, kakor vsako pomlad, poletje, jesen 

in zimo. Že 21 let predelujem zdravilno zališče henneliko (sedummaxi- 
mum) v tinkturo, s katero uspešno in učinkovito zdravim bolnike z 
naslednjimi boleznimi: revmatizem (sklepni, živčni, mišični), išias, šen, 
otekline nog, čir na želodcu in dvanajsterniku in droga notranja vnetja, 
vnetja mehurja, ledvic in jeter, opekline, posledice udarcev, slaba prebava, 
gastritis, želodčni in črevesni katar, tudi odprte krčne žile, stare po več 
deset let in sveže, tromboza, arterioskleroza, glavobol, sinusi, ekcemi; 
vrne vam tek — suhi bolniki se zredijo, uravnava preveč ali premalo 
želodčne kisline na normalo, zdravi ozebline in vse vrste oteklin, hemo
roide, tumorje na maternici, beli tok, vnetja jajčnikov in maternice, 
otrdlinc na dojkah, razne podkožne tumorje in še veliko drugih bolezni.

Iskreno vam priporočam, zdravite se s tem mojim preparatom! V 
Mariboru, Celju, Murski Soboti, Ljubljani inpo vsej Sloveniji me že dobro 
poznajo. Mnogi bolniki, ki so se zdravili s henneliko, predelano po mojem 
postopku, so ozdraveli, o čemer ste pred leti lahko brali v različnih 
slovenskih časopisih. Prav tako so bile objavljene izjave bolnikov o 
uspešnem zdravljenju.

Če se želite tudi vi zdraviti z mojim naravnim zdravilom, mi TAKOJ 
in vedno pišite in na kratko opišite svojo bolezen.

HERMELIKO (tinkturo) BOM DOSTAVIL V CELJE, MARI
BOR IN MURSKO SOBOTO po 15. aprilu 1985. O točnem kraju, 
datumu in uri izdaje zdravila vas bom pravočasno pisno obvestil. Pri 
prevzemu zdravila dobite tudi tiskano navodilo za uporabo v slovenskem 
in srbohrvaškem jeziku. O vsem, kar vas bo še zanimalo, se bomo ustno 
pogovorili.

Zdravljenje z mojo zdravilno henneliko vam priporočan, ker se boste 
sorazmerno poceni, enostavno in hitro pozdravili.

Pišite na naslov: PREDELAVA ZDRAVILNIH ZELIŠČ, HER
MINA (in STIPE) P1VČEVIČ, Glinškova ploščad 8.61113 LJUBLJA- 
NA BEŽIGRAD.

OPOMBA: Moje zdravilo hermelika lahko dobite pri meni v Ljub
ljani na gornjem naslovu. Moj telefon je: (061) 348 170.
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dopisniki so zabeležili
BELTINCI

Zbor 
občanov
Nedavno je pristojni sa

moupravni . organ krajevne 
skupnosti Beltinci sklical 
zbor občanov. Razpravljali so 
o zaključnem računu ta mi
nulo leto, o predlogu finan
čnega plana in programu dela 
za leto 1985 ter o smernicah 
razvoja krajevne skupnosti 
za obdobje 1986—1990. Po
sebna točka dnevnega reda 
pa je bila razprava in dogovor 
o izvedbi akcije zbiranja do
datnih sredstev za dograditev 
in opremo kirurškega oddel
ka v Rakičanu. Občani Bel- 
tinec so tudi tokrat pokazali 
pripravljenost »n podprli 
predlog o zbiranju dodatnih 
sredstev. V razpravi so ugo
tovili, da je bil načrt za leto 
1984 uspešno uresničen, zato 
so tudi sprejeli programe za 
prihodnje obdobje z navidez 
obrobnimi, vendar koristnimi 
predlogi. ah.

REGIJSKO TEKMOVA
NJE MLADIH KMETIJ- 
CEV

Uspehi ekipe 
iz Salovec

V Apačah so se pomerile 
najuspešnejše 4 ekipe na re
gijskem kvizu mladih kmetij- 
cev. Zmagala je ekipa OO 
ZSMS Šalovci pred mladinci 
iz Turnišča, ekipo mladih 
zadružnikov iz Vidma in KZ 
Križevci pri Ljutomeru. Ša- 
lovčani bodo zastopali po
mursko mladino na republiš
kem tekmovanju, ki bo pred
vidoma 16. tega meseca v Se
novem. Kviz so pripravili O K 
ZSMS v Gornji Radgoni in 
apaška mladina, ki je tudi 
prispevala kulturni program 
in družabni del s plesom, od 
katerega so izkupiček name
nili gradnji pomurske kirur
gije. v p

DOBROVNIK

MLADINA PLESE
Res je. Mlad: Dobrovničani plešejo brez presledka. l$5so izko

ristili niti počitnic. Raje so * hladil' v kulturnem domu ob pešati in 
pie.su. Šolska in vaška folklorna skupina je pod vodstvom koreografa 
iz LR Madžarske vadila madžarske ljudske plese. •

V novi sezoni so se lotiti prekmurskih plesov. Vodi jih tovarišica 
Danica Kocet iz Turnišča. Tako ohranjajo kulturno dediščino n« 
narodnostno mešanem območju. S svojim nastopom so navdušili 
poslušalce. Hočejo nastopiti tudi na občinski folklorni reviji. Najbolj 
se veselijo gostovanja na Madžarskem. Etelka Millnkovič

ZA .KIRURGIJO 50.000 DINARJEV

LENDAVA

Socialni delavci so 
imeli občni zbor

Socialni delavci Pomurja so na nedavnem občnem zboru v Lendavi 
ugotavljali, da mnoge delovne organizacije v pokrajini nimajo niti enega 
socialnega delavca, čeprav bi ga mnogokje še kako potrebovali.

Na občnem Zboru so izvolili tudi novo vodstvo, ki je tokrat v celoti iz 
občine Lendava, za predsednico pa je bila izvoljena Katica Semen.

Velik poudarek za bodoče delo so dali izobraževanju, izmenjavi 
mnenj ter večkratnim srečanjem. Le na ta način lahko namreč raste 
kvaliteta dela v socialnih službah Pomurja.

Franci Klemenčič

Vesti iz teritorialne 
obrambe

Občinski štab teritorialne obrambe Lendava ja na posvetovanju 
starešin, ki so razporejeni v enotah, analiziral delo v preteklem obdobju. 
Ugotovili so, da so opravili vse naloge na področju strokovnega 
usposabljanja. Sprejeli so program za letošnje leto in določili obveznosti. 
Aktivi ZK v enotah bodo organizirali idejnopolitično izobraževanje.

Občinski štab je organiziral tudi dvodnevni seminar za načelnike in 
članstvo narodne zaščite v občini. Razpravljali so o usposabljanju član
stva za naloge narodne zaščite v miru in vojnih razmerah ter o krepitvi 
narodne zaščite v letošnjem letu. Usposabljanje bodo organizirali v 
krajevnih skupnostih. Pri usposabljanju bodo največ pozornosti namenili 
spoznavanju in uporabi orožja in druge opreme. janj p

Letošnji mrzli pustni teden je 
lendavskim ribičem potekal v zna
menju letnih zborov. Opravili so 
jih v Petišovcih, Lendavi, Hotizi, 
Murski Soboti in v Dobrovniku. 
Na njih je sodelovalo blizu 300 
ribičev. To je nekajkrat več, kot je 
bilo običajnih udeležencev na 
skupnem letnem zboru, ko družina 
še ni bila organizirana po' delegat
skem sistemu. Zagotovo pa bi biia 
udeležba še, številnejša, če ne bi bi
le poti tako .zamrznjene; zaradi 
njih se mnogo ribičev, predvsem 
starejših, ni upalo podati na pot 
do svojih delegatskih središč.

Velika udeležba in dobro pripra
vljeno gradivo sta omogočila širo
ko, demokratično razpravo o vseh 
pomembnih vprašanjih športnega 
ribištva tega območja. Finančno 
poročilo za preteklo leto je dalo 
podroben pregled prihodkov in iz
datkov, ta vprašanja pa ribiče ve
dno zanimajo, saj neposredno za
devajo njihove članske prispevke, 
so pa tudi jasni kazalci gospodar
jenja s sredstvi družine. Poročilo o 
delu družine je nudilo v najvažnej
ših obrisih pregled opravljenih na
log, doseženih uspehov, izpolnje
nih sklepov pa tudi slabosti in po
manjkljivosti, ki so to delo

Podpolkovnik JOVANBJEDOV -
V Murski Soboti že dolgo živi 

upokojeni podpolkovnik nože 
vojske Jovan Bjedov-Mile, ki bo 
jutri slavil 60-letnico življenja. 
Rojen je bil 16. 3. 1925 v vasi 
Mokro polje, občina Knin, na 
Hrvaškem. Osnovno šolo je kon
čal v domači vasi, potem pa je do 
leta 1941 obiskoval soboslikar- 
sko šolo v Beogradu. Do smrti bo 
pomnil letalski napad na Beo
grad, kajti hišo, v kateri je stano
val, je zasulo ... Avgusta 1941 že 
sodeluje v prvih dneh upora v 
rodni vasi in Mokro polje že po
staja »mokro od krvi«... 75. 
maja 1942 postane Jovan Bje
dov-Mile aktivni partizan v 1. četi 
bataljona Bude Borjan, ki je pri
padal Sevemodalmatinskemu 
odredu pod poveljstvom Rade 
Bulata. In vse do osvoboditve je 
Jovan Bjedov-Mile pripadal dal
matinskim bojnim enotam in so
deloval v napadih na utrjene sov
ražnikove postojanke: Benkovac, 
Obrovac, Zadar, Knin, Mostar, 
Konjic, Gračac, Gospič, Senj,

šestdesetletnik
Reka. Klana, Ilirska Bistrica, 
Trst. Štirikrat je bil ranjen. Ko
nec vojne je kot partizanski ra
njenec dočakal v bolnišnici v 
Crikvenici.

Kot skojevca so ga 15. Z 1944 
sprejeli v KPJ. Sprejela pa ga je 
osnovna organizacija KP 3. 'čete 
I. bataljona 6. brigade 19. divizi
je. V istem letu je končal partijski 
tečaj pri štabu omenjene divizije 
in julija 1944 so ga imenovali za 
pomočnika četnega politkomi
sarja 1. čete 1. bataljona 6. se- 
vernodalmatinske 'brigade.

V Soboti je končal nižjo gim
nazijo, skoraj tri leta pa je bil v 
vojaških šolah. Skoraj 18 let je bil 
kot aktivni oficir v graničarski 
službi. Naglo so minevala povoj
na desetletja. Jovan Bjedovje vse 
do leta 1977 kot aktivni častnik 
služboval v naši vojski. Služboval 
je ob meji v Goriških Brdih, od 
leta 1964 pa do upokojitve pa je 
bil komandant graničarskega

odseka v Murski Soboti.
Seveda je naš Mile dobil šte

vilna odlikovanja za vojne in po
vojne zasluge. VBjedovidružini v 
Mokrem polju je bilo sedem bra
tov. V rodnem kraju je leta 1944 
izkrvavel njegov najstarejši brat 
Duro, aktiven partizan, v domači 
vasi pa živi brat Obre, rezervni 
oficir in udeleženec zgodovinske 
bitke na Sutjeski, kjer se je 
odločala usoda o novi Jugoslaviji. 
Tam v Kninu pa živi njegov stric 
Milan, dobitnik spomenice 1941.

Naš Bjedov je 22. 10. 1949 v 
Soboti prisegel zakonsko zvesto
bo A lojziji Fridrih iz Beltinec. Ta 
pa mu je povila dve hčerki in 
sina. In njuni otroci so oba starša 
razveselili z otroki...

Vse lepo in dobro podpolkov
niku Jovanu Bjedovu ob njego
vem življenjskem prazniku želijo 
njegovi bojni tovariši!

Jože Janež

spremljale. Podan je bil pregled 
izpolnitve letnega načrta gospo
darjenja z ribiškim okolišem s po
datki o vlaganjih ribjega zaroda 
(tega je bilo vloženega za čez 50 
starih milijonov din) o varovanju 
voda.in okolja, izkoriščenih dnevih 
ribolova, o količinah ulovljenih rib 
itn. Tako so člani lažje vrednotili 
predlog načrta za tekoče leto, v 
katerem jih poleg tekočih nalog 
čaka obveznost, da dostojno pro
slavijo 25. obletnico družine. 
Srednjeročni ribiškogojitveni načrt 
je pravočasno in kakovostno 
pripravila izredno delovna in uspe
šna gospodarska komisija pred
sedstva. Posredovan v svoji celovi
tosti, je nudil obilico priložnosti za 
razpravo in pojasnila, saj vsebuje 
vse pogoje in možnosti gospo
darjenja in upravljanja z vodami 
za obdobje od 1986. do 1990. leta. 
Naloge, ki čakajo lendavske ribiče 
tudi v tem obdobju, niso nič lažje 
in nič manjše kot v prvem sred

njeročno načrtovanem obdobju, ki 
s tem letom minev^. Varovanje 
voda in vodnega življa, tega 

_ naravnega družbenega bogastva 
posebnega pomena, je iz leta v leto 
vse zahtevnejše, težj^in tudi dra
žje. Skoraj v vse voae okoliša so 
potrebna redna letna vlaganja ri
bjega zaroda, potrebno je čiščenje 
in vzdrževanje obal in obrežij, po
trebna je aktivna čuvajska služba 
in ne nakoncu bolj zavesten odnos 
vseh ribičev do teh temeljnih na
log.

Do letošnjih zborov je bila tudi 
v celoti pripravljena vsa notranja 
gospodarskopravna in organizacij
ska ureditev družine. Vsak 
udeleženec zbora jo je dobil v lično 
tiskani brošuri, ki bo kar dober 
pripomoček pri našem bodočem 
delu in ravnanju.

Vsa poročila, načrt za leto 1985 
in srednjeročni ribiškogojitveni 
načrt za naslednje obdobje so bili 
na vseh petih zborih soglasno spre
jeti, nobeno usklajevanje ni bilo 
potrebno.

Na vseh zborih je bil tudi so
glasno sprejet predlog predsedstva, 
da se iz sredstev RD Lendava odo
bri 50.000,00 dinarjev prispevka za 
dograditev kirurškega oddelka po
murske bolnišnice in za nakup po
trebne opreme za laboratorij. Tu 
pa so prijetno presenetili ribiči de
legatske enote Hotiza, ki so poleg 
odobritve gornjega zneska kar na 
sestanku zbrali še 4.400,00 dinar
jev prispevkov v ta namen! Njim 
in njihovemu predsedniku DE zato 
še posebno priznanje. Francin

TIMA ŽK INTES
MARIBOR
TOZD MLINOPEK
MURSKA SOBOTA

objavlja
po sklepu komisije za delovna razmerja prosta dela in naloge

- SNAŽILKA
za nedoločen čas.

Prošnje je treba poslati na naslov TOZD MLINOPEK MUR
SKA SOBOTA, Lole Ribarja 11 v roku 8 dni po objavi.
Kandidatke bodo obveščene o izbiri v 15 dneh po preteku 
roka za prijavo.

STROJNA SKUPNOST KOROVCi

proda na

JAVNI DRAŽBI:
— žitni kombajn Zmaj 780, letnik 1973, 
— koruzni trgalec SIP Šempeter, letnik 1980.

Javna dražba bo v torek, 19. marca, ob 13. uri pred gasilskim 
domom v Korovcih. Interesenti morajo pred pričetkom dražbe 
vplačati 10-odstotno varščino.

emona hoteli

tozd hotel riviera o.sub.o portorož 
65320 portorož, obala 33, Slovenija, Jugoslavija

PISMA - VPRAŠANJA - ODGOVORI

DO EMONA HOTELI
TOZD HOTEL RIVIERA
PORTOROŽ

Komisija za delovna razmerja objavlja prosta dela in na
loge:

1. Več natakarjev
2. Več kuharjev
3. 1 slaščičar
Poleg z zakonom določenih splošnih pogojev morajo kandi
dati izpolnjevati še naslednje:
Pod 1. — poklicna gostinska šola — smer strežba 

2 leti delovnih izkušenj 
pogovorno znanje nemščine in še 1 tujega jezika 

Rod 2. — poklicna gostinska šola — smer kuharstvo 
2 leti delovnih izkušenj

Pod 3. — poklicna živilska šola — smer slaščičarstvo
2 leti delovnih izkušenj

Za vsa objavljena dela se združuje delo za določen čas — čas 
poletne sezone — z 1-mesečnim poskusnim delom.
Delavcem nudimo prenočišča.
Kandidate vabimo, da pošljejo pisne prijave z opisom doseda
njega dela in dokazili o izobrazbi v 8 dneh od dneva objave 
na naslov: DO Emona hoteli, tozd Hotel Riviera Portorož, 
66320 Portorož, Obala 33.

KADROVSKA POLITIKA V OSNOVNIH ŠOLAH
Osnovni nosilci družbenoekonomskega razvoja so delavci v ozdih. 

Kadrovska politika v osnovnih šolah mora zato izhajati iz delovanja vseh 
zaposlenih delavcev. Naloga vsake organizacije združenega dela, to je tudi 
osnovne šole, je, da opravi uzakonitev kadrovske politike na osnovi 
družbenih dogovorov in samoupravnih sporazumov o kadrovski politiki, 
ker se bodo le tako izvajale naloge kadrovske politike v osnovnih šolah.

Vzgojno-izobraževalni programi, 
ki predstavljajo sintezo planiranih, 
programiranih in operacionalizira-, 
nih vsebin — ki so jih vzajemno 
sestavili pedagoški delavci ter 
strokovni delavci skupaj z združe
nim delom — bodo nujno privedli 
do tesnega prepleta pedagoške teo
rije in vzgojno-izobraževalne prak
se v združenem delu.

Ce se bodo pravilno izvajali 
programi in vsebine ' vzgojno- 
izobraževainega dela, bo prišlo do 
vsebinsko enakovrednega medse
bojnega sodelovanja različnih 
poklicev, ki bi morali sodelovati v 
izvedbi vzgojno-izobraževalnega 
deia in procesa.

V vsakem ozdu — to je tudi v 
osnovni šoli, je potrebno izdelati 
plan srednjeročnega razvoja kad
rov, definirati cilje in programe 
razvoja kadrov, omogočiti 
izobraževanje vsem kadrom, 
organizirati raven kadrovske funk
cije in izobraževati kadrovske 
delavce.

Na taki podlagi se bo opravilno 
izvajala kadrovska politika.

V osnovnih šolah Pomurja bi 
morali slediti določilom zakona o 
osnovni šoli, ki v 106. členu zahte
va, da se učitelji in drugi strokovni 
delavci morajo stalno izobraževati 
in izpopolnjevati.

Stalno izobraževanje in izpopol
njevanje je danes potreba naše 
samoupravne družbe in je zajeto v 
načrtovanju kadrovske politike ter 
v letnih kadrovskih načrtih vsake 
delovne organizacije. Ugotavlja
mo, da je izobraževanje — in s 
tem vzgajanje — sestavni del 
izobraževalnega sistema.

Kritičnost današnjega izobraže
vanja lahko pripišemo že dalj časa 
trajajočim razmeram v delovnih 
organizacijah, ker vodilni delavci 
jx>nekod še vedno vstajajo na sta
rih načelih in tradicijah vertikalne 
izobrazbe in ne povezujejo 
horizontalne.

Potrebe kadrov za današnje 
izvajanje vzgojno-izobraževalnega 
dela zahtevajo dolgoročnost iz
delanih planov kadrov različnih 
profilov.

Svet za vzgojo in izobraževanje 
pri predsedstvu republiške konfe
rence SZDL Slovenije se loteva 
načrtnega izobraževanja odraslih 
iz dela in ob delu.

Kadrovski načrti osnovnih šol po 
načrtovanih potrebah kadrov in 
njihove izobrazbe bi morale slediti 
zahtevam dolgoročnosti in nakaza
nim potrebam ter akcijam Sveta za 
vzgojo in izobraževanje predsed
stva republiške konference SZDL 
Slovenije.

V osnovnih šolah je potrebno 
upoštevati to, da se bo pokazala 
večja produktivnost, da se bodo 
izboljševale delovne razmere 
in življenje vsakega delavca, 
le če se bo težilo za usklajeva
njem različnih profilov kadrov pri 
prenosu znanja in tehnologije, ker 
to zahteva tudi zakon o usmerje
nem izobraževanim

V osnovnih šolah bi morali težiti 
?a tem, da bi se upošteval 17. člen 
družbenega dogovora o' uresniče
vanju kadrovske politike v SRS, 
katerega podpisnica je tudi Občin
ska izobraževalna skupnost Mur
ska Sobota.

Ta člen zahteva, da se podpisniki 
zavzemajo za to, da bodo omogo
čili svojim delavcem intenzivnejše 
vključevanje v izobraževanje ob 
delu in da bodo pri tem razvijali 
strokovno kadrovsko dejavnost 
tudi za usmerjanje delavcev v 
izobraževanje in za izobraževanje 
delavcev, ki bodo opravljali dela 
oziroma naloge v okviru določene
ga poklica, ki so za uresničevanje 
dejavnosti posamezne organizacije 
združenega dela potrebne.

Zaradi tega bi bilo potrebno na 
vseh organizacijskih ravneh, to je 
od enote, tozda in DO ter vse do 
sozda, analizirati stanje v kadrov
ski politiki, s tem pa kadrovske 
funkcije, ter tako 'pristopiti k 
sodobnejšemu projektiranju in 
organiziranju kadrovske dejavno
sti, to mora biti namen vsake 
osnovne šole.

Spodbude in motiviranja za 
izobraževanje morajo prihajati od 
vodilnih kadrov v ozdih.

V osnovnih šolah se morajo 
truditi, da bodo z znanjem reševali 
probleme izobraževanja in da bo
do primerno gmotno nagrajevali 
ter priznavali stopnjo izobrazbe na 
temelju z delom pridobljenih 
zmožnosti in izkušenj delavcev, če 
želimo, da bomo posodobili in 
pravilno izvajali načela ter cilje 
kadrovske politike. D. K.

PROtZVDONO TRANSPORTNO PODJETJE

MM
GORNJA RADGONA n.sol.o.

SOZD INTEGRAL, PTP AVTORADGONA, n. sol. o., Gornja 
Radgona, Ljutomerska 26, TOZD A vtotrgovina—servisi

objavlja
naslednja prosta dela in naloge:

- VULKANIZERJA
Pogoji: poklicna šola za vulkanizerja in 1 leto delovnih iz

kušenj

- VEČ AVTOELEKTRIKARJEV
Pogoji: poklicna šola za avtoelektrikarja in eno leto delov

nih izkušenj

- VEČ AVTOMEHANIKOV
Pogoji: poklicna šola za avtomehanika in eno leto'delovnih 

izkušenj
Za objavljena prosta dela in naloge združujemo delo za ne
določen čas s trimesečnim poskusnim delom.
Zainteresirani kandidati so dolžni poslati prijave z opisom do
sedanjega dela in z dokazili o izpolnjevanju pogojev kadrovski 
službi delovne organizacije v 8 dneh po objavi.
Prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili v roku, določe
nem s samoupravnim splošnim aktom delovne organizacije, 
ki opredeljuje postopke za izbiro delavcev.
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naši kraji in ljudje

VOLJE DO DELA JIM NE MANJKA, 
LE SREDSTVA.. . Visoki čevlji iz Rogašovec

Gasilcem v Radovcih je njihov 
dom postal pretesen, zato so skle
nili, da bodo pri njem zgradili 
prizidek. Odločitev za to je bila 
sprejeta soglasno, toda kje dobiti 
potrebna sredstva za gradnjo, še 
posebno v teh stabilizacijskih ča
sih?! Iznajdljivi radovski gasilci pa 
se seveda niso dali ugnati in pred 
lanskim pustom so se odločili, da 
pripravijo ,,borovo gostovanje". 
Rečeno, storjeno in takoj so se 
lotili akcije. K sodelovanju so 
pritegnili še ostale vaščane, se 
podali v okoliške vasi vabit na 
svatbo, to priložnost pa so hrati 
izkoristili za nabiralno akcijo. 
Finančni obračun ,.borovega 
gostiivanja” je potrdil, da je bila 
odločitev radovskih gasilcev pra
vilna, saj sojim nabiralne akcije in 
sama prireditev vrgle 73 starih 
milijonov, to pa je bilo že toliko, 
da so začeli kupovati potreben 
material za bodoče prostore gasil
skega doma. Nekaj denarja pa so 
gasilci hranili v svoji blagajni že od 
prej.

Za začetek je bilo torej dovolj in 
25. maja lani je gradnja prizidka 
pri gasilskem domu stekla. Za delo 
so prijeli vsi, gasilci,.na pomoč pa 
so pristopili tudi ostali vaščani in 
seveda mladina, ki se je pri gradnji 
še posebno izkazala. Pa kaj ne bi, 
ko pa prostori v domu ne bodo 
namenjeni le gasilcem, pač pa vsem 
vaščanom. Tu se bodo zbirali in 
načrtovali nove akcije, pa tudi 
brez kakšne prireditve ne bo šlo. 
Da je v slogi moč, se je pokazalo 

Radovski gasilci so gonilna sila 
razvoja v svojem kraju, med 
najprizadevnejše med njimi pa go
tovo sodi Elek Šeruga. Tudi ob 
našem obisku smo ga morali 
počakati, saj se je prav tisti dan 
mudil po opravkih v Soboti, kjer 
je urejal nekatere stvari okrog 
gradnje gasilskega doma. Pa tudi s 
telefonijo se v zadnjem času veliko 
ukvarja, saj vodi odbor za gradnjo 
telefonskega omrežja.

tudi v tem primeru, saj jebij prizi
dek dograjen in spravljen pod stre
ho V slabih treh mesecih. Seveda v

,,surovem stanju”, vgradili pa so 
okna in v njem so že kmalu zatem 
imeli tudi prvo prireditev.

118 starih milijonov jih je doslej 
stala gradnja, vsa dela so seveda 
opravili prostovoljno, veliko pro
stih sobot in nedelj so preživeli na 
gradbišču, vaščani pa so prispevali 
tudi ves les. Tako so gasilci pri 
gradnji opravili 1.300 prostovolj
nih delovnih ur, ostali vaščani pa 
760 prostovoljnih delovnih ur. Si
cer pa se radovski gasilci lahko 
pohvalijo s svojo številčnostjo. 
Čeprav je v vasi le kakšnih 80 
gospodinjstev, šteje gasilsko dru
štvo 43 aktivnih članov, med njimi 
je precej mladih, imajo pa tudi 
pionirsko desetino. Temu primer
na je seveda opremljenost, saj 
imajo poleg sodobnih gasilskih 
brizgaln tudi nov avto, tako da bo 
nesreči lahko hitro in učinkovito 

Prostori v gasilskem domu, kjer je zdaj tudi trgovina, so Radovčanom 
postali pretesni, zato so se odločili,!, da bodo ob njem zgradili prizidek,!, 

Ta je bil v slabih treh mesecih pod streho, letos pa bodo uredili še 
notranjost. Tako bodo pridobili dodatne prostore za gasilsko vozilo in 
opremo, pa tudi prostore, kjer se bodo shajali in pripravljali 
najrazličnejše prireditve.

ukrepajo. K sreči pa intervencije 
radovskih gasilcev niso pogoste, 
saj posvečajo, v vasi požarnemu 
varstvu posebno pozornost. V 
posebni akciji so domačije opre
mili 'z ročnimi gasilskimi aparati, 
tako da te lahko zdaj najdemo že v 
vsakem drugem gospodinjstvu.

Radovski gasilci pa bodo tudi le
tos največ pozornosti namenili 
dograditvi svojih prostorov. Če ne 
bodo imeli dovolj sredstev, bodo 
uredili notranjost novih prostorov, 
tlake in strope ter seveda 
električno napeljavo. Strppi bodo 
leseni, zato se bodo ponovno 
podali na zbiranje potrebnega lesa 
in upajo, da vaščani tudi tokrat ne 
bodo odpovedali. Blagajna se je 
namreč dodobra izpraznila, zato 
so za finančno pomoč zaprosili še 
v blagajni krajevne skupnosti m na 
občinski skupnosti požarnega var
stva. Pa tudi o prireditvah, ki bo
do prav tako navrgle nekaj denar
ja, gasilci že razmišljajo.1

Ko bo prizidek končan, bodo 
imeli v gasilskem domu dovolj 
prostorov za opremo, shajanje in 
pripravljanje prireditev. V prizid
ku bo namreč garaža, prostor za 

gasilsko opremo in opremo civilne 
zaščite ter manjša dvorana za va
ške prireditve, nekaj prostorov pa 
je v dosedanjem gasilskem domu. 
Poleg dveh garaž in manjše dvora
ne je tu še trgovina, ki bo tu ostala 
še naprej, saj ni možnosti, da bi v 
vasi lahko zgradili novo trgovino.

Želja po napredku pa je v 
Radovcih živa na vsakem koraku. 
Tako za letos načrtujejo še nekaj 
drugih pomembnih akcij. Pet let že 
teče akcija, da bi na območju 
krajevne skupndsti Grad razširili 
telefonsko omrežje, vendar so se 
stvari šele lani premaknile z mrtve 
točke. Pred kratkim so namestili 
novo 200-številčno telefonsko cen
tralo, zdaj pa čakajo na predraču
ne. Pravijo, da ne bo poceni, saj 
bo v vseh sedmih vaseh potrebno 
urediti kakšnih 50 kilometrov tele
fonskega omrežja, v Radovcih pa 
bi zaenkrat želelo telefone dobiti

14 novih naročnikov. Ti so za to 
že prispevali od 30 do 50 tisoč 
dinar, jv, računajo pa, da bo vse 
skupaj stalo veliko več, čeprav so 
pripravljeni prostovoljno opraviti 
vsa fizična dela in prispevati tudi 
drogove. Bolj kot v Radovcih, kjer 
že imajo dva telefona, si te želijo v 
ostalih vaseh krajevne skupnosti, 
saj razen pri Gradu v vseh ostalih 
5 vaseh nimajo niti enega telefona.

V Radovcih pa razmišljajo tudi o 
posodobitvi električnega omrežja. 
Tako naj bi v vasi letos uredili šti
ri pomožne transformatorske 
postaje, delež vaščanov pri teh de
lih pa naj bi znašal od 500 do 600 
tisoč dinarjev, skupaj z opravlje
nim delom in drogovi, ki jih bodo 
sami prispevali. Ob vsem tem pa 
ne bodo pozabili tudi na vzdrževa
nje vaških poti, pa tudi most na 
cesti med Radovci in Bodonci bo 
bilo potrebno zgraditi. ŽeljaJn na
črtov je torej veliko, in tudi če bo 
kakšna naloga ostala neuresničena, 
bodo lahko zadovoljni.. Kar ne bo
do zmogli letos, bodo pač prihod
nje leto, saj Radovčanom volje in 
elana nikoli ne /mafijka.

1 Ludvik Kovač

Geza Kisilak, sin čevljarskega 
mojstra iz Rogašovec, je 1948. 
leta končal v Murski Soboti 
gimnazijo in nameraval študirati 
na visoki šoli. Toda odzval se je 
želji očeta Karla, se izučil 
čevljarskega poklica in postal 
čevljar.

Ali mu je žal? Tega vprašanja 
mu ob obisku nisem postavil, 
pač pa veliko drugih. Eno izmed 
njih je tiilo tudi o delu v obrato
valnici: Ali zmore vse sam! Oče 
je imel svojčas 13 pomočnikov in 
dve prešivalki, on — Geza — pa 
je sam.

,,Se nekako gre. Zdaj ne dela
mo več toliko čevljev kot nekoč.

52-letni Geza Kisilak iz Rogašovec je končal gimnazijo in postal — 
čevljar. Ni mu žal. Foto: Š. S.K< munajni redarji

v KŠ
Na nedavni razpravi o izva

janju zakonov s področja 
varstva okolja v zborih občin
ske skupščine so delegati 
ponovno opozorili na delova
nje komunalnih redarjev v 
krajevnih skupnostih. Ti re
darji so bili imenovani zaradi 
nadzora nad kršitelji reda, to
da očitno je, da svoje vloge 
pvosod ne opravljajo zadovo
ljivo. Vse bolj aktualna pro
blematika varstva okolja opo
zarja, da je potrebno pripraviti 
več priložnostih predavanj 
tako v krajevnih skupnostih 
kot v šolah. Komunalni redar
ji bodo seveda dobro opravlja
li svojo nalogo, če bodo 
najprej o njej poučeni, potem 
pa povezani z inšpekcijskimi 
službami in komunalno skup
nostjo. Doslej, kot vemo, niso 
bili deležni: večje pomoči, vsaj 
strokovne ne, da bi delo 
opravili bolje. Zahteva dele
gatov skupščine je umestna. 
Naloga komunalne skupnosti 
je, da jih uspodobi za delova
nje. Jani D.

Veliko večino novih čevljev izde
lam sam, kadar pa sem s časom 
na tesnem, torej tik pred sejmi, 
mi priskoči na pomoč nekdanji 
očetov sodelavec Erič. Obisku
jem vse pomurske sejme in tudi 
na Ptuj se zapeljem. Sicer pa de
lam čevlje po naročilu in kar ta
ko — za prosto prodajo. Največ 
visokih čevljev kupijo kmečki 
ljudje, ki jim ni toliko za modo, 
kakor za praktičnost in tr- 
pežnost. Čevlje izdelujem pov
sem ročno, so iz pravega usnja in 
so v primerjavi s tovarniškimi še 
kar poceni. Veliko imam stalnih 
kupcev. V delavnici pa poprav
ljam tudi stare čevlje. V zadnjih 

KAJ Z AVTOBUSNO 
POSTAJO V LENDAVI 
Na seji občinske skupščine Lendava je bilo postavljeno delegatsko 

vprašanje v zvezi z avtobusno postajo v Lendavi. Za kaj gre? Avtobusna 
postaja je bila zgrajena v lanskem letu, vendar le do prve faze. Urejena so 
postajališča, zgrajena je streha in postavljeni so kontejnerji, v katerih je 
urejena prodaja vozovnic, pa tudi sanitarije. Vse to pa je po mnerju 
delegatov premalo, da bi lahko avtobusna postaja zadovoljevala vse 
potrebe. Že na začetku gradnje so občani večkrat opozarjali, da postaja 
ni na pravem mestu, da bodo nevšečnosti posebej v zimskem času, saj je 
postaja na odprtem mestu in z nobene strani ni zaščite pred vetrom in 
snegom. Delegat Rošič je opozoril, da potniki niso zaščiteni pred 
mrazom, teh pa je nekaj tisoč, ki se vsak dan vozijo na delo v lendavs.ce 
delovne organizacije. Vprašanje je, kdaj bodo avtobusna postaja 
(čakalnica) in drugi objekti dograjeni in kdo bo investitor. Morda bi pri 
reševanju tega problema lahko pomagale tudi delovne organizacije.

Jani»D.

RADI BI VRTEC
Vrtec v Črenšovcih je v neprimernih prostorih v starem šolskem 

poslopju, zato so v krajevni skupnosti, ki jo poleg Črenšovec sestavljata 
še Žižki in Trnje, sklenili, da bodo s samoprispevkom zbrali del sredstev 
za nov vrtec. Tako so že zagotovili denar za odkup zemljišča, obvezali pa 
so se tudi, da bodo s prostovoljnim delom pomagali pri gradnji. Še več: 
navozili bodo tudi gradbeni material, predvsem gramoz. Vse to naj bi 
pripomoglo, da bi problem vrtca v Črenšovcih v ustrezni interesni 
skupnosti obravnavali kot prednostno investicijo. Pri gradnji takih ob- 
j tov je pač treba upoštevati otroke, ki jih je na tem območju vsako leto 
več.

Š. S.

-------------- ČREN SOVCI -------------------------- --------------- --------- ----- :---------—

nekdj letih je popravil več kot 
prej, kar je dokaz, da ljudje ni
majo vedno dovolj denarja za 
nove čevlje in zato dajejo 
popravljal stare. Je pa tudi res, 
da včasih ni treba veliko postoriti 
in spet so čevlji dobri za nekaj 
časa, ” je menil sogovornik, se
deč za šivalnim strojem.

Nisem si mogel kaj, da ga ne 
bi vprašal tudi o delovnih sredst
vih.

„ Tile šivalni stroji so res stari, 
vendar so še uporabni. Podedo
val sem jih po očetu, so na nožni 
pogon, kar pa ni slaba lastnost. 
Ko jih poganjam z nogami, 
imam nekam boljši občutek za 
pravilno šivanje. Tudi kopita so 
stara, pa stiskalnica prav tako. 
No, delavnica pa je nova, vendar 
že pretesna. Saj bi jo širil, toda 
naslednikov nimam. ”

Geza Kisilak, ki občasno tudi 
kaj napiše za naš list, je s svojim 
poklicem še kar zadovoljen. To 
pa je zelo pomembno za splošno 
človekovo zadovoljstvo. V redu 
je tudi to, da mu ni treba voditi 
poslovnih knjig, ampak plača 
pavšalni davek oziroma prispev
ke. V lanskem letu je bilo to 
100.000 dinarjev. Veliko, malo? 
O tem ga nisem spraševal, je pa 
res, da občina z ustrezno davčno 
politiko spodbuja razvoj tako 
imenovanih deficitarnih dejav
nosti, med katere spada tudi čev
ljarstvo.

S. SOBOČAN

MARTI NJE 391

BEŽNA PODOBA VASI IN NJIHOVI NAČRTI
Nekoč je živelo v Martinju 

blizu 300 ljudi, danes jih je 
okrog 190. Večina se jih pre
življa s kmetijstvom, čeprav 
možnosti zaradi hribovitosti 
niso najboljše. Imajo le dve 
usmerjeni kmetiji. Mladi šele v 
zadnjem času ne odhajajo več 
tako masovno zdoma — za 
zaslužkom v Mursko Soboto 
in druga mesta oziroma na 
delo v tujino. Kar 6 jih je na
mreč dobilo zaposlitev v 
obratu tovarne Mura v Gor
njih Petrovcih. Tako lahko ob 
zaposlitvi pomagajo še doma 
na kmetiji.

Takšna je današnja bežna 
podoba te obmejne goričke 
vasi, ki se ponaša z največjim 
pomurskim hribom — Srebr
nim bregom, ki doseže 404 
metre nadmorske višine.

LANI IN LETOS KAR PRECEJ 
DELA

Zanimalo nas je, ali se je na
predek tudi pri njih ustavil ali pa 
vseeno uspevajo kaj postoriti.

»Tisto, kar smo si zastavili na 
zboru občanov v programu za

lansko leto, smo v glavnem tudi 
uresničili. Tako šmo delno uredili 
pokopališče, popravili ostrešje 
vaško-gasilskega doma, začeli z 
razširitvijo vaške ceste v Martinju 
in ureditvijo dveh protipožarnih 
mlak,« nam je povedal predsed
nik vaškega odbora Alojz Kozar. 
Večino del so sicer opravili s 
prostovoljnimi akcijami kraja
nov, vseeno pa so imeli tudi okrog 
300 tisoč dinarjev izdatkov. 
Sredstva so zbrali s krajevnim 

Pred vaško trgovino smo srečali Srečka Kalamerja, Id dokaj uspešno 
vodi mladinsko organizacijo na vasi. (Foto: J. G.)

samoprispevkom, ki so ga sprejeli 
leta 1981.

Letos spet načrtujejo nekaj po
membnih nalog. Nadaljevali 
bodo z urejanjem cest in protipo
žarnih mlak, najbolj pa si želijo, 
da bi postavili dva nova transfor
matorja. Zdaj imajo namreč 
skupno transformatorsko postajo 
s sosednjo vasjo Boreča, tako da je 
pri njih električna napetost precej 
slaba.

Martinje leži na največjem hribu v Pomurju, čeprav na oko ni videti 
tako. (Foto: J. G.)

Pogovarjali so se že tudi o 
srednjeročnem planu nadaljnjega 
razvoja. .

»Najpomembnejša naloga bo 
modernizacija ostalih vaških cest, 
poizkušali pa bomo tudi urediti 
fasado na vaško-gasilskem domu, 
razširiti mrliško vežo in sploh 
dokončno urediti zadnje počiva
lišče krajanov. Prizadevali si 
bomo tudi za ureditev primerne 
zbiralnice mleka.«

NEKDANJA ŠOLA - BREME

Tako kot Srebrni breg, sameva 
v Martinju tudi nekdanja šola. 
Zob časa in nepridipravi so jo 
dodobra >zdelali<. tako dane more 
biti v ponos kraju. Na zboru vaš
čanov so večkrat razpravljali o 
tem problemu in menili, da bi bilo 
najbolje, če bi stavbo prodali ali 
dali v najem kakšnemu zasebni

ku. Svojčas so bili celo interesenti. 
Toda šola oziroma zemljišče je 

.občinska last. Lansko leto je prišla 
v Martinje posebna komisija, ki si 
je ta >sramoto< ogledala, vendar v 
Martinju še ne vedo, kako se je 
odločila. Kraj sam prostorov ne 
potrebuje, ker jim zadostuje vaš- 
ko-gasilski dom. Če ne bo druga
če. se bo najbrž stara šola nekoč 
sama od sebe porušila. Pa jz to 
potrebno?

MLADI NE DRŽIJO KRIŽEM 
ROK

Ob gasilcih so v zadnjem času v 
Martinju dokaj aktivni tudi mla
dinci. kijih vodi Srečko Kalamer.

»Prosti čas hočemo bolj koris
tno izrabiti tako zase kot za na
predek vasi. Zato se vključujemo v 
prostovoljne delovne akcije, sami 
pa pripravljamo razne prireditve.

Mislim, da nam je dokaj dobro 
uspel kviz ob občinskem prazni
ku. Ob novem letu smo priprav,li 
zabavno prireditev in med drugim 
obdarili vse vaške otroke. Zdaj 
pripravljamo proslavo za dan 
žena. Sodelovali bomo tudi z vo
jaki v bližnji karavli in sosednjimi 
mladinskimi aktivi.«
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ne zgodi se vsak dan

Najgloblja vrtina na svetu
Že od leta 1970 stoji visoko na 

severu, 250 kilometrov nad po
larnim krogom, blizu Murman
ska na polotoku Kola visoka 
zgradba, v kateri se vrti velikan
ski sveder, ki vztrajno prodira v 
globino zemeljske skorje. Prebil 
se je skozi trde skalnate plasti 
baltske kontinentalne plošče in 
privrtal do globine 12.000 me
trov in še globje. Vrtina na Koli 
velja danes za najglobljo vrtino 
na svetu, saj je kar za nekaj kilo
metrov globlja od najglobljih 
vrtnin, ki so jih naredili pri iska
nju nafte, 
diamantov 
kovin.

Sovjetski 

zemeljskega 
in nekaterih

plina, 
redkih

znanstveniki so se
lotili tega napornega in edinstve
nega podviga z namenom, da 
dobe globinske vzorce kontinen
talne plošče, s pomočjo katerih, 
bodo lahko temeljiteje spoznali 
zgradbo takšnih plošč in razume
li sile, ki so jih oblikovale v štirih 
milijardah let. Geološki strokov
njaki so doslej imeli na voljo 
predvsem vzorce iz manjših glo
bin.

Poleg tega bodo v tej najglob
lji vrtini na svetu neposredno 
merili in raziskovali različne na

IMP PANONIJA
Industrija kmetijske mehanizacije 
in montaže
Murska Sobota
Delavski svet IMP PANONIJA, Industrija kmetijske mehani
zacije in montaže Murska Sobota, Bjedičeva 1—3

OBJAVLJA
naslednja prosta dela in naloge delavcev s posebnimi poobla
stili in odgovornostjo:
1. GLAVNI DIREKTOR,
2. DIREKTOR RAZVOJNO-TEHNOLOŠKE SLUŽBE,
3. DIREKTOR KOMERCIALE,
4. DIREKTOR FINANČNO-RACUNOVODSKE SLUŽBE,
5. DIREKTOR PLANSKO-ANALITSKO-ORGANIZACIJSKE 

SLUŽBE,
6. DIREKTOR KADROVSKO-SPLOŠNE SLUŽBE.
K točki 1.:
— da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo strojnotehnične 

in podobne smeri in 5 let delovnih izkušenj na odgovornih 
delovnih nalogah.

K točki 2.:
— da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo tehnično orga

nizacijske smeri in 4 leta delovnih izkušenj na področju 
odgovornih nalog v kovinskopredelovalni industriji.

K točki 3.:
— da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo ekonomske ali 

tehnične smeri in 4 leta delovnih izkušenj na področju 
vodenja komercialnih poslov.

K točki 4.:
— da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo ekonomske ali 

pravne smeri in 4 leta delovnih izkušenj na področju vode
nja in organiziranja nalog v finančno-računovodskih opra
vilih.

K točki 5.:
— da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo ekonomsko 

organizacijske smeri in 4 leta delovnih izkušenj pri ustrez
nih delovnih opravilih.

K točki 6.:
— da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo pravne ali njej 

enako izobrazbo in 4 leta delovnih izkušenj iz pravnih in 
kadrovsko splošnih nalog.

Kandidati morajo imeti družbenopolitične in moralnoetične 
kvalitete in smisel za delo z ljudmi.
Prijavo je treba vložiti na naslov: IMP PANONIJA, razpisna 
komisija, Murska Sobota, Bjedičeva 1 — 3, kadrovsko-sploš- 
na služba, v 15 dneh od dneva objave.
IMP PANONIJA
Industrija kmetijske mehanizacije in montaže
TOZD Kmetijska mehanizacija
Murska Sobota, Bjedičeva 1
Delavski svet

OBJAVLJA
naslednja prosta ueia in naloge delavcev s posebnimi poobla
stili in odgovornostjo:
1. DIREKTOR TOZDA
2. DIREKTOR TEHNIČNEGA SEKTORJA TOZDA

K točki 1.:
— da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo tehnične, eko

nomske ali pravne smeri in 5 let delovnih izkušenj na 
odgovornih delovnih opravilih.

K točki 2.:
— da ima visoko ali višjo strokovno izobrazbo tehnično orga

nizacijske smeri in 4 leta delovnih izkušenj v kovinskopre
delovalni industriji;

Kandidati morajo imeti družbenopolitične in moralnoetične 
i kvalitete in smisel za delo z ljudmi.

! Prijavo je treba vložiti na naslov: IMP PANONIJA kadrovska
j služba, Murska Sobota, Bjedičeva 1, za razpisno komisijo, 
j v 15 dneh od dneva objave.

Sprejme v delovno razmerje za nedoločen čas s poskusnim 
delom 90 dni, več inženirjev I. in II. stopnje, smeri tehnolo- 
ško-konstrukcijske.
Kandidati lahko vložijo prošnje na naslov: IMP PANONIJA, 
kadrovska služba Murska Sobota, Bjedičeva 1.
Delo lahko nastopijo po dogovoru, vendar najpozneje 01. 05. 
1985.
Razpis velja do zasedbe.

ravne pojave, ki se vrše v notra
njosti zemeljske skorje.

Priprave na vrtanje so trajale 
nekaj let, saj so morali strokov
njaki izdelati primerno tehnolo
gijo, ki je potrebna za vrtanje v 
takih izjemnih globinah. V ozad
ju tega znanstvenega poskusa so 
tudi čisto gospodarske koristi. 
Vrtanje je preskušanje nove 
tehnologije in hkrati ugotavlja
nje, do katerih globin gre iskati 
uporabne minerale.

Težko si je predstavljati, kak
šne težave prinaša vrtanje v glo
bino več tisoč metrov. Že pove
zava glave svedra s pogonsko 
močjo, spiranje vrtanin in dviga
nje vzorcev je izjemno težavno, 
saj gre za milijone metrov poseb
nih aluminijastih cevi, ki jih mo
rajo neštetokrat dvigniti in znova 
spustiti nazaj v globino. Ker 
vzorci iz velikih globin ohranjajo 
v sebi močan pritisk, jih morajo 
na površje spraviti v posebnih 
vsebnikih, da se ne razdrobe.

Poseben problem so visoke 
temperature. Geologi so doslej 
menili, da se toplota kamenin 
dviga za eno stopinjo vsakih sto 
metrov globine v tektonsko sta
bilnih delih zemeljske skorje. Po meljsko skorjo.

teh predvidevanjih bi znašala 
temperatura v globini 7.000 me
trov okrog 50 stopinj Celzija, v 
globini 10.000 metrov pa 100 
stopinj Celzija. Med vrtanjem pa 
se je izkazalo, da to drži le do 
globine 3.000 metrov, potem pa 
se temperatura dviga veliko hi
treje: pri 10.000 metrih znaša že 
preko 180 stopinj Celzija, torej 
znatno več, kot so pričakovali. 
To je postavilo pred vrtalce zah
tevno tehnološko nalogo, saj 
običajne aluminijaste cevi niso 
bile več primerne.

Naj je slišati še tako čudno, je 
vendar res, da imajo vrtalci veli
ke težave pri ohranjanju navpi
čnice. Največji odmik od navpi
čnice znaša samo 840 metrov. Za 
toliko jih je zaneslo proti severu 
v globini 10.500 metrov, kar po
meni odmik za 17 stopinj.

Vrtanje v super vrtini se nada
ljuje. Do kod bodo podrli, ni 
mogoče zanesljivo reči. Po mne
nju nekaterih strokovnjakov 
imajo sovjetski vrtalci na voljo 
tehnologijo, ki jim omogoča 
prodor 18.000 m globoko v ze-

POJEDEL SVOJO 
PRIJATELJICO

Svetovna javnost je bila pred tremi leti zaprepadena nad zločinom 
Japonca Isseija Sagawe, ki je v Parizu ubil svojo prijateljico, šestindvaj
setletno Nizozemko Renče Hartevelt, in jo potem — pojedel. Sagaweja so 
potem zaprli in spravili v bolnico za duševne bolnike. Pred kratkim so o 
zločinu spet začeli veliko govoriti, povod za govorice pa je bil Sagawejev 
dnevnik, ki je izšel v knjigi.

Rance in Sagawe sta se poznala le nekaj mesecev. Najraje sta se ure 
in ure pogovarjala o umetnosti in književnosti. ,.Nekega dne,” tako piše 
Sagawe, ,,pa me je obšla misel, da bi dekle ugriznil. Vprašal sem se, čemu 
je prepovedano jesti človeško meso”. Sagawe je že kot otrok čutil nagon 
po ljudskem mesu, zato Je najraje prebiral knjige o ljudožerci. Kot štu
dent v Parizu je čutil, da je ta nagon vse silovitejši. Do tragedije je prišlo 
junija 1981. Tega dne je Japonec hotel Renče poljubiti, toda ona se mu je 
izmikala. Hoteč jo prestrašiti, je vzel iz omare puško in pomeril . . . ,,Ne 
vem kako in*kdaj sem pritisnil na sprožilec. Sele potem sem se zavedel 
strašnega dejanja in sklenil, da moram iti do kraja,” je Sagawe zapisal v 
svoj dnevnik. Potem je dekle slekel in jo razrezal na kose, ki jih je kasne
je pojedel.

Ko so ga aretirali je bil pbpolnoma miren. Policajem je povedal kako je 
bilo. Težko je končno razumeti, da se kaj takšnega tiska.

Franku Coloradu iz nekega mesteca v ZDA je sodišče naložilo, da 
mora svoji bivši ženi plačati 1500 dolarjev preživnine. Colorado je 
kupil dva soda, dal vanj 150 tisoč kovancev drobiža in odposlal. Bivša 
žena se je pritožila na sodišču, kjer je Colorado v zagovor svojega 
dejanja vprašal:» Čemu pa potem kujemo drobiž, če z njim ne moremo 
poravnavati dolgov!«

drugje smo prebrali
Statistiki so izračunali: med nogometno tekmo pretečejo srednji 

napadalci in krilci po 8 kilometrov, krila in zveze 10, srednji krilec 5, 
branilci 12 kilometrov, vratar 500 metrov, preko 10 kilometrov pa 
preteče tudi sodnik.

XXX
Prvi so ključavnice in ključe uporabljali stari Egipčani. .

XXX
Žolna zvrsta v deblo luknjo in vanjo skrije želod. Pri tem jo 

pogostokrat skrivaj opazuje veverica, ki takšen želod rada ukrade.
XXX

Prvi, ki se je v sodu spustil po Niagarskih slapovih je bil neki Sam 
Patch leta 1850. Podvig se mu je še enkrat posrečil. Mnogi so podobne 
poskuse plačali z življenjem.

ŽIVALSKI
SEIZMOLOŠKI CENTER

Blizu Alma Ate, glavnega mesta 
sovjetske republike Kazahstan, so 
odprli živalski seizmološki center; 
posebne vrste živalski vrt, v kate
rem živijo različne živali, tudi 
žuželke in plazilci, ki imajo visoko 
razvit čut za naravne nesreče, še 
posebno potrese. Njihove reakcije 
proučuje na potresnem območju 
samem profesor zoologije Pavel 
Marikovski. Zanima ga zlasti 
sposobnost nekaterih vrst, da ne
kaj ur ali celo dni vnaprej zaznajo 
bližajoči se potres. Doslej je odkril 
že marsikaj zanimivega. Ugotovil 
je na primer, da so kače pred naj

Paradižnik 
iz 2000 let 

starega 
semena

Na veliko začudenje arheologov 
in biologovje vzklilo in obrodilo se
me paradižnika, ki so ga našli v pri
bližno 2.000 let starem grobu v 
notranjosti Kitajske. Skupina arhe
ologov, ki je leta 1983 raziskovala 
grob iz časa dinastije Han v Chen- 
dungu v pokrajini Sečuan je našla 
med drugim nekaj zoglenelih pred
metov, ki so bili videti kot sadje in 
orehi. Kot poroča kitajski list China 
Daily, ki izhaja v angleščini, so 
znanstveniki »skrivnostne« pred
mete pokrili s steriliziranimi po
krovi. Ko so jih Čez en mesec 
dvignili, sp ostrmeli, kajti zogleneli 
ostanki so vzklili in pred njihovimi 
očmi je bilo 40 zelenih poganjkov. 
Rastlinice so se lepo razvijale in 
celo obrodile. Spočetka so bili vi
deti sadeži kot dateljni, potem pašo 
polagoma rdeli in dosegli velikost 
jajca. Zdaj ni bilo več nobenega 
dvoma, da gre za paradižnik. 
Odkritje je zbudilo med znanstve
niki izredno zanimanje in seje vnela 
tudi polemika o tem, ali je seme res 
iz časa dinastije Han. Doslej je na
mreč veljalo, daje prišel paradižnik 
na Kitajsko v prejšnjem stoletju iz 
Južne Amerike.

hujšim potresom v SZ (ta je leta 
1918 izravnal glavno turkmensko 
mesto Ahsabad z zemlljo) prilezle 
na površje; trideset do deset se
kund pred katastrofalnim potre
som v Tadžikistanu julija 1972 pa 
so psi tulili kot volkovi in konji so 
trgali uzde. Tudi grozljivi potres 
leta 1975 na Kitajskem je več ur 
naprej napovedalo nemirno vede
nje živali, zlasti rib in divjadi.

Dosedanje raziskave kažejo, da 
imajo najpopolnejša Čutila za po
trese ptice, kače in ribe, med do
mačimi živalmi pa psi, mačke in 
kokoši.

ANAKONDA
IN STRAŠNE 

»MORSKE KAČE
1906. leto. Na Zeleni celini 

nevarno narašča gumijeva mrzli
ca. Da bi poceni prišli do te 
surovine, kolonisti zasužnjujejo 
Indijance ob Amazonki, ob 
najmanjšem prestopku jih biča
jo, mučijo in ubijajo. Plemena, 
ki se upirajo, doživljajo pokole, 
njihove vasi pa so oropane in 
požgane. Uradniki in vojaki, ki 
so odgovorni za- ,.vzdrževanje 
reda”, tekmujejo med seboj v 
brutalnosti in okrutnosti. Preli
va se kri, zakaj rastlinskemu so
ku raste cena -na tržišču iz dneva 
v dan.

’ Na bogatih plantažah, ki ju 
omejujeta reki Abuna in Acre 
(rio Macarinarra), katerih tok je 
meja med jugom zahodne Brazi
lije, skrajnim severom Bolivije in 
celo delom Peruja, so se vneli 
med temi tremi deželami hudi 
prepiri zaradi mejne črte. Kon
flikt v zvezi s tem vprašanjem je 
postal tako resen, da je grozil s 
,,kavčukovo vojno”.

Londonska družba Royal 
Geographical Society, ki je bila 
poklicana, da prevzame vlogo 
posrednika, je poslala 39-letnega 
topniškega majorja Percyja 
Fawcetta, da izdela natančen 
topografski popis sprtih podro
čij. S to nehvaležno nalogo je 
britanski raziskovalec v podneb
ju nasilja in groze prvič prodrl v 
nepregledni amazonski pragozd. 
Dvajset let pozneje je njegova 
izginitev v okolišču Matto Gros
sa pretresla ves svet, njegovo ime 
pa je prešlo v legendo.

Januarja 1907. leta je Percy 
Fawcett prvič slišal pripovedova
ti o orjaških kačah v malem 
odročnem naselju Yorongas, ki 
šteje kake tri barake in leži neda
leč od izvira reke Acre. To je bila 
zadnja straža civilizacije na ro
bu popolnoma neraziskanega po
dročja. , .Upravnik področja Yo- 
rongas”, je Fawcett pisal pozne
je v memoarjih, „mi je pripove
doval, da je ubil v južni Ama
zonki anakondo, dolgo skoraj 18 
stop (1 stopa = 30 centimetrov). 
Takrat sem bil pripravljen spre
jeti to izjavo kot popolno preti
ravanje, toda pozneje — kot 
bom povedal — smo ubili še več
jo od te.”

To se je zgodilo dva ali tri me
sece pozneje na reki Abuni, 
enem od pritokov rio Madera, ko 
so pluli proti toku, in sicer tam, 
kjer se ta reka združuje «z riom 
Rapirraom. Naj nam naš topo
graf opiše vse okoliščine:

.,,Brezskrbno smo pluli z lenim 

tokom vode nedaleč od kraja, 
ker se ta spaja z riom Negrom, 
ko se je nenadoma tik pod čol- 
novim kljunom prikazala trikot
na glava in dolgo zvito telo. To 
je bila orjaška anakonda. Stekel 
sem po svojo karabinko, medtem 
ko se je glava nameravala vzpeti 
na obalo — in ne da bi pomeril, 
sem jo ustrelil v hrbet, tri metre 
pod njeno hudobno glavo. Voda 
je še isti hip zakipela, bok čolna 
pa je streslo več hudih sunkov, 
kot da smo butnili ob čer.

Le s težavo se mi je posrečilo 
pregovoriti indijansko posadko, 
da smo se približali bregu. Vsi so 
bili tako prestrašeni, da so se jim 
pod izbuljenimi očmi zarisali beli 
kolobarji. Med streljanjem sem 
slišal, kako me njihovi prestraše
ni glasovi rotijo, naj ne streljam, 
iz strahu, da ne bi pošast uničila 
čolna in pobila vso posadko. Ta 
spaka ne le da napade čoln, ka
dar je ranjena, temveč preti pot
nikom tudi nevarnost, da se bo 
nad njimi maščeval kačji part
ner.

Stopili smo na kopno, in se 
oprezno približali plazilcu. Bil je 
nezavesten, toda telo so mu še 
vedno spreletavali hudi krči. Ko
likor smo mogli zmeriti, je bila 
dolžina njegovega telesa nad vo
do 14 metrov (45-stop), medtem 
ko je bilo pod njo še 5 metrov 
(17 stop), skupaj torej 19 metrov 
(62 stop). Debelina telesa ni bila 
v skladu s to dolžino. — njegov 
premer je znašal samo 30 centi
metrov (12 palcev; 1 palec = 2,5 
centimetra). Kača je bila najbrž 
že dalj brez hrane. Skušal sem 
Odrezati košček njene kože, toda 
žival še ni bila mrtva in njeni na
gli trzaji in gibi so, nas znova 
prestrašili. Izpuhtevala je nezno
sen smrad: to je bil najbrž njen 
vonj, ki mu pripisujejo nenava
den učinek. Z njim menda lahko 
pritegne in nato omrtviči plen. 
Pri teh kačah je vse zoprno.”

Tako veliki primerki najbrž 
niso pogostni, toda sledovi, naj
deni v močvirjih, so včasih široki 
tudi 1 m 80 cm stop) in 'pod
pirajo trditve Indijan
cev in nabiralcev gumija, po 
katerih dosega anakonda včasih 
tudi neverjetno velikost, ob kate
ri se zdi kača, ki sem jo ubil, do
kaj neznatna. Člani brazilske ob
mejne komisije so mi pripovedo
vali o kači, ubiti v reki Para- 
guay, katere dolžina je presegala 
24 metrov (80 stop)!

, (Nadaljevanje prihodnjič)

Zgodilo se je v japonski Osaki. Voznik avtomobila je bil 
nekoliko neroden — in kasneje najbrž do smrti prestrašen, 
ko je v tretjem nadstropju garaže vzvratno nekoliko pre
daleč zapeljal. Vendar se je vse srečno končalo.

VESTNIK, 14. MARCA 1985
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za vsakogar nekaj

RADIO MURSKA SOBOTA

VSAKO SREDO V ODDAJI 21 232
1. Easy lover — Phill Bailey in Phil Collins
2. Pitaju me, pitaju — Oliver Mandič
3. Tina i Marina — Daniel
4. AH I need — Jack Wagner
5. Purple rain — Prince

NAŠ IN VAŠ PREDLOG:
1. Like a virgine — Madona
2. Za tvoje oči — Dorian Gray
3. Teardrops — Shaking Steavens

Glasovnice pošljite na naslov: Radio Murska Sobota, Tito
va 29/1, 69000 Murska Sobota (za 5 naj).

JEDILNIK
ZA SLABOKRVNE

V jedilnik uvrstite ovsene kosmiče, sveže sadje in zelenjavo, kvas, 
jetrca, ledvičke in jajca.

Ce je le mogoče, sadje in zelenjavo uživajte surovo, meso pa naj bo 
pečeno na žaru, vendar pazite, da ga ne boste prepekli, ker bi potem 
izgubilo precej dragocenega železa.

Mleka ne pijte preveč, ker veže železo v organizmu, s tem pa 
slabokrvnost še povečuje.

Pa še enodnevni jedilnik za slabokrvne:
Zajtrk: skodelica mleka z žlicb'kakava, mehko kuhano jajce, kos 

črnega kruha in sadje.
Kosilo: biftek na žaru ali 200 gramov jetrc, pečenka na žaru, sveža 

mešana solata, zabeljena z olivnim oljem in limono, kos kruha, sadje in 
po možnosti še pest orehov, lešnikov ali kikirikijev.

Popoldanska malica: čokolada, čaj z limono.
Večerja: zelenjavna juha, zgoščena s kosmiči, žlička kvasa, 100 

gramov pršuta ali 200 gramov mesa na žaru, kos kruha, mešana solata in 
sadje.

Nič nas ne sme presenetiti

Obogateti obrambno 
vzgojo v šolah

SO TUDI IZJEME
— Svinja si mi rekel. To je 

najhujša žalitev, ki se je 
tožba prime!

— Pri sedanjih cenah 
ne...

EN TEDEN ČISTE ROKE
— Marjanček, ti, ali očka, 

nekdo iz družinske bla
gajne krade denar. Tega mi 
je dovolj!

— Mami, ta teden imam 
okrog tega čiste roke ■ ■ •

NAŠI HIŠNI PRIJATELJ

Koliko je 
pes otroku 
nevaren?

Čeprav večkrat zasledimo 
vesti o prijateljstvu, naklonje
nosti m. razumevanju med 
psom (neglede na pasmo) in 
otrokom, se hkrati sprašuje
mo: kateri pes je lahko vdan 
otroku, ali je pes otroku ne
varen, ali psu lahko zaupamo, 
da ne bo otroka poškodoval 
ali celo popadel. Pogosto nas 
namreč od psa odvračajo 
predsodki in kompleksi, le 
redko pa objektivne reakcije, 
to so slabe izkušnje.

Ne samo pes, tudi večina 
drugih živali človeku ni ne
varna, če ob njegovi navzoč
nosti te živali niso ogrožene 
in če nimajo tega občutka. 
Napačno vzgojen pes, ki je 
imel v mladosti slabe izkušnje 
z ljudmi in predvsem z otroki, 
pa je lahko otroku, nevaren, 
ker je nezaupljiv. Tak pes re
agira torej nepremišljeno in 
neupravičeno preventivno. V 
kolikor so otroci psa dražili in 
mučili že od njegove mladosti, 
to je predvsem med 3. in 6. 
mesecem, potem od takšnega 
psa ne moremo pričakovati 
drugega kot nezaupanje do 
otrok. Posledica tega pa je 
vnaprejšnja napadalnost ali 
popadljivost, lahko pa tudi kot 
odpor do določenega vedenja 
otroka,

V kolikor jmamo psa že od, 
2. meseca dalje, potem lahko 
poskusimo, da bomo psa 
vzgojili tako, da bo spre
jemljiv za okolico in da bo čla
nom družine popolnoma 
zaupal. Zato je vzgoja psa, ki 
živi z otroki povsem resno in 
odgovorno delo. Ni pa dovolj 
le pravilna vzgoja psa, isto
časno pa moramo vzgajati tudi 
otroka in nadzirati njegova 
dejanja. Vsa prizadevanja pri 
vzgoji psa bi bila neučinkovi
ta, če bi hkrati otroku dovolili, 
da bi ravnal s psom kot ga je 
volja, da bi ga trpinčil, dražil 
ipd., k čemur so otroci pogosto 
nagnjeni.

Torej ni poglavitna pasma, 
temveč pravilna vzgoja psa in 
otroka. To pa je mogoče le. če 
imamo sami pravilen odnos 
do psa ter živali nasploh in če 
ta odnos nevsiljivo privzgoji
mo tudi otroku. Žal večina 
ljudi išče idealne rešitve po
vsod drugje. -Le pri sebi ne. 
Takšno iskanje je neuspešno, 
ker marsikdo pričakuje rešitev 
le v izbiri pasme — torej po 
sistemu industrijske logike: 
kar potrebujem, kupim in 
pričakujem, da bo brezhibno 
delovalo. Murko

naši otročički
Mnogi otroci sesajo palček že ta

koj po rojstvu in pri tem ostanejo. 
Drugi se navadijo na dudko, ki jim 
jo starši potisnejo v usta. Nekateri 
pa ne sesajo ne palčka ne dudke. 
Od kod takšna razlika.

Otroški zdravniki pravijo, da 
imajo otroci, ki zgodaj vtaknejo

Ocvirkove pogačice
z vinom

POTREBUJEMQ: 14 dekagramov ostre moke, 14 dekagramov 
ocvirkov, 1 rumenjak, žlico smetane, 2 žlici belega vina, sol, 2 de
kagrama kvasa, mleko. 1 jajce.

PRIPRAVA: Zmlete ocvirke zdrobimo z moko. Kvas naj vzhaja 
v malo mlačnem mleku. Potem vse to zgnetemo z rumenjakom, 
smetano, vinom in soljo. Testo dobro obdelamo in ga razvaljamo, 
prepognemo kot masleno testo, pokrijemo in damo počivat. Razva
ljamo in prepognemo še štirikrat, vmes naj testo počiva. Nato ga 
razvaljamo približno na 2 centimetra debelo, z obodcem izrežemo 
pogačice, zložimo jih v pekač in pustimo vzhajati. Po vrhu namažemo 
z jajcem in spečemo.

ZA PREMISLEK
— Če,bo šlo vse po sreči, bom čez leto v srednji šoli, 

potem...
— ... Potem boš šel naprej študirat, morda se boš vmes 

celo poročil. ■ ■
i — O poroki pa sploh ne razmišljam.. Nočem, da bi imela 
katera z mano takšne probleme kot mamica z očkom ...

avtomobilizem

AVTOMOBILSKE PNEVMATIKE
Pnevmatike so, tako kot na pri

mer blažilniki ali obese, del av- 
. tomobilskega podvozja.

Kot vmesni člen med avtomobi
lom in cesto ima pnevmatika — v 
pogovoru ji navadno pravimo kar 
guma — številne naloge. Predvsem 
pa mora zagotoviti varno, udobno 
in gospodarno vožnjo.

Najvažnejša lastnost, ki jo za
htevamo od pnevmatike, je nedvo
mno varnost. Biti mora do
volj'čvrsta in odporna zoper po
škodbe in zdržati mora dolgotrajne 
vožnje z veliko hitrostjo, ne da bi 
počila. Pnevmatika mora v vseh 
vremenskih okoliščinah za prena
šanje vzdolžnih sil pri. pospeševa
nju in zaviranju zagotoviti dober 
stik- s cestiščem; to velja tudi za 
prenašanje bočnih sil v ovinkih in 
pri vodenju avtomobila.

Zaradi udobne vožnje tudi na 
slabih, neravnih cestah od 
pnevmatike zahtevamo prožnost, 
da pomaga vzmetem in blažilni
kom pri dušenju sunkov, poleg te
ga pa pri kotaljenju po cesti ne 
sme povzročati prevelikega hrupa.

Za mnoge .voznike je gospodar
nost pnevmatik zelo pomembna. 
Tudi pod hudimi obremenitvami se 
pnevmatika ne sme hitro obrabiti. 
Obraba mora biti tudi enako
merna, kar pnevmatiki zagotavlja 
dolgo življenjsko dobo in obenem 
— z enakomerno porazdelitvijo sil 
na tekalno površino — večjo mero 
varnosti. Gospodarnosti je v prid 
tudi čim manjši kotalni upor 
pnevmatike, ker je od njega de
loma odvisna poraba goriva.

Vseh teh zahtev žal ni moč 
izpolniti hkrati. Konstrukcijski 
prijemi, ki na primer zboljšajo 
prenašanje vzdolžnih sil, po drugi 
strani zvečajp hrupnost in obrabo.

Palček 
ali dudka? 

peščico v usta, izredno razvito 
koordinacijo med roko ih usti. 
Kljub temu priporočajo tudi du

Mehko, kotaljenje pnevmatike po
veča obrabo, tih tek pa poslabša 
prijemanje na mokri cesti. Če iz
delajo pnevmatiko z namenom, da 
bi se le počasi obrabila, s lem po
kvarijo njeno trdnost pri velikih 
hitrostih, majhen kotalni upor po
kvari prložnost in s lem vzmetenje 
pnevmatike itd.

Vsaka konstrukcija proizvajal
cev pnevmatik je torej boljši ali

ZAVAROVALSTVO .

Predmet stanovanjskega 
zavarovanja

Kaj je predmet stanovanjskega 
zavarovanja, sprašuje naš bralec 
N. I; iz Razkrila.

Odgovor zavarovalne skupnosti 
Triglav Murska Sobota: Predmet 
zavarovanja so: stanovanjski pred
meti v stalno naseljenih stanova
njih, ki so last zavarovanca in čla
nov njegovega gospodinjstva, ter 
stvari, ki jih uporabljajo na osnovi 
stanovanjske ali druge pravice; 
stanovanjski predmeti, shranjeni 
na podstrešju, v kleti, lopi, garaži 
ali na terasi; stvari, ki služijo za 
opremo stanovanja, osebno 
uporabo in porabo, gotovina, vred- 
nostnr papirji, umetniški predmeti, 
dragocenosti- in zbirke (filateli
stične numizmatične ipd.); če je v 
zavarovalni pogodbi dogovorjeno 
in je obračunana dodatna premija, 
šo predmeti zavarovanja tudi: 
plosk; slikarija, tapete ter zidne, 
podne jn stropne obloge, stekla v 
oknih in vratih stanovanja. Po teh 

dko. Dudko svetujejo zato, ker je 
otroka pozneje, ko popusti sesalni 
refleks, dudke Taže odvaditi kot 
sesanja prsta. Dojenčki imajo nad
vse različen sesalni refleks-. Tistim, 
ki ne sesajo ne palčka ne dudke, 
zadostujejo materine prsi ali pa 
dudka, skozi katero sesajo mleko 
iz stekleničke.

Tudi večina zobnih zdravnikov 
pravi, da je dudka koristnejša od 
prstka. Sesanje prsta, zlasti v tret
jem letu, preoblikuje čeljust in 
položaj zob.

Cisto drugačnih 
psihologi. Pravijo, 
zmerom- pri roki,

nazorov so 
da je palček 
ko je otrok

potreben tolažbe. Hitreje ga pomi
ri kakor dudka. Prav tako se jim 
ne zdi prav, da bi morali triletnega 
malčka že odvaditi dudke ali sesa
nja prsta. Otrok se sam odvadi ta
koj ko postane za silo samostojen, 
to pa se zgodi v petem ali 
najkasneje v šestem letu, utemelju
jejo p^jhologi.

Prst, dudka ali nič? Enega same
ga odgovora ni. Strokovnjaki so si 
edini pri mnenju, da mora otrok
veliko sesati. Najbolje je, če sesa 
prsi, pozneje pa vleče skozi luknji
co v cuclju na steklenici. S svojim 
vedenjem razločno pokaže, ali 
potrebuje dudko ali prst. Ce v pr
vem tednu žvljenja zadovoljno se
sa prstek, ga ni treba navajati na 
dudko, če pa je nemiren tudi ta
krat, ko mu nič ne manjka, naj 
dobi dudko.

slabši kompromis med številnimi 
lastnostmi.

S tem tež.av še ni konec. Vsa
kemu avtomobilu praviloma ne us
treza vsaka pnevmatika. Večina 
avtomobilskih tovarn opremlja 
svoje avtomobile samo s pnev
matikami določenih proizvajalcev 
in določene konstrukcije. Včasih 
so celo obese koles oziroma preme 
avtomobilov vnaprej uglašene 
samo za določene vrste pnevmatik.

pogojih niso predmet zavarova
nja:. deli zgraabe -(lončena' peč, 
'bojler,, hidrofor, vse napeljave, ci
sterne za gorivo in vodo, vodnjaki 
in podobno), razen- tistih, ki so 
lahko predmet zavarovanja (kot že 
zapisano- so lahko predmet 
zavarovanja steklo v oknih in vra
tih, plesk, slikarije, tapete ter 
razne zidne, podne in stropne 
obloge); predmet stanovanjskega 
zavarovanja tudi niso televizijske 
antene izven zaprtih prostorov; ži
vali; kopenska motorna vozila, 
prikolice, samovoznr stroji. letala 
in vodna' plovila. Predmet stano
vanjskega zavarovanja pa tudi niso 
razni delt za stvari v tej točki. 
Stanovanjske zavarovanje tudi ne 
zavaruje gradbenega materiala in 
opreme, namenjene za vgraditev v 
zgradbo, prav tako ne stvari v 
počitniških hišah, stanovanjskih 
prikolicah, šotorih in nenaseljenih 
stanovanjih.

V naših prizadevanjih pri 
podružbljanju splošne ljudske 
obrambe in družbene samozašči
te ima pomembno vlogo mla
dina. Da bi lahko svoje naloge v 
našem obrambnem in samoza
ščitnem sistemu tudi uspešno 
opravljala, mora biti zato vse
stransko usposobljena. Za te 
najoge se mladi v naši 
samoupravni družbi usposabljajo 
na več načinov. Ena izmed oblik 
obrambnega in samozaščitnega 
usposabljanja mladih v srednjem 
usmerjenem izobraževanju je 
pouk obrambe in zaščite, ki je 
kot predmet v prvih in drugih 
letnikih. Med šolanjem naj bi se 
učenci seznanili s konceptom 
splošne ljudske obrambe in 
družbene samozaščite in dobili 
osnove za uspešno vključevanje v 
najrazličnejše strukture ter 
samozaščitno delovali 
Poleg predmeta obramba in 
zaščita pa naj bi v šolah srednje
ga usmerjenega izobraževanja 
obrambna vzgoja prišla do velja
ve tudi pri nekaterih ostalih 
predmetih, kot so kemija, biolo
gija, fizika, samoupravljanje, 
zemljepis in tehnični predmeti.

Na nedavnem posvetu aktiva 
društva učiteljev obrambe in za
ščite za Pomurje, ki je bil v Mur
ski Soboti, so ugotovili, da bi 
morali izobraževanje obogatiti z 
nekaterimi novimi oblikami.
Mladi bi morali biti dobro sezna
njeni z vsemi možnimi načini, ki 
bi lahko ogrozili naše pridobitve 
NOB, socialističnega 
samoupravljanja, neuvrščene 
politike, morali bi se vključevati 
v vse oblike družbene samozašči

KAVNI PUDING
Sestavine: 8 dekagramov

masla, 2 žlici ostre moke: 2 deci
litra močne črne kave, 14 deka
gramov sladkorne moke, 6 jajc, 
maslo.

Pripravimo zelo svetlo prežga
nje iz masla in moke, zalijemo s 
črno kav j in kuhamo tako dolgo, 
da se več ne lepi na stene posode. 
Shladimo in primešamo rume- 
njake.‘sladkorno moko in trd sneg 
iz Deljakov. Puding damo v dobro 
pomaščen model in kuhamo pri
bližno 1 uro. 

sestavil 
Marko 
Napast

gibanje 
za združi 
tev musli 
manov

zajtdav- 
SKZ rast- 
lin i na 
drevju

severni 
jeleni

odličen 
avstrijski 
smučar 
(Hans)

reka 
slapov v 
Severni 
Ameriki

indijski 
pesnik, 
nobelo
vec 1913

atiški 
heroj

koruzna 
jed

smrdljiv 
plin v

g strani
šču

umaza
nija 7

veletok 
v notra
nji Aziji

osebni 
praznik 
ol. mesto 
Gane

avtomo
bilska 
oznaka 
Sarajeva

•

reka 
v Švici
grenka 
sol

rimsko 
število 
petdeset

režiser 
Kmezič 
debela 
klobasa

star 
turški 
srebrnik

spredena 
nit

mesna 
jed

neobde
lana 
snov

Pavel 
Golia 
upad 
števila

•

vrsta 
zemlje, 
glina

makedon
sko kolo 
izvršni 
SVQt

začetna 
| ideja

| izdaja
E bankov-
1 cev

■

1 šahovski
1 izraz

na tujem 
pomožni 
hotelski 
dalavec

- .

- --

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE — Vodoravno: oktober, ravnilo, 
idiotka, gad. kal, IV, Sand, nerv, areopag. L, vrsta, Nena, el, Oto, ENI, 
sesalec, trtnica.

te, vedeti ravnati z osnovnim 
orožjem, uporabljati sredstva' 
osebne zaščite itd. Na posvetu je 
bilo poudarjeno, da bi morali 
poživiti delo obrambnih 
krožkov, kjer ti ne delujejo, in v 
obrambno in samozaščitno 
usposabljanje bolje vključevati 
tudi učence tretjih in četrtih- 
letnikov šol usmerjenega izo
braževanja. Člani aktiva društev 
učiteljev obrambe in zaščite 
Pomurja so se tudi dogovorili, 
da bodo pri uresničevanju smot
rov pomagali učiteljem obramb
ne vzgoje na osnovnih šolah, 
kajti ugotavljali so, da vzgoja 
povsod ne poteka tako, kot bi 
morala. Na posvetu je bilo tudi 
poudarjeno, da se učitelji 
obrambe in zaščite pri svojem 
delu srečujejo z nekaterimi teža
vami, ki jih sami niso sposobni 
odpraviti. Zlasti bi moralo biti 
boljše sodelovanje s teritorialno 
obrambo, ker to ni. povsod do
volj razvito, ter se zavzemati, da 
se bodo tudi v prihodnje odvijala 
občinska in regijska tekmovanja 
mladine s področja splošne ljud
ske obrambe in družbene samo
zaščite. Programe tekmovanj pa 
bi morali obogatiti in povezati z 
letošnjimi pomembnimi jubileji. 
Predlog je bil, da bi naj regijsko 
tekmovanje' letos organizirala 
lendavska občina, ki lani tega ni 
storila, v naslednjih letih pa 
ostale pomurske občine. Člani 
aktiva društva učiteljev obrambe 
in zaščite Pomurja so na posvetu 
tudi določili naloge pri usmerja
nju učencev v vojaškoobrambne 
poklice.

Feri Maučec

KAKOR SE VZAME
— Milka, kako ste pri vas 

doma zadovoljni z letoš
njim praznovanjem dneva 
žena?

— Midve s sestro sve bili 
kar zadovoljni, ker se je 
očka na neki proslavi 
zadržal do zgodnjih ur 
Frančiškinega, le mamica 
je vse tja do tretje zjutraj 
doma nekaj sitnarila.
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Darilo . 
za mamico 
Majhen zvonček v roki držim, 
da ga mamici podarim, 
razveselila rada bi jo, 
da bi žarela kot sonce lepo.
Toda ta je v zahvalo 
mamici moji premalo. 
Kaj naj ji še podarim, 
da bo imela lepši spomin?
Nimam draguljev, tudi ne zlata, 
kaj šele sonce rumeno z neba.
Imam pa svoje mlado srce, 
ki čuti močno ljubezen do nje.
To je od mene najlepše darilo, 
ki bo mamico mojo razveselilo, 
z majhnim zvončkom ga okrasim, 
da bo dišalo, ko ji ga podarim.

Milena Varga 7. raz.
OŠ..JOŽKO TALAN Yl-JANEZ” 

Dobrovnik

Mačice 
za mamo 
Sneg se še beli, 
zvončkov pa še ni. 
Kaj bom poiskala, 
da mamici bom dala?

Mačice nabrala bom, 
za darilo dala bom.
Šopek nič ne bo me stal, 
le v dar ji bo ostal.

Pa še topel stisk roke 
in moji mamici povem: 
»Srečna bodi ti vse dni, 
to za praznik hčerka ti želi!«

Simona Špilak, 4. a 
OŠ Črenšovci

MATI
V sobi sem čisto sama, zato mi

je dolgčas. Odprem okno in gle
dam. Ob oknu stoji mogočno dre
vo, kje« poskakuje sinička in se 
poigrava i vejicami. Spomni me na 
pesmico o ptički sinički in njeni 
mamici.

V tistem hipu sem se spomnila 
moje mame, ki je ležala v bolnici. 
Spraševala sem se, ali sem temu 
tudi jaz kriva. Večkrat je nisem 
ubogala. Zakaj mora prav ona biti 
žrtev te bolezni, zakaj nisem jaz ali 
pa kdo drugi?

Istega dne dopoldne smo se 
deklice v šoli pogovarjale, kaj 
bomo kupile mamam za dan žena. 
Vsaka je povedala in tudi jaz sem 
bila ,,prisiljena” povedati. Rekla 
sem, da bom kupila rdečo rožo, 
saj ima mama rože najrajši.

Iz šole sem se vračala kot pona
vadi. Nisem slutila nič hudega. Ko

maj sem prestopila prag kuhinje, 
mi je že brat povedal, da je oče 
odpeljal mater v bolnico. Očeta še 
vedno ni bilo domov. Čeprav bra
tu nisem povsem verjela, sta mi po 
licih pritekli dve veliki solzi. 
Dokončno sem verjela šele očetu, 
ko se je vrnil. Mati je ostala nekaj 
dni v bolnici. Meni so se zdeli ti 
dnevi daljši kot leta. Žalovala sem 
za vsako besedo, s katero sem jo 
kdaj koli razžalostila. Moja naj
večja želja je bila: Mama ozdravi 
in se hitro vrni spet med nas ter 
nas grej s svojo materinsko lju
beznijo! Nikdar poprej nisem čuti
la tako velike ljubezni do nje kot 
takrat, ko jo je oče pripeljal iz 
bolnice. Bila je čisto spremenjena 
v obraz, a bila je spet naša in samo 
naša — ljuba mama.

Tatjana Lehrer, 5 c 
OS Edvard Kardelj

M. Sobota

MOJA
MAMA

Moji mami je ime Darinka. 
Stara je 34 let. Dela ma kme
tiji. Kmečko delo opravlja z 
veseljem, ker ji radi pomagamo 
otroci, očka in babica. Rada 
sede za volan traktorja in hitro 
opravi delo na njivah in trav
nikih. V prostem časa nam 
pomaga pri učenja. V počitni
cah nas pelje na krajši izlet.
Svojo mamico imam zelo rada.

Melita Zamuda, 1. b.
OŠ 12 TALCEV 

Videm ob Ščavnici

'MOJA
MAMA

Moja mama je zelo prijaz
na. Ima rjave oči in črne lase. 
Je velika in močne postave. 
Stara je 42 let.

Dela v šolski kuhinji. Ta 
teden je bila dežurna v jedil
nici. Večkrat se vidiva pri 
malici in kosilu. Doma kuha, 
pere, lika in čisti stanovanje. 
Rada ima red in čistočo. Vsak 
dan vstane že ob pol petih, 
službi pa mora biti ob šestih.

Ima me zelo rada in jaz njo. 
Doma ji pomagam pri lažjem 
delu.

Kozar Bernarda 
OŠ. Jože Kerenčič 
Gornja Radgona

^MAMICI
Mamico imam rada, 
saj je kakor cvet, 
s soncem vstaja, 
pozno, pozno gre lečt.

PLANICA SE PREDSTAVLJA
Dragi moji prijatelji,'dovolite, da se vam najprej predstavim. Saj 

vem, da me poznate in tudi moje ime sle že slišali pri spoznavanju družbe. 
Sem prava gorska lepotica, hčei mogočnih Julijcev. Da, prav ste slišali, 
lepotica. Mogočno se razprostiram v dolini pod Poncami. Moja skrivnost 
pa ni samo v tem, da sem lepa, ampak tudi v tem, da sem v športnem 
svetli zapisana z zlatimi črkami. Moj sloves so ponesli v svet moji 
prijatelji — skakalci. Vsako leto jih z veseljem pričakujem, da pomerijo 
svoje športne moči. Takrat sem posebej praznično razpoložena in srečna, 
da lahko osrečim toliko mladih src. Glasba doni po moji dolini in 
ponosno vihrajo zastave. Ali ni to čudovito? Prav posebno praznično pa 
bo še letos, ko bom praznovala svoj 50. rojstni dan. Da, visoka obletnica 
je to za takšno velikanko! Zato vas vabim, pridite tudi vi in skupaj bomo 
praznovali moj rojstni dan in hkrati stiskali pesti za naše fante, moje 
prijatelje. Saj jih poznate? To so: Primož, Miran, Tomaž, Vasja, Bojan, 
Malt, Jens, Klaus, Andreas, Ernst, . . .

Že petdeset let spremljam njihove polete. V začetku so bili to le 
skromni skoki, danes pa so to pravi poleti. Fantje se spustijo po strmini 
kot mogočne pogumne ptice, ki premagajo največje viharje. Veliko vese
lje pa je bilo takrat, ko je avstrijski skakalec prvič poletel preko 100 m. 
Danes so uspehi že veliko večji.
Srečno v Planici! Nataša Celec, 4. c

OS Edvard Kardelj
M. Sobota

Kri lahko nadomesti 
samo kri

Ko slišim, kako so nekomu rešili življenje s tem, da so mu dali kri 
sočloveka, se zamislim. To že razumem, da kri ni voda. Vem tudi to. da 
imajo ljudje različne vrste krvi. Tako znanstveniki razporejejo kri v štiri 
najpomembnejše skupine: A, B, AB in 0. Tu so še faktor Rh in pod
skupine. Zdravstveno osebje lahko iz ene epruvete krvi razbere marsikaj. 
Tako ugotavljajo bolezni.

Krvodajalci podarjajo svojo kri tistim, ki so izgubili mnogo krvi ali 
pa so bolni. Kri drugega, zdravega človeka je edino zdravilo za človekovo 
življenje.

Iz dneva v dan je vse več krvodajalcev, vendar kot slišim, bi jih 
potrebovali še več. Zakaj ne bi ljudje pomagali drug drygemu in darovali 
tisto, kar lahko darujemo? Zato sem sklenil, da ko odrastem, bom kot 
moj očka tudi jaz krvodajalec. Radovan Rac, 7. b

OŠ GRAD

MOJA PRVA ENICA

Darilo ji kupila bom 
za praznik njen, 
naj malo postoji 
in z mano se nasmeji.

Liljana Kavaš, 4. a OŠ Črenšovci

Hodim v sedmi razred. V šoli izdelujem z odličnim 
uspehom. Do sedaj sem dobila samo eno enico, in to v 
drugem razredu. Učila me je tovarišica Turkova. Bila 
je zelo stroga učiteljica. Sedaj več ne uči na naši šoli.

Neko jutro sem kot po navadi prišla v šolo z bra
tom. Pouk je potekal normalno. Tretjo uro smo imeli 
spoznavanje družbe in narave. Ko je zvonilo, je prišla 
tovarišica v razred. Dejala je, da naj pokažemo sliko, 
ki smo jo za domačo nalogo morali pobarvati. Prestra
šila sem se, ker nisem naredila domače naloge. Tovari
šica je šla po razredu. Samo nekaj deklic je imelo nalo
go. Tovarišica se je razjezila in odprla redovalnico. 
Vzela je svinčnik in vsem tistim, ki nismo imeli naloge, 
napisala enico. Nekateri so začeli jokati. Ko sem prišla 
domov, nisem upala povedati, kaj se je zgodilo. Zvečei 
sem se le ojunačila. Začela sem jokati in mama me je 
vprašala, zakaj jočem. Mama ni bila jezna in me je po
tolažila. Od takrat vedno delam naloge.

Zora Fras, 7. razr.
OŠ Kapela

ŠE EN ..STRANSKI UČINEK" USMERJENEGA IZOBRAŽEVANJA

Čepra > smo lahko pred kratkim v slovenskem dnevnem informativ
nem časopisju prebrali optimističen članek, da tudi v dimnikarstvo 
prodira znanost in da je slovensko visoko šolstvo pokazalo za razvoj te 
štr ke poglobljen interes, se temu, enemu najstarejših pri nas ohranje
nih cehovskih poklicev, slabo piše. Namreč, tudi specialisti dimnikarske 
tehnologije, ki naj bi bili po končanem izobraževanju kos predvsem 
no-, im v ebam v stroki (vzdrževanje energetskih objektov, dimne 
mi ritve - tem racionalnejša poraba energije in čistejše ozračje) in 
kasnejši ekološki tehniki, ne bodo mogli nadomestiti dimnikarjev pri 
njihoven snovnem delu. Ker pa ta, še ne tako dolgo prav romantičen, 
pa tudi družbeno priznan poklic, izumira, bi se morali zamisliti vsi, 
predvser pa odgovorni za prihod usmerjenega izobraževanja..
Z LET? ' ETO MANJ »MOŽ« V ČRNEM

Pra tpljiv je podatek, da je bilo pred približno dvema desetle
tjema v , eniji še okoli 900 dimnikarjev, danes pa šteje »črna bratov
ščina« organizirana v devetih družbenih in 15 zasebnih podjetjih 
največ članov Samo v zadnjem letu dni se je njihovo število 
zmanjšale za 30.

Jož K lobasa, dimnikarski mojster (delovodja) pri Dimnikarskem 
podjetju Maribor in delegat v republiškem odboru sindikata obrti, že 
precej ča opozarja na izumiranje stare cehovske druščine: »Še pred 5 
leti nas mio v podjetju 60dimnikarjev, trenutno le 39. Izleta v leto se 
naše vrste redčijo, dela pa je vse več. Stanje je v naj večji meri posledica 
let blagosianja pred energetsko krizo, ko so vsi »navalili« iz trdih in 
klasični kuriv na kurilno olje, mazut in plin. To je vplivalo na zmanj
šanje d ■ Jka v dimnikarskih ozdih in na manjše potrebe po tej 
delovni : Temu-primerne in nestitnulativne so bile tudi plače, še 
pred kakima dvema letoma nekje med 15 in 20 tisoč dinarjev. V 
zadnjih letih, ko se ljudje vračajo k drvam in premogu, se nam to 
maščuje Le res. da se je zaslužek popravil, pri nas v lanskem letu za 
okoli 70 odstotkov (povprečni OD za mariborske dimnikarje je bil lani 
okoli 30 tisoč dinarjev z nočnim, prazničnim in nedeljskim delom 
vred), vendar tudi to ni prava injekcija za oživitev dimnikarstva. Drugi 
udarec strokije izjemno visoka fluktuacija. Skozi vrata našega podjetja 
je v zadnjih štirih desetletjih gotovo stopilo okoli 350 dimnikarjev, 
danes na* je manj kot 40. Spominjam se, da nas je 1965/66 obiskalo 
takratno dimnikarsko šolo v Ljubljani v dveh razredih 62, v poklicu 
smo vztrajali le 4. Naše podjetje je imelo dve leti za tem 16 učencev, 
ostali sc 3. Poseben problem je povprečna starost okoli 40 let, in ker je 
naše deic beneficirano (od 2 meseca od 46. leta do 4 mesece za 60 let 
starosti jc prihajalo do izpada celotnih generacij.«

POSLEDi A: POŽARNA VARNOST NA PSU!
Zmanjšano število pomeni za dimnikarje veliko obremenitev. V 

mariborskem dimnikarskem podjetju morajo na osnovi zakona pozimi 
^Direk io< obrtnega podjetja Dimnikar Beltinci, LOJZE KAVČIČ?' 
»Približno tako je tudi pri nas. Nekako je s kadrom še šlo do prihoda 
usmerjenega izobraževanja. Od leta 1980 pa smo se okrepili le s tremi 
mladim dimnikaiji, čeprav vsako leto razpišemo 4 štipendije in 
učencem nudimo praktično vse. Na srečo še požarna varnost zaradi 
tega n ogrožena in naših 56 delavcev nekako zmore delo na okoli 27 
tisoč zasebnih gospodinjstvih in velikem številu blokovnih sistemov, 
ogrevanih s centralnimi kotlovnicami. Delo imamo razdeljeno po 
rajonih L ga, kot sem dejal, še zmoremo, to pa ne bo več mogoče z 
načrtu eno razširitvijo našega dela. Posebno hudo bo, če se bo 
benefik - rja zvišala s 14 na 16 mesecev, saj bi potem odhajali po 3 
delaš etno, doliv pa še zdaleč ne pokriva odliva. Sicer pa delajo naši 
delavci težkih razmerah, samo delo je zdravju škodljivo, tako da 
zasluži premalo. Lanskoletni povprečni osebni dohodek je bil okoli 
30 tiso dinarjev, v to pa vključeno nočno, nedeljsko, praznično delo 
itd. Dob? ' rešujemo stanovanjska vprašanja, nekaj problemov je le s

\sobam samce, ki delajo v radgonski in ljutomerski občini. ,

KDO PA BO ČISTIL DIMNIKE?
obiskati 26.800 zasebnih hiš in okoli 1.700 družbenih stanovanjskih, 
industrijskih in ostalih objektov v šestih mariborskih občinah, ter v 
obinah Lenari v Slovenskih goricah in Slovenska Bistrica. Slednje še 
največkrat več kot enkrat mesečno. Tudi mojstri ob organizaciji dela in 
odgovornosti za požarno varnost prebijejo skoraj polovico delovne 
obveze na terenu z omelom in strguijo v rokah. Norme so zategnjene 
kol v tovarnah za tekočim trakom, delo izgublja na kakovosti. Da bi 
bilo v tem okolišču zares dobro poskrbljeno za požarno varnost, pravi 
Jože Klobasa, bi potrebovali od 15 do 20 dimnikarjev, v celi republiki 
desetkrat toliko, ih dodaja: »Pa tudi stranke nas mnogokrat ne jemljejo 
resno, ne upoštevajo naših naslovov. Posledice so včasih tragične. V 
decembru, januarju in prvi polovici februarja je prav zaradi tega zapel 
rdeči petelin v Sloveniji 59-krat in zahteval 3 človeška življenja.

TUDI »NOVAČENJE« DIMNIKARČKOV BREZUSPEŠNO
Trikratni zaporedni žvižgi — razpoznavni dimnikarski znak — 

postajajo redkost. Vic v dimnikarskih krogih, ki pa na žalost sploh ni 
vic, ampak surova resničnost, je vse bolj aktualen. Ta'pravi, da je 
ljubljansko dimnikarsko podjetje v nemoči za pomlajanjem kadra pred 
štirimi leti zvabilo s kombijem v uk 14 mladih pastirčkov iz Bosne. 
Nudili so jim vse, po končani šoli je ostal le eden. Bolj srečne roke niso 
tudi drugod, tako že nekaj let na razpis Dimnikarskega podjetja 
Maribor — vsako leto nudi 9 štipendij — ni odziva. Zaenkrat so 
namere za prihodnje šolsko leto še bolj črne: iz cele republike je 
pokazal zanimanje za ta poklic le 1 osnovnošolec.

Valentan- Kropivšek, ravnatelj mariborske gradbene srednje šole, 
ki od leta 1968 edina usposablja bodoče dimnikarje v Sloveniji na 
posebnem oddelku, in dipl, arhitekt in mag. ekologije: »Razmere pri 
vpisu bodočih dimnikarjev so prav zastrašujoče. Do leta 1980, do 
prehoda-na usmerjeno izobraževanje smo imeli letno okoli 30 vpisov. 
Sedaj je oddelek zaseden polovično. V tekočem šolskem letu imamo 10 
učencev v prvem 5 v drugem in 4. v tretjem letniku le poklicne srednje 
šole. Še posebno je zaskrbljujoče, ker vpis ob visoki starostni strukturi 
še zdaleč ne nadomešča odliva. Kako potem sploh izvajamo pouk?

Tako da ga kombiniramo skupaj z gradbinci, posebej pa jim 
predavamo njihove specialne predmete. Vse to zahteva ogromno 
organizacijskih naporov in veliko denarja.« .

Tako se na eni strani zahteve po stroki in ustreznejšem uspo
sabljanju večajo, zanimanje med mladimi pa manjša, da ne rečemo, da 
ga sploh ni. Po poklicni srednji šoli imajo učenci možnosti nadaljeva
nja šolanja na 5. zahtevnostni stopnji za dimnikarskega delovodjo, kar 
s pridom izkoriščajo, nov izobraževalni program jim ponuja »bele 
halje« ... Še vedno pa ostaja tudi skrajšani dvoletni’program, saj je 
pretežna večina starih dimnikarjev brez ustrezne izobrazbe le z interno 
kvalifikacijo, zahteva pa vse večja. Po koncu dimnikarske sezope jih bo 
v to šolo sedlo 38 v prihodnjem šolskem letu.

ZNAMO VREDNOSTITI DRUŽBENI POMEN POKLICA?
Prizadevanja za pomlajevanje dimnikarstva pa ostajajo jalova, 

čeprav šola izredno sodeluje z uporabniki, ki največkrat zaman sami 
iščejo bodoče delavce za čiščenje kurišč in dimnikov. Tako dimnikarski 
ozdi prevzemajo za učence takorekoč celotno skrb in materialno 
breme. Od plačanega bivanja v sodobnih dijaških domovih, učbeni
kov, vseh zaščitnih sredstev pri proizvodnem delu do nekaj žepnine. 
Najmanj 10 tisočakov za vsakega učenca. Prav zaradi potreb in sodelo
vanja uporabnikov na GRŠC v Mariboru ne bodo vrgli puške v koruzo 
in še dalje vztrajali pri kombiniranem pouku. M

Valentan Kropivšek takole ocenjuje vzroke za porazno stanje: 
»Prvi je nedvomno vse do danes preslabo nagrajevanje poklica. Drugi 
je usmerjeno izobraževanje, v katerem so se z mrežami šol, učenci 

začeli v glavnem odločati za nadaljnje šolanje na tistih šolah, ki so 
najbližje njihovemu kraju bivanja. Tretji je nepoznavanje obsega dela. 
Še vedno si predstavljamo dimnikarja le kot moža v črnem, niso pa 
dovolj znane možnosti nadaljnjega izobraževanja Morebiti bode kaj 
spremenili boljši osebn^odhodki? Dimnikar ljubljanskega podjetja že 
dobi po‘končani šoli in 6 mesecih pripravništva okoli 35 tisoč dinarjev, 
v Sloveniji pa se pripravlja panožni sporazum, ki «bo'nagrajevanje v 
naši republiki poenotil. Skrajni čas, saj se še vse premalo zavedamo 
družbenega pomena poklica. V vseh večjih urbanih središčih in še 
posebno v industrijskih središčih je v ozračju vse večja koncentracija 
strupenih plinov in snovi. Eden izmed poglavitnih vzrokov je v nestro
kovno vzdrževanju naprav, saj dimnikarji, ki jih je premalo, ne zmore
jo več opraviti vsega dela, slabi pa so tudi dimnik; m kurišča, marsikje 
neprimerni. Kaj to pomeni na drugi strani pri energetski porabi? S 
pravilinim vzdrževanjem dimnikov lahko prihranimo ogromno energi
je. Po podatkih in meritvah strokovnjakov, objavljenih v mednarodni 
brošuri za dimnikarstvo s sedežem v ZR Nemčij; lahko že 1 milimeter 
saj predstavlja 3 odstotke izgube kuriva. Toliko seveda pri popolnoma 
urejenih dimnikih, kakršni šo naši, pa je znane. Če gre za mazut, so 
izgubljeni zneski prav katastrofalni.. .« ‘

Izhod je torej le eden. Ob ustreznem nagrajevanju je to pravi 
odnos do tega poklica. Saj tudi dimnikarji že dolgo niso več poldrugi 
Martini, kot večina izmed nas, na žalost, še vedno misli.

•Vlado Paveo

Daljnovod že letos
V resoluciji o družbenoekonomskem razvoju lendavske občine 

v letošnjem letuje zapisano, da bo izboljšana preskrba z električno 
energijo, zlasti v delovnih organizacijah. Tako naj bi sredi letošnjega 
teia končali z gradnjo 110 KV daljnovoda med Ljutomerom in 
Lendavo ter razdelitvene transformatorske postaje. V prihodnjem 
letu bodo v Lendavi opravili dela na prehodu iz 10 KV na 20 KV 
omrežje, kar bo zagotovilo boljšo oskrbo z električno energijo, tako 
za mesto kot okolico. Število zgrajenih transformatorskih postaj bo 
odvisno od sklenjenih sporazumov med Elektro M. Sobota in kra
jevnimi skupnostmi v občini, V krajevnih skupnostih želijo, da bi 
spričo čedalje.sodobnejših naprav, imeli boljšo oskrbo z elektriko lo 
pa je možno samo z gradnjo novih transformatorskih postaj. V 
nekaterih krajevnih skunostih sojih že zgradili.

Jam D

40 let INA-Nafta Lendava
Največji delovni kolektiv v lendavski občini bo letos praznoval 

40-letnieo obstoja. 1945. leta so na dolinskem ir. petišovskem območju 
začeli pridobivati nafto in plin, tako da se je tu začela tudi naftna 
industrija Jugoslavije. V delovni organizaciji sc imenovali poseben 
odbor za pripravo praznovanj, ki bodo potekai: celo leto. Odbor je že 
sprejel program, v katerem so predvsem športi aktivnosti, kulturno 
delovanje, izdali pa bodo tudi posebno brošuro. Delovna organizacija je 
pripravila tudi vprašanja za tekmovanja na temo o razvoju delovne 
organizacije, ki naj bi bila v osnovnih šolah. Pripravljajo tudi izdajo' 
posebnih značk in zastavic, ki jih bodp podeli? najstarejšim članom 
delovne organizacije. Del programa ob praznovanju INA-Nafte bo 
povezan tudi z letošnjim praznikom lendavske občine. Jan! D.
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66. Odlok o priznavalninah udeležencev narodnoosvobodilne 
vojne v oblini Lendava

67. Odlok o priznavalninah, udeležencev narodnoosvobodilne 
vojne občine Ljutomer

68. Sklep o razpisu referenduma za uvedbo krajevnega samopri
spevka za območje krajevne skupnosti Stara cesta.

69. Sklep o uskladitvi preživnin s povečanimi življenjskimi 
stroški v občini Murska Sobota
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Na podlagi 265. člena statuta občine Lendava (uradne objave 
Pomurskih občin št. 37/81) in 18. člena Družbenega dogovora o nri- 
znavalninah udeležencem NOV (Uradni list SRS, št. 6/85) je skupščina 
občine Lendava, na seji zbora združenega dela, družbenopolitičnega 
zbora in zbora krajevnih skupnosti dne 25. 9. 1984 sprejela

ODLOK
o priznavalninah udeležencem narodnoosvobodilne vojne

1. člen
Priznavalnina ali druga oblika družbene pomoči se lahko podeli samo 

udeležencem narodnoosvobodilne vojne in drugih vojn ter njihovim 
družinskim članom, ki imajo stalno bivališče na območju občine Len
dava.

2. člen
S tem odlokom se določajo:
— upravičenci do občinskih priznavalnin,
— vrste občinskih priznavalnin,
— skupne osnove in merila za podeljevanje občinskih priznavalnin
— finansiranje občinskih priznavalnin

3. člen
Po tem odloku so upravičeni do občinske priznavalnine:
1. Udeležehci narodnoosvobodilne vojne, ki so vstopili v narod

noosvobodilni boj pred 9. septembrom 1943 oziroma do 13. oktobra 1943 
in jim je po predpisih iz pokojninskega in invalidskega zavarovanja čas 
od odhoda v narodnoosvobodilni boj do 15. maja 1945 dvojno vštet v 
pokojninsko dobo ter udeleženci narodnoosvobodilne vojne, ki jim je 
priznan status kmeta-borca pred 9. septembrom 1943 oziroma dp 13. 
oktobra 1943.

2. Žene udeleženke narodnoosvobodilne vojne, ki so vstopile v 
narodnoosvobodilni boj do 1. julija 1944 in jim je po predpisih o 
pokojninskem in invalidskem zavarovanju čas od odhoda v narod
noosvobodilni boj do 15. maja 1945 dvojno vštet v pokojninsko dobo.

3. Udeleženci narodnoosvobodilne vojne, ki so vstopili v narodno- 
noosvobodilni boj do 1. julija 1944 preden so dopolnili 18. let starosti in 
jim je po predpisih o pokojninskem zavarovanju čas od odhoda v 
narodnoosvobodilni boj do 15. maja 1945 dvojno vštet v pokojninsko 
dobo.

4. Udeleženci narodnoosvobodilne vojne, ki so vstopili v narodno 
osvobodilni boj v času od 9. septembra 1943 oziroma 13. oktobra 1943, 
do 31. decembra 1944 in jim je po predpisih iz pokojninskega in in
validskega zavarovanja čas od odhoda v narodnoosvbodobilni boj do 15. 
maja 1945 dvojno vštet v pokojninsko dobo.

5. Borci za severno mejo v letih 1918 in 1919 in slovenski vojni 
dobrovoljci iz vojn 1912 do 1918.

4. člen
Izjemoma se lahko prizna pravica do priznavalnine:
1. Aktivnim udeležencem narodnoosvobodilnega gibanja, ki imajo po 

predpisih o pokojninskem in invalidskem zavarovanju priznano v času 
NOV posebno dobo v dvojnem trajanju s prekinitvami^

2. Udeležencem narodnoosvobodilne vojne, ki so vstopili v narod
noosvobodilni boj po 1, januarju 1945 in jim je po predpisih iz 
pokojninskega . in - invalidskega zavarovanja čas od odhoda v narod- 
noosvobidilni boj do 15/5-1945 dvojno vštet v pokojninsko dobo.

3. Aktivnim udeležencem narodnoosvobodilnega gibanja, ki imajo po 
predpisih o pokojninskem in invalidskem zavarovanju priznano posebno 
dobo v času med narodnoosvobodilno vojno in dejanskem trajanju

4. Žrtvam fašističnega nasilja z najmanj 20 odstotno invalidnostjo ki 
ne izpolnjujejo pogojev za uveljavitev statusa upravičenca po zakonu o 
civilnih invalidih vojne.

5. člen
Občinske priznavalnine po tem odloku so:
L stalne,
2. občasne,
3. enkratne.

6. člen
Udeleženci NOV iz L, 2. in 3. točke 3. člena odloka imajo pravico 

do stalne priznavalnine po tem odloku, če skupni mesečni prejemki 
upravičenca in njegovega zakonca, deljeno po enakih deli na oba zakonca 
in družinske člane, ki so pridobitno . nezmožni po predpisih o 
pokojninskem in invalidskem zavarovanju, ne presegajo na osebo zneska 
najnižje pokojnine za polno pokojninsko dobo, ki jo določi Skupnost 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja v SR Sloveniji za tekoče leto 
(v nadaljnjem besedilu: najnižja pokojnina).

Udeleženci NOV iz 4. in 5. točke 3. člena tega odloka imajo pravico 
do stalne priznavalnine, če skupni mesečni prejemki upravičenca in 
njegovega zakonca, deljen po enakih delih na oba zakonca in družinske 
člane, ki so pridobitno nezmožni po predpisih o pokojninskem in in
validskem zavarovanju, ■ ne presegajo na osebo 80 odstotkov najnižje 
pokojnine.

Komisija iz J3. člena tega odloka ne glede na prejemke zakonca 
prizna pravico do stalne občinske priznavalnine udeležencu NOV, ki je 
vstopil v NOV pred 9/9-1943 oziroma 13/10-1943 in ima po predpisih o 
pokojninskem in invalidskem zavarovanju čas od odhoda v NOV do 15. 
maja 1945 dvojno vštet v pokojninsko dobo, če on sam nima lastnih 
prejemkov, pri čemer upošteva zlasti čas udeležbe in njegov osebni 
prispevek v nardtlnoosvobodilni vojni.

7. člen
Udeleženci NOV in žrtve fašističnega nasilja iz 4. člena tega odloka 

lahko pridobijo pravico do stalne priznavalnine,-če izpolnjujejo pogoj iz 
drugega odstavka 6. člena in če pristojna komisija oceni, da so do 
priznavalnine upravičeni glede na njihovo socialno in zdravstveno stanje.

- ' 8. člen
Prejemki, ki se upoštevajo pri odločanju o pravici do priznavalnine 

po tem odloku so vsi prejemki, razen osebne in družinske invalidnine po 
predpisih' o vojaških invalidih in tistih prejemkov, ki se po posebnih 
predpisih ne upoštevajo.

Za redni dohodek iz kmetijske dejavnosti se šteje enkratni katastrski 
dohodek iz preteklega leta, če je zemljišče oproščeno davka od dohodka 
iz kmetijske dejavnosti, se ta dohodek praviloma ne upošteva:

9. člen
'Stalne priznavalnine za upravičenca iz L, 2. in 3. točke 3. člena tega 

odloka znaša največ do 100 odstotkov zneska najnižje pokojnine, za vse 
druge upravičence pa do 80 odstotkov zneska najnižje pokojnine.

Najvišjja stalna priznavalnina je lahko izjemoma tudi višja.
O višini stalne priznavalnine, odloča pristojna komisija ob 

upoštevanju premoženjskih razmer upravičenca in oseb iz 6. člena tega 
odloka, s katerimi živi v skupnem gospodinjstvu, zdravstvenega stanja 
upravičenca in njegove’družine, časa udeležbe in osebnega prispevka 
upravičenca v NOV ter stanovanjskih in drugih socialnih okoliščin, pri 
samohranilcih pa zlasti starost.

10. člen
Če se spremenijo pogoji na podlagi katerih je bilo odločeno o pravici 

in višini stalne priznavalnine, se priznavalnina zviša, zniža in ukine.
Prejemki, ki vplivajo na odločanje o pravici in višini priznavalnine, 

se ugotavlja v začetku vsakega leta. .
Spremembe v 'prejemkih in spremembe v drugih okoliščinah, od 

katerih je Odvisna pravica in višina priznavalnine, se upoštevajo od pr
vega dne naslednjega meseča, ko so bile ugotovljene.

V primerih, ko bi bilo potrebno zaradi spremenjenih socialno
ekonomskih razmer upravičencu stalne priznavalnino občutno Znižati ali 
ukiniti, izjemoma zadrži priznavalnino v enakem ali zmanjšanem znesku 
tudi vnaprej, če bi po presoji organa, ki o tem odloča, večje znižanje ali 
ukinitev imelo negativne posledice pri uživalcu oziroma v okolju, v 
katerem živi.

11. člen
Občasna ali enkratna priznavalnina se po tem odloku lahko v iz

jemnih primerih podeli udeležencem NOV in drugih vojn, če zaidejo v 
težje razmere zaradi bolezni, nezgode, smrti družinskega člana, hujših



elementarnih nesreč ali zaradi drugih podobnih okoliščin.
Občasna ali enkratna priznavalnina znaša največ 150 % najnižje; 

pokojnine. c ,
Podeljevanje občasne ali enkratne priznavalnine po tem členu ni 

odvisna od pogojev iz 6. člena tega odloka.

12. člen
Pravico do stalne priznavalnine iz 6. člena oziroma pravico do 

občasne ali enkratne priznavalnine iz 11. člena tega odloka imajo tudi 
družinski člani padlih in umrlih borcev NOV iz 3. člena tega odloka, če so 
pridobitno nezmožni po predpisih o pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju in če izpolnjujejo druge pogoje iz tega odloka.

1.3 . člen
O zahtevkih za dodelitev stalne, občasne ali enkratne priznavalnine in 

o njeni višini odloča komisija za vprašanja borcev NOV in VVI pri SO 
Lendava.

Pri odločanju o zahtevku upošteva komisija določila tega odloka in 
predlog občinske organizacije Zveze borcev NOV Lendava s tem, da za 
izjemno priznanje pravice,.do priznavalnine v smislu 4. člena tega odloka 
upošteva kriterije ih merila, ki jih v ta namen komisija sprejme.

O pravici do priznavalnine oseb iz četrte točke 4. člena odloča 
komisija iz prvega odstavka tega člena potem, ko se predhodno v 
upravnem postopku pred občinskim upravnim organom za zadeve borcev 
in vojaških invalidov na podlagi izvida in mnenja pristojne zdravniške, 
komisije ugotovi, da gre za žrtev fašističnega nasilja z najmanj 20 od
stotno invalidnostjo v smislu prvega odstavka 2. člena zakona o civilnih 
invalidih vojne.

* • 14. člen
Uživalci stalne priznavalnine in njihovi ožji družinski člani (zakonec, 

otroci in starši) imajo po tem odloku zagotovljeno zdravstveno varstvo v 
obsegu, ki je določen po predpisih o zdravstvenem varstvu, če nimajo 
zagotovljenega zdravstvenega varstva na drugi podlagi.

15. člen
Zoper upravno odločbo, ki jo - na podlagi sklepa komisije za 

vprašanja borcev izda upravni organ skupščine občine Lendava, pristojen 
za varstvo invalidov in borcev, je možna pritožba na Republiški komite 
za borce in vojaške invalide v Ljubljani.

16. člen #
, Finančna sredstva za priznavalnine in druge oblikedružbene pomoči 

po tem odloku se zagotovijo v proračunu, občine Lendava v okviru 
vsakoletne dogovorjene splošne porabe.

17. člen
Zaradi sprememb Družbenega dogovora o priznavalninah opravi 

oddelek za občo upravo revizijo vseh priznavalnin v roku 3 mesecev od 
uveljavitve tega odloka.

18. člen
Z dnem, ko -začne veljati ta odlok, preneha veljati odlok o družbeni 

skrbi za udeležence NOV in drugih vojn ter za njihove družinske člane v 
občini Lendava (Uradne objave Pomurja št. 26/77) ter odlok o 
spremembah in dopolnitvah odloka o družbeni skrbi za udeležence NOV 
in drugih vojn ter za njihove družinske člane občine Lendava (Uradne 
objave Pomurskih občin št. 17/79).

19. člen
Ta odlok začne veljati osmi dan po objavi v Uradnih objavah 

Pomurskih občin.
Številka: 191 4/84-4
Datum: 20/8-1984

PREDSEDNIK 
skupščine občine Lendava 
Mirko HAJDINJAK, 1. r.

67
Na podlagi 18. člena Družbenega dogovora o priznavalninah udele

žencev narodnoosvobodilne vojne (Ur. list SRS št. 6/85) in 181. člena sta
tuta občine Ljutomer (Ur. objave- občinskih skupščin Gornja Radgona, 
Lendava, Ljutomer in Murska Sobota) in odloka o razglasitvi sprememb 
in dopolnitev statuta občine Ljutomer (Ur. objave občinskih skupščin 
Gornja Radgona, Lendava, Ljutomer in Murska Sobota št. 44/81 in 
12/83) je skupščina občine Ljutomer na seji zbora združenega dela in 
zbora krajevnih skupnosti dne 18. 2. 1985 sprejela

ODLOK
O PRIZNAVALNINAH UDELEŽENCEV NARODNOOSVOBODILNE 
VOJNE OBČINE LJUTOMER

1. člen
S tem odlokom se določajo:
— upravičenci do občinskih priznavalnin,
— vrste občinskih priznavalnin,
— skupne osnove in merila za podeljevanje občinskih priznavalnin, 
— financiranje občinskih priznavalnin.

2. člen
Priznavalnina ali druga oblika družbene pomoči se lahko podeli sa

mo udeležencem narodno-osvobodilne borbe in drugih vojn ter njihovim 

družinskim članom, ki- imajo stalno bivališče na območju občine Ljuto
mer.

3. člen
Po tem odloku so do občinskih priznavalnin upravičeni:
1. Udeleženci narodnoosvobodilne vojne, ki so vstopili v narodno

osvobodilni boj pred 9. septembrom 1943 oz. do 13. okt. 1943 in jim je 
po predpisih iz pokojninskega in invalidskega zavarovanja čas odhoda v 
narodnoosvobodilni boj do 15. maja 1945 dvojno vštet v pokojninsko do
bo ter udeleženci narodnoosvobodilne vojne, ki jim je priznan status 
kmeta-borca pred 9. septembrom 1943 oz. do 13. oktobra 1943.

2. Žene udeleženke narodnoosvobodilnega boja, ki so vstopile v boj 
do 4. julija 1944 in jim je po predpisih o pokojninskem in invalidskem za
varovanju čas od odhoda v narodnoosvobodilni boj do 15. maja 1945 
dvojno vštet v pokojninsko dobo.

3. Udeleženci narodnoosvobodilne vojne, ki so vstopili v narodno
osvobodilni boj do 1. julija 1944 preden so dopolnili 18. leto starosti in 
jim je po predpisih o pokojninskem in invalidskem zavarovanju čas od 
odhoda v narodnoosvobodilni boj do 15. maja 1945 dvojno vštet v po
kojninsko dobo.

4. Udeleženci narodnoosvobodilne vojne, ki so vstopili v narodno
osvobodilni boj v času od 9. septembra 1943 oz. 13. oktobra 1943 do 31. 
decembra 1944 in jim je po predpisih iz pokojninskega in invalidskegaza- 
varovanja čas od odhoda v narodnoosvobodilni boj do 15. maja 1945 
dvojno vštet v pokojninsko dobo.

5. Borci za severno mejo v letih 1918 in 1919 in slovenski vojni do- 
brovoljci iz vojn 1912 do 1918.

4. člen
Izjemoma se lahko prizna pravica do priznavalnine:
1. aktivnim udeležencem narodnoosvobodilnega gibanja, ki imajo po 

predpisih o pokojninskem in invalidskem zavarovanju priznano v času 
NOV posebno dobo v dvojnem trajanju s prekinitvami;

2. udeležencem narodnoosvobodilne vojne, ki so vstopili v narodno
osvobodilni boj po 1. januarju 1945 in jim je po predpisih iz pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja čas odhoda v narodnoosvobodilni boj 
do 15. 5. 1945 dvojno vštet v pokojninsko dobo;

3. aktivnim udeležencem narodnoosvobodilnega boja, ki imajo po 
predpisih o pokojninskem in invalidskem zavarovanju priznano posebno 
dobo v času med narodnoosvobodilno vojno v dejanskem trajanju;

4. žrtvam fašističnega nasilja z najmanj 20 % invalidnostjo, ki ne 
izpolnjujejo pogojev za uveljavitev statusa -upravičenca po zakonu o civil
nih invalidih vojne.

5. člen
Občinske priznavalnine po tem odloku so: 
1. stalne, 
2. občasne, 
3. enkratne.

6. člen
Udeleženci NOV iz L, 2. in 3. točke 3. člena tega odloka imajo pra

vico do stalne priznavalnine po tem odloku, če skupni mesečni prejemki 
upravičenca in njegovega zakonca, deljeni po enakih delih na oba zakon
ca in družinske člane, ki so pridobitno nezmožni po predpisih o pokojnin
skem in invalidskem zavarovanju, ne presegajo na osebo zneska najnižje 
pokojnine za polno pokojninsko dobo, ki jo določi skupnost pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja v SR Sloveniji za tekoče leto (v nadalj
njem besedilu: najnižja pokojnina).

Udeleženci NOV iz 4. in 5. točke 3. člena tega odloka imajo pravico' • 
do stalne priznavalnine, če skupni mesečni prejemki upravičenca in njego
vega zakonca deljeni po enakih delih na.oba zakonca in družinske člane, 
ki so pridobitno nezmožni po predpisih'© pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju, ne presegajo na osebo 80 % najnižje pokojnine za polno 
pokojninsko dobo.

Komisija iz 13. člena tega odloka lahko ne glede na prejemke zakon
ca prizna pravico do stalne občinske priznavalnine udeleženci narodno
osvobodilne vojne, ki je stopil v narodnoosvobodilno vojno pred 9/9- 
1943 oz. 13. 10. 1943 in ima po predpisih o pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju čas od odhoda v narodnoosvobodilno vojno do 15/5-1945 
dvojno vštet v pokojninsko dobo, če on sam nima lastnih prejemkov, pri 
čemer upošteva zlasti čas udeležbe in njegov osebni prispevek v narodno
osvobodilni vojni.

7. člen
Udeleženci NOV in žrtve fašističnega nasilja iz 4. člena tega odloka 

lahko pridobijo pravico do stalne priznavalnine, če izpolnjujejo pogoj iz 
2. odstavka 6. člena in če pristojna komisija oceni, da so do priznavalnine 
upravičeni glede na njihovo socialno in zdravstveno stanje.

8. člen
Prejemki, ki se upoštevajo pri odločanju o pravici do priznavalnine 

po tem odloku, so vsi prejemki, razen osebne in družinske invalidnine po 
zakonu o vojaških invalidih in tistih prejemkov, ki se po posebnih predpi
sih ne upoštevajo.

Za redni dohodek iz kmetijske dejavnosti se šteje enkratni katastrski 
dohodek iz preteklega leta. Ce je zemljišče oproščeno davka iz dohodka iz 
kmetijske dejavnosti, se ta dohodek praviloma ne upošteva.

’ 9. člen
Stalna priznavalnina za upravičence iz L, 2. in 3. točke 3. člena tega 

odloka znaša največ do 100 % zneska najnižje pokojnine za polno pokoj-



ST
R

A
N

 16
 VE

ST
N

IK
, 1

4.
 M

A
R

C
A

 19
85

ninsko doboft za vse druge upravičence pa do 80 % zneska najnižje po
kojnine za polno pokojninsko dobo.

Najvišja stalna priznavalnina je lahko izjemoma tudi višja.
O višini stalne priznavalnine odloča pristojna komisija ob upošteva

nju premoženjskih razmer upravičenca in oseb iz 6. člena tega odloka, s- 
katerimi živi v skupnem gospodinjstvu, zdravstveno stanje upravičenca in 
njegove družine, časa udeležbe in osebnega prispevka v NOV ter stano
vanjskih in drugih socTOnih okoliščin, pg samohranilcih pa zlasti tudi 
starost.

10. člen
Če se spremenijo pogoji, na podlagi katerih je bilo odločeno o pravi

ci in višini stalne priznavalnine, se priznavalnina zviša, zniža ali ukine.
Prejemki, ki vplivajo na odločanje o pravici in višini priznavalnine, 

se ugotavljajo v začetku vsakega leta.
Spremembe v prejemkih in spremembe v drugih okoliščinah, od ka

terih je odvisna pravica in višina priznavalnine, se upoštevajo od prvega 
dne naslednjega meseca, ko so bile ugotovljene.

V primerih, ko bi bilo potrebno zaradi spremenjenih socialno-eko- 
nomskih razmer upravičencu stalno priznavalnino občutno znižati ali uki
niti, je izjemoma zadržati priznavalnino v enakem ali zmanjšanem znesku 
tudi v naprej, če bi po presoji občinske komisije za vprašanja borcev 
NOV in vojaških invalidov, ki o tem odloča, večje Znižanje ali ukinitev 
imelo negativne posledice pri uživalcu oz. okoljih, v katerem živi.

11. člen
Občasna ali enkratna priznavalnina se pd tem odloku lahko v izjem

nih primerih podeli udeležencem narodnoosvobodilne vojne in drugih 
vojn, če zaidejo v težje razmere zaradi bolezni, nezgode, Smrti druž(inske- 
ga člana, hujših elementarnih nesreč ali zaradi drugih podobnih okoliščin.

Za udeležence NOV in drugih vojn se lahko odobri izplačilo za posa
mezne primere zdravstvenega varstva, zdravljenja v zdraviliščih, ureditev 
grobov, pisanje monografije in drugih pravic s posebnim sklepom pristoj
ne komisije za vprašanja borcev NOV in vojaških vojnih invalidov pri SO 
Ljutomer. *

Občasna ali enkratna priznavalnina znaša največ 150 % najnižje 
pokojnine za polno pokojninsko dobo.

Podeljevanje, občasne ali enkratne priznavalnine po tem odloku ni 
odvisno od pogojev iz 6. člena tega odloka.

12. člen
Pravico do stalne priznavalnine iz 6. člena oz. pravico do občasne ali 

enkratne priznavalnine iz 11. člena tega odloka imajo tudi družinski člani 
padlih in umrlih borcev NOV iz 3. člena tega odloka, če so pridobitno 
nezmožni po predpisih o pokojninskem in invalidskem zavarovanju in če 
izpolnjujejo druge pogoje iz tega odloka.

13. člen
O pravici in višini občasne priznavalnine odloča komisija za 

vprašanje borcev NOV in vojaških vojnih invalidov pri SO Ljutomer.
Pri odločanju o zahtevku upošteva komisija določila tega odloka in 

mnenje pristojne krajevne organizacije Zveze borcev in pristojne krajevne 
skupnosti. Mnenje pridobi pristojni upravni organ v ugotovitvenem 
postopku.

O pravici do priznavalnine oseb iz 4. točke 4. člena odloča komisija 
iz 1. odstavka tega člena po tem, ko se predhodno v upravnem postopku 
pred občinskim upravnim organom za zadeve borcev in vojaških in
validov na podlagi izvida in mnenja pristojne zdravniške komisijo 
ugotovi, da gre za žrtev fašističnega nasilja z najmanj 20 % invalidnostjo 
v smislu 1. odstavka 2. člena Zakona o civilnih invalidih vojne.

14. člen
Zoper upravno odločbo, ki jo na podlagi sklepa komisije za 

vprašanja borcev izda upravni organ SO Ljutomer, pristojen za varstvo, 
invalidov in borcev, je možna pritožba na republiški komite za borce in 
vojaške invalide v Ljubljani.,

15. člen
Po tem odloku imajo uživalci stalne priznavalnine in njihovi ožji ; 

družinski člani (zakonec, otroci, starši) zagotovljeno zdravstveno varstvo 
v obsegu, ki je določeno po predpisih o zdravstvenem varstvu, če nimajo 
zagotovljenega varstva na drugi podlagi.

16. člen
Finančna sredstva za priznavalnine in druge oblike finančne pomoči s 

tem odlokom se zagotovijo v proračunu občine Ljutomer v okviru 
vsakoletne dogovorjene splošne porabe.

17. člen
Z dnem, ko začne veljati ta odlok, preneha veljati odlok 6 družbeni 

skrbi za udeležence narodnoosvobodilne vojne in drugih vojn ter za 
njihove družinske člane v občini Ljutomer (Ur. objave občin Pomurja št. 
26/77) ter odloka o spremembah in dopolnitvah odloka o priznavalninah 
in drugih oblikah družbene pomoči za udeležence narodnoosvobodilne 
vojne in drugih vojn ter za njihove družinske člane v občini Ljutomer 
(Uradne objave občin Pomurja št. 6/79).

18. člen
Ta odlok začne veljati 8, dan po objavi v Uradnih objavah občinskih 

.skupščin Gornja Radgona, Lendava, Ljutomer in Murska Sobota, 
uporablja pa se od 1/1-1985.

Številka: 191-1/83 f
Datum: 18/2-1985

Predsednik 
skupščine občine Ljutomer 

Emil KUHAR, 1. r.

68
Na podlagi 2. člena zakona o samoprispevku (Ur. list SRS št. 3/73 

in 17/83) in 28. člena statuta krajevne skupnosti Stara cesta je skupščina 
krajevne skupnosti dne 27. L 1985 sprejela

SKLEP 
o razpisu referenduma za uvedbo krajevnega samoprispevka za območje 

krajevne skupnosti Stara cesta.

L člen
Razpisuje se referendum za uvedbo krajevnega samoprispevka za 

območje krajevne skupnosti Stara cesta, ki obsega naselja: Stara cesta. 
Mekotnjakin Desnjak in sicer za dobo pet let odi.7. 1985 do 30.6. 1990 
z namenom zbiranja sredstev za asfaltiranje krajevnih cest v dolžini 3.200 
metrov in vrednosti 12.576.000 dinarjev.

2. člen
Referendum bo v nedeljo, dne 7.4. 1985 od 7. do 19. ure v prostorih 

gasilskega doma Mekotnjak za vasi Stara cesta in Mekotnjak, ter v 
gasilskem domu Desnjak za vas Desnjak.

Izvedbo referenduma Vodi referendumska komisija, ki jo imenuje 
skupščina krajevne skupnosti. Na referendumu imajo pravico glasovati 
občani vpisani v volilni imenik in občani, ki še nimajo volilne pravice pa 
so v delovnem razmerju.

3. člen
Volilci glasujejo neposredno in tajno z glasovnico naslednje vse

bine:

Krajevna skupnost Stara cesta
Datum: 7. 4. 1985

* GLASOVNICA
za referendum, dne 7. 4. 1985 o uvedbi samoprispevka v krajevni 
skupnosti Stara cesta za asfaltiranje cest v dolžini 3.200 m za obdobje od 
1. 7. 1985 do 30. 6. 1990, ki bo znašal:

4 % od neto osebnih dohodkov delavcev v' združenem delu in 
zasebnih obrtnikov

4 % od pokojnin
25 % od katastrskega dohodka
>>Zavezanci, ki imajo dohodek iz dveh ali več virov navedenih v 

prešnjem odstavku, plačujejo prispevek za vsak vir dohodka posebej.«
Samoprispevek se ne plačuje od socialnih podpor, invalidnin, po

kojnin z varstvenim dodatkom, otroškega dodatka, štipendij učencev ter 
od nagrad, kijih prejemajo učenci v gospodarstvu. Samoprispevek se ne 
plačuje tudi od regresa za letni dopust.

Samoprispevka so oproščeni:
— delovni ljudje ih občani, ki prejemajo OD iz delovnega razmerja 

in pokojnin, katerih višina ne presega 55 % poprečnega neto OD v SRS 
za preteklo leto.

— Občani iz kmetijske dejavnosti, če letni K D od negozdnih površin 
ne presega 2.000.00 din

GLASUJEM

»ZA« »PROTI«

Volilec izpolni glasovnico tako, da obkroži besedo »ZA« <e se 
strinja z uvedbo samoprispevka, oziroma obkroži besedo »PROTI« če se 
ne strinja z uvedbo samoprispevka.

Glasovnice morajo biti overjene z pečatom krajevne skupnosti 
Stara cesta.



4. člen
Nadzor nad zbiranjem in uporabo sredstev ima svet krajevne 

skupnosti in o tem poroča skupščini.

5. člen
Sklep o uvedbi samoprispevka sprejme skupščina krajevne skup

nosti na osnovi izida referenduma in ga objavi na enak način kot sklep 
o razpisu referenduma.

6. člen
Sredstva za razpis in izvedbo referenduma zagotovi krajevna 

skupnost.

7. člen
Ta sklep prične veljati zdnem objave v Uradnih objavah pomurskih 

občin. ' ■

Štev. 30/85
Datum: 26. 2. 1985

Predsednik skupščine KS Stara cesta:
VORŠIČ MIRAN 1. r.

69
V skladu & prvim odstavkom 132. člena Zakona o zakonski zvezi in 

družinskih razmerjih (Ur. list SRS št. 15/76)je skupščina Občinske 

skupnosti socialnega skrbstva M. Sobota na skupni seji zbora uporab
nikov in zbora izvajalcev dne 5. 3. 1985 sprejela

SKLEP 
o uskladitvi preživnin s povečanimi življenjskimi stroški

Preživnine določene ali dogovorjene do konca leta 1983, ki so bile 
v letu 1984 že valorizirane, se s 1. 3.1985 povišajo za 52,8 %. Preživnine, 
ki so bile določene ali dogovorjene med letom 1984, pa se povišajo 
sorazmerno za čas, ko so bile določene in sicer:

— do konca januarja 1984 se povišajo za 52,8 %
— do konca februarja 1984 se povečajo za 48,4 %
— do konca marca 1984 se povečajo za 44,0 %
— do konca aprila 1984 se povečajo za 39,6 %
— do konca maja 1984 se povečajo za 35,2 %
— do konca junija 1984 se povečajo za 30,8 %
— do konca julija 1984 se povečajo za 26,4 %
— do konca avgusta 1984 se povečajo za 22,0 %
— do konca septembra 1984 se povečajo za 17,6 %
— do konca oktobra 1984 se povečajo za 13,2 %
— do konca novembra 1984 se povečajo za 8,8 %
— do konca decembra 1984 se povečajo za 4,4 %
Ta sklep velja z dnem objave v Uradnih objavah Občinskih skup

ščin Pomurja, uporablja pa se od 1. 3, 1985 dalje.

Predsednik skupščine
Občinske skupnosti socialnega 

. skrbstva M. Sobota:
KOLOMAN PODLESEK

Koloman Podlesek, 1. r.
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Delegatsko glasilo občine

Murska Sobota
Številka 4

LetoV

14. marca 1985

VSEBINA

- Predsedniki zborov Skupščine občine Murska Sobota sklicujejo seje zborov dne 
27. in 28. marca 1985

- Uresničevanje plana zaposlovanja v letu 1984 in osnutek plana za leto 1985 
ter problematika zaposlovanja v občini M. Sobota

PREDSEDNIKI ZBOROV SKUPŠČINE OBČINE MURSKA SO
BOTA
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SKLICUJEJO
37. sejo Zbora združenega dela
37. sejo Zbora krajevnih skupnosti
37. sejo Družbenopolitičnega zbora

Skupno zasedanje Zbora združenega dela in Zbora krajevnih skupnosti 
bo

v četrtek, dne 28. marca 1985, ob 8. uri
v prostorih Skupnosti za požarno varnost, M. Sobota, Cankarjeva 75.

Predsednik Zbora združenega dela in Zbora krajevnih skupnosti predla
gata naslednji

dnevni red:
1. izvolitev in poročilo verifikacijskih komisij, *
2. uresničevanje plana zaposlovanja v letu 1984 in osnutek piana za 

leto 1985 ter problematika zaposlovanja v občini M. Sobota,
3. stanje izgradnje in vzdrževanja komunalnih objektov v občini M. 

Sobota,
4. periodični delovni načrt Zbora združenega dela, Zbora krajevnih 

skupnosti in Družbenopolitičnega zbora Skupščine občine M. 
Sobota za II. trimesečje 1985,

5. predlog dogovora o usklajevanju davčne politike v letu 1985,
6. predlog odloka o davkih občanov občine Murska Sobota,
7. osnutek odloka o posebnem občinskem prometnem davku občine 

M. Sobota,
8. osnutek odloka o zaključnem računu proračuna občine M. Sobota 

za leto 1984,
9. osnutek odloka o poprečni gradbeni ceni in poprečnih stroških 

komunalnega urejanja stavbnih zemljišč ter koristi za razlaščeno 
stavbno zemljišče za posamezna območja v občini M. Sobota za 
leto 1985,

10. soglasja k
— samoupravnemu sporazumu o ustanovitvi občinske skv^nost« -j 
zaposlovanje,
— statutu občinske raziskovalne skupnosti,

11. volitve in imenovanja,
12. delegatska vprašanja in odgovori na vprašanja,
13. predlogi, sklepi, mnenja in obvestila.

SEJA DRUŽBENOPOLITIČNEGA ZBORA BO

v sredo, dne 27. marca 1985, ob 13. uri
Delegati Družbenopolitičnega zbora bodo obravnavali 2., 3^4., 1 L, 

12. in 13. točko zgoraj predlaganega dnevnega reda.
Gradivo za obravnavo 2. točke dnevnega reda je objavljeno v tej 

številki Delegatskega vestnika. Tabelarni pregled planiranih dadatnih 
zaposlitev po posameznih TOZD in delovnih skupnostih ter ugotovitve 
in stališča izvršnega sveta bodo posredovana vodjem delegacij, vodjem 
konferenc delegacij in delegatom Družbenopolitičnega zbora.

Gradivo za obravnavo 3. točke je objavljeno v Delegatskem vestni
ku št. 1, dne 17.1.1985.

Gradivo za obravnavo 4^7., 8., 9., 10. in 11. točke bo posredovano 
vodjem delegacij, vodjem konferenc delegacij ter delegatom Druž
benopolitičnega zbora.

Gradivo za obravnavo 5. točke je objavljeno v 38. številki Poroče
valca, z dne 11. 12. 1984. Spremembe od osnutka bodo posredovane 
vodjem delegacij in vodjem konferenc delegacij.

Gradivo za obravnavo 6. točke je objavljeno v Delegatskem vestni
ku št. 3, dne 28. 2. 1985. Spremembe od osnutka bodo posredovane 
vodjem delegacij in vodjem konferenc delegacij.

Informacija k 12. točki bo podana na seji.

I. URESNIČEVANJE PLANA 
ZAPOSLOVANJA V OBČINI 
MURSKA SOBOTA V LETU 1984

T. UVOD
Pomurska regija se je v zadnjem desetletju razvijala hitreje kot 

ostala Slovenija, kljub temu pa bistveno ni zmanjšala razvojnega 
zaostanka za drugimi slovenskimi območji, kar se kaže tudi v nižji 
stopnji zaposlenosti prebivalstva. Glede na velike rezerve nekvalifici
rane delovne sile (predvsem v preteklosti) smo v Pomurju razvijali 
razmeroma nezahtevno tehnološko proizvodnjo, ki je potrebovala 
največ takih delavcev, kot jih je ta regija imela, kar pa za prihodnje ne 
bi smelo veljati. Saj se nam tak enostranski gospodarski razvoj iz 
preteklosti začne počasi kazati v negativni obliki tudi na področju 
izobraževanja, ko vedno več mladih želi takoj po obveznem šolanju v 
zaposlitev, ker je povpraševanje po manj izobraževanih kadrih še 
vedno največje. To pa je v nasprotju s tezo, da je znanje največja 
komparativna prednost, ki bi jo morali predvsem v bodoče veliko bolj 
upoštevati kot dosedai. Nizka stopnja zaposlenega prebivalstva in 
neustrezna struktur. deia, ki pogojuje tudi nižjo kvalifikacijsko struk
turo'z-plenih. ara neposredni pliv na skupni prihodek posamezne 
TU r.D m širše družbene skupnosti, posredno pa tudi na celotno 
družbeno nadgradnjo, predvsem vzgojo in izobraževanje, zdravstvo in 
socialno politiko.

2. GIBANJE ZAPOSLENOSTI IN ZAPOSLOVANJE V LETU 1984
Z resolucijo o politiki izvajanja družbenega plana občine Murska 

iSobota V obdobju 1981—1985 v letu 1984 je bila načrtovana 2 % rast 
zaposlenosti, kar je pomenilo okoli 360 dodatnih zaposlitev, upošteva
joč tudi druge kvalitativne dejavnike gospodarjenja (rast družbenega 
proizvoda, dohodka na zaposlenega, izboljšanje KV — strukture 
zaposlenih). TOZD in delovne skupnosti so s svojimi načrti zaposlova
nja predvidevale skoraj za 1 % višjo rast zaposlenosti, kar pa preko leta 
niso realizirale. Vzrokov za to je več: slabo kadrovsko planiranje v 
TOZD, ki je še premalo vpeto v celoten sistem planiranja v OZD; v 
tem letu je prišlo tudi do določenih organizacijskih sprememb predv
sem v področju gradbeništva (likvidacija TOZD-a Opekama Puconci 
initegracija TOZD-a Gradbeništvo Sobota s TOZD Pomurjem), kar je 
prav tako vplivalo na zmanjšanje dodatnih zaposlitev. Saj TOZD 
Pomurje zaradi tega ni zaposlovala dodatnih niti novih delavcev. Pa
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tudi v drugih TOZD ni prišlo do realizacije načrtovanih zaposlitev 
zaradi težjih pogojev gospodarjenja, ali pa so probleme okrog dodat
nih in nadomestnih zaposlitev reševali z zaposlovanjem za določen čas 
ali nadurnim delom.

Načrtovana stopnja rasti zaposlovanja je bila daleč prenizka, da 
bi, lahko zaposlili celotno populacijo, ki išče zaposlitev, oziroma ki bi se 
želela zaposliti (generacija šteje okoli 820 mladih, k tem moramo 
prišteti še iskalce zaposlitve iz preteklih let v povprečju 1.300). Kljub 
poznavanju razmer na področju zaposlovanja in nezaposlenosti in iz 
tega izhajajočih problemov v neposrednem izvajanju kadrovske 
funkcije v organizacijah združenega dela ne dosegamo zadovoljivih 
rezultatov. V obstoječih pogojih gospodarjenja bi morali preiti na 
področju zaposlovanja od načelnih opredelitev na konkretno realizaci
jo sprejetih stališč, saj si drugače ne moremo predstavljati reševanja 
problema nezaposlenosti v občini. Nenehno zatrjujemo, da so strokov
ni kadri v produkcijskem procesu eden od ključnih izvodov za hitrejši 
gospodarski razvoj tako posamezne TOZD kot tudi širše družbene 
skupnosti, kar pa v praksi vse prepočasi uresničujemo. To našo trditev 
lahko podkrepimo z naslednjimi podatki:

— od 678 dodatnih in nadomestnih zaposlitev, ki so je realizirala 
TOZD v letu 1984 odpade še vedno 3/4 ali 46.3 % vseh teh potreb na 
NK m PR. delavce. 173 ali 27,7 % vseh potreb na KV delavce in samo 
190 ali 28 % vseh potreb na delavca s srednjo (125), z višjo (32) in 
visoko (33). izobrazbo. Taka struktura zaposlovanja pa ne prispeva k 
izboljšanju KV — strukture zaposlenih, temveč obstoječo neugodno 
KV-strukturo zaposlenih samo obnavlja ali celo slabša. Preko leta so v 
združenem delu zaposlili še 404 delavce za določen čas in 434 zaradi 
fluktuacije —- odhoda delavci Skupno je torej leta 1984 v občini 
sklenilo delovno razmerje 1.516 delavcev. 1

Povprečno število zaposlenih seje v letu 1984 v občini povečalo v 
primerjavi z letom 1983 za 2,3 % ali 434 delavcev, kar je za 0,3 % več 
kot je bilo načrtovano z resolucijo. V družbenem sektorju je bila 
dosežena 2% rast, (gospodarstvo 1,8 %, negospodarstvo 3,1%) in v 
zasebnem sektorju,za 10,5 % ali 70 dodatnih delavcev, kar kaže da so v 
zasebnem sektorju še rezerve za dodatno zaposlovanje novih delavcev, 
ki pa jih zaradi administrativnih ali drugih vzrokov ne vemo oziroma 
ne moremo izkoristiti.
Rast povprečne zaposlenosti po področjih v letu 1984 prikazujemo v 
naslednji tabeli:

Področje
0 štev.zapos. 0 rastzap. 

abs. %
Plan 

zap.
1984

plana
abs. %

1—XII.
1903

1—XiL 

1984"

01 Industrija 7.746 8.137 391 5,1 219 391 178,5
02 Kmetijstvo 941 962 21 2,2 45 21 48,7
03 Gozdarstva 143 139 —4 —2.8 5 —4
G4, Vodna gospodarstvo 157 151 -6 -3.8 — —6 —n

05 Gradbeništvo 2.295 2.117 —178 —7,8 115 —178 ——

06 Promet in zveze 875 876 1 0.1 19 1 54
07 Trgovina 1.546 1.586 50 3,2 19 50 2832
08 Gostinstvo in tur. 402 407 5 1.2 13 5 389
09 Obrt in os. storitve 324 318 —6 —1.9 18 —8 — _

10 Stan. kom. dejavnost 162 143 —19 --11.7 6 —19 J.—

11 Finančn. teh. storitve 388 395 7 1.8 5 7 1409

GOSPODARSTVO 14979 15.241 282 1.8 464 262 56,5
12 Izobraž., znanost,

kultura 1.076 1.085 9 0.8 8 9 112,5
13 Zdravstvo in soc. var. 1.532 1.599 67 4,4 62 67 108,1
14 DPO, OPS, SIS 658 684 26 4 11 28 238,4
NEGOSPODARSTVO 3.266 3.368 182 3,1 81 102 1259
Družbeni sektor 18245 18.609 364 545 364 66,8
Zasebni sektor 664 734 70 10,3

SKUPAJ 18909 19.343 434 2,3 —

Gledano globalno skoraj vsa področja z izjemo gradbeništva 
beležijo rast povprečne zaposlenosti. Najvišjo relativno pa tudi abso
lutno rast zaposlenosti beleži področje industrije in sicbr za 5,1 % ali 
391 delavcev. Od DO so največ dodatnih delavcev zaposlile Mura, 
Beltinka, Pomurski tisk, Certiis in Splošna bolnica; na nadomestnih 
(upokojitev) Mura — TOZD Perilo in Splošna bolnica.

Svoje plane zaposlovanja so TOZD realizirale samo z 66,8 %, kar 
kaže da so se močno zaplanirale oziroma ti plani zaposlovanja v 
nekaterih TOZD niso imeli realne osnove, že takrat ko so jih pripra
vljali. Nenačrtna kadrovska politika oziroma odsotnost dolgoročnega 
kadrovskega planiranja se nam vedno bolj izraža v porastu nezaposle
nosti nekaterih poklicev (sem lahko štejemo pedagoške poklice, 
medicinske sestre, vzgojiteljice). V začetku tega srednjeročnega obdob
ja smo z načrtnimi akcijami in pospešeno štipendijsko politiko usmer
jali večje število mladih v take smeri izobraževanja, kjer danes kadra 
ne potrebujemo oziroma ga ne zaposlujemo (izobraževanje in vzgoja, 
otroško varstvo, zdravstvo) pa morda še kje?

Čeprav smo pred leti trdili ravno nasprotno, da bomo te kadre 
potrebovali v velikem številu.

S kvaliteto kadrovskega povpraševanja s strani združenega dela ne 
moremo biti zadovoljni, ker smo že prej zapisali, čeprav je tako' zapo
slovanje odraz obstoječe strukture dela. Prestrukturiranje gospodar
stva. uvajanje sodobnejše tehnologije in razvoj lahko zagotovijo samo 
visokostrokovno usposobljeni kadri, ki pa jih združenemu delu občine 
in regije še vedno primanjkuje, saj je delež strokovnih kadrov v občini 
še močno pod republiškim povprečjem, kar še posebej velja za področ
je gospodarstva.

Kvalifikacijsko strukturo zaposlenih v letih 1972, 1982 in 1984 
prikazujemo v naslednji tabeli:
Stopnja 

zahtevnosti

Struktura
1972

zaposlenih 

1882 1984
ata. zapast.
v latu 1884

Ozek profil (NK+PR) 462 43,5 32,7 6.182
Široki profil (PŠ) 359 32 J) 402 7987
Profil tehnika (SŠ) 13.5 16,5 189 3.498
Profil inženir (VŠ) 3,4 4,3 5,4 1917
Profil dipl. inž. (VŠ) 1,9 3,1 32 608

SKUPAJ 100,0 100 Ji 1004) 18292

V obdobju 12-ih let se je kvalifikacijska struktura zaposlenih v 
občini izboljšala za 13,5%, ali drugače povedano število NK in PR 
delavcev se je relativno znižalo od 46,2 % v letu 1972 na 32,7 % v letu 
1984, kar pa je še vedno nad republiškim povprečjem. Najzaznavnejša 
je ta sprememba na nivoju poklicne (za 5,2%) in srednje (za 2,5 %) 
šole; najmanjša pa na ravni višje (za 2 %) in visoke (samo za 1,3 %) šole. 
Primanjkuje nam predvsem visokostrokovno usposobljenih kadrov, ki 
bi bili sposobni snovati nove programe in razvijati obstoječe v okviru 
danih materialnih možnostih. Najbolj smo deficitarni na kadrih 
tehničnih usmeritev.

Od 608 zaposlenih kadrov z visoko izobrazbo v občini jih dela 
neposredno v gospodarstvu samo 202 ali 1,3 % vseh zaposlenih. Če tu 
odštejemo profile, ki niso neposredno vezani na proizvodnjo (ekono
miste, pravnike in druge družboslovne poklice) je to stanje še slabše. 
Tako neugodno kadrovsko strukturo zaposlenih bi lahko v združenem 
delu izboljšali samo z ustreznejšo štipendijsko politiko, Žal pa ugota
vljamo, da TOZD iz leta v leto razpisujejo manj kadrovskih štipendij, 
predvsem na VI. in VIL zahtevnostno stopnjo. Pričakovati priliv 
strokovnih kadrov od drugje je iluzorno, saj je prav odliv teh kadrov iz 
občine večji kot priliv. Da bi te kadrovske probleme v okviru občine 
hitreje razreševali bi morali začeti celovitejšo akcijo vseh dejavnikov do 
poklicnega usmerjanja preko osnovne šole in šol usmerjenega izobra
ževanja, štipendijske polike do samih TOZD, ki bi tem kadrom zagota
vljale boljše pogoje dela, hitrejšo možnost napredovanja in še marsi
kaj. Saj si brez tehničnih' kadrov ne moremo zamišljati hitrejšega 
razvoja in prestrukturiranja obstoječe proizvodnje.

Pregled o gibanju zaposlovanja in realizacija načrtov zaposlova
nja po posameznih TOZD, dajemo samo za področje industrije, na 
koncu informacije. TOZD in delovne skupnosti z ostalih področij ne 
prikazujejo, ker v zadnjih treh mesecih ni prišlo do večjih sprememb. 
Kompleten pregled pa je bil za vse TOZD in delovne skupnosti obja
vljen pri devetmesečni informaciji.

2. 3. ZAPOSLOVANJE PRIPRAVNIKOV
Z načrti zaposlovanja so TOZD in druge delovne skupnosti v 

soboški občini za leto 1984 napovedale 197 pripravniških mest, kar je 
očitno premalo z vidika priliva iz šol. Saj je v šolskem letu 1983/84 
zaključila usmerjeno izobraževanje številčnejša generacija mladih na 
IV. zahtevnostni stopnji in vsem tem bi morali zagotoviti pripravniška 
mesta. Sledeč sprejetim določilom iz SaS o usklajevanju letnih načrtov 
zaposlovanja, da TOZD in delovne skupnosti 2/3 vseh dodatnih in 
nadomestnih zaposlitev od II. zahtevnostne stopnje navzgor pokrijejo s 
pripravniki, bi morale te v letu 1984 zaposliti okoli 452 pripravnikov, 

rib prizadevanjem delavcev strokovne službe v neposredni stikih s 
p ; tavziki TOZD in drugih družbenopolitičnih dejavnikov, so TOZD 
zaposlile samo 309 pripravnikov, kar je sicer več kot pa so napovedale 
(179). a še vedno precej manj, kot pa bi morale po SaS.

Kvalifikacijska struktura zaposlenih pripravnikov

' Številke H ulomkovo črtico «o kadrovski štipendisti.

Stopnja 

zahtevnosti

Število pripravnikov •

PMranfh Vključenih Struktura

II. in III. 9/9 27
8,7'

IV. 17/17 127 412

V. 28/23 85 30,7

VI 10/8 30 9.7

VII. 7/6 30 8,7

SKUPAJ 71/63 309 1041
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KV — struktura vključenih pripravnikov nam potijuje tezo, da 
struktura dela pogojuje zaposlovanje strokovnih kadrov in ta ni preveč 
dobra. Resnica pa je tudi, da zaenkrat v populaciji prijavljenih iskalcev 
zaposlitve nimamo večjega števila delavcev z visoko izobrazbo, ali pa 
vsaj ne takih, kot jih išče združeno delo. Od 309 zaposlenih pripravni
kov so TOZD zaposlile le 150 za nedoločen čas, vse ostale pa za dolo
čen čas (159). To neugodno razmerje med zaposlovanjem pripravnikov 
za določen in nedoločen čas je trenutno bolj formalnega značaja, lahko 
pa to postane problem, če bi se po opravljenem pripravništvu večje 
število delavcev vračalo v status nezaposlenih. Največ pripravnikov so 
zaposlile Mura. Panonija, Živinorejski zavod, Potrošnik, Splošna 
bolnica in Skupščina občine (strokovna služba).

3. DELO PREKO POLNEGA DELOVNEGA ČASA (NADURE) IN 
POGODBENO DELO

Š samoupravnim sporazumom o usklajevanju letnih načrtov, 
zaposlovanja za leto 1984 in 1985, so se TOZD in delovne skupnosti v 
okviru občinske skupnosti za zaposlovanje dogovorile, da bodo zmanj
šale obseg nadurnega in pogodbenega dela na najmanjšo možno mero 
in na ta način omogočile zaposlitev večjemu številu novih delavcev, 
četudi samo za določen čas. ’

Po razpoložljivih podatkih o obsegu nadurnega dela, v letu 1984, 
ki smo jih dobili iz združenega dela, pa vidimo, da niso bili doseženi 
kakšni zaznavnejši rezultati. Obseg nadurnega dela se je zmanjšal 
samo za 0,4 % ali od 505.071 nadur v letu 1983 na 503.162 nadur v letu 
1984. Vsa prizadevanja izven združenega dela niso dala rezultatov 
(sklepi in priporočila zborov skupščine Občine, IS, DPO in samouprav
nih organov občinske skupnosti za zaposlovanje). Menimo, da na 
obseg nadurnega in pogodbenega dela lahko v največji meri vplivajo 

* isključno v samih OZD, zato bi morali vse razprave in aktivnosti okrog 
tega problema usmeriti v združeno delo. V večini OZD zagovarjajo 
stališče, da brez nadurnega dela nekaterih nalog iz proizvodnega 

. programa ne bi mogli realizirati pravočasno, oziroma da je narava in 
obseg dela določenih obdobjih tak. da ga ni mogoče opraviti drugače 
kot z nadurami.
Pregled nadurnega dela po področjih v letu 1984:

Št. del.

1—XIII.

Št. nadur

1983

Št del

1—XII.

Št. nadui

IBM
INO

84/83

01 Industrija 5.515 293582 1.157 336.633 1145
02 Kmetijstvo 255 30.182 159 32.308 1079
03 gozdarstvo 1 110 — —. —
05 Gradbeništvo 523 38.803 269 24.318 63.0
06 Promet in zveze 194 39.299 103 34.086 86,7
07 Trgovina 70 2.775 110 7274 282,1
09 Obrt in os. storitve * 61 5.414 69 1.067 19,7
10 Stan. kom. dej. 82 3.845 22 1.217 31,7
11 Fin. tehn. st. 29 831 20 511 61,5

GOSPODARSTVO 6.730 414921 1909 437.414 105,4
12 Izobraž., znanost 286 39.862 56 8.685 219
13 Zdravstvo, soc. var. 458 49.739 459 57.063 114,7
14 DPO, DPS. SIS 8 549 — — —
NEGOSPODARSTVO 752 90.150 515 65.748 729

SKUPAJ 7.482 505971 2.424 503.182 99,6
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Iz pregleda je razvidno, da seje obseg nadurnega dela zmanjšal na 
vseh področjih izjema je industrija, ki beleži rast nadurnega dela za 
14,6 % in trgovina, kar za 3 krat. Nadurno delo so povečali tudi na 
področju zdravstva in socialnega varstva. Od OZD ima največ nadur
nega dela Mura in MIS (Mesna industrija), v negospodarstvu pa Splošna 
bčlnica. Glede dajanja podatkov o nadurnem delu lahko zapišemo, da 
so v nekaterih sredinah zelo površni, kar otežuje izdelavo realne infor
macije o tej problematiki.

Glede dela po pogodbah, lahko zapišemo, da se je obseg dela 
zraženo v delovnih urah v letu 1984 v primerjavi z letom 1983 močno 
povečal in sicer kar za 78,5 % in od 144.991 ur leta 1983 na 253.860 ur v 
letu 1984. Največ pogodbenega dela so imele TOZD s področja kme
tijstva.

4. BREZPOSELNOST
V tem srednjeročnem obdobju raste od leta v leto število prij avljenih 

iskalcev zaposlitve v občini. Ob koncu leta 1982je bilo prijavljenih 1.164 
iskalcev zaposlitve, leta 1983 že 1.338 in ob koncu leta 1984 že 1,529 ali 
za 14,3 % več kot leto dni prej. Počasi pa se zmanjšuje delež žensk v 
skupnem obsegu brezposelnih predvsem na račun povečanih zaposlit
venih možnosti v zadnjih dveh letih v DO Mura. Delež žensk v skupnem 
obsegu brezposelnih je znašal ob koncu leta 1984 38,5 % ali 589 žensk. 
Pred nekaj leti se je ta delež gibal okoli 60 %. 911 iskalcev zaposlitve ali 
59.6 % vseh brezposelnih je mlajših od 26 let; 665 oseb ali 43,5 % vseh 
brezposelnih išče prvo zaposlitev, med njimi raste delež strokovno 
usposobljenih iskalcev zaposlitve s končano IV. in V. zahtevnostno 
stopnjo (medicinske sestre, vzgojiteljice) posebej problematični glede 

zaposlitve pa so gimnazijski maturanti, ki niso bili uspešni pri študiju. 
Število teh se vsako leto skokovito povečuje, kar bi nas moralo še posebej 
skrbeti, vključno s šolo, ki te kadre izobražuje.

O sami brezposelnosti v občini je bilo veliko napisanega. Vodile so 
se in še se vodijo razprave o tem problemu. Na razni formih, ki pa ne 
zagotavljajo trajnejše rešitve tega zelo občutljivega in ključnega pro
blema naše družbe, predvsem z vidika mladih. Učinkoviteje bi lahko ta 
problem reševali samo znotraj združenega dela predvsem zaposleni 
delavci, če bi se zavedali težine tega problema, da gre za našo mlado 
generacijo, ki bi ji prvenstveno morali zagotoviti delo na tak ali drugačen 
način. Menimo, da niso dovolj stališča in priporočila raznih forumov, ki 
sijih potem v nekaterih sredinah tolmačijo tako ah drugače, imamo večje 
število DO, ki že leta ne zaposlujejo dodatnih delavcev, ne razpisujejo 
kadrovskih štipendij, ker so same sebi zadostne, ne da bi na te probleme 
gledali iz širšega družbenega vidika in potrebe.

5. ZAKLJUČKI IN PREDLOGI
Razprave o problemih zaposlovanja in brezposelnosti bi morali 

prenesti v združeno delo, kajti le tam vidimo rešitve tega problema.
Boljšo strukturo zaposlenih si lahko v družbenem delu zagotovimo 

sami z učinkovitejšo in dolgoročno štipendijsko politiko, ki bo odraz 
potreb razvoja sleherne delovne organizacije.

Nujno je doseči večjo povezanost med izobraževanjem in zapos
lovanjem. Zato nam ne bi smeli biti vseeno kakšno mrežo šol imamo v 
občini in regiji. Saj je končni cilj izobraževanja zaposlovanje.

II. PLAN ZAPOSLOVANJA
V OBČINI MURSKA SOBOTA
ZA LETO 1985

S planom zaposlovanja v občini Murska Sobota za leto 1985 (v 
nadaljnjem besedilu: plan zaposlovanja) konkretiziramo določila 

' občinske Resolucije o izvajanju družbenega plana za obdobje 1981—85 
v letu 1985. Plan zaposlovanja temelji na samoupravnem sporazumu O - 
usklajevanju letnih načrtov zaposlovanj a, ki so ga sprejele OZD v okviru 
občinske skupnosti za zaposlovanje. Temeljni cilji politike zaposlovanja 
v letu 1985 so: .

— produktivno, ekonomsko upravičeno zaposlovanje, ki s poveča
njem zaposlenosti hkrati ustvari večji obseg in večjo kakovost proiz
vodnje in storitev ter večji dohodek

— vsaj dve tretjini novih in nadomestnih potreb po delavcih bodo v 
OZD nadomestili s pripravniki

— število delavcev na neproduktivnih in administrativnih delih se bo 
zmanjšalo

— izboljšanje kvalifikacijske strukture zaposlenih
— odpravljanje nevskladij med izobraževanjem in zaposlovanjem z 

ustrezno politiko vpisa v šole in štipendijsko politiko.
Opredeljeni smotri kadrovske politike temeljijo na dosedanjih raz

merjih procesov zaposlovanja, njihovem aktualnem izražanju in pred
postavljanju prihodnjih družbeno ekonomskih razvojnih usmeritev. V 
bistveno slabših ekonomskih možnostih periferne pomurske regije bo 
njihovo doseganje znatno oteženo, saj se Pomurje po večini kazalcev s 
področja zaposlovanja bolj približuje neugodnim jugoslovanskim kot 
slovenskim razmeram. Prav to mora navajati vse vplivne dejavnike v 
občini in regiji, da upoštevajoč pomen kadrov kot osnovnega faktorja za 
preseganje razvojne zaostalosti načrtujejo in izvajajo smotrno zaposlit
veno politiko.

1 . Na območju občine Murska Sobota se bo ob predpostavki uresni
čenih kadrovskih predvidevanj OZD v letu 1985 zaposlilo okoli 430 
delavcev (dodatne zaposlitve) kar pomeni porast zaposlenosti za 2.2 %: 
na nadomestnih zaposlitvah pa se bo lahko zaposlilo še okoli 350. torej 
skupno 790 delavcev.

Rast zaposlenosti kot jo predvidevajo le|pi načrti zaposlovanja OZD 
globalne ni usklajena z občinsko resolucijo, ki predvideva 2.% rast 
zaposlenosti v letu 1985 ob 3 % realni rasti družbenega proizvoda in 1.5 
— 2 % produktivnosti dela.

Ocenjujemo, da bo v letu 1985 skupaj iskalo zaposlitev okoli 1.260 
oseb; kadrovski priliv iz šol na vseh stopnjah bo znašal okoli 685 oseb 
(generacija šteje okoli 810 mladih). 110delavcev se bo vrnilo iz tujine ih 
okoli 40 delavcev pričakujemo iz deagrarizacije. K lej populaciji iskalcev 
zaposlitve moramo dodati še 1.425 iskalcev zaposlitve iz leta 1984. Pri 
razlagi podatka o potencialnih iskalcih zaposlitve moramo opozoriti še 
na več faktorjev, ki lahko bistveno prispevajo k povečanju ali zmanjšan j u 
napovedanega potenciala v zaposlitev in sicer:

— zmanjšan interes mladih po nadaljnjem izobraževanju
— večja pripravljenost za prostorsko mobilnost iskalcev zapo dite c 
— povečan interes za zaposlitev v zasebnem kmetijstvu.
Upoštevati moramo tudi dejstvo, da se del mlade geneadije. ki 

zaključuje izobraževanje predvsem na V.. VI.. in VIL zahtevnostni 
stopnji v domači kraj ne vrača. Upoštevajoč vse to menimo.da v letu 1985 
bistveno ne bo poraslo število iskalcev zaposlitve v odnosu na leto 1985.
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Pričakujemo pa kvalitetne spremembe v kvalifikacijski strukturi pri
javljenih iskalcev zaposlitve, saj bo zagotovo porasel delež strokovno 
usposobljenih iskalcev zaposlitve od 28,5 % ob koncu leta 1984 na okoli 
35 % v letu 1985. Združeno delo še vedno napoveduje več potreb po manj 
kvalificiranih delavcih.

2. Sledeč obveznosti po sporazumu, da dve tretjini vseh dodatnih in 
nadomestnih kadrovskih potreb OZD pokrijejo s pripravniki, bi te v letu 
1985 moralo prvič zaposliti 526 delavcev od II. zahtevnostne stopnje 
navzgor. Z MK-LP-85 pa so TOZD napovedale samo 244 potreb po 
pripravnikih, ali 31 % vseh potreb iz SaS o usklajevanju letnih načrtov 
zaposlovanja, kar kaže, da tudi v letu 1985 ne bomo zagotovili mladim, 
ki bodo prišli z usmerjenega izobraževanja dovolj pripravniških mest. 
Največ težav bo za zagotovitev pripravništva na kadre s V. zahtevnostne 
stopnje (štiriletna srednja šola), saj bo na tej stopnji letos prva generacija 
zaključila usmerjeno izobraževanje.

Tako kot že nekaj let nazaj se bo največ novih delavcev lahko zapostilo 
v industriji, predvsem tekstilno konfekcijski (DO Mura). Stagnira pa 
zaposlovanje v' gradbeništvu in trgovini kot posledica zmanjšanja in
vesticij m padanja skupne moči prebivalstva. Sledeč smernicam iz 
resolucije pa področje negospodarstva z izjemo zdravstva skoraj ne 
predvideva dodatnih zaposlitev.

3. Osnovni vir priliva v zaposlitev predstavljajo mladi delavci z vseh 
stopenj izobraževanja. Predvidoma bo strukturno kadrovska ponudba v 
letu 1985 naslednja: 147 delavcev bo iskalo delo takoj po končanem 
obveznem šolanju. 62 bo delavcev s krajšimi programi izobraževanja (H. 
in 111. stopnja), 223 s triletnimi programi. 132 s programi V. zahtevnostne 
stopnje. 83 s VI. ih 38 s VII. zahtevnostno stopnjo. Še nadalje bo najbolj 
problematično zaposlovanje delavcev s profili tehnika (V. stopnja) kakor 
tudi ostalih poklicev v katerih so občutni presežki v vsej republiki.

Ohranjanje enake mreže šol kot v letih ekstenzivnega zaposlovanja 
z znatnim deležem zaposlovanja v negospodarstvu, ki je zdaj močno 
limitirano, pomeni reprodukcijo kadrovskih neskladij in vse večje težave 
mladih pri poklicno ustreznem zaposlovanju, upoštevajoč prepočasno 
spreminjanje strukture dela v smislu večje tehnološke in s tem kvalifi
kacijske zahtevnosti.

4. V letu 1985 bo pri Skupnosti za zaposlovanje povprečno pri
javljenih 1.450 nezaposlenih oseb, preko Skupnosti se bo vključilo v delo 
1.070 delavcev. Organizirane priprave za zaposlitev (usposabljanje, 
preusposabljanje) bo deležnih 265 delavcev, med njimi bo 15% delež 
strokovnih kadrov, ki se bodo dekvalificirali zaradi premajhnega po
vpraševanja po poklicih, kijih imajo. Po določilih Zakona o usposab
ljanju in zaposlovanju jnvalidnih oseb bo obravnavanih 18 oseb, od tega 
se jih bo 40 % predvidoma tudi zaposlilo.

5. Zaostrovanje razmer na področju zaposlovanja bo povzročilo, če 
nadaljnje povečevanje števila uživalcev pravic do socialne varnosti iz 
naslova brezposelnosti. Predvidoma bo na novo uveljavilo pravico do 
denarnega nadomestila 172 oseb, do denarne pomoči pa 53 oseb. Po
vprečno mesečno število uživalcev obeh pravic se bo gibalo okoli 100 
oseb, ki bodo tudi pokojninsko in invalidsko zavarovane.

6. Po napovedih OZD bo v letu 1985 razpisanih 164 kadrovskih 
štipendij, od tega 49 ali 29,8 % za kadre na VI. in VII. zahtevnostni 
stopnji. V okviru skupnosti za zaposlovanje bo predvidoma podeljenih 
500 štipendij iz združenih sredstev, približno toliko kot v letu 1984.

7. S poklicno usmerjevalnimi aktivnostmi bomo skušali povečati 
aspiracije mladine za poklicno izobraževanje v Ul in pretek iz usmer
jenega izobraževanja v visokošolski študij s posebnim poudarkom na 
usmerjanju v deficitarne poklice. Teh aktivnosti bodo deležni vsi učenci 
8. razredov OŠ (828) in učenci zaključnih razredov Ul (463).

8. Z načrti zaposlovanja so OZD napovedale, da bo zaradi eko
nomskih in tehnoloških razlogov nastal presežek 56 delavcev. Te delavce 
bodo OZD v sodelovanju s strokovno službo skupnosti prerazporedile v 
okviru delovnih oziroma sestavljenih organizacij ali v druge DO z 
organiziranim preusposabljanjem.

9. Skupnost za zaposlovanje se zavezuje, da bo med letom 
spremljala uresničevanje plana zaposlovanja, kvartalno posredovala 
podatke javnosti in dvakrat letno izčrpnejšo informacijo za delegatsko 
skupščino in njene organe, DPO in izvršni svet SO.

10. Sestavni del plana zaposlovanja je tabelami pregled planov 
zaposlovanja organizacij združenega dela in delovnih skupnosti v 
občini Murska Sobota.
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s RAZGOVOR Z VITOM ŠIFTARJEM, ČLANOM AK POMURJE MURSKA SOBOTA

Želim si rekord tudi na 100 metrov
Pred kratkim je član AK Pomurje iz Murske Sobote Vito Šiftar 

na republiškem dvoranskem prvenstvu v Celju postavil mladinski 
državni in absolutni republiški rekord v teku na 60 m s časom 6.88. Z 
njim smo se pogovarjali o letošnji sezoni.

— Kako si se pripravljal na 
letošnjo sezono?

»Priprave na letošnjo sezo
no so za razliko od prejšnjih 
potekale zelo dobro. Bil sem na 
desetdnevnih pripravah v Budim
pešti na. Madžarskem v skupini 
slovenskih prerspektivnih šprin- 
terjev. Te priprave so bile odlič
no organizirane, tako da sem bil 
z njimi zelo zadovoljen in mi
slim. da so mi tudi veliko koristi
le. Poleg tega sem se udeležil 
tudi dveh močnih mednarodnih 
mitingov, to je na Dunaju in v 
Budimpešti, kjer smo še pomerili 
z mlado reprezentanco Madžar
ske. Mislim, da so mi tudi ta 
tekmovanja zelo koristila, saj so 
tekmovanja najboljši treningi.«

— Koliko pa sicer treniraš 
in pod čigavim strokovnim vod
stvom?

. »Treniram do šestkrat te
densko pod vodstvom trenerja 
Lebarja, ki mi je v teh letih nudil 
veliko in je tudi najbolj zaslužen 
za moje uspehe. Seveda pa vseh 
teh uspehov tudi ne bi bilo, če ne 
bi imeli profesorji na srednješol
skem centru v Murski Soboti 
toliko razumevanja.«

— Nekaj časa so te pestile

poškodbe. Kako je s tem, ali si 
povsem okreval?

»S poškodbami na srečo v 
letošnji sezoni nimam težav in 
upam, da bo tako tudi vnaprej. 
Pred dnevi sem prebolel gripo in 
bil nekaj časa odsoten s trenin
ga. vendar je sedaj vse v redu in 
upam lahko, da bo tako ostalo 
vso poletno sezono.«

— Razveseljiva vest o tvo
jem rekordu v Celju je prišla 
prav v času, ko je bila v Murski 
Soboti velika atletska prireditev 
— državno prvenstvo v krosu. 
Tvoj dosežek sta zelo ugodno 
komentirala zvezna kapetana

Ivica Matijevič in Dane Korica. 
Kako je torej bilo v Celju?

»Tekmovanje v Celju je bilo 
zadnje v vrsti dvoranskih tekmo
vanj v letošnji zimski sezoni. 
Tekmoval sem brez vsake obre
menitve in tako' tudi dober 
rezultat ni mogel izostati. Seve
da sem izredno vesel, da mi je 
prav na Zadnjem tekmovanju 
uspelo porušiti stari mladinski 
državni rekord.«

— Pred teboj je letošnje 
atletska sezona, nastopi v držav
ni reprezentanci in tudi številna 

■tekmovanja. Kaj lahko ljubitelji 
atletike pričakujejo od tebe?

. »Želim si predvsem rezulta
tov. To je — čim bolj se približati 
absolutnemu republiškemu 're
kordu in pa seveda postaviti nov 
mladinski državni rekord v teku 
na J00 m. Od pomembnejših 
tekmovanjih, ki me čakajo, so 
balkanske mladinske igre na 
Kreti in pa številna domača 
tekmovanja, na .katerih bom 
moral potrditi formo, to še 
posebej velja za republiško in 
državho 'prvenstvo ter atletska 
pokala Slovenije in .Jugoslavije. 
V mesecu avgustu pa je v Nem
ški demokratični republiki ev
ropsko . mladinsko prvenstvo, za 
katerega pa še ne vem. če se ga 
bom lahko udeležil, ker me čaka 
služenje vojaškega roka. '

Feri Maučec

----- -- STRELSTVO —-----------------------------------------------------------

NASTOPILO BO 140 PIONIRJEV
IN PIONIRK

Občinska strelska zveza Murska Sobota bo v nedeljo organizator 
republiškega prvenstva za pionirje in pionirke v streljanju z zračno puško. 
To je že drugič, da jim je Strelska zveza Slovenije zaupala organizacijo 
republiškega tekmovanja (leta 1983 prvenstvo ŠSD). Na tekmovanju v 
Murski Soboti bo sodelovalo okrog 140 pionirjev in pionirk, med njimi 9 
pionirjev in 4 pionirke iz soboške, 6 pionirjev in 5 pionirk iz ljutomerske 
ter ena pionirka iz radgonske občine. Že na dosedanjih republiških tek
movanjih so se pomurski pionirji in pionirke večkrat izkazali, saj so 
osvojili več prvih mest v ekipni in posamični konkurenci ter postavili nove 
republiške rekorde. Med rekorderji so bili: Ljubo Špindler iz Ljutomera, 
Aleš Stevanec iz Tišine in Manuela Rudolf iz Ljutomera. Tudi tokrat 
lahko pričakujemo, da bodo pomurski strelci in strelke posegli po 
najvišjih mestih. Organizator tekmovanja, občinska strelskj zveza 
Murska Sobota, se bo potrudila, da bo tudi tokrat tokrat tekmovafije 
vzorno pripravila.

Zmagi Ljutomera in Noršinec
Končano je bilo 86. kolo tekmovanja v drugi slovenski sttelski ligi -~ 

vzhod. Ekipa SD Ljutomer je premagala ekipo SD Franc Lešnik-Vuk iz 
Hotinje vasi s 1458:1446 krogov. Ljutomerčani pa so dosegli naslednje 
število krogov: Ljubo Špindler 370, Manuela Rudolg 366, Sandi Špindler 
364 in Franc Rubin 358 krogov. Zmago so dosegli tudi strelci SD 
Norštnci. Premagali so SD Mrož iz Titovega Velenja s 1439.1420 krogov.. 
Posamezno: Franc Balaško 364, Karel Turner 364, Stefan Balaško 359, 
Marjan Madjar 352 krogov. SD Mura pa je izgubila z ekipo Prvega 
pohorskega bataljona iz Ruš s 1452:1461 krogov. Posamezno: Janez Hor
vat 372, Branko Bukovec 371, Mirko Horvat 358 in Viktot Dundek 351 
krogov.

KEGUANJE

Konstruktor--
Radenska Garda 

5349:5113
V 9. kolu tekmovanja slovenske 

moške kegljaške lige je Kon
struktor v Mariboru prepričljivo 
premagal Radensko Čardo in seji 
tako oddolžil za poraz v 
Ljutomeru. Radenska Čarda: 
Smodiš 927, M. Steržaj 856. 
Drvarič 845. Horvat 841, Kovačič 
826 in H. Steržaj 818 kegljev. V 
naslednjem kolu igra Radenska 
Čarda v Ljutomeru z ekipo Tek- 
stine iz Ajdovščine.

— KOŠARKA-----------------------

Slovan-Pomurje 
100:73

Sobočani so po pričakovanju 
ostali praznih rok v Ljubljani. 
Koše za Pomurje so dosegli: Mer
klin 39, Roškar 10, Rajbar 12, 
Marinič 8, Juteršnik 4. V nasled
njem kolu igra Pomurje doma z 
vodečo ekipo TIME MTT iz Mari
bora.

ROKOBORBA

Kranjc drugi v Skopju
V Skopju je bilo izbirno tek

movanje za sestavo mladinske 
državne reprezentance v prostem 
slogu. Na-tekmovanju so nastopili 
tudi. pomurski rokoborci. 
Najuspcšnjejši med njimi je bil Vi
to Kranjc, ki je v kategoriji do 90 
kg zasedel drugo mesto. V borbi za 
prvo mesto je tesno izgubil z 9:7 š 
tekmovalcem Vardarja- 'so. Sicer 
pa je dosegel štiri zmage in še en
krat dokazal, da se razvija v dob
rega tekmovalca, od katerega lah
ko več pričakujemo v prihodnje. 
Ostali pomurski tekmovalci so 
ostali brez uvrstitve. Miloš Horvat 
pa zaradi poškodbe ni nastopil.

B. D.

—— Rokomet ———————

Zmagala 
Mura

Športno društvo Mura iz Mur
ske Sobote je v počastitev dneva 
žena pripravilo ženski rokometni 
turnir, na katerem je sodelovalo 
šest ekip. Zmagala je ekipa Mure 
pred Modo iz Gornje Radgone in 
Pomurskim zdravstvenim centrom 
Murska Sobota.

Odranci in Polana
V Lendavi je bilo občinsko tek

movanje šolskih športnih društev v 
rokometu. Med pionirji je zmagala 
ekipa OŠ Odranci pred OŠ'Bistrica 
in OŠ Dobrovnik. Pri pionirkah pa 
je bila najuspešnejša ekfpa OŠ 
Velika Polana pred OŠ Odranci in 
OŠ Dobrovnik.

Kajakaštvo

Karaš in
Verešprva

LBD je pripravilo prvo le
tošnjo tekmovanje v spustu na 
divjih vodah na 11 km dolgi 
progi na reki Ljubljanici od 
Podpeči do Tromostovja v 
Ljubljani. Nastopilo je okrog 
100 kajakašev iz Slovenije in 
Hrvaške. Med njimi sta sode- 
lovalp tudi Milan Karaš in- 
Miran Vereš, člana BD Mura 
iz Kroga, in se lepo odrezala. 
To še posebej velja za Milana 
Karasa, ki je brez konkurence 
zmagal pri Članih K-L Milan 
Vereš pa je bil prvi v K-l med 
mladinci.

Panonija pri članih. Tišina pri pionirjih
Končano je 11. kolo v občinski strelski ligi Murska Sobota. V A ligi 

vodi Panonija z 20 točkami, kolikor jih ima tudi druga ekipa Noršinec. 
Sledijo: SCT in Cankova po 18, Tišina 17, Graničar H, Gančam 10 točk 
itd. V B ligi vodi SD ABC Pomurka z 22 točkami pred Skakovei 20, 
Gederovci, Tišino B in Cankovo B po 16, Obrtniki 14*točk itd. Med 
posamezniki je na prvem mestu Janez Horvat (Mura) s 4036 krogi pred 
Stefanom Balaškom (Nor.) 5995, Dragom Pertocijem (Tiš.) 3957 krogov 
itd. V občinski pionirski ligi vodi SD Tišina s 144 točkami pred Muro 141, 
Sebeborci 112, Noršinci 106, Salovci 94 točk itd. Med posamezniki je na 
prvem mestu Robi Červek (Mura) s 1719 krogi pred Brankom Behkom 
(Tiš.) j606 in Robijem Pertocijem (Tiš.) 1488 krogov.

——ODBOJKA----------------------------------- -—---------------------------

TURNIR OB DNEVU ŽENA
Odbojkarska zveza Pomurja je v sodelovanju z OK Puconci prT 

pravila tradicionalni ženski odbojkarski turnir ob dnevu .zen®- 
Puconci si v zadnjem času veliko prizadeva za razvoj odboj e. 
voritveni slovesnosti so podelili priznanje predsedniku OZ Pomurje 
miru Milisavljeviču za ustvarjalni prispevek k razvoju zenske jI
Pomurju, ostalim odbojkarskim delavcem pa so izreku priz j . 
Privrženci odbojke so z zadovoljstvom ugotovili, da je o j 
Pomurju v zadnjih letih vsestransko napredovala.

Rezultati turnirja: Pomurje : Mladost 2:0, Mladost : Puconci 1:2 in 
Pomurje : Puconci 2:0.Vrstni red: 1. Pomurje, 2. Puconci, 3. Mladost 
Murska Sobo(a.

Mija Roudi

ZMAGI LJUTOMERA IN RADENEC
V nadaljevanju prvenstva v drugi slovenski odbojkarski ligi vzhod 

so odbojkarji Radence zmagali v Šempetru s tamkajšnjo c rugo e ipp z 
rezultatom 3:2. Ljutomera je v Križevcih premagal Topolšico p av la. o 
s3:2 V ženski konkurenci pa je ekipa Kajuha premagala I ommje s

VESTNIK, 14. MARCA 1985

Jesenice- 
Metalservis Pomurje 

71:45
Oslabljene Sobočanke so izgu

bile na Jesenicah. Koše za 
Pomurje so dosegle: Šiško 16, 
Škraban 12, Kardoš 9, Katančič 6, 
Kuharič in Brumen po 2. V nasled
njem kolu ig’ra Metalservis 
Pomurje doma z ekipo Kladivarja.

----- KOŠARKA ...........

Ekipi Pomirja 
v polfinalu

V Murski Soboti je bil četrt
finalni turnir v okviru festivala 
pionirske košarke za pionirje in 
pionirke. V konkurenci pionirk je 
Pomurje premagalo Comet s 
46:38, medtem ko Senovo ni na
stopilo. Na tekmovanju pionirjev 
je Pomurje premagalo Comet 
68:50 in Slovensko BistriCo z 
89:36. Obe ekipi Pomurja sta se 
uvrstili v polfinale.

Izkupiček turnirja za kirurgijo
Športno društvo Polana iz Velike Polane je skupaj z mladino pripra

vilo šahovski turnir, na katerem je sodelovalo 50 šahistov. Zmagal je Šte
fan Zelko pred Štefanom Kramarjem, in Jožetom Vukom. Izkupiček tur- 
niija v znesku 21.500 dinarjev so namenili za dograditev kirurškega blo
ka.

SHHHDVORANSKI HOKEJ

■ Pomurje prvak Slovenije ■
IV Celju je bilo organizirano ii. prvenstvo Slovenije v S 

dvoranskem hokeju. Sodelovalo je pet ekip, pomurski hokejisti ■ 
pa sp prikazali najboljšo igro, saj je Pomurje osvojilo prvo

_ mesto in naslov prvaka za leto 1984. drugo pa ekipa Murske _ 
B Sobote, kar je lep uspeh. Hokejisti Pomurja so premagali K B Gaberje Celje z 2:1. Svobodo s 7:4, Partizana L Cankar s 5:2 in E 
■ Mursko Soboto s*5:2. Ekipa Murske Sobote pa je premagala ® 

Svobodo s 5:4. Partizana L C. Maribor s 4:2. Gaberje Celje z 2:0

I in izgubila s Pomurjem. Gole za Pomurje so dosegli: Časar 8. ■ 
M; Mesarič 5. Glavač 3. Kerman 2 in Malok L Za Mursko ■ 
Soboto pa so bili uspešni: L. Zelko 8, Kuhar 4. V. Zelko . S tem g 
je bila zaključena zimska sezona v dvoranskem hokeju. ?omur-

Iski hokejisti bodo začeli s pripravami za letno sezon ki se k 
začne aprila. Status obetavnih športnikov so dobili: Vito Fujs. B
Vito Zelko. Vlado Bukvič. 
Čarni.

Marjan Malok. Drago Kuhar in Igor

POMURJE 
M. SOBOTA 
SVOBODA

M CELJE
k PIC MARIBOR

MOŠ
NAMIZNI TENIS

NASTOPAJO VSI NAJBOLJŠI
NTK Sobota je organizator letošnjega republiškega prvenstva za 

pionirje in pionirke posamezno ter dvojice, ki se ga bo udeležilo 64 
pionirjev in 32 pionirk, ki so si pridobili pravico do udeležbe na regijskih 
kvalifikacijah. Pomurci bodo zastopani z 12 pionirji in 5 pionirkami in od 
njih pričakujemo,da bodo nadaljevali tradicijo. uspešnih nastopov na 
republiških tekmovanjih. Letos sicer nimajo možnosti, da bi ponovili 
lanske rezultate, ko so v moški konkurenci osvojili vse možne naslove, 
vendar tudi pričakujemo nekaj visokih uvrstitev. Pri pionirjih posamezno 
je absolutni favorit državni pionirski reprezentant Smrekar, od domačih 
pa se lahko visoko uvrstita Mirko Unger ih Matjaž Žitek, ki sta favorita v 
dvojicah.. Pri dekletih je glavni favorit državna pionirska reprezentantka 
Frelihova, na precej visoko uvrstitev pa lahko računa Nina Drozdek iz 
Radgone. Domačin pa se bo potrudil za uspešno organizacijo prvenstva.

M. U.

DOBRE UVRSTITVE
Tretji republiški selekcijski turnir članov, kije bil na Ravnati, je z 

izjemno državnih reprezentantov Kovača in Urha, zbral /se najboljše 
slovenske igralce. Štirje Sobočani — Benko, Benkovič, Horvat In Kuzma 
— so svojo nalogo opravili dobro, saj so po dobrih igrah dosegli solidne 
uvrstitve.

V najboljši skupini slovenskih članov je Benko dosegel rezultat 6:5 
in osvojil šesto mesto, kar je njegova najboljša uvrstitev na republiških 
selekcijskih turnirjih. V drugi skupini je presenetil Benkovič, kije z 
rezultatom 9:2 osvojil odlično drugo mesto, kar je njegova najbol ša 
uvrstitev na članskih turnirjih. Razveseljivo pa je tudi tetje mesto 
nekdanjega-državnega mladinskega prvaka Horvata, kije po nekaj letih 
premora spet zaigral na republiškem selekcijskem turnirju n dosegel 
rezultat 8:3 ter se pred nadaljevanjem tekmovanja v MRLZ vrača v 
solidno formo. Najmlajši Kuzma pa je z rezultatom 5:6 zasedel deveto 
mesto, bolj kot sama uvrstitev pa že dalj časa zbuja skrb njeffova slaba 
'E™- MU

POMURCI USPEŠNI
Tretji selekcijski turnir SV regije za pionirje, kije bit v oendavi, je 

v nekoliko okrnjeni konkurenci prinesel največ uspeha pomurskim 
predstavnikom, čeprav je treba povedati, da na turnirju niso nastopili 
tisti igralci in igralke, ki igrajo na republiških selekcijskih t urnirjih.

V prvi skupini pionirjev je Nemeš (So.) zasedel 2. mesto. Utroša 
(Le.) 3. mesto. Županek (So.) 4. in Vidič (Le.) 5. mesto. V drugi skupini 
je zmagal Fišer pred Kuharjem (oba So.), tretje mestoje zasedel Tratnjek 
(Bel.) in peto Gerič (Le.). V tretji skupini je Flegar (So) zasedel tretje 
mesto. V prvi skupini pionirk je zmagala Vogrinčeva (Ra.) pred Kup
ljenovo (Cven). četrto mesto pa je zasedla Koroščeva (Bel). V drugi 
skupini je Štotlova (Cven) zasedla drugo. Marinič (Cven) pa tretje mesto

M. U.

PARTIZAN ŠE POKALNI PRVAK
Na občinskem pokalnem tekmovanju v namiznem tenisu, ki se ga 

je udeležilo pet ekip iz ljutomerske občine, je zmagala ekipa Partizana 
iz Ljutomera, ki je v finalu premagala Cven s 5:3. Tako je Partizan 
poleg naslova občinskega prvaka osvojil še naslov občinskega pokalne
ga prvaka. Tretje mestoje osvojila druga ekipa Cvena.

Na občinskem pionirskem tekmovanju je sodelovalo 42 pionirjev 
rn pionirk iz sedmih šol ljutomerske občine. Rezultati — mi. pionirji: L 
Marko Sovič (Lj). 2. Boštjan Korošec (Lj). 3. Jožek Ivančič (Cv); ml. 
pionirke: 1. Mateja Sever. 2. Klavdija Stoti. 3. Simona Marinčič (vse 
Cven); st. pionirji: L Damir Bežan. 2. Tejo Makoter (oba Bučkovci), 3 
Boris Smodiš (Cven); st. pionirke: L Nataša Kupljen. 2. Mateja Sever, 
3. Alenka Makoter (vse Cven).

S. Žunič

PRIJATELJSKI NOGOMET
Odigranih je bilo nekaj prijateljskih tekem. Rezultati: Feldbach: 

Mura 2:2, Sloga (Štrigova): Nafta 0:4, Mura: Fering 4:0 in Radkefsburg: 
Nafta 1:4.

------ PREDSTAVLJAMO VAM------ ------------------------------------------

Štefan Kučan - občinski sodnik
Strelska družina Tromejnik 

Gornji Petrovci, ki šteje' blizu 80 
'aktivnih članov, ima tudi tri ob
činske strelske sodnike’. Najriilajši 
med njimi je štirinajstletni Štefan 
Kučan iz Lucove, učenec 8. raz
reda osnovne šole v Gornjih Pe- 
trovcih. Ves čas tudi uspešno 
nastopa za svojo družino na tek
movanjih. Pravi, da ga je za strel
stvo navdušil mentor v šoli, pa 
tudi oče, ki se je že prej ukvarjal s 
strelskim športom. Zlasti je vesel, 
da je uspešno opravil izpit za pb 
vinskega strelskega sodnika in da 
lahko vodi tekmovanje v soboški 
občini. ■ M.Gašpar
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NESREČA Z MOTORNO ŽAGO
• izza parkiranega poltovomega avta v Motovilcih je stekla na cesto 

5-letna K. A. iz Motovilec. Prav tedaj pa je pripeljala z osebnim avtom 
Cvetka F. iz Motovilec in z desnim blatnikom zadela deklico ter jo zbila 
po vozišču.

• Lendavski miličniki so 8. marca ponoči ustavili voznika kolesa z 
motorjem Deziderja Gala iz Lendave in mu prepovedali nadaljnjo 
vožnjo, ker je bil vinjen. Opozorila ni upošteval, kar je bilo usodno: čez 
dobri dve uri je pade! in se tako hudo poškodoval, daje v življenjski 
nevarnosti

• V Križevcih pri Ljutomeru je zaneslo na levo osebni avto, ki gaje 
vozil Bojan Hladen iz Ključarovec. in trčilje z osebnim avtom, s katerim 
seje naproti pripeljala Miroslava Šumak iz Vučje vasi. Šumakova in 
njena sopotnica Frančiška Šumenjak iz Vučje vasi sta se poškodovali, na 
vozilih pa je škode za 450.000 dinarjev.

• Občani Negove so sporočili na oddelek milice, da sta v vasi dva 
neznana moška, ki sta vlomila v prostore gradu. Dva miličnika sta šla 
takoj v akcijo in storilca dohitela pri Ihovi. Gre za Ivana Kovačiča, 24 let, 
in Milana Frasa. 25. oba sta doma na lvanjševskem vrhu. Med legiti
miranjem je Kovačič namesto osebne izkaznice potegnil iz suknjiča 
litrsko steklenico in zamahnil proti miličniku, vendar ga je ta obvladal in 
zvezal. Na miličniški postaji sta se nekoliko pomirila. Ker sta storilca 
brcala v vhodna vrata stanovanj, zlomila ena vhodna vrata, druga pa 
snela s tečajev, prerezala gume na avtu in počela druge vragolije, ju bodo 
ovadili sodišču.

• 6. marca ob 17.30 je čuvaj v ljutomerskem Marlesu opazil plamen 
nad silosom žagovine. Brž so obvestili gasilce, ki so preprečili širitev 
ognja in večjo škodo. Domnevajo, daje žagovino zanetil košček lesa, ki 
se je ožaril pri kakem mizarskem stroju in po ventilatotju zdrsel med

žagovino. Zaradi tega začetnega požara je bila proizvodnja ustavljena 5 
ur.
. • Prav tako 6. marca je gorelo v Domajincih. Požar je nastal na 
osebnem avtu Milana Kranjca. Ker so zgoreli inštalacija, motor in guma, 
je škode za 400.000 dinarjev,

• 9. marca ob 2.30 pa seje pojavil ogenj na gospodarskem poslopju 
Kristine Flisar v Hrastje-Moti. Gmotna škoda znaša 300.000 dinarjev. 
Požiga je osumljen oškodovankin sin F.J. iz Dobrovnika, ki so ga — 
potem ko so ga izsledili v bližini Hrastje-Mote — za tri dni priprli.

• Pri delu v gozdu moramo biti sila previdni, še zlasti, če delamo z 
motorno žago. Te dni se je spet zgodila huda delovna nesreča. Akacijevo 
drevo je namreč padlo na Jožeta Počiča iz Fokovec in mu prizadejalo 
hude telesne poškodbe.

• Jože Sampl iz Dolnjih Slaveč je oškodovan za 300.000 dinarjev. Te 
dni. ko je prišel domov iz Nemčije, je v stanovanju odkril pravo razde
janje: nekdo, ki je vdrl v hišo, je povzročil na gradbenem pohištvu škodo 
za 150.000 dinarjev, za takšno vrednost pa je odnesel tudi razne gos- 
podinjske predmete oziroma aparate.

• Kmetijski kombinat Radgona je prijavil tatvino 4 prostorninskih 
metrov drv. Nekdo jih je ukradel v Očeslavcih in povzročil za 16.000 
dinarjev škode.

• 9. marca je nekdo vlomil v več kletnih prostorov stanovanj na Titovi 
cesti v Murski Soboti. S kovinskim predmetom je s silo odstranil več 
obešenk. Velike škode sicer ni povzročili, vendar je dejanje močno 
razburilo občane.

• Pa še vest iz Vidma ob Ščavnici: neznanec, kije vlomil v telovadnico 
tamkajšnje osnovne šole, je iz pisalne mize vzel 1.500 dinaijev, polomil 
pa je tudi vhodna vrata; Škodo še ugotavljajo. Š. S.

Inž. Majda Kovač iz Murske Sobote (prispevek društvu) — 2.353 
dinarjev; Anton Puškarič iz Murske Sobote (v počastitev spomina pok. 
mame Marije Murgelj)—2.000 dinarjev; Zina Kerec iz Murske Sobote 
(prispevek društvu)—600 dinarjev; Stefan SreŠ iz Murske Sobote 
(namesto cvetja na grob pok. Vaneka Sreša iz Bratonec)—1.000 dinarjev; 
Družina Žižek iz Murske Sobote (namesto venca na grob pokojne mame 
dr. Stefana Gruškovnjaka)—2.000 dinarjev; Družina Kramar iz Murske 
Sobote (namesto venca na grob pok. mame dr. Stefana Gruškovnjaka)- 
2.000 dinarjev; Osnovna org. sindikata ZSMH (namesto venca na grob 
pok. mame dr. Stefana Gruškovnjaka) —2.000 dinarjev; namesto venca 
na grob pok.' mame Stefana Gruškovnjaka njegovi sodelavci-4.000 
dinarjev; Kristina Plej iz Murske Sobote (namesto cvetja na grob pok. 
mame dr. Stefana Gruškovnjaka)-!.000 dinarjev.

Vsem darovalcem hvala! Sredstva nakazujte na račun 
51900—678—48545 Pomursko društvo za boj proti raku Murska Sobota.

AKCIJA ZBIRANJA SREDSTEV ZA KIRURGIJO SB MURSKA SOBOTA

Doslej zbrali tri in pol milijona dinarjev
Po široki družbenopolitični 

aktivnosti v pripravah za pro
stovoljno zbiranje dodatnih sred
stev za dograditev in opremljanje 
kirurgije SB Murska Sobota, ki so 
jo izvedli posebni akcijski odbori v 
vseh štirih pomurskih občinskih 
konferencah SZDL, usmerjal pa 
akcijski odbor pri PMS SZDL, so 
se začele že tudi samoupravne 
aktivnosti v vseh okoljih naše 
družbene skupnosti po načelu, da 
naj vsak prispeva v skladu s svoji
mi možnostmi. H koncu gredo 
zbori delavcev v ozdih oziroma 
skupnostih in organizacijah. Več 
ali manj so se delavci že povsod 
odločali o akciji zbiranja dodatnih 
sredstev za kirurgijo. Predvsem se 
odločajo žh dva vira zbiranja sred
stev, to je o enem ali dveh 
enodnevnih zaslužkih in o delu 
skladov skupne porabe. Vsem 
samoupravnim organizacijam in 
skupnostim so bili posredovani 
orientacijski zneski prispevkov iz 
sklada skupne porabe v skladu z 
njihovimi dohodkovnimi možnost
mi. Rezultati te akcije se že kažejo, 
saj PZC že dobiva obvestila o 
odločitvah, ki so doslej vse po vrsti 
pozitivne, pa tudi denarna nakazi
la že prihajajo. Eno ali dvodnevni 
zaslužek so doslej že nakazali: 
Splošna obrtna zadruga Prekmur
ka Murska Sobota 50.000 dinar
jev, TOZD PZC Murska Sobota 
— DS 136.552, ZD Murska Sobota 
404.000, Pomurske lekarne 
106.000, ZD Gornja Radgona 
116.000, Zavod za socialno 
medicino in higieno Murska Sobo
ta 70.000, ZD Lendava 145.000, 
OS Salovci 24.000, OS Fokovci

18.000, DS Zavoda za zaposlova
nje Murska Sobota 34.000, OS Ti
šina 55.000, TZO Klas Križevci pri 
Ljutomeru 38.000, OS Prose
njakovci 34.000, Dom oskrbovan
cev Rakičan 61.000, Srednja 
družboslovna in ekonomska šola 
Murska Sobota 63.000, KZ 
Križevci Pri ljutomeru 18.000, 
DS SPIZ Murska Sobota 27.000, 
ABC DS Pravne pomoči 15.000» 
DS SIS družbenih dejavnosti Mur
ska Sobota 132.000, LB Pomurska 
banka Murska Sobota 339.000, 
Fazan Beltinci 33.000 dinarjev.

Skupno se je torej s prispevki eno 
inJ dvodnevnih zaslužkov zbralo 
doslej 1,918.000 dinarjev. Sredstva 
iz sklada skupne porabe pa so do
slej nakazali: Intes — Mlinopek 
Murska Sobota 200.000, Fazan 
Beltinci 15.000, ABC — Zunanja 
trgovina Murska Sobota 350.000, 
Projektivni biro Murska Sobota 
65.500, OŠ 17. oktober Beltinci 
89.000, OS Grad 40.000, SKŠ 
Rakičan 36.000, Zavod za 
ekonomiko in urbanizem Murska 
Sobota 27.000, DS KS Murska 
Sobota 6.000, DS občinske 
skupnosti za zaposlovanje Murska 
Sobota 24.000, Merkator-Univer- 
zal Lendava 50.000, OŠ Ljutomer 
17.000, VVZ Gornja Radgona 
50.000 dinarjev. Skupaj je to do
slej 970.000 dinarjev. V tem času 
so v Pomurskih vaseh tudi zbori 
občanov.

Po pi vih informacijah so se tudi 
kmetje povsod pozitivno izjasnili v 
korist akcije, ponekod pa to 
možnost izkoriščajo tudi za kratka 
zdravstvena predavanja v okviru 
zdravstvene vzgoje prebivalstva.

Vse pripombe, izrečene na teh 
zborih občanov, glede odnosa 
zdravstvenega osebja do pacientov 
in druge pripombe zbirajo v PZC 
in jih bodo posebej analizirali ter 
sprejeli ustrezne ukrepe oziroma 
nanje odgovorili. Konkretnih 
rezultatov še ni, predvideno je, da 
bi aktivisti KO SZDL sami zbirali 
denar po vaseh in prispevke
evidentirali za to posebej
pripravljenih seznamih, ki so jih 
pripravili v PZC.

Tretji del akcije pa poteka preko
razprav v 
združenjih in 
organizacijah.
daje rezultate,

društvih, zvezah, 
družbenopolitičnih 
Tudi ta akcija že 
saj so sredstva že

VILKO FRAHM
Pred dnevi smo se na ljubljan

skih Zalah poslovili od Vilka 
Frahma. znanega prosvetnega 
delavca v Prekmurju, nazadnje 
živečega v Medvodah. Rodil se je 
leta 1905 v Vrbovcu pri Zagrebu, 
kjer je odraščal, obiskoval osnov
no šolo in nato nadaljeval šolanje 
na učiteljišču v Zagrebu. Po 
končanem šolanju leta 1926 so ga 
poslali, da prevzame vodstvo šole 
na Hodošu. Tu je začel svojo 
uspešno učiteljsko pot in se razda
jal med mladim rodom v Prekmur
ju od Markovec. Prosenjakovce. 
Satahovec in nazadnje kot ravna
telj nižje gimnazije v Lendavi vse 
do leta 1956. ko je Prekmurje 
zapustil in odšel na novo dolžnost 
v Medvode, kjer je prevzel mesto 
upravitelja gasilske šole vse do 
leta 1963. Mnogi njegovi učenci, 
zlasti na Goričkem, se ga dobro 
spominjajo kot človeka, ki je znal 
prisluhniti vsakomur in mu v 
življenju pomagati. Mnogim je 
nakazal pot v življenje, za kar so 
mu hvaležni. Bil je preprost in 
odkrit ter zlasti delaven na vseh 
področjih vaškega življenja. Eno 
izmed posebnih področij dela v 
njegovem življenju pa je bilo 
gasilstvo, za razvoj katerega je 
porabil največ svojega prostega 
časa. Vneto se je lotil gradnje 
gasilskih domov v Prosenjakov
cih; na Hodošu in v Lendavi ter z . 
veliko vnemo vključeval mladi rod 
v to humano-organizacijo. Veliko

je pripomogel, daje gasilstvo na 
tej strani Mure doseglo že v prvih 
povojnih letih temeljito preobraz
bo in tehnični napredek. Kot 
dolgoletni predsednik Okrajne

nakazali! Lovska družina Roga- 
šovci. 20.000, Lovska družina 
Moravci 50.000, GD Videm ob 
Ščavnici 3.000, LD Križevci v 
Prekmurju 50.000, KO ZB Tišina 
29.000, Združenje šoferjev in 
avtomehanikov Ljutomer 13.000, 
LD Cankova 20.000, AMD Stefan 
Kovač Murska Sobota 30.000, LD 
Petišovcj 100.000, KO ZB Puconci 
— Brezovci 10.CO0, RD Lendava 
— Hotiza 44.000 dinarjev itd. Sem 
bi lahko šteli tudi odločitve 
posameznikov in organizacij glede 
prispevanja sredstev za kirurgijo, 
kot so: pomurski ansambli (kon
cert v Diani) 100.000, odstopljene 
nagrade za delo v skupščinskih 
organih sisov, Karel Karba 9.900, 
Anton Kranjc je odstopil nagrado 
za delo v OSZ Murska Sobota 
5.000, prva akontacija Stefana 
Kosednarja 5.000 itd. Skupno so s 
temi zbrali blizu 3,500.000 dinar
jev.

Poleg tega pa teče stalna akcija 
zbiranja denarnih prispevkov za 
kirurgijo namesto vencev, prispev
ki pa se zbirajo na posebnem ra
čunu pri TOZD Splošna bolnišni
ca. Ker pri tem prihaja do nekate
rih nejasnosti, moramo zapisati, 
da se na račun nakazujejo 
izključno denarni prispevki name
sto vencev oziroma šopkov (št. ž. 
r.: 51900-763-30297 PZC TOZD

Splošna bolnišnica). Vse ostale 
prispevke v okviru akcije zbiranja 
sredstev za dograditev kirurgije pa 
zbirajo na posebnem računu 
združenih sredstev za naložbe- v 
zdravstvu (št. ž. r.: 51900-780- 
72887 PZC združena sredstva za 
naložbe Murska Sobota). V zad
njem času je prispevkov namesto 
vencev več, posebno odkar pošilja
jo posebne sožalniče. V tem 
trenutku se tudi dogovarjajo, da bi 
krajevni uradi v vseh štirih pomur
skih občinah prevzeli posredovanje 
sožalnic občanom, kjer je mogoče 
tudi vplačati prispevek. Tako bi 
postopek približali občanom in ga 
poenostavili.

V zadnjem času so se razširile 
govorice in te je bilo slišati tudi na 
zborih delavcev oziroma občanov, 
da je zaradi zadnjega mraza nasta
la velika škoda na kirurgiji, ki jo 
gradimo s skupnimi močmi. Zato 
smo zaprosili za pojasnilo PZC 
Murska Sobota, ki je investitor 
gradnje kirurškega bloka. Dobili 
smo naslednji odgovor: „Te govo
rice smo poslušali z velikim ogor
čenjem, saj so popolnoma 
neosnovane. Vsakdo, pa tudi laik 
na tem področju, bi moral .vedeti, 
da dokler objekt tehnično ni..pre- 
vzet, nobena škoda, ki je nastala 
med gradnjo, ne more bremeniti 
investitorja, torej tudi ne more 
bremeniti denarja, ki ga skupno 
zbiramo za ta objekt, temveč 
izključno le izvajalca del. Izvajalec 
del, to je podjetje IMP iz Mari
bora, je resda naredil napako in po 
tlačnem preizkusu vodovodne 
napeljave ni v celoti izpraznil cevi, 
kar tudi ni enostavno, saj gre za 
preko 8.000 metrov cevi, zaradi 
česar je na odprtem prostoru nekaj 
cevi zaradi mraza počilo. Vendar 
je škoda majhna in jo v celoti nosi 
izvajalec del, ki bo v kratkem te 
cevi tudi zamenjal. Menimo, da 
vse take in podobne govorice, od 
koder koli prihajajo, pomenijo 
napad na našo skupno akcijo, in 
želijo preprečiti, da bi objekt čim- 
prej dokončali.

BOREČA — Evgen Bedek (6). Majda Bedek (8), Karel Bedek (11), Terezija 
Ficko (5), Roman Pasičnjek(ll), Anica Kozar (7), Franc Kozar (3), Stefan Bagar 
(5), Milan Prosič (4), Matilda Škodnik (2), Neža Bedek (8), Franc Pasičnjak (1), 
Alojz Kozar (1), Anton Sukič (4), Stefan Škodnik (1), Stefan Časar (3), Irena Časar 
(1), Jože Pasičnjek (1).

NERADNOVCI — Gizela Barbarič (13), Štefan Balek(6), Karel Horvat (6), 
Štefan Balek (9), Terezija Horvat (4), Emilija Kuronia(12). Gizela Kuronja (15). 
Emilija Balek (8), Vladimir Kuronja (8), Emilija Zrinski (12). Štefan Zrinski (10), 
Emilija Grabar (8), Emilija Balek (9), Karel Balek (3), Aleksander Balek (14), 
Ludvik Bagar (6), Irma Balek (12), Terezija Kovač (9), Karel Balek (9), Jože 
Kuronja (5), Mirko Barbarič (2), Vladimir Benko (7), Karel Šušlec (8).

MARTINJE — Marija Šanko (7), Janez Sukič (6), Robert Cerpnjak (4), Jože 
Sukič (5), Marija Fartek (3), Jože Čerpnjak (9), Drago Sukič (4), Zlatica Kozar (3), 
Anica Andrejek (21 Lovrenc Sukič (5), Lidija Sukič (8), Frida Fartek (9), Cecilija 
Kovač Hi Maida Cemniak Avcust Kozar (21

ŽENAVLJE — Viktor Časar (18), Jože Kerčmar (16), Boris Kerčmar (1), 
Zdenka Holcman (1), Marjan Gomboc (2), Drago Svetec (3).

DOLENCI — Evgen Kalamar (6), MarijaZorjan(6), Anton Knaus (2), Drago 
Tibola (4), Štefan Vrešič (2), Jože Šomenek (6), Stanko Horvat (5), Vili Hribernik 
(2).

HODOŠ — Lud vik Orban (6), Irena Orban (17), Geza Toth (8), Edi Abraham 
(6), Matilda Kalamar (10), Emil Kčnye (5), Stefan Kerčmar (7), Atila Kbnye (3), 
Olga Abraham (17), Koloman David (18), Franc David (7), Ludvik Rituper (9), 
Olga Abraham (16), Gabriela Roman (3), Margit Toth (12), Irena Skalič (14), Flora 
Tomažko (3), Oto Zoldoš (6), Marta Zoldoš (8), Janez Šeruga (3), Jože Roka (2), 
Janez Lepoša (5).

ŠALOVCI — Helena Berke (9), Vilma Filo (12). Helena Beznec (14), Dragica 
Herič (5), Ludvik Herič (6), Štefan Janko (10), Branko Prelec (5), Aleksander 
Svetec (6), Štefan Šebjan (5), Herminai'Kos (5) Jolanka Štefanec (7), Terezija 
Županek (8), Sidonija Svetec (15), Jolanka Tolvaj (7), Marija Ranko (8), Jože 
Ranko (6), Helena Prelec (5), Slavica Grabar (2), Helena Kučan (11), Janez Časar 
(6), Albina Svetec (7), Marija Lepoša (12), Štefan Svetec (3), Evgen Janko (3), 
Antonija Lepoša (1).

PANONIJA — Marjan Vuzen (8), Alojz Špilak (5), Franc Kuhar (48), Anton 
Vučko (8), Stanislav Tratnjak (12), Zlatko Ferko (12), Stefan Jonaš (3), Avgust 
Vinkovič (2), Branko Cug (7), Dragutin Kos (9), Milan Zver (3), Dominik Zver 
(10), Helmut Vidic (39), Janez Lapoši (37), Stanislav Vlaj (23), Franc Vlaj (28). 
Drago Gorza (6), Branko Ribos (17.

ABC POMURKA — Jože Varga (20), Jože Forjan (22), Branko Farič (24), 
Štefan H ašaj (8), Danica Pdš (6), Štefan Zelko Milan Pucko (4). Evgen Želodec 
(25), Stanko Zorjan (19), Jože Blaževič (9), Aleksander iBočkorec (16), Vincenc 
Olaj (1), Anton Vučko (8).

BEZNOVCI - Viktor Kuzma (8), Rudolf Kuzma -13), Dioniz Sapač (1), 
Janez Drvarič (5), Ferdinand Bagola (9), Franc Vučak (7), Ernest Šiftar (11), 
Edvard Maček (5), Koloman Maček (8), Viktor Horvat (3), Ludvik Fujs (11), 
Marija Sapač (7), Jože Ficko (3), Drago Puhan (l).

PUŽEVCI — Stefan Šeruga (7), Sanka Siplič (10), Irena Kulič (13), Stefan 
Kuzma (1), Erika Kuzma (1). , .

ZENKOVCI — Robert Kocbek (13), Ivanka Sinic (6), Marjana Sinic (1), Irma 
Gabor (3), Marija Jošar (6), Emil Hodošček (6), Pavel Perkič (5), Ludvik Bauer (7), 
Jože Drvarič (7), Irma Kočar (6). Miroslav Pintarič (6), Geza Hodošček (14), Vlado 
Sakovič (6), Ema Dravarič (4), Boltežar Kiselak (5).

BODONCI — Karel Štivan (3), Branko Vlaj (6), Sidonija Železen (11), Ernest 
Vidonja (9), Helena Žido (19), Janez Zavec (4), Olga Štivan (1).

STRUKOVCI - Stefan Rituper (8), Bela Bukvič (11), Štefan Šiftar (11), 
Marija Šiftar (14), Marija Benčec (3), Drago Sukič (5).

VADARCI_  EmaTanacek(6),JožeGjergjek(4).ElekVukan(7),Matjan 
Benkič (3), Elek Tanacek (1), Marija Dani (1), Majda Tanacek (2).

SERDICA — Marija Flegar (9),.Neža Baranja (2), Bela Baranja (4). Alek
sander Cener (3), Karel Pozman (4), Stefan Sarkei (3), Karel Šarkezi (6), Jože 
Valner (3), Aleksander Šarkezi (6), Jože Šarkezi (4), Zdenka ^Šarkezi (3), Milan 
Cener (5), Karel Horvat (5).

SOTINA — Anton Janič (9). Vlado Barania (2), Janez Baranja (3 „ Silvester 
Baranja (2), Jože Cener (6), Stanko Cener (4), Albin Cener (1), Vida Kranjec (1), 
Jože Kranjec (1), Ana Cener(2).

LIV ROG AŠOVCI — Anton Čontala (4), Alojz Hari (11), F rane Šalamon (9), 
Martin Zavec (6), Stanko Holsedl (1), Alojz Škraban (11), Karel Lappša (8), Alojz 
Lapoša (10), Anton Recek (11), Alojz Madjar (9), Stanislav Vučak (2), Andrej 
Kornhauzer (3), Stanislav Miholič (3). Jože Hari (1), Štefan Vogrinčič (8), Alojz 
Marič (6).

gasilske zveze v Murski Soboti je 
z enako prizadevnostjo delal v 
vseh društvih in mnogim pomagal 
pri hitrejšem razvoju. Tudi.sedaj, 
ko je že dalj časa živel v Medvo
dah. sc je rad pogosto vračal med 
gasilce v kraje, kjer je preživel 
najlepša leta svojega življenja in 
se zanimal za splošni napredek teh 
krajev.

Gasilci Prekmurja smo z Vil
kom Frahmom izgubili enega 
izmed poslednjih veteranov in 
pionirjev obnove povojnega gasil
stva. Hvala mu za vse. njegovo 
delu naj nam bo za vzor.

F. Gomboc

DELOVNA ORGANIZACIJA

AGROSERVIS, p. o
Murska Sobota

Komisija za delovna razmerja 
objavlja prosta dela in naloge

vodja kadrovsko splošnih 
služb

Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še 
naslednje:

— da imajo višješolsko izobrazbo pravne smeri in 1 leto de
lovnih izkušenj

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev naj 
kandidati vložijo v roku 8 dni od dneva objave razpisa na na
slov delovne organizacije.

O rezultatih izbire bodo kandidati obveščeni v 15 dneh od po
teka razpisnega roka. /

GIDOS
Organi upravljanja v DO GIDOS Lendava

RAZPISUJEJO
dela in naloge s posebnimi pooblastili:
1. DIREKTORJA delovne organizacije GIDOS
Pogoji: Visoka ali višja šola ekonomske, gradbene, pravne ali 

organizacijske smeri ter tri oziroma pet let delovnih 
izkušenj na vodilnih mestih.

2. VODJE TOZD KOMUNALA
Pogoji: Višja šola gradbene, ekonomske, pravne, organizacij

ske ali druge smeri ter pet let delovnih izkušenj.
3. VODJE TOZD OBRTNOINŠTALACiJSKIH DEL
Pogoji: Višja šola ekonomske, pravne, organizacijske ali grad

bene smeri in tri leta delovnih izkušenj na vodilnih de
lih in nalogah, ali

— srednja šola ustrezne smeri in pet let delovnih izkušenj na 
' vodilnih delih in nalogah,
— opravljen strokovni izpit.
4. VODJE SPLOŠNO-KADROVSKEGA SEKTORJA
Pogoji: Visoka ali višja izobrazba pravne ali organizacijske 

smeri in tremi oziroma 5 leti delovnih’ izkušenj s pod
ročja vodenje splošno kadrovskih poslov.

5. VODENJE KOMERCIALNO-NABAVNEGA SEKTORJA
Pogoji: Višja ali srednja izobrazba ekonomske smeri s tremi 

' oziroma petimi leti delovnih izkušenj s področja vode
nja komerciale.

6. VODENJE FINANČNO-RAČUNOVODSKEGA SEKTORJA
Pogoji: Visoka ali višja izobrazba ekonomske smeri in,tremi 

oziroma petimi leti delovnih izkušenj na področju 
vodenja računovodstva.

Kandidati morajo biti družbeno in ekonomsko razgledani in 
družbenopolitično aktivni ter imeti organizacijske sposobnosti 
vodenja razpisanih del in nalog.
Prijave, življenjepis ter dokazila o izpolnjevanju razpisanih 
pogojev pošljite v zaprti ovojnici z oznako ,,za razpisno komi
sijo" do 30. 3. 1985 Splošno-kadrovski službi DO GIDOS, 
Partizanska 93, 69 220 Lendava.
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Radijski in televizijski spored od 15. do 21 . marca

PETEK SOBOTA NEDEUA PONEDELJEK TOREK SREDA ČETRTE
RADIO | RADIO
MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA RADIO

MURSKA SOBOTA
RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO 
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

1U3 — oddaja, 1840 
— AkhnlM v potek, 15. marce 
(atedtedta oddaja, kome 
Mn, lte|ba$ tekam ptešče pre- 
tektega IMS - Nelepšo 
{sija s čostitkanti te pozdravi, 1840 
—- siradnjege atavon-
akegaiperada.

TV LJUBLJANA
8.45 Tv v šoli. 12.30 Poro- 

čila(do 12.35). 16.00 —00125 
Teletekst RTV Ljubljana. 
16.15 Poročila, 16.25 SP v 
smučarskih poletih, posne
tek iz Planice (za EVR in JRT 
l)(do 17.25), 17.40 Čiv čiv, še 
dolgo bom živ. 2. del, 77.55 
Grizli Adams, ameriška na
nizanka, 18.25 ObzOTnik 
Ljubljanskega območja, 
18.40 Mladostnik: Na poti k 
odraslosti. L del izobraže
valne serije, 20.00 Pričevanja 
o Edvardu Kardelju: Sreča
nje s prihodnjostjo, 4. del 
dokumentarne serije, 20.50 
Ne prezrite. 21.05 M. Spil- 
lane: Mike Hammer. ame
riška nanizanka. 21.50 Pla
nica 50-kronika, 22.10 Tv 
dnevnik II. 22.20 Pasji voja
ki’ ameriški film
Oddajniki II. TV mreže:

17.25 Tv dnevnik, 17.45 
Mama, ata in jaz, otroška 
serija. 18.15 Ljudje govorijo, 
izobraževalna serija, 18.45 
Humorističi klub. 19.30 Tv 
dnevnik, 20.00 Variacije za 
TV: »Yummbel«. oddaja 
resne glasbe, 20.45 Včeraj, 
danes, jutri. 21.00 Vidiki, 
dokumentarna oddaja, 21.50 
Nočni kino: Z dušo in tele
som. francoski film.

TV ZAGREB
8.50 TV v šoli, 16.30 TV v 

šoli. 17.30 Poročila. 17.35 TV 
koledar, 17.45 Mama, oče in 
j^z. 18.15 Ljudje govore, 
18.45 Humoristični klub. 
19.15 Risanka, 19.30 Dnev
nik. 20.00 Gangsterska kro
nika. 20.55 Formula 1., 21.40 
Dnevnik, 20.55 V petek ob 
22.00

TV AVSTRIJA
9.00 Poročila, ,9.05 TV v 

šoli, 10.30 Družinski spored, 
13.10 Poročila, 116.30 Eci, 
peci, pec, 16.55 Čas v sliki 
ža mladino, 17.05 Ostržek, 
17.30 Risanka, 17.55 Span- 
ček Zaspanček, 18.00 Avst
rija v sliki, 18.30 Družinski 
magazin, 19.00 Avstrija da
nes, 19.30 Čas v sliki, 20.15 
Stari, 2L15 Modna revija, 
21.20 Jakob in Adela, 22.05 
Šport, 23.05 Ameriška hit- 
parada.

TV MADŽARSKA
8.30 Vstalo je morje, 

madžarski film. 10.15 Mla
dinsko zborovanje ob 15. 
marcu. 14.40 Cimbora, po
novitev. 15.40 Sicer se-razje- 
zimo, filmska komedija. 
17.20 Spomin na boj za 
svobodo leta 1848. 18.00 
Reflektorjev magazin. 19.30 
19.30 TV dnevnik. 20.00 
Srečanje v petek; posebna 
praznična izdaja. 20.55 
kramljanje, spored T. Vi- 
trayja. 21.55 TV dnevnik.

TV KOPER
14.15 Tv novice. 14.20 

Koncert Rory Gallanger — 
glasbena oddaja. 15.00 Črna 
puščica — Tv nadaljevanka 
— 5. epizoda. 16.00 Risanke. 
16.20 Delta — medicinska 
oddaja. 17.20 Risanke. 17.55 
Tv novice. 18.00 Skoki — 
svetovno prvenstvo. 19.00 
Odprta meja — informativ
na oddaja v slovenskem 
jeziku — Videotelex. 19.30 
TVD — stičišče. 19.50 Z 
nami ... V študiu. 20.25 Li- 
gabue — Tv nadaljevanka — 
L del. 21.45 TVD vse danes. 
21.55 Visok pritisk — glas
bena oddaja. 23.00 Trident 
— Tv film

18.00 — aUshana piloti po 
višem izboru, 16J0 — Aktualna v 
seheto, 18. marci (Mbotm repor- 
taža, Iz društvene dajivnosti. Svit 
računalništva), 18J0 — Itejlspše 
želje s čestitkami in pozdravi, HUDO 
— Vključitev osrednjega devon-

DEŽURSTVO: 14JO DO 16J0 

(telefon: 21-232)

TV LJUBLJANA
8.00—13.50 in 14.40 do 

00.05 Teletekst RTV 
Ljubljana, 8.15 Poročila, 
8.20 J. Ribičič: Nana, mala 
opica—Viharna noč, 8.30 
Sneženi mož. angleški risani 
film. 9.00 Portret akademske 
slikarke: Marije Lucije Stu
pica, 9.15 Miti in legende: 
Zgodbe o mezopotamskih 
kraljih, nanizanka TV Be
ograd, 9.30 Propagandna 
oddaja. 9.40 Planica: SP v 
smučarskih poletih, prenos 
(za JRT 2 in EVR). 13.00 
MPZ Zagorje 84—2. oddaja. 
13.30 Čudeži narave: Skriv
nostni svet opic-4. del. ka
nadska poljudnoznanstvena 
serija (do 13.50), 14.55 Po
ročila, 15.00 Pričevanja o 
Edvardu Kardelju: Učitelj 
Ivan, ponovitev 3. dela do
kumentarne serije, 15.40 
Sposojevalci, ameriški mla
dinski film. 17.00 PJ v roko
metu v odmoru propagan-' 
dna oddaja. 18.30 Boj za 
obstanek: Plavajoči dom, 
angleška dokumentarna se- ■ 
rija. 20.00 Koroška pomiad- 
prenos prireditve iz Can
karjevega doma, 21.35 Zr
calo tedna, 21.55 Planica 
50-kronika, 22.15 Nasmejani 
policaj, ameriški film. 00.00 
Poročila

TV ZAGREB
8.50 TV v šoli, 15.45 Se

dem TV dni, 16.15 Pevci in 
pesmi, 16.45 Poročila, 16.50 
TV koledar, 17.00 Rokortiet, 
18.25 Zagreb, mesto — he
roj, 19.15 Risanka 19.30 
Dnevnik. 20.00 Sherlock 
Holmes v New Yorku (film), 
21.40 Dnevnik, 21.55 Ob 
koncu tedna

TV AVSTRIJA
9.00 Poročila, 9.05 TV v 

šoli, 10.35 Družinski spored, 
13 05 Poročila, 13.10 šport, 
14.30 Film, 16.00 Hallo 
Spencer, 16.30 Risanka, 
16.55 Čas v sliki za mladino, 
17.05 Risanje, slikanje, obli
kovanje, 17.55 Spanček Za
spanček, 18.00 Tedenski TV 
spored, 18.25 V soboto zve
čer. 12.00 Avstrija danes, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 Prst 
ali bedrce (film). 21,55 
Šport, 22.55 Ženska brez 
spomina (film).

TV MADŽARSKA
9.00—11.10 Spored za 

otroke: L kviz iz matemati
ke, 2. Filmi za otroke, 3. 
Trnov grad, 4. Športni kviz. 
13 35 Dirkalci, madžarski 
film. 15.05 Rastlinski svet. 
15.40 Šola za kitaro. 16.00 
Ključ do skrivnosti. 16.45 
Glasbeni spored.18.05. Qb- 
jekiv, dejstva v socialistic- 
nem svetu. 19.30 TV dnev
nik. 20.00 Peščica čudeža, 
amer. film. 22.00 TV dnev
nik.

TV KOPER

14.15' Tv novice. 14.20 Smučar- 
ski skoki/Svetovno prvenstvo. 
15 45 Zadeve in zadevice — 
Kabaret. 17.00 Košarka/Jugos- 
lovansko prvenstvo. 19.00 fv 
film. 19.30 TVD stičišče. 19.50 
Helzacomic. 20.25 Mož iz rav- 
mne/tv film. 22.30 TVD vse da- 
n *s. 22.40 Pogled na svet. 23.15 
Zdravnik in pacient.

10.95 — Najlepše želje s čes
titkami in pozdravi, 11.00 — Sre
čanje na pomurskem valu, 12 JO — 
Spored v madžarskem jeziku, 13 JO 
-- Doma in onkraj meja, 13.30 — V 
nedeljo popoldne (kmetijska 
oddaja, humor), 14.30 — Najiepše 
želje s čestitkami in pozdravi, 17J0 
— Vključitev osrednjega sloven
skega sporeda.

DEŽURSTVO.9.00 DO 13.00 (te
lefon: 21-232)

TV LJUBLJANA
8.15 Poročila. 8.20 Živ žav: 

Risanke, Smrkci, 9.10 Grizli 
Adams, ponovitev ameriške 
nanizanke, 9.50 Planica: SP v 
smučarskih poletih, prenos 
(za JRT 2 in EVR). 13.15/30 
625. oddaja za stik z gledalci, 
13.35/50 Festival domače 
zabavne glasbe —: Ptuj 84, 
14.10 Poročila, 14.15 Mos
tovi, 14.45 S. Sremac: Pop 
Čira in pop Spira, drugi del 
nadaljevanke TV Beograd in 
TV Novi Sad. 16.00 Ko za
piha sever, ameriški film, 
17.50 Tv kviz, 18.50 Knjiga, 
20.00 Geniji ali genij alei: 
Prva številka, 4. del TV na
daljevanke. 20.50 Portret: 
Filip Kumbatovič-Kalan, 
21.35 Športni pregled, 22.05 
Poročila _
Oddajniki H. TV mreže:

14.00 Glasbeno popoldne 
— Handel: Mesija, oratorij, 
16.00 Hercegnovi: PJ v va
terpolu — Jadran: Jug, 17.00 
PJ v rokometu — Borac: 
Metaloplastika (M), 18.25 
Mali koncert. 18.40 TV esej 
19.10 Na štirih kolesih, 
oddaja o prometu m turiz
mu, 19.30 TV dnevnik, 20.00 
Moja domovina, dokumen
tarna serija 21.00 Včeraj, 
danes, jutri, 21.20 Tv kino
teka: Milijon, francoski film 
(do 22.40).

TV2AGREB
10.30 Nedeljsko dopoldne 

za mladino, 12.00 Kmetijska 
oddaja, 13.00 Jugoslavija, 
dober dan, 14.00 Mali kon
cert, 14.15 Proti vetru, 15.05 
V nedeljo, 17.15 Zlato v La- 
poniji (film). 18.55 Risanka, 
19.30 Dnevnik, 20.00 Lju
bezenske zgodbe. 21.35 
Športni pregled. 22.05 Dok. 
serija, 22.45 Dnevnik

TV AVSTRIJA
11.00 Tiskovna ura, 12.00 

Šport, 13.00 Biblijski kviz, 
13.30 Usmeritev, 14.00 Ja
kob in Elizabeta, 14.05 Dok. 
film, 14.45 Ciganka (film), 
16.15 Risanka, 16.30 Ena, 
dve ali tri, 17.15 Risanka, 
17.40 Čeladek, 17.45 Klub 
seniorjev, 18.30 Družinski 
magazin, 19.00 Avstrija v 
sliki, 19.30 Čas v sliki, 20.15 
Agonija (film), 22.45 Nočni 
studio.

ljubljanska banka
Pomurska banka

TV MADŽARSKA
9.00—10.55 Spored za 

otroke: 1. Filmi za cicibane, 
2. Risanka, 3. Prevračanje, 
4. Stikačeve zgodbe, 5. Lete
ča deklica. 12.10 Tataba- 
nya—ZTE, nogomet. 14.05 
Folk-dnevi ’84. 14.45 Krona 
z očmi zlatarja. 15.05 Napo
ved sporeda. 15.35 Grof 
Monte Cristo. 16.40 Ever- Monte Cristo. 16.40

18.00grini. 17.25 Drama. lo.w 
Delta. 19.00 Teden. 20.00
Derrick, kriminalka.
Družabna igra.

21.20

TV KOPER
14.15 Smučarski skoki/Sve- 

• tovno prvenstvo,.16.15 Risanke.
16.45 Dokumentarec, 17.45 
Kralja griča/tv ftljn. 19.00 Hu
mor. 19,30 Shane-jezdec v sa
motni dolini/ tv film. 20.25 
Operni večer - Madame But- 
tertly. 23.10 Check UP/ Medi
cinska rubrika.

16.00 — Po domače, 16.30 — 
Aktualno v ponedeljek, 18. marca 
(šport, Priporočajo vam...), 18.80 
— Vključitev osrednjega sloven
skega sporeda.

TV LJUBLJANA
8.45 Tv v šoli, 10.35 Tv v 

šoli, 12.30 Poročila (do 
12.35), 17.15 - 22.30 Tele
tekst RTV Ljubljana. .17.30 
Poročila. 17.35 Ciciban 
smuča. L »in 2. del, 18.05 
Kamila — portret slikarke 
Kamile Volčanšek, 18.25 
Podravski obzornik. 18.45 
Zdravo. mladi, 19.15 
Risanka, 20.05 H. Amow: 
Rezbarka. 2. del ameriške 
nadaljevanke, 20.55 Spoz
nano neznano, oddaja p 
znanosti, 21.40 Jazz na 
ekranu: Chico Reeman 
Quintet, 22.10 Propagandna 
oddaja. 21.15 Tv dnevnik 11

Oddajniki II. TV mreže:
17.30 Beograjski Tv pro

gram. 18.55 Premor, 19.00 
Indirekt. oddaja o športu, 
19.30 Tv dnevnik. 20.00 
Znanost in mi. 20.50 Včeraj, 
danes, jutri, 21.10 Dinastija, 
38. del ameriške nadalje
vanke, 22.00 Dobre vibraci
je, kulturni magazin (do 
22.45)

TV ZAGREB
8.50 TV v šoli. 16.30 TV v 

Šoli, 17.30 Poročila, 17.35 TV 
koledar. 17.45 Zgodbe iz 
davnine, 18.15 -Poti izob
raževanja, 18.45 Zdravo 
mladi. 19.05 Risanka. 19.30 
Dnevnik,. 20.00 Tombola 
(drama), 21.45 izbrani tre
nutek, 2L50 Dnevnik. 22.10 
En avtor, en film

TV AVSTRIJA
9.00 Poročila, 9.05 TV v 

šoli, 10.30 Družinski spored, 
13.10 Poročila, 16.30 Eci, 
peci, pec, 16.55 Čas v sliki 
za mladino, 17.05 Risanka, 
17.30 George, 17.55 Span
ček Zaspanček, 18.00 Avst
rija v sliki, 18.30 Družinski 
magazin, 19.00 Avstrija da
nes, 19.30 Čas v sliki, 20.15 
Šport v ponedeljek, 21.05 
Magnum, 22.05 Gold-fin- 
ger.
Drugi program

17.05 .Velike puščave, 
18.00 Svet živali, 18.0 Trdo 
a prisrčno, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Dolga pot do Aliče 
Springsa, 21.00 Novo v 
kinu, 21.15 čas v sliki, 21.45 
Schilling, 22.05 La Luna 
(film k

ljubljanska banka
Pomurska banka

TV MADŽARSKA
Ni sporeda

TVKOPER TVKOPER

14.15 Tv novice. 14.20 Za uho 
in oko/ Glasbena oddaja. 15.00 
Orna puščica/ tv nadaljevanka. 
16.10 Risanke. 16.45 Zdravnik in 
otrok. 17.55 Tv novice. 18.00 
Smučarski sk>kf: Svetovno 
prvenstvo Ipovzelek), 19.00 
Odprta meja. Informativna 
oddaja v slovenskem jeziku, 
19.30 TVT Stičišče. 19.50 Kaj 
bom ko bom velik. Otroška 
oddaja. 20.25 Športni pregled, 
21.00 Mož iz ravnine. Tv film. 
22.00 cca. med odmorom film 
f V D vse danes, 23.00 Prvi letalci, 
tv film. -

16.00 — Vrtiljak popevkarskih 
novosti, 16.30 — Aktualno v torek, 
19. marca (gospodarska tema. Iz 
krajevnih skupnosti, Predstavljamo 
ram), 18.00 — Sotočje, 19 JO —- 
Vključitev osrednjega slovenskega 
sporeda.

TV LJUBLJANA
8.55 TV v šoli, 10.35 TV v 

šoli, 12.30 Poročila (do 
12.35), 15.55—00.10 Tele
tekst RTV Ljubljana, 16.10 
Šolska TV: Užiška republi
ka. 17.30 Poročila. 17.35 Pe- 
denjžep. 18.05 Miti in legen
de: Mezopotamski miti — 
Ep o Gilgamešu. L del — 
nanizanka TV Beograd. 
18.25 Severnoprimorski 
obzornik, 18.40 Periskop, 
19.10 Risanka, 20.05 P. Fer- 
ris: Dylan — življenje in smrt 
nekega pesnika, angleška 
drama. 22.05 Omizje, 00.05 
Poročila
Oddajniki H. TV mreže:

17.25 Tv dnevnik. 17.45 
Pisani avtobus, otroška 
oddaja. 18.15 Knjigein misli, 
18.45 Želeli ste, poglejte, 
19.30 Tv dnevnik. 20.00 Na
rodna glasba. 20.25 Propa
gandna oddaja, 20.30 Gre- 
noble: Košarka (m) finale 
pokala pokalnih zmagoval
cev. prenos (slov, kom) 
EVR.... v odmoru Žreba
nje lota (samo za LJ 2). 22.00 
Poročila, 22.05 Spomeniki 
revolucije, dokumentarna 
oddaja (do 22.50)

TV ZAGREB
9.00 TV v šoli. 16.45 TV v 

šoli. .17.35 TV koledar, 17.45 
Pisani avtobus, 18.15 Knjige 
in ideje, 18.45 Želeli ste — 
poglejte. 19.15 Risanka. 
19.30 Dnevnik. 20.00 Teme 
in dileme. 22.55 Decameron 
(film)

TV AVSTRIJA
9.00 Poročila, 9.05 TV v 

šoli, 10.30 Družinski spored, 
13.00 Poročila, 16.30 Eci,pe
ci, pec, 16.55 Čas v sliki za 
mladino, 17.05 Risanka, 
17.30 Tudi hec mora biti, 
17.55 Spanček Zaspanček, 
18.00 Avstrija v sliki, 18.30 
Družinski magazin, 19.00 
Avstrija danes, 19.30 Čas v 
sliki, 20.15 Notranjepolitič
ni raport, 21.15 Bogati in 
revni. 22.00 Iz filmskega 
sveta, 22.45 Dok. film.
Drugi program

17.00 TV v šoli. 17.30 
Usmeritev, 17.55 Ob godu, 
18.00 Očarljiva Jannie, 
19.30 Čas v. s liki, 20.15 
Avstrijski kviz, 21.15 Čas v 
sliki, 21.45 Klub 2

TV MADŽARSKA
8.05-9.45 Šolska TV. 

16,10 Ruščina za hajmlajše. 
16.20 Računalništvo: Tečaj 
Basic. 16.50 Za naše zdrav
je! 17.05 Soodvisnosti; J. 
Burke o minljivosti. 18.00 
Jaz, Ferenc Prenn, 1. del 
madžarskega TV filma za 
starejše od 16 let. 19.05 Mini 
študio ’85. 19.30 TV dnev
nik. 20.00 Ob pomanjkanju 
dokaza, francoska serija. 
20.50 Madžarska v letih 
1980-1984. 21.55 TV dnev
nik.

14.15 Tv novice. 14.20 Za uho 
m oko. Glasbena oddaja. 15.00 
Črna puščica, .tv nadaljevanka. 
16.15 Risanke'. 16.50 Mechander 
robot, tv. film. 17.25 Modrost te
lesa. dokumentarec. 17.55 Tv 
novice. 18.00 Danes odbojka, 
rubrika. 19.00 Odprta meja, in
formativna oddaja v slovenskem 
jeziku. 19.30TVD Stičišče, 19.50 
Po sledovih prednikov, rubrika. 
20.25Gore sveta, dokumentarec. 
21.40 Stoje ali sede, rubrika. 
22.10 TVD vse danes, 22.20 
Marchandova linija, tv 'film, 
23.20 Zdravnik in pacient, me
dicinska oddaja.

16.00 — Iz domačega glasbe
nega arhiva, 16.30 — Aktualno v 
sredo, 20. marca (pogovor v živo. Iz 
delovnih kolektivov! 18.00 — 

„21-232" — glasbeno propagan
dna oddaja, 19.00 — Vključitev 
osrednjega slovenskega sporeda.

TV LJUBLJANA
9.15 TV v šoli, 10.35 TV v 

šoli, 12.30Poročila(do 12.35), 
17.15—23.30 Teletekst RTV 
Ljubljana, 17.30 Poročila. 
17.35 Lovska zgodba, prvi 
del lutkovne nadaljevanke, 
17.50 P. Golia: Jurček, 3. - 
zadnji del predstave SNG 
Maribor. 18.20 Mozaik. 
18.25 Gorenjski obzornik, 
18.40 Računalništvo, an
gleška izobraževalna serija, 
20.05 Tisoč in več, doku
mentarec meseca, 21.00 
Propagandna oddaja, 21.05 
Film tedna: vsi predsedni
kovi možje, ameriški film. 
23.15 Tv dnevnik 11

Oddajniki II. TV mreže:
17.25 TV dnevnik. 17.45 

Sokoli, otroška serija, 18.15 
Centri za rehabilitacijo: So- 
kobanja. 18.45 Ljudski ob
ičaji. 19.30Tv dnevnik. 20.00 
Športna sreda, 22.15 Tv 
dnevnik

TV ZAGREB
8.30 TV v šoli, 17.30 Po

ročila, 17.35 TV koledar. 
17.45 Sokoli, 18.15 Izob
raževalna oddaja, 18.45 Na
rodna glasba, 19.15 Risanka, 
19.30 Dnevnik. 20.00 Špor
tna sredai

TV AVSTRIJA
9.00 Poročila, 9.05 TV v 

I šoli, 10.30 Družinski spored, 
13.00 Poročila, 16:30 Lutke, 
16.55 Čas v sliki za mladino, 
17.05 Ostržek, 17.30 Na 
pomoč, odraščamo, 17.55 
Spanček Zaspanček, 18.00 
Avstrija v sliki, 1830 Dru
žinski magazin, 19.00 Avst
rija danes, 19.30 čas v sliki, 
20.15 Ob 70-letnici Rudolfa 
Kirchschlaegerja, 21.30 Pe
ter Weck, 22.30 8. simfonija 

-Antona Brucknerja.
Drugi program

15.45 Iz parlamenta, 
17.00 TV v šoli, .17.30 Deže
la in ljudje, 18.00 Policijska 
postaja., 18.30 Trdo a pri
srčno, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Peti letni čas, 21.15 
Čas v sliki in šport.

/© ljubljanska banka
Pomurska banke

TV MADŽARSKA
8.10—9.50 Šolska TV.

16.05 Perpetuum mobile; 
Lahko en kolešček več?
16.55 Videoton-Manchester 
United, nogometna tekma 
za pokal UEFA, prenos iz 
Szekesfehervara. 18.45 
Kratki film. 19.30 TV dnev- 
nik. 20.00 Pravni primeri.
20.40 Zgodovina živi z na
mi; madžarska dokumentar
na serija, naslov 7. dela: 
Podjetna država. 21.45 TV 
dnevnik, himna.

TV KOPI-R
14.15 Tv novice. 14.20 Za uno 

'in oko. glasbena oddaja. 15.00 
Marseillčan, tv nadaljevanka. 
16.20 Risanke. 16.45 George, tv 
film. 17.20 Obnašanje živali, 
dokumentarec. 17.55 Tv novice, 
18.00 Čas rugbyja. rubrika. 19.00 
Odprta meja, informativna 
oddaja v slovenskem jeziku. 
19.30 TVD Stičišče, 19.50 Start. 
Kako in zakaj se premikamo, 
20.25 Košarka, Jugoslovansko 
prvenstvo. 22.00 TVD vse danes.

. 22.10 Nogomet. Pokal UEFA.

16.00 — Iz svite runu glasba, 
16.30 — Aktualne v dsbtik, 21. 
marci (kultura, Ištčerna sdgenre 
ut viši vprašanji, SUJ prispevek), 
18.00 — Vključite« oradojegi 
slovenskega sporeda.

TV LJUBLJANA
9.00 TV v šoli, 10.35 TV v 

šoli. 12.30 Poročila (do 
12.35). 15.55 - 23.20 Tele
tekst RTV Ljubljana, 16.10 
Šolska TV: Užiška republi
ka. 17.30 Poročila. 17.35 J. 
Ribičič: Nana, mala opica — 
Nana se vrne, 17.50 N. Gra
fenauer: Lokomotiva, 18.05 
Portret kiparja Franceta 
Kralja, 18.20 Mozaik, 18.25 
Zasavski obzornik. 18.40 
Mozaik kratkega filma: Zla
ta mrzlica, sovjetski film 
(ČB) Mojster borilnih veš
čin. kitajski film. 20.05 Ted
nik. 21.10 A. Mnouchkine: 
Moliere, 2. del francoske 
nadaljevanke, 22.15 TV 
dnevnik II, 22.30 Retro
spektiva domače Tv drame 
— M. Kranjec: O grehu stare 
Jakovce

Oddajniki II. TV mreže:
17.25 Tv dnevnik, 17.45 

Jelenček, otroška serija, 
18.15 Pravica do svobode, 
izobraževalna serija, 18.45 
Goli z evropskih nogomet
nih igrišč, 19.00 Mali kon
cert. 19.30 Tv dnevnik, 20,00 
Večni klic. L del sovjetske 
nadaljevanke, 21.05 Poroči
la, 21.10 Umetniški večer — 
posvečen J. S. Bachu (do 
00.10)

TV ZAGREB

8.30 TV v šoli. 16.35 TV v 
šoli, 17.30 Poročila. 17.35 TV 
koledar, 17.45 Jelenko, 18.15 
Znanost, 18.45 Evrogol, 
19.15 Risanka, 19.30 Dnev
nik, 20.00 Spekter, 21.05 
Kvizkoteka. 22.15 Dnevnik

TV AVSTRIJA
9.00 Poročila. 9.05 TV v 

šoli, 10.30 Družinski spored, 
13.00 Poročila, 16.30 Eci,pe
ci, pec, 16.55 Čas v sliki, za 
mladino, 17.05 Risanka, 
17.55 Spanček Zaspanček, 
18.00 Avstrija v sliki, 18.30 
Družinski magazin, 19.00 
Avstrija danes. 19^30 Čas v 
sliki, 20.15 Argumenti, 21. 
22.00 Privid (film),

Dtugi program
16.00 Iz parlamenta, 

17.15 Svet živali. 18.(0 TV 
kuhinja, 18.30 Trdo a prisrč
no, 19.30 Čas v siiki. 20.15 
Naj rože govore. 2 i. 15 Čas v 
sliki, 21.50 Klub 2.

TV MADŽARSKA
9.00-9.35 Šolska TV. 

15.20 Dan otrok?, v dolini 
Berva. 15.35 Pedagoški fo
rum. 16.25 Jaz, Ferenc 
Prenn, 2. del madžarskega 
TV filma za starejše od 16 
let. 17.25 TV borza. 17.35 
Zakon, dokumentarni film. 
18.15 21.00 Umetnma ted
na. 21.05 Prerezi; Madžar
ska v letih 198 1 ?22.05 
TV' dnevnik.

TVKOPER
14.15 Tv novice, 14.20 Za uho 

in oko. glasbena oddaja, 15.00 
Marseillčan, tv nadaljevanka. 
16.15 Risanke. 16 50 Zrakoplov, 
rubrika za mlade. ’7 25 Modrost 
telesa, dokumentarna oddaja. 
17.55 Tv novice. I8/X' Eurogol.
18.30 Košarka, 
prvenstvo. 19.(X) t 
informativna ode 
skem jeziku. 19 V
19.50 Pokrajinsl. 
Vesele žene Wi
22.20 TV D vse d
deomiz. glasbena oddaja.

»lovansko 
rta meja —

slbven- 
T) Stičišče, 
d tja, 20.25 
Te. proza.

12.30 Vi-
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tedenski 
koledar

TEDENSKI KOLEDAR
PETEK, 15. marec— Klemen > 
SOBOTA, 16. marec — Herbert 
NEDELJA, 17. marec — Jedert 
PONEDELJEK, 18. marec — Ciril
TOREK, 19. marec — Jožef
SREDA, 20. marec — Klavdija 
ČETRTEK, 21. marec — Niko

prodam
PLEMENSKE OVCE IN OVNA 
PRODAM. Nedog. Stavešinski 

, vrh 49. p. Sp. Ivanjci. GR-70
ZAMRZOVALNO SKRINJO, 
300 1. prodam. Magdalena Zad
ravec, Piitvički vrh 48. p. Apače. 
GR-67
LITA PLATIŠČA ZA R 9 
R 18 z gumami SEMPERIT 
175/70-13. prodam. Telefon 069 
74-034 dopoldne. In-143
TRAKTORSKI KULTIVA
TOR z drobilcem, širina 2,2 m, po 
stari ceni, še nerabljen, prodam. 
Mirko Žibrek. Krapje 1. 69243 
Veržej. In-141
KMETIJA NA GORIČKEM 
NAPRODAJ. Naslov v upravi 
lista. M-659
SENO PRODAM. Celec, Peča
rovci 111. M-888
KRAVO z drugim, teletom pro- 

• dam. Lejko, Tropevci 51, p. Tiši
na. M-889
TRAKTOR ZETOR. 35 KS, s 
koso, starejši tip, prodam. Krajna 
23. M-890
TELICO, brejo sedem mesecev, 
prodam. Jug. Gibina 50, p. Lju
tomer. M-891
MOPED APN 4. športni, prodam. 
Perša, Pertoča 74. M-492.
SENO PRODAM. Zoltan Kuz
ma, Puževci 1, p. Bodonci. M-893 
WARTBURG KARAVAN, 
dobro ohranjen, prodam. Naslov 
v upravi lista. M-J94 
ŽETVENO NAPRAVO ZA 
KOSI LNICO BCS prodam. Žižki 
30, p. Črenšovci. M-895 
CITROEN GS, karamboliran, 
letnik 1979, prevoženih 50.000 
km. prodam. Informacije: Mur
ska Sobota. Cankarjeva U5 — 
zvečer. M-896
SLAMO V BALAH PRODAM. 
Kupšinci 69. p. M. Sobota. M-897 
RENAULT 4 GTL. letnik 1983. 
traktor FERGUSON 35 (po izbi
ti) m gume 10 x 28 proaam.
Puževci 51. p. Bodonci. M-898 
ZAMRZOVALNO SKRINJO, 
300 L prodam. Magdalena Zad
ravec. Piitvički vrh 48, p. Apače. 
GR-67
PLEMENSKE OVCE IN OVNA 
PRODAM. Stavešinski vrh 49. p. 
Spodnji Ivanjci. GR-70
Skoda CUPE (tudi po delih) 
naprodaj. Turnišče. Št. Raja 15. 
M-898
TRAJNOGOREČO PEČ MAG
MA. na trda goriva, pomivalno 
korito, emajlirano, in plinski šte
dilnik. vse novo, prodam. Čahuk 
Murska Sobota. Lendavska 4 d. 
M-899
LADO 1200 S. staro 13 mesecev, 
prodam. Naslov v upravi lista. 
M-900
DVE NJIVI (na Tišini in Petanj- 
cih) prodam. Naslov v upravi lis
ta. M-902 
KOSILNICO BCS in žetveno 
napravo prodam. Beznec. Pozna
no vci 13. M-904
CISTERNO, 2200 1. prodam'.
Borejci 23. p. Tišina. M-905 
ZASTAVO 750 (po delih) pro
dam. Horvat. Nemčavci 6. ali te
lefon 24-667. M-906
TRAKTOR IMT 558 prodam. 
Franc Kuiič. Puževci 3 a, p. Bo
donci. M-907
SOLO KITARO PRODAM. Sil
vo Gabor. Lipovci 85. M-909

KAVČ IN FOTELJA prodam. 14 
divizije 70. Murska Sobota

VESTNIK
Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska Sobota, 
Gornja Radgona, Lendava in Ljutomer — Izdaja Zavod 
za časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobota, 
Titova 2971. Ureja uredniški odbor:

ŠtefanUravec (direktor in glavni urednik), Juš Makovec (pomočnik direktorja m glavnega urednika), 
Jože Šabjan (odgovorni urednik), Brigita Bavčar, Jani Dominko, Jože Graj. Milan Jerše, Ludvik 
Kovač Dušan Lopamik, Feri Maučec (šport), Vlado Paveo, Štefan Sobočan, Janko Stolnik (dopisništ
vo). Branko Zunec, Gonter Endre (tehnični urednik), Nevenka Emri (lektor) Naslov uredništva in 
uprave: Murska Sobota. Titova 29/1 — Telefoni: novinarji 21 232. 21 064 in 21 383; direktor in glavni 
urednik, odgovorni urednik, naročniški oddelek, računovodstvo, gospodarskopropagandna služba in 
tajništvo 21 064 in 21 383. dopisništvo.Gornja Radgona 74 597, dopisništvo Lendava 75 085 in dopis- 
nišfvo Ljutomer 81 317. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Celoletna naročnina 1.200 
din polletna 600 din. letna naročnina Za tujino 275 ASčh. 40 DM, 17,00 Can dol. 13,00 USA dpi. SFR 
32. letna naročnina za delovne organizacije 1.600 din. Tekoči račun pri SDK Murska Sobota 51900- 
603-30005. Devizni račun pri Jugobanki Ljubljana 501005620-000112-25730-30-4-01176. Cena posa
mezne številke je 35 din. Tiska ČGP Večer Maribor. Po pristojnem mnenju je Vestnik oproščen plačila 
temeljnega davka od prometa proizvodov.

DVOREDNI PLETILNI STROJ 
STANDARD SUPER 72 ugodno 
prodam. Telefon 22-796. M-9I0 
KOBILO (rumeno) prodam. 
Gančani 31. M-913
TRAKTOR STEYR 18. s koso, 
prodam. Turnišče. Travniška 10. 
M-917
TRAVNIK. 53 arov, prodam. 
Mekotnjak 8. M-918
GOSTILNIČARJEM. DRUŠ
TVOM, GASILSKIM DRUŠ
TVOM IN VSEM TISTIM, ki 
nameravajo med letom prirediti 
veselice, družabne prireditve ali 
gostije, priporočamo razna kako
vostna vina z mnogimi diploma
mi. Kupljepo vino ostane lahko 
do določenega časa vkleteno pri 
nas. cena ugodna. Se priporoča: 
vinogradništvo Anton Škrlec. 
Stavešinski vrh 12. M-923
DIRKALNO KOLO CAM- 
PAGNOLO (10 prestav) po 
ugodni ceni prodam. Gradišče43. 
M-919
SLAMOREZNICO ALFA LA- 
VAL 350 PRODAM. Večeslavci 
3. telefon 79-629. M-920
MOTORNO KOLO TOMOS 14 
M. novo, prodam Orehovci 5, pri 
G. Radgoni. M-921
KRAVO PO IZBIRI PRODAM. 
Predanovci 32. M-922
DVODELNO POMIVALNO 
KORITO z odcejalnikom iz ne- 
ijaveče pločevine in plinski šte
dilnik KEKEC (dva gorilnika) 
prodam. Informacije po telefonu 
74-555. M-924
OPEL REKORD D COUPE 
1900. letnik 1972, prodam. Nase
lje 14. divizije 32. telefon 26-005. 
M-925
TAM 6500, registriran, prodam za 
18.000,00 din. Naslov v upravi 
lista. M-926
MOLZNI STROJ V1TREX, nov, 
/ garanciji, prodam. Vadarci 23, 
p. Bodonci. M-927
ŠKODO 110 L, neregistrirano, z 
rezervnim motorjem, prodam. 
Kavčič, Gornja Radgona, Trg 
svobode 5. M-928
LADO 1200, letnik 1979, prevo
ženih 39.000 km. prodam. Vislava 
Jež. Cvetlična 7, Radenci, telefon 
73-408. M-929
RENAULT 4. star osem let, v 
dobrem stanju, prodam za 
100.000 din Jože Geder, Grajska 
10. Gornja Radgona, telefon 
74-447. GR-77 -
KRAVO, visoko brejo, silažni 
kombajn MEX 2 in motorno žago 
STIHL 0.5 prodam. Klemenčič. 
Lešane I. p. Apače. GR-80 
MALE PUJSKE PRODAM. Ti
šina 7. M-931
MOTOR Z MENJALNIKOM 
ZA ZASTAVO 101 PRODAM. 
Maček. Beznovci 5. p. Bodonci. 
M-932
DIVAN IN KAVČ, dobro 
ohranjena, prodam. Telefon 
48-234. M-933
CITROEN GS KARAVAN, vo
zen. neregistriran, potreben 
manjšega popravila, ugodno 
prodam. Telefon.82-599. M-934 
FIAT 126 P PRODAM. Telefon 
od 20. do 22. ure: 70-433. M-936 
VIDEO REKORDER KOR- 
TING 2000. nov, z garancijskim 
listom, prodam. Strukovci 28. 
M-937
KOMPLETNI H1DROFOR Z 
1-FAZNIM, MOTORJEM, v 
odličnem stanju, prodam. Štefan 
Pal. Nedelica 48, p. Turnišče. 
M-938
ČESEN PRODAM. Cena 200 din 
za kg. Domjan. Bratonci 163, te
lefon: 71-140. M-939 
ZAKONSKO POSTELJO, svetle 
barve, primerno za otroško sobo 
in pralni stroj prodam. Cven 4. 
M-940
ZASTAVO 101. registrirano do 
oktobra, prodam. Filovci 83. p. 
Bogojina. M-.941
BATNI SKLOP, kompleten, nov, 
za FIAT 126 P, 600 ccm, prodam. 
Telefon št. 73-040. interna 235 ali 
396 — Sever. M-942
PARCELO ZA VIKEND NA 
VANEČI PRODAM. Naslov v 
upravi lista. M-943
MOPED 4 MS. malo rabljen, 
prodam. Bogojna 87. M-944 
DROBILEC LIFAN Z LUŠ
ČI LCEM ZA KORUZO, na 
električni pogon, prodam. Bar
barič. Peskovci 23. M-945

DOBIMO. SE V 
CAFE BARU 

TRIJ 
lendavska 19 b 
Murska Sobota

AUSTIN 1300 poceni prodam. 
Ščernjavič. St. Rozmana 6 — pri
tličje. M-946
PARCELO ZA VIKEND ali 
VINOGRAD (14 arov), lepa lega 
na Goričkem, prodam. Informa
cije po telefonu od 6. do 14. ure: 
73-040. int. 410. M-947
SVINJO ZA ZAKOL. 150 kg. 
prodam. Malačič. Križevci 56 v 
Prekmurju M-948
ŠTIRI KRAVE IN DVA PI
TANCA PRODAM. Ogled po 14. 
uri. Jože Hozjan. Čentiba 94. 
Le-133
MOPED APN 4. črno-beli tele
vizor in kolo pony prodam. Ogled 
po 15. uri. Janez Feher, G. Lakoš 
96. Le-131
KOSILNICO ZA TRAKTOR 
IMT 540 ali 542 in mlado kravo, 
kontrola A. prodam. Horvat, 
Mala Polana 59 a. Le-130 
KRAVO, brejo osem mesecev, 
prodam. Dobrovnik 123. Le-140 
OSEBNI AVTO AUDI 80. letnik 
1982. diesel. 80.000 km. prodam. 
Informacije: 042 811-549. IN-146 
POČITNIŠKO HIŠICO s sadov
njakom in vinogradom v Železni 
gori pri Čakovcu prodam ali me
njam za podobno na obali-ali 
otokih. Telefon 042 811-549.
In-146 a
OPEL REKORD 1500. letnik 
1965. registriran do avgusta, 
ugodno prodam. Dušan Zadra
vec. Libanja 12, Ivajkovci pri 
Ormožu. In-145
PRENOSNI GLASBENI STOLP 
MARANTZ CRS - 3504. 2x15 
W. z deklaracijo, prodam za 
55.000. Slavko Lulik, Murska 
Sobota, Cankarjeva 6. M-949 
RENAULT 4 TL EXPORT. ne
registriran, nevozen., prodam. 
Danilo Gajšek, Murska' Sobota. 
Štefana Kovača 3, telefon 23-480. 
M-95I ,
ZETOR 2511 s koso prodam. 
Krajna 61. p. Tišina. M-999 
ZASTAVO 101. letnik 1975, re
gistrirano februarja, prodam. F. 
Horvat. Murska Sobota. Cankar
jevo naselje 16, telefon 23-832 po 
16. uri. M-1000
ZASTAVO 1300. neregistrirano, 
tudi po delih, prodam. Tešanovci 
18. M-952
DOBRO VZDRŽEVAN VI
NOGRAD z ZIDANICO, v oko
lici G. Radgone, prodam. Cena po 
dogovoru. Telefon 74-588-popol- 
dne. M-953
KOMBI 850 Z REZERVNIMI 
DELI PRODAM. Andrejci 4. p. 
Martjanci. M-954
VARNOSTNI LOK ZA TRAK
TOR ŠTORE ugodno prodam. 
Naslov v upravi lista. M-955 
TRI KRAVE IN TELICO PRO
DAM. Franc Kornhausler. To
polovci 18. p. Cankova. M-956 
LADO 1200 PRODAM. Rakičan, 
Tomšičeva 23. telefon 23-074. 
M-957
RENAULT 4. registriran do 
marca 1986. prodam. Pečarovci 
30. M-958
ZASTAVO 750. letnik 1975. ka- 
rambolirano, prodam. Franc 
BunJerla. Dolič 140, p. Kuzma. 
M-959
VEČJE PUJSKE (35 kg) prodam. 
Bratonci 48. telefon 71-145.
M-960
BETONSKO ŽELEZO (profil 
in 10 mm) v kolobarijih prodam. 
Naslov v upravi lista. M-96I
Z SC 850, letnik 1970, ugodno 
prodam. Telefon 76-222 ali Bo
gojina 62. M-962
ZELEZEN REZERVOAR ZA 
TEKOČA GORIVA ZA CEN- 
TRAlNO OGREVANJE, 3.000 
1. še nerabljen, prodam. Naslov v 
upravi lista. M-963
SENO PRODAM. Tropovci 49, 
p. Tišina. M-964
SOD ZA GNOJNICO in črpalko 
na električni pogon prodam.
Trnje 158. p. Črenšovci. M-965 
BELO REPO PRODAM. Jože 
Zver. Lipa 52. M-966 
KRAVE, zaradi bolezni lastnika, 
in valilnico za piščance prodam. 
Mlajtinci 26. M-967

■ TELICO, brejo v 9. mesecu, pro
dam. Bučkovci 68. M-968
BOROVE DESKE IN PLOHE 
prodam. Ernest Pap, Čikečka vas 
37. M-969
LADO 1600, letnik 1979 decem
ber. dobro ohranjeno, prevoženih 
29.000 km. prodam. Naslov v 
upravi lista. M-970
KATRCO, letnik 1980, prevože
nih 22.000 km. prodam. Karel 
Špilak. Dolič 13, p. Kuzma. Ogled 
v soboto in nedeljo. M-971 
ZASTAVO 750, letnik 1976, in 
moped TOMOS 14 M prodam. 
Telefon 76-072 popoldne. M-972 
DVOBRAZDNI PLUG, visoki 
klirens. 10-colni. skoraj nov, pro
dam. Telefon 72-627. M-973 
ZASTAVO 1300, letnik 1975, 
prodam. Naslov v upravi lista. 
M-978
STEREO OZVOČENJE (2x150 
W) in avtomobilsko prikolico, 
novo, prodam. Naslov v upravi 
lista, telefon 70-397. M-979 
ZAJCE ZA REJO PRODAM. 
Pisnjek, Satahovci 37, telefon 
26-451. M-982
TRIDELNEPLUGEIN BRANE 
PRODAM. Satahovci 32. M-983 
MALE PUJSKE PRODAM. 
Krog. Murska ulica 2. M-984 
LEVI BLATNIK, prednje vezno 
steklo, vetrobransko steklo in po- 
losovino za GOLF (SUPER), 
prodam. Gjergjek. Vadarci 1. 
NOVO KOMBI PEČ ZA KO
PALNICO IN PRIKOLICO, 
primerno.za avto ali traktor pro
dam. Murska Sobota, Tomšičeva 
5. M-986
OPEL KADETE 1500. letnik 
1970. prodam. Telefon 77-140. 
M-987
ZASTAVO 101, letnik 1974, mo
ped, nevozen, kombiniran štedil
nik (2 plin, 2 elektrika), pomival
no korito in dva bojletja (80in 61). 
prodam Alojz Mesarič, Mali Ba
kovci 87, telefon 76-055. M-988 
ARMATURNE MREŽE (6/4 in 
10/6) prodam. Telefon dopoldne: 
Gumilar 25-210. interna 399. 
M-989
KOMPLETNE STREŠNE ŽLE
BOVE PRODAM. Gradišče 3 a, 
p. Tišina.,M-992
MLADO KRAVO, brejo osem 
mesecev, prodam. Ogled od 15. do 
18. ure: železniška postaja Pu
conci. M-993 .
OBRAČALNIK PRODAM. 
Franc Kumin. Krog, Brodarska 
36. M-997
KOMPLETNO OSTREŠJE Z 
OPEKO (8x8 m), še v stoječem 
stanju; ugodno prodam. Ogled 
možen ob nedeljah. Veržej 148 a. 
ln-138
POSESTVO (2 ha zemlje) s sta
rejšo hišo v Žrnovi, blizu Rade- 
nec. prodam. Informacije po 15. 
uri: telefon 21-345. M-998 
MOPED AUTOMATIC, dobro 
ohranjen, ter prednja stekla za 
ŠKODO. FIAT 1300 ter Austin 
1300 poceni prodam. Naslov v 
upravi lista. M-I00J 
PRITLIČNO HIŠO V MURSKI 
SOBOTI, v zadnji fazi gradnje, 
prodam. Telefon (069) 22-405. 
M-1002
DIANO 6 IN MOPED APN 4, 
»friziran«, dobro ohranjen, 
ugodno prodam. Lipovci 90. 
69231 Beltinci. M-1003
ZETOR 3511 s koso injermenico 
prodam. Jelen Janko, Lukavci 48, 
p. Križevci pri Ljutomeru. IN-151 
3 HA ZEMLJE, primerne za po
čitniško hišico, južna stran, pri
merna za vinograd, in približno 
2500 kg sena prodam. Sabina 
Petovari. Šafarsko 22 d Ljutomer. 
ln-149
150 kosov akacijevih soh za vi
nograd. plug za ferguson, 12- 
colni, in elektromotor, 8 KW, 
prodam. Kamenščak 28, p. Lju- 
tomer. In-148
TOMO VINKOVIČ 418 in salo
nitne plošče ANHOVO, 5,5 rebr
ne (200 kosov), prodam. Naslov v 
upravi lista. M-1004
LAHKI VOZ Z GUMIJASTIMI 
KOLESI IN AVTOMOBILSKO 
PRIKOLICO PRODAM. Dan- 
kovci 26. M-1005
ŠKODO 100. letnik 1972. z avto
radiom in 4 zimskimi novimi gu
mami ugodno prodam. Naslov v 
upravi lista. M-1006
R 4 TLS, letnik 1977, registriran 
do marca 1986. in ACOUSTIK B 
120 zvočnikom VOICE, 200 W. 
prodam. Krog, Murska 28, telefon 
22-870. M-1007
ZASTAVO 101 MEDITERAN, 
letnik 198 ljulij, prodam. Odranci 
384. p. Črenšovci. M-1008 
55 AROV GOZDA s parcelo na 
Goričkem, les primeren za 
ostrešja in gradnje, ugodno pro
dam. Oglasite se v Cankarjevi-50, 
stanovanje 13, M. Sobota ali po 
telefonu 23-712 po 15. uri.
M-1010
LADO, letnik 1976. prodam. Te
lefon po 15. uriš 76-444. M-1013 
HRASTOVE IN LIPOVE HLO
DE PRODAM. Gradišče 38. 
M-1016
KROŽNE BRANE (20 DIS
KOV) prodam. Brezovci 57. 
M-1017

HIŠO z. gospodarskim poslopjem, 
mizarsko delavnico in 2 ha zem
ljišča v Radomerščaku 52, p. 
Ljutomer, prodam najboljšemu 
ponudniku. Telefon od 7. do 9. 
ure: (069) 23-866. M-1018 
ZASTAVO 750, letnik 1980. 
dobro ohranjeno, garažirano, re
gistrirano za leto 1986, prodam. 
Gusti Gomboc, Moravske Topli
ce. Delavska 5. ali Petrol Mar
tjanci. M-1019
RABLJENE LAHKE BRANE 
ZA TRAKTOR PRODAM. Ne
mčavci 2a. M-1020
LADO 1600 PRO DAM. Ogled po 
16. uri. M. Sobota, Miklošičeva 
13. M-1022
IGRALNI APARAT FLIPER 
BAL GOTLIB SIMBAT, KOM
BI BUS ZASTAVA 850 LUX. 
letnik 1980, za prevoz ljudi, pro
dam. M. Sobota, Kidričeva 31. 
M-MM
KOMBAJN EPPLE 211. gene
ralno obnovljen, in mešani gozd 
na Goričkem. 30 arov, na lepi legi, 
prodam. Nslov v upravi lista. 
M-1024 '
RENAULT 12, obnovljen, po
treben'manjšega kleparskega po
pravila. prodam. Informacije v 
soboto: Lemerje 8. M-1025 
LADO 1600. letnik 1980, 33.000 
km. garažirano, prodam za 
35.000,00 djn. Naselje Ljudske 
pravice 45. telefon 26-461. 
M-1027
VODOVODNO ČRPALKO. 
0,75" KW. prodam. Zadravec. 
Stara 12. Murska Sobota. M-1028 
TELIČKO. 200 kg. mlado kravo s 
prvim teletom in brejo kravo, 
staro štiri leta, prodam. Naslov v 
upravi lista. M-1029
ŠKODO 105, prevoženih 30.000 
km, leto nakupa 1979, registrirano 
do 30. 7. 1985, garažirano, pro
dam. Informacije po telefonu 
22-425. M-1032
AVTORADIO STEREO — JA
PONSKI z dvema zvočnikoma in 
anteno zelo ugodno prodam. Te
lefon (069)75-782. M-1033

kupim
POHIŠTVO ZA SPALNICO, do
bro ohranjeno, kupim. Naslov v 
upravi lista. M-883
ZASTAVO 101, novo ali novejšo, 
kupim. Alojz Horvat, Tišina 71 a. 
M-901
STISKALNICO ZA KOMBAJN 
ZMAJ 780 KUPIM. Ivan Kramar, 
Trnje 85, p. Črenšovci. M-903 
TRAKTOR ZETOR od 25 do 50 
KM kupim. Ponudbo z opisom 
traktorja in ceno pošljite na na
slov: Silvo Peček, Završe 21, 63231 
Grobelno. M-974
KOSILNICO BCS, ročno, kupim; 
Ponudbo s ceno pošljite na naslov: 
Drago Gros, Završe n. h., 63231 
Grobelno. M-975

ZAHVALA
V 91. letu starosti nas je za vedno 
zapustil naš dragi dedek in prade

dek

Franc
Laslo

iz Dobrovnika

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in vsem, 
ki ste nam izrekli sožalje, darovali vence in šopke, ter vsem, ki 

ste ga pospremili na njegovi zadnji poti.
Posebna zahvala medicinskemu in strežnemu osebju Doma 
oskrbovancev v Rakičanu, g. župniku za pogrebni obred in 

pevcem za odpete žalostinke.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Dobrovnik, 28. II. 1985

Žalujoči: VSI, KI SMO TE IMELI RADI

Okusil mnogo si grenkob življenja, 
užival nisi sadov svojega trpljenja . .

V SPOMIN
Z bolečino v srcu se spominjamo 
meseca marca, ko minevata dve 
boleči leti, odkar so se zaprle trudne 
in skrbne oči našemu najdražjemu 

možu, očetu in staremu očetu

Karlu Časarju
iz Andovec

N e čas i n ne solze ne morejo izbrisali bolečine in žalosti iz naših 
.src. Grenko je spoznanje, da te ni in te nikoli več ne bo. čeprav 
te ni. v naših srcih še živiš in ne mine ura ne dan ne noč, ko v 

mislih ne bi bil navzoč.
Hvala vsem, ki ste ga ohranili v lepem spominu.

Žalujoči: VSI. KI SMO GA IMELI RADI

sobe
KUHINJO IN SOBO, s posebnim 
vhodom, dam v najem. Naslov v 
upravi lista. M-884
OPREMLJENO SOBO s kuhinjo 
ali neopremljeno garsonjero vza
mem v najem ali kupim. Franc 
Pasičnjek, Rein 24, 5771 Levgang, 
Avstrija, telefon 9943 65 83 502. 
M-930
ENOSOBNO OPREMLJENO 
STANOVANJE ODDAM MLADI 
DRUŽINI. Murska Sobota, Graj
ska 4: M-990

zaposlitve
KV IN PRIUČENEGA SLIKO- 
PLESKARJA SPREJMEM V 
REDNO DELOVNO RAZMER
JE. Oglasite se osebno. Franc 
Dvanajščak, Radomerje 25 a, p. 
Ljutomer. In-123
KV KLJUČAVNIČARJA ZAPO
SLIM. Rok prijave 8 dni po obja
vi. Ludvik Žalik, Zvezna 3, M. 
Sobota. M-950
KV CVETLIČARKO (-JA) ali 
delavko (-ca) za PRIUČITEV 
SPREJMEM. Cvetličarstvo 
GyOrfi, M. Sobota, telefon 21-495. 
M-756
ZIDARJA S PRAKSO IN ZNA
NJEM VSEH DEL ZAPOSLIM 
TAKOJ. Plača dobra, samsko 
stanovanje zagotovljeno. Informa
cije po telefonu 061 447-155 v 
popoldanskih in večernih urah ali 
pišite: Avsečeva 21, Nove Jarše. 
M-MM
NATAKARICO ALI DEKLE Z 
VESELJEM DO DELA V GO
STINSTVU SPREJMEM. 
Stanovanje in hrana v hiši. Go
stilna Gaj, M. Sobota, Telefon 22- 
466. M-1012

razno
SOBOSL1KARSKA IN PLE
SKARSKA DELA, lepljenje tapet, 
obnavljanje fasad, vam solidno in 
po zmernih cenah opravi: Franc 
Dvanajščak, Radomerje 25 a, p. 
Ljutomer.. Za vsa opravljena dela 
dam garancijo, zahtevajte predra
čun. In-123
NA BLAGUŠU JE NAJDEN 
ŠOP KLJUČEV. Vprašati: Boro- 
vič, Delo, M. Sobota. M-MM 
Cenjene stranke obveščam, da sem 
na novo odprl SERVIS ZA PO
PRAVILO TV IN RADIJSKIH 
SPREJEMNIKOV v Rihtarovcih, 
600 m od avtobusne postaje, v 
smeri proti Ljutomeru. Za obisk se 
priporočamo. M-l 114

izgubljeno
ZAPESTNO URO s kovinskim 
pasom, izgubljeno pretekli petek v 
središču M. Sobote, vrnite proti 
nagradi v dopis ništvci DELA — 
TRŽNICA. M-1015
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, Pomlad bo na tvoj vrt prišla 
in čakala, da prideš ti. 
in sedla bona rožnata tla 

, in jokala. ker tebe ni.
(S. Gregorčič)

V S P O M I N
11. marca so minila tri leta žalosti, praznine in bolesti, odkar si nas 
za vedno zapustil naš najdražji mož, oče. tast, stari oče in svak 

Jože Semler
iz Moščanec

Še vedno je težko spoznanje, da smo ostali sami. Sledovi tvojih pridnih rok, tvoja dobrota in 
iskrena ljubezen do nas vseh pa bodo večno med nami. Obisk tvojega groba je zahvala in tolažba. 

Hvala vsem, ki še ga spominjate.
TVOJI: ŽENA HELENA IN HČERKE Z DRUŽINAMI

Zakaj ušoda posega tja. 
kjer je najmanj zaželena, 
vzame ti, kar si imel najraje, 
in ti dodeli pusto osamljenost, 
polno spominov

(F. Prešeren)
V SPOMIN

13. marca mineva leto neizmerne bolečine in žalosti, odkar je 
prenehalo biti plemenito srce najinega najdražjega moža in atija

Ferija Šiftarja
iz Kupšinec

ZAHVALA

V 58. letu starosti nas je zapustila

Helena Mohab
roj. Kerčmar 

iz M. Sobote, Prešernova 51

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem in 
prijateljem, ki steji poklonili vence in cvetje, jo pospremili na zadnji poti ternam izrekli 

sožalje. ,
Iskrena hvala zdravnikom in ostalemu medicinskemu osebju kirurškega in internega 

oddelka bolnišnice v M. Soboti.

Žalujoči: mama ter brata Janko in Kaiman z družinama 

Volja in ljubezen do življenja nista uspeli premagati krute usode.
Življenja, ki si ga tako ljubil, ni več. Tebe, ki sva te imela tako neizmerno rada, sva za vedno 

izgubila. Ostala sta nama le spomin in misel nate.
Vsem, ki se ustavite ob njegovem grobu, mu prinašate cvetje ter prižigate svečke, iskrena hvala.

NJEGOVA NADA IN TOMAŽEK

ZAHVALA

Zapustila meje moja mama

Irena Grozdanič
roj. Farkaš

Od nje smo se poslovili 9. marca 1985 v Lončarovcih v ožjem družinskem 
krogu.

V globoki žalosti: hčerka Radmila in sorodstvo

a
ZAHVALA

V 80. letu starosti nas je zapustila.naša draga mama, babica in 
prababica

Terezija Kerec
. upokojenka

iz M. Sobote

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom iz M. Sobote in Otovec ter 
prijateljem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti, darovali vence in cvetje ter denar za gradnjo 

bolnišnice.
Posebna hvala zdravstvenemu in medicinskemu osebju internega oddelka za vso pomoč med 

njeno boleznijo.
Hvala tudi g. duhovniku, pevcem za žalostnike in predstavnici KS za poslovilne besede. 

Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: VSI NJENI

Ljubezen, delo in trpljenje 
bilo tvoje je življenje, 
nam ostaja zdaj praznina 
in velika bolečina.

ZAHVALA

V 79. letu starosti nas je za vedno zapustila naša draga mama, 
tašča, babica, prababica in sestra

Terezija Pintarič
roj. Kous 

iz Borejec 31
Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, znancem in prijateljem za 
nesebično pomoč v najtežjih trenutkih ter vsem ostalim, ki ste sočustvovali z nami, izrekli sožalje, 

ter darovali vence in cvetje.
Posebna hvala g. kaplanu za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke, govorniku tov. Sapaču 
za izrečene besede ob odprtem grobu, gasilcem ter kolektivom Sobote tozd Obrtništvo. Veletr

govine Potrošnik tozd Veleprodaja in Mesne industrije Murska Sopeta.
Iskrena hvala tudi medicinskemu osebju Splošne bolnice M. S. za vso pomoč med njeno boleznijo. 

Hvaležni smo vsem ki ste jo pospremili na zadnji poti.
Borejci. 2. 3. 1985

Žalujoči: VSI, KI SMO JO IMELI RADI

Tiho, mirno ste zaspali, 
v hipu smo ostali sami, 
le spomin na vas bo z nami. 
Hvala vam za vse. kar ste nam dali.

ZAHVALA
Nepričakovano nas je v 96. letu starosti zapustila naša draga 

• mama, babica in prababica

Marija Šadl
iz Krašč

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem, ki ste drago 
pokojnico pospremili na njeni zadnji poti, ji darovali vence in cvetje, sočustvovali z nami in nam 

izrekli sožalje.
Posebna hvala g. župniku, pevcem za odpete žalostinke in predstavniku KS za poslovilne besede. 

Vsem še enkrat — prisrčna hvala!

Žalujoči: VSI, KI SMO JO IMELI RADI

ZAHVALA

V 81. letu starosti nas je za vedno zapustil naš dragi mož, 
oče, tast in stari oče

Geza Norčič
iz Martjanec

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, posebno zdravnici Nadi 
Šavel-Švagelj za nesebično pomoč in tolažilne besede včasu njegove bolezni, sosedom, 
prijateljem in znancem, kolektivu Mure TOZD Ženski plašči, kolektivu Platane 
Ledava, vsem. ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti, darovali vence inevetje ter 

za gradnjo bolnišnice.
Hvala tudi g. duhovniku Novaku za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke in 

govorniku KS za poslovilne besede.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: VSI NJEGOVI

Kako bi pozabil to gomilo, 
kjer blago tvoje spi srce, 
ki mi brezmejno vdano bilo 
ves čas do zadnjega je dne?

(S. Gregorčič)

ZAHVALA
V 42 letu starosti nas je po težki bolezni mnogo prezgodaj 

zapustil naš dragi mož, očka, sin in brat 

Štefan Pintarič 
mesar 

iz M. Sobote
Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, sodelavcem, 
prijateljem in znancem, ki ste* pokojnika v tako velikem številu pospremili k pre
zgodnjemu poslednjemu domu in njegov grob zasuli z venci in cvetjem, nam pa izrekli 

sožalje.
Posebna hvala g. seniorju Novaku za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke ter 

govornikoma za poslovilne besede ob odprtem grobu.
Žalujoči: žena Ivanka s sinom Alešem, mama Vilma, sestra Šarika z družino, tast, tašča 

in ostalo sorodstvo

Ljubezen, delo in trpljenje, 
bilo tvoje je življenje.
Nam ostaja zdaj praznina 
in velika bolečina.

ZAHVALA
V 89. letu starosti nas je za vedno zapustila naša draga in 

dobra mama, omama in prababica

Katarina Šavel
z Vaneče

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim sosedom, ki sojo 3 
večkrat obiskali ter nam pomagali, kakor tudi vsem dobrim prijateljem in znancem. 
Hvala za izraze sožalja, za podarjene vence in cvetje, ter vsem, ki so darovali v 

dobrodelne namene.
Hvala zdravnikom ZD M. Sobota, zdravnikom in ostalemu osebju intenzivnega 
oddelka bolnišnice v Rakičanu, g. župniku in predstavnici KS lov. Šariki za poslovilne 

besede ter pevcem za odpete žalostinke.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoča hčerka Šarika z družino
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v besedi in sliki

TUDI NA PROSTEM
rav prisrčno prireditev ob dnevu žena je v nedeljo 
mladinski aktiv v Satahovcih. Recitacije, pevsi

■GORNJA RADGONA-

jek

Zaostriti odgovornost do požarnega

V radgonski občini, kjer so v za
dnjem obdobju dosegli napredek 
pri .razvoju gasilske organizacije, 
še vedno niso zadovolji s stanjem 
požarnega varstva. To pa iz razlo
ga, ker se v reševanje te problema
tike premalo vključujejo nekateri 
ostali dejavniki. Delegati na zadnji 
seji skupščine samoupravne intere
sne skupnosti za požarno varstvo 
tudi niso bili zadovoljni z udeležbo 
povabljenih gostov, saj so se seje 
udeležili le redki. Na področju 
požarnega varstva v radgonski 
občini predstavljajo pereč problem

Praznovale tudi žene 
KS Part izan!

Kot že nekaj let je Sekcija za družbenoekonomski in politični 
položaj žensk pri KS Partizan Murska Sobota tudi letos organizirala 
praznovanje 8. marca — Dneva žena.

9. marca je bila jedilnica OŠ Edvard Kardelj skoraj premajhna za 
številne starejše in mlajše krajanke, ki so tudi same prispevale okusno 
pecivo.

Na ogled je bila manjša razstava ročnih del, rezultat tečaja v 
zimskih dneh, vsi pa so lahko preživeli prijetne trenutke ob krajšem, a 
prisrčnem kulturnem programu, v katerem so sodelovali učenci te šole 
in VVZ.

Po programu je bila pogostitev in ob prijetnih zvokih so se 
zavrtele mlajše in starejše, razvil se je klepet med krajankami, saj se 
marsikatere, čeprav živijo v isti KS, vidijo le na podobnih srečanjih.

Srečanje se je končalo ob prijetnih zvokih »sestavljenega pev
skega zbora« z željo, da se še srečajo, vendar že prej, morda ob 
praznovanju 1. maja.

— eh

varstva
usmerjene kmetije, kjer pri gradnji 
novih hlevov ali kmečkih gospo
darskih objektov ni zadoščeno 
predpisom in zato tudi često 
prihaja do požarov. Sicer pa je 
opaziti slab odnos do družbenega 
premoženja pri varovanju in iz
vajanju osnovnih požarnovarnost
nih ukrepov v nekaterih delovnih 
okoljih. Zato so delegati odločno 
zahtevali, da je potrebno v vseh 
delovnih okoljih čim prej oceniti 
razmere požarnega varstva in 
ustrezno ukrepati. Okrepiti bi 
morali požarno preventivo prebi-

STRPNOST IN RAZUMEVANJE
Skupna in splošna poraba v 

občini Ljutomer sta področje, ki 
buri duhove iz dneva v dan. Poleg 
izvršnega sveta so se s to proble
matiko srečali tudi na predsedstvu 
OK SZDL Ljutomer. Trenutno 
sta v razpravi dva predloga, kako 
letos urediti to področje, predvsem 
pa, kako rešiti nagrajevanje za
poslenih v vzgoji in izobraževanju, 

valstva in ustanoviti industrijska 
gasilska društva povsod tam, kjer 
zaradi proizvodnega procesa lahko 
pride do požarov. Delegati so tudi 
odločno zahtevali dosledno izvaja
nje zakona o varstvu pred požari, 
ker škode, ki nastajajo, močno 
vplivajo na socialno varnost zapo
slenih. Nadaljevali bodo z 
izobraževanjem kadrov za potrebe 
požarnega varstva, kjer bi morali 
več storiti v združenem delu in v ta 
namen tudi zagotoviti potrebna 
sredstva. Ker je en sam požarni 
inšpektor zdaleč premalo za celo
tno Pomurje, so menili, da bi le-ta 
naj določil gasilska društva in 
strokovne delavce, ki lahko sami 
opravljajo preventivne preglede.

Občinsko gasilsko zvezo so 
zadolžili, da naj opozori svoje 
članstvo v gasilskih društvih, da se 
zavzeteje vključuje v reševanje 
problematike požarnega varstva 
tudi v okoljih, kjer so zaposleni.

Dogovorili so se tudi, da bodo or
ganizirali seminar o problematiki 
požarnega varstva s posebnim 
poudarkom na preventivni deja
vnosti, udeležili pa naj bi se ga vsi 
odgovorni za požarno varstvo v 
organizacijah združenega dela in 
krajevnih skupnostih. Opozorili 
bodo upravo Pomurskega sejma, 
da je zaradi varnosti potrebno v 
halah urediti javljalnike požarov, 
kajti samo nadzor enote, ni dovolj.

Delegati so na seji skupščine 
sprejeli prispevno stopnjo in ostale 
ustrezne dokumente.

F. Maučec

saj je znano, da so osebni dohodki 
delavcev v teh dveh panogah dalgč 
pod povprečjem v republiki in v 
Pomurju. Trenutno sta v razpravi 
dva predloga. Po prvem naj bi 
zvišali prispevne stopnje za dva 
odstotka. Ta predlog pa po mnenju 
izvršnega sveta SO Ljutomer ne 
prinaša rešitev, saj bi preveč vpli
val na življenjski standard delav
cev. Zato so predlagali drugi na
čin: prispevna stopnja 0,50 
odstotka za investicije v občinski 
izobraževalni skupnosti naj bi se 
zmanjšala za 030 odstotka, to pa 
pomeni da bi se sredstva za inves
ticije združevala po prispevni 
stopnji 0,20 odstotka. Tudi pred

Mladi kurirji potujejo 
iz kraja v kraj

Pri spomeniku talcev v Ilovcih so se minuli petek zbrali učenci 
osnovnih šol Stročja vas in Ivan Cankar Ljutomer, in tako množično 
pričakali prihod mladih kurirjev iz ormoške občine, ki so tamkaj 
predali torbico svojim vrstnikom iz občine Ljutomer. Po proslavi so 
pošto varno shranili šolarji iz Stročje vasi, ki so jo v ponedeljek ponesli 
dalje in jo predali učencem osnovne šole s prilagojenim učnim pro
gramom Cvetko Golar v Ljutomeru, le-ti so jo potem zaupali svojim 
vrstnikom na ljutomerski osemletki Ivan Cankar, še istega dne pa sojo 
kurirji ponesli še v Cezanjvece. V torek je pošta po skrivnih poteh 
obiskala še ostale šole v občini Ljutomer, v sredo pa so jo učenci 
osemletke Jože Hedžet na Šafarskem predali pionirjem lendavske 
občine.

Ob prejemih je bilo vspovsod slovesno, mlade so obiskali tudi člani 
zveze borcev in skupaj obujali spomine na boj naših narodov in na
rodnosti v 2. svetovni vojni.

J. G.

DANES V RADGONI ŽE PETIČ

Sportno-rekreacijsko 
srečanje deklet in žena 
Popoldne ob 15. uri se bodo v telovadnici radgonske osnovne“Šole 

Jože Kerenčič že peto leto zapored pomerila dekleta in žene na špor- 
tno-rekreacijskem srečanju v počastitev minulega dneva žena. Doslej- 
šnja so povsem opravičila organizacijske napore občinskega sveta ZSS in 
njegove komisije za oddih, šport in rekreacijo, tako da tokrat pričakujejo 
rekordno udeležbo, predvsem pa prijetno popoldne. Tudi petič bodo 
ekipe posameznih tozdov oziroma delovnih organizacij iz gospodarstva 
in negospodarstva sestavljene iz petih tekmovalk, ki se bodo pomerile v 
metanju žogice v tarčo, metu na koš, v tekmi s pikadom in štafetni šaljivi 
preizkušnji. vp

log programa sisov v izobraževa
nju in otroškem varstvu naj bi se 
zmanjšal za Smdstotkov.

Po tem predlogu bi osebni do
hodki delavcev v vzgoji in izob
raževanju sicer bili večji, kljub 
temu pa bi ostajali za republiškim 
povprečjem za približno 5 odstot
kov.

Predsedstvo OK SZDL je v ce
loti podprlo drugi predlog, o obeh 
pa bodo glasovali delegati zbora 
združenega dela.

Na tej seji so člani predsedstva 
tudi sprejeli program prireditev v 
letošnjem letu.

D. L.

VRTNINA MT 2 V RIMSKI 
ČARDI PRI MARTJANCIH

Zdravilo 
za 

luskavico
Da termo-mineralna voda iz 

vrtnine MT 2 v Rimski Čardi bla
godejno deluje na zdravljenje 
psoriaze oziroma luskavice, so 
ugotavljali, že pred časom zdaj pa 
je to tudi strokovno potijeno. 
Občinska raziskovalna skupnost 
ter tozda Zvezda in Moravske 
Toplice so naročili študijo »Vpliv 
termo-mineralne vode iz vrtine 
MT 2 v Rimski Čardi na psoria- 
tične bolnike«, ki je bila pred 
kratkim končana. Ugotovitve so 
nadvse spodbudne.

Pod strokovnim nadzorstvom se 
je zdravilo (kopeli in drugo) 22 
oseb, ki imajo luskavico. Kopel v 
termo-mineralni vodi v Rimski 
Čardi ugodno vpliva na zdravljenje 
luskavice, so zapisali strokovnja
ki. To pa seveda še ni zadnja be
seda. Z raziskavo termo-mineral
ne vode bodo še nadaljevali. 
Vključili bodo nove bolnike. Seve
da pa bo za to treba zagotoviti 
ustrezne razmere. Zdaj so se bol
niki kopali v kadeh, ki so jih po
stavili v šotor pri izviru, kmalu pa 
naj bi postavili ustreznejši objekt, 
kjer bi bila tudi ustrezna ambu
lanta, oziroma bi za začetek vodo 
prevažali.

Če bo v določenem času vrelec 
termo-mineralne vode v Rimski 
Čardi usposobljen za zdravljenje 
bolnikov, ki imajo luskavco, bomo 
tako pomurski zdraviliški turizem 
razširili še za novo dejavnost.
Tako utegnemo dobiti novo zdra
vilišče, ki bo tretje v Jugoslaviji 
(zdaj se luskavičarji zdravijo na 
Igalu in v Lošinju). Sploh pa je tudi 
v svetu malo zdravilišč za to bo
lezen, zlati na zahodu jih ni, zato 
res ne kaže odlašati z idejo o no
vem zdravilišču. Seveda pa bo 
treba še prej narediti več analiz, pa 
tudi denarno ovrednotiti predvi
deno naložbo.

Š. Sobočan

0 RENAULT VOGL CO
8010 GRAZ, Schlessstattgasse 65, tel.: 9943 316/74192
NAJVEČJI AVSTRIJSKI ZASTOPNIK ZA PRODAJO AVTOMOBILOV RENAULT IN 
ALFA ROMEO.

/Z PORABJA____________________

SOLA, POSTI, 
AMBULANTA, CESTE...

POSEBNA PONUDBA - RENAULT ZNIŽUJE CENE

Najvažnejši originalni deli, porabni material, pločevina, žarometi, maske, braniki Itd., 
servis — občutno znižani!

(NEKAJ PRIMEROV:
R4 R5 R9, 11 R 18

Zavorni vložki Bendix — sprednji 125,— 125,— 148,— 125,—
Zavorne obloge skupaj s čeljustmi 121,- 173,— 186,— 186,—
garnitura sklopk 630,— 630,— 740 970,—
zadnji izpušni lonec 114,— 395,— 576,- • 387,—
oljni filter 45,— 47,— 46,— 46,—
zračni filter 56,— 56,— 59,— 68,—
sprednji blatnik ‘ 270,— 380,- 710 740,—
pokrov motorja 910,- 885,- 1.480,- ' 1.705,-

Občina Dolnji Senik, v kateri 
živi blizu 2 tisoč ljudi, se v zadnjih 
letih vse bolj razvija. Tudi za letos 
imajo smele načrte. Z njimi nas je 
na kratko seznanila sekretarka in 
matičarka občinskega sveta IRE
NA BARBER.

»Letošnji program našega raz
voja je res dokaj obsežen. Tako 
smo se odločili, da bomo ria 
Gornjem Seniku začeli z gradnjo 
1, faze novih prostorov za dvo

jezično osnovno šolo. Najprej 
bomo uredili kuhinjo za 300 oseb, 
kabinete in shrambo, obenem pa 
nameravamo položiti temelje za 
bodočo novo telovadnico, ki jo 
bomo začeli graditi predvidoma 
prihodnje leto. V nekdanji stari 
šoli na Dolnjem Seniku 
nameravamo eno učilnico pre
urediti za pedagoško stanovanje, 
drugo pa za klub starejših 
občanov, kjer bi se lahko srečevali 
in bi jim tam lahkopostregli tudi s 
hrano. Že lani pa smo začeli pre

navljati dolnjeseniško zdravstve
no ambulanto — razširili bomo 
čakalnico ter uredili nove prostore 
za laboratorij, garderobo in sani
tarije — prav tako lani pa smo 
uredili nove poštne prostore, in 
sicer v prizidku občinskega sveta. 
Tudi na Gornjem Senikusmo lani 
zgradili novo poštno poslopje, 
kjer moramo rešiti še problem 
vodovoda in potem se bo pošta 
lahko preselila. V Sakaiovcih, ki 
prav tako spadajo v našo občino, 
pa urejamo nove prostore za vaš
ko trgovino in gostilno. Upamo, 
da bomo letos pristopili tudi k 
modernizaciji pa ene vaške ulice v 
Sakaiovcih in na Dolnjem Seni
ku.«

Treba je še omeniti, da so ob 
koncu lanskega leta v Sakaiovcih 
prenovili kulturni dom in tako 
imajo zdaj res dobre razmere za 
kulturno dejavnost.

JOŽE GRAJMed drugim so pocenjeni tudi blažilci, zavorni cilindri, metlice za brisalce šip, izpušni lonci, 
izpušne cevi, svečke Champion, akumulatorji, klinasti jermeni itd.
Za lastnike delavnic oziroma servisov priznavamo ob večjem nakupu poseben popust.
Cene ne vsebujejo davka na presežno vrednost. Če pa kupite blago za več kot 1.000 ši
lingov, vam davek povrnejo.

Sinički poštarki se odpravljata na obhod po Dolnjem Seniku in v 
Sakaiovcih. (Foto: I. B.)
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